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BOSASA-03-191 T32-GSM-002

SEQ 6/2019-01 SEQ 6/2019-01

JUDICIAL COMMISSION OF INQUIRY INTO ALLEGATIONS OF STATE CAPTURE,
CORRUPTION AND FRAUD IN THE PUBLIC SECTOR INCLUDING ORGANS OF STA :
(“THE COMMISSION™)

GWEDE SAMSON MANTASHE Applica ¥

(NOTICE OF MOTION)
APPLICATION IN TERMS OF COMMISSION RULE 11.2

KINDLY TAKE NOTICE THAT the Applicant intends to make application to t

commissioner for an order in the following terms:-

1. That the Applicant intends to make an application for condonation f -

the late filing of his application in terms of the Commission Rule 3.3; anc

2. Further and/ or alternative relief.

TAKE NOTICE FURTHER THAT the Sworn Statement of MR GWEDE SAMSC
MANTASHE, will be used in support hereof.

TAKE NOTICE FURTHER THAT the Applicant has appointed the address
BUTHELEZI VILAKAZI INCORPORATED as stated below, as the his attorney,
which address he shall receive service of all notices and/ or documents

these proceedings.

DATED and SIGNED at SANDTON on this the 18 of April 2019.



BOSASA-03-192

SEQ 6/2019-02

T

THE COMMISSION

The Secretary

2nd Floor, Hillside House
17 Empire Road
Parktown
Johannesburg

T32-GSM-003

/)

, SEQ 6/2019-02
P78

BUTHELEZI VItAKAZI INC.

Attorneys for the Plaintiff

348 Rivonia Boulevard

1st Floor, Block B

Edenburg Terraces

Sandton

Tel: (011) 2341777

Fax: (011) 234 2176

E-mail: a.vilakazi@buthelezivilakazi.co. 1
Ref: MAN4/0001
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SEQ 6/2019-03 SEQ 6/2019-03

JUDICIAL COMMISSION OF INQUIRY INTO ALLEGATIONS OF STATE CAPTURE,
CORRUPTION AND FRAUD IN THE PUBLIC SECTOR INCLUDING ORGANS OF STATE
{“THE COMMISSION")

GWEDE SAMSON MANTASHE Applicant

SUPPORTING STATEMENT

I, ihe undersigned
GWEDE SAMSON MANTASHE
do hereby make an oath and siaie that:

Lo Tam an adult male person and the Minister of Mineral Resources of South

Africa and | am the Applicant in this matter.

g

The contents hereof fall within my own personal knowledge and are 1o
the best of my belief both true and correct unless context indicotes

otherwise.

3. Onthe 27" of March 2019, my altorneys were served with a nofice in terms
Of Rule 3.3 of the Commission Rules on my behalf 1o which had been
attached an extract of a supplementary affidavit dofed 26 March 2019,

by Mr Angelo Agrizzi (“Mr Agrizzi”).

4. | have not been able fo comply with the 14 (fourteen) days period for
fiing the Application in ferms of Rule 3.3 of the Commission Rules and as

prescribed by the Rules.

5. My afforney of record, Ms Amanda Vilakazi addressed an electronic rmci

io the Commission after receipt of the notice in terms Rule 2.3 on the pe




BOSASA-03-194 T32-GSM-005

SEQ 6/2019-04 SEQ 6/2019-04

of April 2019 requesiing the Comirnission to provide hear with the franscrints
of Mr Agrizzi's evidence. A copy of the request is altached herelo markael

annexure “A",

6. My attormey of record requested the said transcripls from the commission
becouse they were previously supplied when the same notice was served

on myself in the Richard Le Roux evidence notice.

7. Despile the request as mentioned hereinabove, my attormey had not
received the iranscripts or a copy thereof and was informed by the
officials of the Commission to keep checking the website for tha franscript,

8. Isubmit thot my atformey of record kept on checking the website for the

availability of the transcript and it was only on the 100 of April 2019 ihat
she found the transcripis, printed it out and perused same, she was then
in a position 1o draft the application that was served on yourssif on the
23 of April 2019,

7. Orthe 11" and 12% of April 2019, | was in Mpumalanga and thereafter
went 1o the Northwest, | was only avoilable o sign he sworn statement

on the 17 of April 2019,

10. My attorney further engaged my witness mr Papa Leshabane o st O
confirmatory affidavit in this regard, he has been unavaiiable to sign due
to his afforneys travelling fo lsrael, in avoiding any further delays and on
the 239 of April 2019 my altorey then decided 1o file the nofice in terms
of Rule 3.3 of the Commission Rules without my witness's confirmatory

affidavit.

. Tsubmit that |was not in wilful defoult of Hiling his Application in terms of
Rule 3.3. The franscripts were required fo enable me o ring o proper

Applicaiion in ferms of Commission Rule 3.3,




BOSASA-03-195 T32-GSM-006

SEQ 6/2019-05 SEQ 6/2019-05
2. 1 submit furiher that | will suffer prejudice it condonaiion for late filing of

Rule 3.3 and | submit that there will noi be any rejudiced :az_.l_f.%erefi Dy the

i
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Q’ ede Samson Mantashe

DEPONENT
THUS SIGNED AND SWORN TO before me at ‘,M?[UO AN on this the
O doy of __ NAan\ 2019 by the deponent who

acknowledges that he/she knows and undersiands ihe contenis of this
affidavit; that itis the fruth fo the best of his/her knowledige and belief and that
he/she has no obiection o taking the prescribed oath and regards the same
as binding on his/her conscience and the administration of the oath complied
with the Regulations contained in Government Gazette No. R1258 of 21 July
1972, as amended.

COMMISSIONER OEQATHS (OTSAI

. mimissioner of Osths
P OFRCIo: g%gﬁsingﬁ mmﬁnﬁfguﬂdim
FULL NAmEsNo. 8 RIS o8 Barkomn
Tal: 011 4804921
PHYSICAL ADDRESS:

DESIGNATION:
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éEQ 6/2019-06 SEQ 6/2019-06

2™ floor, Hillside House

17 Empire Road,

Parktown

Johanneshrg

2193

Tel {Internationat): +27 (10) 214-0651
Tel (Tolifree): 0800 222 097

Email: inquiries@sastatecapture.org.za
Web: www.sastatecapture,org.za

JUDICIAL COMMISSION OF INQUIRY INTO ALLEGATIONS OF STATE CAPTURE,
CORRUPTION AND FRAUD IN THE PUBLIC SECTOR INCLUDING ORGANS OF STATE

23 April 2019
To: Buthelezi Vilakazi Inc.

Per email; a.vilakazi@buthelezivilakazi.co.za

Dear Sirs,

APPLICATION IN TERMS OF RULE 3.3 OF THE COMMISSION OF INQUIRY INTO
ALLEGATIONS OF STATE CAPTURE, CORRUPTION AND FRAUD IN THE PUBLIC
SECTOR INCLUDING ORGANS OF STATE (“THE COMMISSION")

1. We hereby acknowledge receipt of the Notice of Motion, dated 5% April 2019, with
the Sworn Statement of Gwede Samson Mantashe, dated 17" April 2018, which
documents were hand-delivered to our offices on the 239 April 2019,

2.  We shall respond in due course.

Yours faithfully,

My Peter Pedlar

Acting Secretary

JUDICIAL COMMISSION OF INQUIRY INTO ALLEGATIONS OF STATE CAPTURE,
CORRUPTION AND FRAUD IN THE PUBLIC SECTOR INCLUDING ORGANS OF STATE



BOSASA-03-197 T32-GSM-008

SEQ 6/2019-07 SEQ 6/2019-07

JUDICIAL COMMISSION OF INQUIRY INTO ALLEGATIONS OF STATE CAPTURE,
CORRUPTION AND FRAUD IN THE PUBLIC SECTOR INCLUDING ORGANS OF STATE
{“THE COMMISSION")

GWEDE SAMSON MANTASHE Applicant

(NOTICE OF MOTION)
APPLICATION IN TERMS OF RULE 3.3

KINDLY TAKE NOTICE THAT the Applicant intends to make application to the

commissioner for an order in the following terms:-

1. That the Applicant be permitted to give evidence and call withesses on
his behalf;

2. Further that the Applicant be permitted 1o cross examine the withess Mr
Angelo Agrizzi (“Mr Agrizzi”) on the contents of paragraphs 190 to-205 of
Mr Agrizzi's Supplementary Affidavit dated the 26t of March 2019: and

3. Further and/ or alternative relief.

TAKE NOTICE FURTHER THAT the Sworn Statement of GWEDE SAMSON
MANTASHE, together with annexures will be used in support hereof,

TAKE NOTICE FURTHER THAT the Applicant has appointed the address of
BUTHELEZI VILAKAZI INCORPORATED as stated below, as the his attorney, at
which address he shall receive service of all notices and/ or documents in

these proceedings.

DATED and SIGNED at SANDTON on this the 5t of April 2019. - N



BOSASA-03-198 T32-GSM-009

SEQ 6/2019-08 SEQ 6/2019-08

BUTHELEZ) VItAKAZHNC.

Alorneys for the Plaintiff

348 Rivonia Boulevard

1st Floor, Block B

Edenburg Terraces

Sandion

Tel: (011) 2341777

Fax: {011) 234 2174

E-mail: a.vilakozi@buthelezivilakazi.co.za
Ref: MAN4/0001

TO:

THE COMMISSION 59[ pe,lo Enw\l‘tcmq
The Secretary

2rd Foor, Hillside House

17 Empire Road 23 [o (2018

Parkfown

Johannesburg



BOSASA-03-199 T32-GSM-010

SEQ 672019-09 SEQ 6/2019-09

JUDICIAL COMMISSION OF INQUIRY INTO ALLEGATIONS OF STATE CAPTURE,
CORRUPTION AND FRAUD IN THE PUBLIC SECTOR INCLUDING ORGANS OF STATE
(“THE COMMISSION™)

GWEDE SAMSON MANTASHE Applicant

SWORN STATEMENT
(IN TERMS OF COMMISSION RULE 3.3)

[, the undersigned

GWEDE SAMSON MATASHE

do hereby make an oath and state that:

1. I am an adult male person and the Minister of Mineral Resources of
South Africa and | am the Applicant in this matter.

2. The conients hereof fall within my own personal knowledge and are o
the best of my belief both true and correct unless context indicates

otherwise.

3. On the 27t of March | was served with a nofice in terms c;f Rule of 3.3 of
the Commission Rules fo which had been attached an extract of a
supplementary affidavit dated 26h March 2019, by Mr Angelo Agrizi
(*Mr Agrizzi").

4. The purpose of this sworn stalement is fo support an application
contemplated in Rule 3.3 of the Commission Rules, o give evidence, call

witnesses and fo cross-examine a witness, namely Mr Agrizz.




BOSASA-03-200 T32-GSM-011

SEQ 6/2019-10 SEQ 6/2019-10

5. In paragraph 190 to 197 of the extract attached to the supplementary
affidavit by Mr Agrizi, it is alleged that security upgrades were done at
my 3 (three) properties and-were paid for by Bosasa under the instructions
of Gavin Watson and Papa Leshabane.

é. | admit that the said security upgrades were done aft my 3 (three)
properties, however the circumstances leading to the security upgrade is
not as appears in Mr Agrizzi's statement.

7. In paragraph 198 to 202 Mr Agrizzi inflates the prices of material,
instaliation, labour and others, this is in contradiction to what was said by
Mr Richard Lé Roux in his testimony to the commission, Mr Le Roux was
adamant that the cost associated with the security upgrades at my
properties were around R300 000 (Three Hundred Thousand Rand)
whereas Mr Agrizzi insisted that the total cost was around R650 000.00 (Six
Hundred and Fifty Thousand Rand).

8. |submit that both witnesses are misleading the commission on the issue of
costs and same will be confirmed by my Mr Papa Leshabane.

9. In poragraph 205 of the exiract Mr Agrizzi alleges thaf Mr Watson
impressed upon him the vital role | played in assisting Bosasa, that | was o
good connection and needed to be looked after, that | was a person of
greatinfluence, highly regarded in Govemment circles and that | was also
highly placed with the Trade Unions and in Government.

10. | submit that | have never spoken 1o Mr Watson on business related
activifies, neither had | spoken to him regarding the security upgrades at

my properties.

11.  Mr Papa Leshabane who | wish to call as my witness will attest to the fact
that I had no relationship with Mr Gavin Watson and Bosasa’s officials,



BOSASA-03-201 T32-GSM-012

§EQ 6/2019-11 SEQ 6/2019-11
that he was the one who gave an insfruction for the security upgrade at

my properties.

12. Mr Papa Leshabane was aware that | was busy with secuiity upgrades
at my -properties at my own cost, however according to him the
equipment | had purchased was of inferior quality and he offered high

calibre equipment at his own cost.

13. 1 wish to submit further that during the period of security upgrades, | was
not a government official and | was not in any executive role of

government,

14, | further.-submii that there was never any favours and/ or. financial
benefit to Bosasa facilitated by myself in exchange for the security

upgrades at my properties.

15. It is my submission that Mr Agrizzi’s intention is to create an impression
that the security upgrades at my properties were done due to a corrupt
relationship between myself, Gavin Watson and Papa Leshabane and

same is denied.

16. | do not wish to render this statement unnecessarily prolix by repeating
the contents of my earlier application to cross examine Mr Richard Le
Roux, however the security upgrades at my properties were done at the
instance of Mr Papa Leshabane, who is a Bosasa executive and a family

friend.

17. Our reiationship with Mr Leshabane goes beyond the period of the
security upgrades, he has always been part of my immediate family, he
attends ali my family events and is a regular visitor at my house.

18. | make an application to cross examine Mr Agrizzi subject to the
contingency that Mr Agrizzi or his Legal Team confirms in wiiting that it is

T2



BOSASA-03-202 T32-GSM-013

éE’Q 672019-12 SEQ 6/2019-12
conceded and generally accepted by Mr Agrizzi that | have not assisted
Bosasa in anyway nor have | ever solicited any favours on its behalf from
any government institution. Should this concession be made | would
therefore abandon this applicafion. However, without the suggested
concession, | remain obliged to persist with this application to be
allowed to cross examine Mr Agrizzi on the above issues.

19. Wherefore, | respectfully request and pray that it may please the
Honourable Commission to grant the relief set out in the Noftice of

Motion affixed hereto.,

'l 1/
Gwede’Mantashe
DEPONENT
THUS SIGNED AND SWORN TO before me at El voni i on this the
day of ApPrii 2019 by the deponent who

acknowledges that he/she' knows and understands the contents of this
affidavit; that it is the fruth to the best of his/her knowledge and belief and
that he/she has no objection to taking the prescribed oath and regards the
same as binding on his/her conscience and the administration of the cath
complied with the Regulations contained in Government Gazette No. R1258
of 21 July 1972, as amended.

g ‘%:%\

p—j

COMMISSIONER OF OATHS
EX OFFICIO:
FULL NAMES:  Gomimisaio
BT etfopaiten Bulding
PHYSICAL ADDRESS: mamm&ﬂmw
18t Floo, Peritown
Tol: 011 4804921

DESIGNATION:



BOSASA-03-203 T32-GSM-014

SEQ 6/2019-13 SEQ 6/2019-13

AFFIDAVIT IN RESPONSE TO APPLICATION OF
GWEDE SAMSON MANTASHE

I, the undersigned,

ANGELO AGRIZZI

(IDENTITY NUMBER: 671203 5468 085)

hereby make an oath and state the following:

1. The facts contained herein fall within my own personal knowledge, unless the
contrary appears from the contents hereof, and to the best of my belief are both

true and correct.

2. My legal representatives were handed a substantial application together with
an affidavit (and annexures) in terms of which GWEDE SAMSON MANTASHE
wishes to give evidence before the Commissicn as weli as an application to
cross-examine myself in regards to evidence that | have given before the

Commission.

3. ADPARAGRAPH 1.2,3 AND 4

3.1 We note the contents of these paragraphs.

4.  AD PARAGRAPH 5




BOSASA-03-204 T32-GSM-015

SEQ 6/2019-14 SEQ 6/2019-14

4.1 | confirm the contenis of this paragraph as well as my supplementary
affidavit and wish fo state further that the initial installation done for GWEDE
SAMSON MANTASHE was done by the use of a sub-contractor who

thereafter invoiced the Bosasa group of companies.

4.2 When the invoice was presented to me to be signed off | then queried not
only the invoice but why Bosasa were now using an external service
provider where security upgrades and other work was being done at the
presmises of GWEDE SAMSON MANTASHE in particular. Gavin Watson

then confirmed that it could be approved.

4.3 | confirm that the payments for the security upgrades were in fact paid for
by Bosasa under the instrustions of Gavin Watson and Papa Leshabane.
The first installation at Sunward Park was originally co-ordinated by Mr.
Francois Cronje and Papa Leshabane of Bosasa. It was thereafter taken
over, after Gavin Watson and Papa Leshabane confirmed that it was for
GWEDE SAMSON MANTASHE and Richard ie Roux and his team did the

installation as part of the special projects for Bosasa as instructed.

4.4 Bosasa in fact made the payments to the first sub-contractor which was

signed off by myself,

5. AD PARAGRAPH 6




BOSASA-03-205 T32-GSM-016

SEQ 6/2019-15 SEQ 6/2019-15

5.1 | confirm the contents of this paragraph and state that the circumstances
are correct as set out in my supplementary affidavit.

6. ADPARAGRAPH 7

6.1 | deny that | have inflated in anyway the prices of material, installation,
labour, accommodation and transport. Mr. Richard ie Roux would only know
of the costs of the equipment and materials as he would obtain the quotes,
invoices and do the actual purchases and only after the invaices had been
presented to me and confirmed would the cash be given to him via Jaques

van Zyl.

6.2 |repeat and confirm what | have set out in my supplementary affidavit 198
to 202 and [ deny that | inflated the prices of material, installation, labour,

accommadation and transport costs.

6.3 Mr. Richard le Roux, who as head of the special projects team, attended to
the installations. Mr. Richard le Roux would only have the costs of the actual
equipment and materials and not the costs relating to the installation, labour,

accommodation and transport.

6.4 Once Gavin Watson or in this particular case Papa Leshebane had
confirmed and given the instruction for the installations to take place to me

my actual role was to ensure and check that the invoices for the cost of the

materials were correct and thereafter arrange with Mr. Jacques van Zyl fo

payment in cash to be made to Mr. Richard le Roux for the purchase of th

ok

equipment and materials.



BOSASA-03-206 T32-GSM-017

SEQ 6/2019-16 SEQ 6/2019-16

6.5 [ did the actual costing of the materials and the value and | included the
commercial costs. | am setting out hereunder how the approximate costings

were calculated:;

6.6 It is important to note that when conducting these installations employees
would need to be accommodated close to the various sites, these costs are
always attributed to Bosasa, as will be reflected by the relevant guesthouses
used to complete the installations in the various areas where the security

installations were done.

6.7 Employees are remunerated by Bosasa / AGO projects of this nature would
normally take 2,5 Days, the (Labour) costs excluding the equipment on a

support team of 5 people would usually be charged out as foliows;

6.7.1 Labour Team per Day (5 Technical) R8,750.0C per day @ 5,5

Days (Inclusive of 2 travel days) = R 48,125.00

6.7.2 Accommodation and Transport (5 Technical} R 4,200.00 per day

@5.5 including subsistence = R 23,100.00
6.7.3 Management fee 20% on Labour = R14,245.00

6.7.4 Total Labour costs excluding material internat costs =

85,470.00 per installation within 200km of the West Rand.

S8
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SEQ 6/2019-17 - SEQ 6/2019-17

6.8 Indicatively the Equipment costs would be reflected on a basic medium
range system as follows:

6.8.1 Cabling and trunking = R7 800.00 Per site;

6.8.2 Cameras (6 Day Night) Hik Vision in IP 66 containment or similar

= R3,850.00 X 6 = R23 100.00;

6.8.3 Digital Video Recorder with modules (Cathexis) = R19 500.00;
6.84 Peripheral Hardware Racks etc. = R5 000.00; and
6.8.5 Licensing Software= R4 500.00.

6.9 Total Equipment (Conservatively) = R59 800.00

6.10 Total Installation — for the premises in the Eastern Cape amounts to R145
370.00 Excluding VAT This only reflects a basic CCTV installation, Whilst
not perhaps comparable to home DIY systems it is based on a commercial
standard and is what would have been the Bosasa / AGO standard in place

at all the houses where the installations were done.

6.11 The average costs for a specialized Alarm system with perimeter beam

etc. would cost in the region of R70 000 to R110 000 per site.

% 5
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SEQ 6/2019-18 SEQ 6/2019-18

6.12 Conservatively the three sites instalied for GWEDE SAMSON MANTASHE
wouid have amounted to an approximate R650 000.00 (six hundred and fifty
thousand) for all the installations, provided that they were only based on an
alarm system and a 6-zone camera installation. These are estimates and
the documents relating to same were left in the vault of the Bosasa head

office,

7. AD PARAGRAPH 8

7.1 I deny that either | or Mr. Richard le Roux are misleading the Commission
in respect of the costs of the equipment, materials and associated transport,

accommadation and labour.

7.2 Save for the instruction given by Mr. Papa Leshabane, he did not in any way
deal with the cost of the equipment and materials or the costings relating to

the installation.

8. AD PARAGRAPH 9

8.1 1 confirm the contents of paragraph 205 of my supplementary affidavit as

well as the contents of this paragraph.

9. ADPARAGRAPH 10
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SEQ 6/2019-19 SEQ 6/2019-19

9.1 | have noted the contents of this paragraph but [ confirm and repeat that the
instruction to do the security upgrades at GWEDE SAMSON MANTASHE's

properties came from Gavin Watson and/or Papa Leshebane.

9.2 Both Gavin Watson and Papa Leshebane besides giving the instructions for
the security upgrades to be done were at all material times fully aware that
the special projects team for the Bosasa group of companies were doing
the security upgrades but that further the Bosasa group of companies were
paying for the costs related to these special projects. The payments were

made in cash.

9.3 The actual costs of the material that was supplied and installed can easily
be obtained from the suppliers, Regal Distributors and other suppliers. The
accounts where the cash payments were made for the equipment and

materials will be in my name at the suppliers.
10. AD PARAGRAFH 11 AND 12

10.11 repeat that Gavin Watson and Papa Leshabane always had a good

relationship with GWEDE SAMSON MANTASHE.

10.2 1 wish to repeat that it was common knowledge that Gavin Watson and Papa

Leshabane and other officials of Bosasa had a relationship with GWEDE

SAMSON MANTASHE and on many occasions in particular Gavin Watson

would emphasise his relationship with GWEDE SAMSON MANTASHE a

4 -



BOSASA-03-210 T32-GSM-021

SEQ 6/2019-20 SEQ 6/2019-20

well as the fact that GWEDE SAMSON MANTASHE and Papa Leshabane

had a long standing relationship.

10.3 Both Papa Leshabane and Gavin Watson gave the instruction for the
security upgrades but at all material times but at ail material times Gavin

Watson was aware of same and he confirmed the instruction to me.

10.4 | have no knowledge that GWEDE SAMSON MANTASHE had previcusly
underiaken security upgrades with equipment that he had purchased but |
can confirm that all the costs relating to the purchase and supply of the
equipment and materials as well as all of the other costs | set out above

were paid by the Bosasa group of companies.
11. AD PARAGRAPH 13

11.1 To the best of my knowledge GWEDE SAMSON MANTASHE's popularity
as leader of the Trade Unions and thereafter his upwardly mobile

promotions into Government speaks for itself.

11.2 | repeat on many occasions it was made very clear to me and others of
Bosasa of the importance of GWEDE SAMSON MANTASHE and the
relationship with the Bosasa group of companies especially with Papa
Leshabane and Gavin Watson and that this had to be jealously guarded and
taken care of. This was the same position when the other persons | have

previously testified to needing favours for themselves, their families and

4o

associates.
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SEQ 6/2019-21 SEQ 6/2019-21

12. AD PARAGRAPH 14

12.1 Save for noting the contents of this paragraph [ can indeed confirm that over
all of the years and on many occasions it was made directly clear to in
particular myself and other directors of Bosasa that GWEDE SAMSON
MANTASHE was a very important person to the organisation and that in
regards to the security upgrades done at all of his properties throughout

South Africa, the Bosasa Group of companies did cover all of the costs.

13. AD PARAGRAPH 15

13.1 | have noted the contents of this paragraph and I deny the submission made
that | testified to the connection and relationship between GWEDE
SAMSON MANTASHE, Gavin Watson and Papa Leshabane to create an
impression. | have testified as to the factual position and not to create

impressions,

13.2 1 would respectfully leave the submissions for the learned Deputy Chief
Justice and Chair after considering all of the evidence to decide and | wili

abide by the ruling.

14. AD PARAGRAPH 16

14.1 Save for admitting the contents of this paragraph | confirm that it is in fact

correct that Papa Leshabane with the knowledge, confirmation and approvail

a0
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SEQ 6/2019-22 SEQ 6/2019-22

of Gavin Watson authorised the security upgrades to be done at all my
properties throughout South Africa and that Bosasa paid all of the costs

related thereto.

15. AD PARAGRAPH 17

15.1 | do not dispute the contents of this paragraph.

16. AD PARAGRAPH 18

16.11 dispute the contents of this paragraph and | repeat and confirm my
testimony that | have given and | will abide without any contingencies the

decision of the Honourable Chair in regards to the application.

17. As noted, | have not dealt with each and every aliegation in the GWEDE
SAMSON MANTASHE affidavit and the failure to deal with any allegation should
not be construed as any admission on my part as to either the truth or the

correctness of same nor as a waiver of any of my rights.

" /S

// /£~ ANGELO AGRIZZI

| certify that this affidavit was signed and sworn to before me at JOHANNESBURG
onthisthe _ 29%Y  day of MAY 2019 by the deponent who acknowledged that
he knows and understands the contents of this affidavit, has no objection to taking this
oath, considers this oath to be binding on his conscience and uttered the following

10
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SEQ 6/2019-23 SEQ 6/2019-23

words: I swear that the contents of this affidavit are both true and correct, so help me

God.”
O %«gj\

COMMISSIONER OF OATHS

Eggﬂe: Lesiaar Lemiaet
regs: Ve (QT‘J\‘LBEE JE
Capacity: 'Q,\QQRS n F\%C@

s i B TR L -

P AP,

11
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-+ SEQ6/2019-24 —
SEQ 6/2019-24 20 |

JUDICIAL COMMISSION OF INQUIRY INTO ALLEGATIONS OF STATE CAPTURE,
CORRUPTION AND FRAUD IN THE PUBLIC SECTOR INCLUDING ORGANS OF STATE
(“THE COMMISSION™)

GWEDE SAMSON MANTASHE Applicant

AFFIDAVIT IN REPLY TO MR ANGELO AGRIZZI'S RESPONSE

I, the undersigned
GWEDE SAMSON MANTASHE
do hereby make an oath ang state thot;

1. {am an adult maie person and the Minister of Mineral Resources of South

Afiica and i am the Applicant in this matter.

2. The contents hereof fall within my own personal knowledge and are o
the best of my belief both true ond commect unless context indicates

otherwise.

3. I have been served with Mr Angelo Agrizi's Affidavit in Response to my
application, | have perused same ond wish to reply os follows:

4. ADPARAGRAPHS 1to 3
I note the content hereot.

5. AD PARAGRAPHS 4




2-GSM-026
BOSASA-03-215 T3

SEQ 6/2019-25 T SEQ 6/2019-25

J

f’f Contents hereof are noted, nowever | wish to refterate thoi | had no
7 knowledge of how payment for the vpgrades done at my propertiss wil
be effected | have further given a detailed description of my relationship
with Papag Leshabane, which was the basis for accepting the security

Upgrade offer.

I further wish to staie that it has only been Mr Le Roux and team who
conducted the security upgrades at my residents, no other contractor

was seen at my residents, this is confirmed by Mzonke Nyakaza.

6. ADPARAGRAPH 5

Conlents hereof are noted.

7. AD PARAGRAPH &

Contents hereof are noted and | wish to refer the Commission to my earlier
affidavit wherein | supplied invoices of itemns purchased for purposes of
the security upgrades, and it appears that the costs of Mr Agrizzi's

estimation are not likely to be o true reflection of the costs incurred ot my

residents,

| submit further that the evidence provided by Mr Agrizzi is that employees
of Bosasa/Sondela were tasked with the work done at my residents,
therefore one would assume that that they were remunerated on o
monthly salary basis instead of projects basis as alleged in Mr Agrizzi's costs

estimafion.

The esfimation by Mr Agrizzi could not be close to accuracy since he
submits fhat the invoices of the costs are still in the vault, that he has no

access to same. The costs breakdown is far from the truth.




BOSASA-03-216 T32-GSM-027

SEQ 6/2019-26 SEQ 6/2019-26

r/ 8. ADPARAGRAH 7

bdeny the content of this paragraph. Mr Leshabane had knowledge of

the costs implication of the projects.

5. ADPARAGRAPH S
Contents hereof are noted.

10.  AD SUB-PARAGRAPH 9
Contents hereof are noted, Mr Agrizzi should supply the Commission with
the invoices fo this effect. | further reiterate that | did not speak to Mr
Watson regarding the work done at my residents.

1. AD PARAGRAPH 10
Contents hereof are noted, | do have a relafionship with Papa Leshabane
as earfier mentioned, | know Mr Watson personally, however | cannot
define my relationship with him as close and long standing. ! further submit
that i never discussed any business related activities or security upgrades
with Mr Watson.

12. ADPARAGRAPH 11

I repeat the contents made in paragraph 10 hereinabove.

13. AD PARAGRAPH 12t0 15

VA




BOSASA-03-217

SEQ 6/2019-27

Contents wre hereof noted and | reiferote the ovements made in

waragraph 10 hereinabove, .

14, AD PARAGRAPH 16

Contenis are hereof noted,

o
:‘
\_G& \
ede Mantashe

DEPONENT

THUS SIGNED AND SWOR tﬁ%me at A on this the
day of Y 2019 by the deponent who

acknowledges that hefshe knows and understands the contents of this
affidavit; that it is the truth to the best of his/her knowledge and belief and that
he/she has no objection to taking the prescribed oath and regards the same
as binding on his/her conscience and the administration of the oath compiied
with the Regulations contained in Government Gazetie No. R1258 of 21 July
12, as amended.

COMMISSIONER Ol OATHS

EX OFFICIO:
-
FULL NAMES:

PHYSICAL ADDRESS:

DESIGNATION:

T32-GSM-028

SEQ 6/2019-27
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BOSASA-03-219 T32-GSM-029

JUDICIAL COMMISSION OF INQUIRY INTO ALLEGATIONS OF STATE CAPTURE,
CORRUPTION AND FRAUD IN THE PUBLIC SECTOR INCLUDING ORGANS OF STATE

2" floor, Hillside House

17 Empire Road,

Parktown

Johannesburg

2193

Tel: (010) 214-0651

Email:

inquiries@sastatecapture.org.za
Website: www.sastatecapture.org.za

INDEX: SEQ 6/2019

No. Description Pages

1. Application of Gwede Samson Mantashe in respect of the evidence of

Richard le Roux

1.1 Condonation application dated 08 March 2019

1.1.1 | Notice of Motion 01 to 02

1.1.2 | Supporting Affidavit of Amanda Vilakazi dated 08 March 2019 03 to 07

(a) Annexure “A” 08 to 09
nnexure

(b) A “‘B” 10

(c) Annexure “C” 11 to 12

1.2 | Application in terms of Rule 3.4 dated 26 February 2019

1.2.1 | Notice of Motion 13to 14

1.2.2 | Affidavit of Gwede Samson Mantashe dated 08 March 2019 15 to 21

(a) Annexure “GM1” 22 to 26




BOSASA-03-220 T32-GSM-030

No. Description Pages
(b) Annexure “GM2” 27 to 28
(c) Annexure “GM3” 29 10 30
(d) Annexure “GM4” 31
(e) Annexure “GM5” 32
(f) Annexure “GMG6” 33

2. Affidavit of Response of Richard le Roux dated 04 April 2019 | 341039

3. Affidavit in reply to Mr Richard le Roux’s response by Gwede 40 to 43
Samson Mantashe dated 18 June 2019




BOSASA-03-221 T32-GSM-031

SEQ 6/2019-01

e

JUDICIAL COMMISSION OF INQUIRY INTO ALLEGATIONS OF
STATE CAPTURE ,CORRUPTION AND FRAUD IN THE PUBLIC
SECTOR INCLUDING ORGANS OF STATE ("THE COM MISSION™)

GWEDE SAMSON MANTASHE Applicant

NOTICE OF MOTION
(APPLICATION IN TERMS OF COMMISSION RULE 11.2

KINDLY TAKE NOTICE THAT the Appiicant intends to make an application

to the commissioner for an order in the following terms :

(a) Thot the Applicant intends fo make an application for
condonation for the late filling of his application in terms of the

Commission Rule 3.4 .
(b}  Further and/or alternative relief .

AND FURTHER TAKE NOTICE THAT the sworn statement of Ms Amanddg
Vilakazi' will be used in support of such appilication.

TAKE NOTICE FURTHER that the Applicant has appointed the address of

his attorneys {contained below) ot the address at which he will accept

notice and service of all processes in these proceedings

DATED AT RIVONIA ON THIS THE 8th DAY OF March 2019.



BOSASA-03-222 T32-GSM-032

SEQ 6/2019-02

A

BUTHELEZ) VII.AJE:E}/ATIORNEYS INC.
ficant's Attorneys

348 Rivonia Boulevard
First Floor,Block B
Edenburg Terraces
Rivonia
FAX: 011 234 2736

TEL NO: 011 2341777
Qur ref: BV/GM/100-2

TO: THE COMMISSION
The Secretary
29 Floor ,Hillside House
17 Empire Road
Parktown

Johannesburg



———

BOSASA-03-223 T32-GSM-033

SEQ 6/2019-03

133

JUDICIAL COMMISSION OF INQUIRY INTO ALLEGATIONS OF
STATE CAPTURE ,CORRUPTION AND FRAUD IN THE PUBLIC
SECTOR INCLUDING ORGANS OF STATE (“THE COMMISSION”)

GWEDE SAMSON MANTASHE Applicant

SUPPORTING STATEMENT

|, the undersigned,
Amanda Vilakazi
do hereby make cath and state that:

1 T'am an adult practising attorney ,practising under the name and
style Buthelezi Vilakazi Inc ,at 348 Rivonia Boulevard, 1% Floor ,Block B
Edenburg Terraces Rivonia ,2128 and im the attorney of record for

the applicant.

LI



BOSASA-03-224 T32-GSM-034

SEQ 6/2019-04
G

2 The contents of this statement are within my own personail

knowledge and beliefs are both true and correct and | can swear

positively thereto.

3. The Applicant was served with a nofice in terms of Rule 3.3 of the

Commissions Rules wherein Mr Leroux statement had been attached

dated 28 January 2019.

4. The said notice was served on the Applicant on the 9 February 2019
wherein he was requested o bring an application 1o cross exdamine

or call witnesses within 14 days from receipt of the notice,

3. The Applicant has not been able to comply with the 14 days as

prescribed by the Rules .

6. The Applicant wrote back to the commission after receipt of the
aforementioned on the 11 February 2019 and the franscript of the
evidence was delivered to him on the 20t of February 2019.i attach

the letter from the commission marked annexure “A”"

7. The Applicant consulied with me on the same day after recsipt of

the transcript.



BOSASA-03-225 T32-GSM-035

SEQ 6/2019-05
[5 S

B. Afier consultation with the Applicant it became appdarent that the
relevant person who can assist with detailed information regarding
the security upgrades was the former head of security of the

Applicant Mr Mzuphela Mnyakaza “Mr Mnyakaza”.

?. Mr Mnyakaza being the one responsible for overall security during the

period of the security upgrades had to come all the way from Eastern

Cape to consult properly with me .

10. He came for the first consultation on the 21 of February 2019
whereafter he was instructed to collate information .dates and

documents for purposes of compiling the Applicants statement .

Mr Mnyakaza went back to the Eastern Cape to search for his log book
and to confirm dates which we refemred to in the Applicants stafement
and was only able to provide complete information on the 4 of March
2019 .The Applicants statement was completed on the same date and

the confirmatory statement of Mr Mnyakaza was drafted and sent fo him

on the 4t of March 2019.

1. Mr Mnyakaza signed and emailed a copy of his confirmatory
statement to me on the 4" of March 2019 and the original was
received by post on the 8 March 2019 .| attach copy of email and

post marked as annexure “B"and “C” respectively.



BOSASA-03-226 T32-GSM-036

SEQ 6/2019-06
|6 b
12. It was necessary that we have all original statements for purposes

of launching application in terms of the Commission Rule 3.3

i3. The Applicant was not in wilful default , | wanted to bring a proper
application before the commission and same required obftaining
proper information from the former head of security of the Applicant
and aliowing him an opportunity 1o collate all the information and 1o

post his original confirmatory affidavit,which as stated above was only

received by us on the 8th Of March 2019 .

WHEREFORE, | respectfully request and pray that it may please this

Honourable Court to grant the relief set out in the Notice of Motion

prefixed hereto.

e

Amanda Lifidokuhle Vilakazi

{DEPONENT)



BOSASA-03-227 T32-GSM-037

SEQ 6/2019-07

o

P
H

The deponent has acknowiedged that he knows and understands the
contents of this affidavit, which was signed and sworn to before me at
on this the o8 day of March 2019. The regulations contained in
Government Notice no. R1258 of 21 July 1972, as amended and
Government Notice no. R1648 of 19 August 1977, as amended having

been complied with.

Commissioner of Qaths

Stephina Coreen Mncube
' Commissioner of Oaths
» - Praclising Attorney
Stephina Motinanime Attornays Inc.
"1 6th Floor, JHC Building
51 Main Street, Johannesburg
Tel: 011 053-8840 / 011 492 1020
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T32-GSM-038

SEQ 6/2019-08

8 R

2 Floor, Hillside House

17 Empire Road

Parktown

Johannesburg

2193

Tel: {010) 214-0851
Emaikinquiries@sastatecopture. oE.22

$ TATE gﬁ{% Wabsite: www.sastatecapture ore.za

JUDICIAL COMMISSION OF INQUIRY INTO ALLEGATIONS OF STATE CAPTURE,
CORRUPTION AND FRAUD [N THE PUBLIC SECTOR INCLUDING ORGANS OF STATE

19 February 2019

Minister S G Mantashe
African National Congress
Luthuli House

Pixley Seme Street
Johannesburg

Emall: gwade.mantashe@dmr.gov.za

mavatamandisi@icloud.com

Dear Minister

1

We refer to your letter of 11 February 2019 which was forwarded to the
Commission’s legal team on Friday 15 February 2018,

In paragraph 8 of the Notice issued to you, you were advised that if you
wish to cross-examine Mr le Roux, you must apply within 14 days of you
having received the Nofice to the Commission for leave to do so.

in paragraph 9 you were also advised that if you wish to make any
application including the application to cross-examine, you must also
submit a statement in which you respond fo the witness’ statement
insofar as it implicates you. That statement must identify what parts of
Mr le Roux’s statement are disputed or denied and the grounds on which

they are disputed or denied.

We attach hereto a copy of the transcript of Mr le Roux’s evidence as
requested.

We are looking forward to hearing from you.



BOSASA-03-229 T32-GSM-039

SEQ 6/2019-09

9

Yours sincerely

5

MR P PEDLAR

Acting Secretary

Judicial Commission of Inquiry into Allegations
of State Capture, Corruption and Fraud In the
Public Sector including Organs of State
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BOSASA-03-231 T32-GSM-041

SEQ 6/2019-11

Pocexruee “ 'n

From: IBhubesi Security Cleaning Co <ibhubesi0!@gmail.com>
Date: 4 March 2019 at 4:22:31 PM GMT+2

To: a.vilakazi@buthelezivilakazi.co.za

Subject: Good afternoon

please find the attached



BOSASA-03-232 T32-GSM-042

SEQ 6/2019-12
{ ]
K E
From: Amanda Vilakazi <a.vilakazi@buthelezivilakazi.co.za>
Date: 4 March 2019 at 3:12:42 PM GMT+2

To: "ibhubesi0l @gmail.com" <ibhubesi0l @gmail.com>
Subject: Affidavit

Good day Mzonke
Kindly commission and send back to me

Sent from Mail for Windows 10



BOSASA-03-233 T32-GSM-043

SEQ 6/2019-13

L1

JUDICIAL COMMISSION OF INQUIRY INTO ALLEGATIONS OF
STATE CAPTURE ,CORRUPTION AND FRAUD IN THE PUBLIC
SECTOR INCLUDING ORGANS OF STATE (“THE COMMISSION™)

SAMSON GWEDE MANTASHE Applicant

NOTICE OF MOTION
(APPLICATION IN TERMS OF COMMISSION RULE 3.4)

KINDLY TAKE NOTICE THAT the Applicant intends to make an application
to the commissioner for an order in the following terms ;

[a) That the Applicant be permitted 1o give evidence and to call
witnesses on his behaif.

(b) Further that the Applicant be permitted to cross examine the
witness Mr Richard Le Roux on the contents of paragraphs 29 to 30
of his statement dated 28 January 2019.

(c) Further and/or alterncative relief .

AND FURTHER TAKE NOTICE THAT the sworn statement of MR SAMSON
GWEDE MANTASHE will be used in support of such application.

TAKE NOTICE FURTHER that the Applicant has appointed the address of
his atforneys (contained below) at the address at which he will accept

notice and service of all processes in these proceedings




BOSASA-03-234 T32-GSM-044

SEQ 6/2019-14

.

DATED AT MIDRAND ON THIS THE 26 DAY OF FEBRUARY 2019.

(L

| v

BUTHELEZI VILAKAZI ATTORNEYS INC.
Applicant's Attomeys

348 Rivonia Bovlevard
First Floor,Block B
Edenburg Terraces
Rivonia

FAX: 011 234 2734

TELNO: 0112341777
Our ref: BV/GM/100-2

TO: THE COMMISSION
The Sécretary
2nd Floor ,Hillside House
17 Empire Road
Parkiown

Johannesburg



BOSASA-03-235 T32-GSM-045

SEQ 6/2019-15

16

JUDICIAL COMMISSION OF INQUIRY INTO ALLEGATIONS OF
STATE CAPTURE ,CORRUPTION AND FRAUD IN THE PUBLIC
SECTOR INCLUDING ORGANS OF STATE (“THE COMMISSION”)

SAMSON GWEDE MANTASHE Applicant

SWORN STATEMENT
( IN TERMS OF COMMISSION RULE 3.4)

|, the undersigned,

- GWEDE SAMSON MANTASHE

do hereby make oath and state that:

1 I am an adult male person , the Minister of Mineral Resources of South

Afica and the applicant in this matter.

ém



BOSASA-03-236 T32-GSM-046

SEQ 6/2019-16
4] ]b

2. The contents of this statement are within my own personal

knowledge and beliefs are both true and correct and | can swear

positively therefo.

3. I was served with a notice in terms of Rule 3.3 of the Commissions

Rules wherein Mr Richard Le Roux "Mr Le Roux” statement had

been attached dated 28 January 2019.

4, My staterment is made in support of an application to cross

examine a withess ,namely Mr Le Roux in terms of Rule 3.4 of the

Commissions Rules .

5. The summary of the evidence of Mr Le Roux 1o the commission
was regarding special projects he carried out on behalf of Bosasa

executive for the benefit of Ministers and Government officials .

6. Inparagraph 29 to 30 of Mr Le Roux's statement Mr Le Roux alleges
that he installed security systems to wit cctv ,cameras, lighting and

others"securlly upgrades” ,all apparently valued ot approximately

R300 000.00.

™



BOSASA-03-237 T32-GSM-047

SEQ 6/2019-17

17

7. Further that the said security upgrades were installed at my

properties at Boksburg, Elliot and Cala in the Eastern Cope.

8. | admit that the said installation was done at my premises , however

it was not done at my request and nor was it done to solicit any

favours from me by officials of Bosasa

9. Papa Leshabane “Papa” an executive of Bosasa is a long fime
family friend of my immediate family he visits my home often and
onh a continuous basis .he attends all our family function and was o

programme director at my sons graduation in 2015,

10. In 2012 There was a need fo upgrade security at my house as a

result of death threats | received leading to the ANC Mangaung

conference.
1. My head of security Mr Mzonke Nyakaza"Mzonke” deemed it
necessary to install ccty cameras at my properties and same were
Purchased .
12.  During the same period Papa arrived at my house in Boksburg to
find Mzonke busy with the installation of cameras around the

house.




BOSASA-03-238

13.

14,

15.

16.

17.

18.

T32-GSM-048

SEQ 6/2019-18

6 |

I informed by Mzonke that Papa requested to see the cameras

that were being installed and his opinion was that they were of

inferior quality.

Papa then offered to provide Mzonke with high quality ccty

footage and security systems further that he will bear the costs of the

equipments and the installation,

Mzonke informed of the offer by Papa and on the basis of the good
relationship | had with Papa i accepted the offer and | asked

him{Papa) about the costs ,he confirmed that the costs will be

borne by him.

| did not ask where he would source the cameras from and how

he wil pay for them , and | did not foresee any problems

associated with his offer

I'wish to submit that i still have the cameras that were bought by
Mzonke prior to the offer by Papa .| have taken a picture of the
said inferior quality cameras and have attached them to this

statement for the commission’s inferest marked as annexure

ilGM] "

Mzonke as head of security was in charge of all the security upgrades

and liaised directly with Papa regarding the installation of the security

13

v~
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19.

20.

21.

22,

23.

T32-GSM-049

SEQ 6/2019-19

the security systems at all 3{three) properties , | was merely updated

on the progress .| attach a confirmatory offidgvit by Mzonke

Nyakaza as annexure “GM2" to this statement.

I'm informed by Papa that the security upgrades at my residents

were not part of the special projects as referred to by Mr Le Roux.

Papa informs me that he previously requested Mr Le Roux to do
security upgrades for his friend at a pub called Mash braai house

in Braynsfon and Mr Le Roux was paid privately for that work.

It is evident from the evidence given by Mr Le Roux that different

secret codes were attached to each projects done on behalf of

Bosasa execufives .

My security upgrades was the only project which was not given a
secret project code ,Mr Le Roux himself reffered to it as project

"Mantashe" this is indicative that there was no malice associated

with the security upgrades at my properties .

Im further informed that there was never an agreement with the
executives of Bosasa (Mr Agrizzi and Watson) regarding the
security upgrades at my properties ,Papa made the decision and

proceeded with the security upgrades out of his own volition. |

19
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24,

25.

26.

27.

28.

T32-GSM-050

SEQ 6/2019-20

8 |

attach @ confirmatory affidavit of Papa Leshabane as annexure

"GM3I" herein

I wish to further submit that during the period of the security

upgrades I was not a govemnment official and | was not in any

executive role of govermment .

There was further no favour and /or financial benefit to Bosasq

facilitoted by me in exchange for my security update.

I have not engaged myself in any illegal activities with any of the
Bosasa executives, further i have never discussed business related

activities nor did | discuss the security upgrades with Mr Agrizzi and

Mr Watson.

The impression created by Mr Le Roux that the special projects
were offered fo Ministers and Government officials in exchange for
a certain benefit ,does not apply to me and | wish to clarify same

by way of evidence and cross examination of Mr Le Roux.

| submit that it is in the interest of the public and justice for clarity

on the security upgrades at my properties .

WHEREFORE, | respectfully request and pray that it may please this

Honourable Commission to grant the relief set outin the Notice of Motion

prefixed hereto.

a0

é pPA



BOSASA-03-241 T32-GSM-051

SEQ 6/2019-21

\ WGWEDE MANTASHE

(DEPONENT)

The deponent has acknowledged that he knows and understands the
contents of this affidavit, which was signed and sworn to before me at
on this the & day of March 2019. The regulations contained in
Government Notice no. R1258 of 21 July 1972, as amended and
Government Notice no. R1648 of 19 August 1977, as amended having

been complied with.

i

Commissioner of Oaths

Stephina Coreen Mncube
Commissioner of Oaths
Practising Altorney
Stephina Moithamms Attorneys Inc.
8th Floor, JHC Building
51 Main Strect, Johannesburg
Tel: 011 083-2540 /1 011 492 1020
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SEQ 6/2019-22

Annexuce ‘GM1’
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SEQ 6/2019-23

'Gle' “

i
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SEQ 6/2019-26
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SEQ 6/2019-27

ADDTXUT "G z2-
l 127
JUDICIAL COMMISSION OF INQUIRY INTO ALLEGATIONS OF

STATE CAPTURE ,CORRUPTION AND FRAUD IN THE PUBLIC
SECTOR INCLUDING ORGANS OF STATE ("THE COMMISSIGH")

SAMSON GWEDE MANTASHE Applicant

CONFIMATORY STATEMENT

I, the undersigned,

MIZIUPHELA NYAKAZA

do hereby make oath and state that:

1 lam an adult business man ,trading as Ibhubesi Likanoni security and

cleaning services at Office Number 2271 ,Canlifonia, Cala [Eastern

Cape and fam
2 the former head of security of the Applicant.

2. The contents of this statement are within my own personal knowledge

and beliefs are both frue and cormmect and 1| can swear positively

thereto.




BOSASA-03-248

3. | have read the statement of the Applicant herein and | confirm the

T32-GSM-058

contents thereof in as far as it relates to me.

@PW

SEQ 6/2019-28

MZIONKE NYAKAZA

(DEPONENT)

The deponent has acknowledged that he knows and understands the
contents of this affidavit, which was signed and swormn to before me ot

on this the

day of March 2019. The regulations contained in

Govemnment Notice no. R1258 of 21 July 1972, as amended and
Government Nofice no. R1648 of 19 August 1977, as amended having

been complied with.

SOUTH AFRICAN
POLICE SERVICE
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SEQ 6/2019-

Arresut

JUDICIAL COMMISSIGA OF INQUIRY INTO ALLEGATIONS OF
STATE CAPTURE ,CORRUPTION AND FRAUD IN THE PUBLIC
SECTOR INCLUDING ORGANS OF STATE ("THE COMMISSION")

SAMSON GWEDE MANTASHE Applicant

CONFIMATORY STATEMENT

[, the undersigned,

PAPA LESHABANE

PR

I | am an adult male person and a Director at Bosasa Operations

situated at 1 Windsor Road, Krugersdorp.

2. The contents of this statement are within my own personal knowiedge

and beliefs are both frue and comect and | can swear positively

thereto.

29
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SEQ 6/2019-30

N P
T3
50

3. I have read the statement of the Appliéon’r herein and | confirm the

contents thereof in as far as it relates to me.

4. |further confirm that Mr Le Roux has mispresented the facts abovuf the

security upgrades at the Mantashe residence and has inflated the
costs of same,
S. In his evidence Mr Le Roux ss'ﬁi'ndted,’rhe costs to be R300 000.00, |

dispute the said costs estimate, | hereby attach invoices from the

supplier of the security equipment's as annexure “GM4 to GMs"

respeciively.

PAPA LESHABANE

(DEPONENT)

The deponent has acknowledged that he knows and understands the
contents of this affidavit, which was signed and sworn to before me at
oh this the day of March 2019. The reguiations contained in
Government Notice no. R1258 of 21 July 1972, as amended and
Government Notice no. R1648 of 19 August 1977, as amended having

been complied with. ‘

Shweshwe Masitenyane
gomm:ssigner of Caths
ractising Attorney RSA issil __
No.8 Hiide Roat Mapopaiom autrg | ISPe! o Oarths
1st Flaar. Biock B, Parkiown 57
Tes. 311 4804921
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SEQ 6/2019-31
- REGAL DISTRIBUTORS SA {PTY) LTD T/A ADNTRU N "b Nq o

" 191 Ontdekkers Road, Horizon Park { & REEnh 3\

Roodepoort
PO Box 1991, Kelvin 2054 -
Tek D11 760 1149 | Fax: 011 760 1520 Your One Stop Security Shop

VAT Reg No: 4720177288 | Reg No: 1088/018566/07

Quotation Document Number: 1023/02321617

Cash Sales WEST - TRADE
REGAL DISTRIBUTORS WEST
191 Ontdekkers Road

Horizon FPark

Roodepoort

CD78-7 HIK 18 Channef NVR 160Mbps 8 PoE 2 SATA 1EA 2454.00 EA 2454.00
DS-7816NI-E2/8P

NW110-2  SWITCH 8 Port 10/100 Mbps PoE + 1 Port TP 1EA 1315.00 EA 1315.00
Uplink 100Mbps

22-8 Seagate Skyhawk Surveillance Hard Drive 2TB 1EA 1110.00 EA 1110.00

SATA 3.5"
SERIAL
NUMBER:

CC408-16 HIK IP Cam 2MP Bullet IR 30M 2.8mm P66 14 EA 1462.00 EA 20468.00
DS-2CD2025FWD-! 2. 8mm

CBg9 Cable - CATSE UTP BC 100m 2EA 340.00 EA 880.00

HW22-1 Connector - RJ45 for CAT 5 Cable SO EA 1.256 EA 62.50

HW22-3 Connector Boot - RJ45 Gray S0 EA 0.90 EA 45.00

CATI1 6U 400+200mm Collar Sw!hg Frame Wail Box 1EA 2249.00 EA 2248.00
incl Fans and Power Black

PSE63-1 UPS < TOOVA 360 Watts 1 x 12V AR Internal. 1EA 608.00 EA 608.00

CM18 CCTV LED Monitor 18.5" VGA and HDMI 1366 1 EA 1289.00 EA 1292.00
768 VESA approved
DS-D5019QE-B(C-STD)

CBo2 HOMI Cabls Male to Male 2m 30AWG 1EA §3.00 EA 63.00

QUOTATIONS ARE SUBJECT TO EXCHANGE RATE FLUCTUATIONS. ALL GOODS ARE SUPPLIED IN TERMS OF OUR STANDARD
TERMS AND CONDITIONS OF SALE WHICH ARE AVAILABLE ON OUR WEBSITE AND/OR DN REQUEST.
THIS IS NOT A TAX INVOICE. NO GOODS MAY BE PICKED OR SUPPLIED ON THIS QUATATION.
A TAX INVOICE MUST BE SUPPLIED FOR ALL GQODS COLLECTED,

-

: o '(,Q‘. ¥

| Kevin Govender Kevin Govendar
i
fod [ BANK DETAILS GOODS WILL NOT BE RELEASED UNTIL Total excl ZAR
'! Bank: Standard Bank EFT'S AND DEPOSITS ARE REFLECTED Vat ZAR
= Branch: Rogshank ON REGAL'S BANK STATEMENT
Branch Code: 004305 .| . CHEQUE PAYMENT WILL NO LONGER BE
‘| " ACCEPTED FROM THE 15t OF APRIL Total ZAR

Acc No: DIHEBT08S

| 2014

Please note this i riot a YAT Invoice
g™ naMnmnNMALR

1k nvmleass
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SEQ 6/2019-32
' REGAL DISTRIBUTORS SA (PTY) LTD T/A ‘ hm L\ AL 'qu

. REGAL WEST '
19%Ontdekkers Road, Horizon Park ﬁ: ré“?/ R E E n l .
Roodepoort AW i

PO Box 1991, Kelvin 2054 -
Tet: 011 760 1149 | Fax: 011 760 1529 Your One Stop Security Shop

VAT-Reg No: 4720177288 | Reg No: 1988/018566/07

Quotation Document Number: 1023/02321619
Cash Sales WEST - TRADE AP
REGAL DISTRIBUTORS WEST R . J
191 Ontdekkers Road Account: CASH023 |
Morizon Park :
Roodepoort g

L
PRt i e

160Mbps 8 PoE 2 SATA 1EA 2454.00 EA T 25400

.CD‘IG-T HIK 16 Channel NVR
Ds-7616NI-E2/8P

NW110-2 SWITCH 8 Port 10/100 Mbps PoE + 1 Port TP 1EA 1315.00 EA 1315.00
Uplink 100Mbps
. 122-8 Seagate Skyhawk Surveillance Hard Drive 2TB 1EA 1110.00 EA 1#10.00
SATA 3.5"
SERIAL
NUMBER:
CC408-16 HIK IP Cam ZMP Bullet IR 30M 2.8mm IP86 14 EA 1462.00 EA 20468.00
DS-2CD2025FWD- 2.8mm
cBag Cable - CATSE UTP BC 100m 2EA 340.00 EA 680.00
HW22-1 Connector - RJ45 for CAT 5 Cable 50 EA 1.25 EA 62.50
HwW22-3 Connector Boot - RJ45 Grey 50 EA 0.90 EA 45.00
CA111 61! 400+200mm Collar- Swing Frame Wall Box 1EA 224800 EA 2249,00
incl Fans and Power Biack
PS63-1 UPS - T00VA 360 Walis 1 x 12V 7Ah Intema! 1 EA 608.00 EA 608.00
CM18 CCTV LED Monitor 18.5" VGA and HDMI 1386 x 1EA 1299.00 EA 1295.00
768 VESA approved
DS-DE0M19QE-B(O-STD)
CR9Z HDM) Cable Mals to Male 2m 30AWG 1EA 83.00 EA 63.00
;08 CONDUIT PVC - 20mm / 4m SABS 25.EA 11.80 EA 205,00
CA13 CONDUIT PVC - 20mm Coupling 50 EA 0.75 EA 37.50
CA32 PVC Saddle Round with Mail - 20mm / 26 2PK 22.00 PK 44 .00
EF33 Mai-in Anchors - 6 x 55mm / 100 1PK 46.00 PK 46,00
HW8g Screw - Dry Wall 6 x 25mm / 200 1PK 29.10 PK 29.10

QUOTATIONS ARE SUBJECT TQ EXCHANGE RATE FLUCTUATIONS. ALL GOODS ARE SUPPLIED IN TERMS OF OUR STANDARD
TERME AND CONDITIONS OF SALE WHICH ARE AVAIARLE ON OLIR WERSITE AND/OR ON REQUEST.
THIS 18 NOT A TAX INVOICE NG GOOLIE MAY BE PISKED DR SUPPLIED ON THIS QUOTATION,
A TAX INVOICE MUST BE SUPPLIED FOR ALL GOODE COLLECTED, -

I

T T
avin Govender

.| R

GODBSWILL, NOT BE RELEASED UNTIL Total excl ZAR

3 S DE EFT'Y AND BEPDSITS ARE REFLECYED 30‘80510
. Bank; Standard Bank Lk i i ! ;
wi B | =GN REGAL'S BANK STATEMENT Vat ZAR 1620.78

Branch: Rosebank
Branch Code; (04305
Acc No: 001867083

CHEQUE PAYMENT WILL NO LONGER BE
ACCEPTED FROM THE 1st OF APRIL | Total ZAR
T M4

35,425,868 [/

‘Pleuse riote this I8 nol 2 VAT Involce R !H ]
TP T H -~ LY T T .Y
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+ REGAL WEST

BOSASA-03-253 T32-GSM-063

SEQ 6/2019-33
MVVR AVIL "Nb

191 Ontdekkers Road, Horizon Park

Roodepoort

PO Box 1981, Kelvin 2054

Tel: 011 760 1149 | Fax; 011 760 1529 .
VAT Reg No: 4720177288 | Reg No: 1898/018566/07

Quotation

Cash Sales WEST - TRADE
REGAL DISTRIBUTORS WEST
191 Ontdekkers Road

Horizon Park

Roodepoort

CASH023

co09 DVR Minl 16 Cranne HD-TWAHDfAnalogue 1EA 1496.00 LA T 1499.00

1280%720F 25fps 1U
DS-7116HGHI-F 1

SERIAL NR;
A376-6  HIKHD-TVI Bullet 4 in 1 720p IR 20M 3.6mm - , . 16EA 199.00 EA 3164.00
Plastic SRS '
DS-2CE16COT-IRPF
CB10-10 RGS9 + Power - Black / 300m : . 1RL 1425.00 RL 1425.00
CAZ21-2 ENCLOSURE - 100 x 100 x 50mm Plastic 16 EA 48.00 EA 766.00
CNO1 BNC - Crimp Plug 6mm Male 50 EA 5.50 EA 275.00
CN04-3 DC Piug - Lead In¢l Connector 16 EA 11.80 EA 160,40
P369 Power Supply CCTV 18 Way 12V 20Amp )  1EA e 988.00. EA 899.00
CH22-8 Seagate Skyhawk Surveillance Hard Drive 2TB ; 1EA }:‘j,i' . 1110, 00 EA 1110.0Q
SATA 3.5™ ’
SERIAL
NUMBER:
CM18 CCTV LED Moniter 18.5" VGA and HDMi 1366 x - TEA 1299.00 EA 1299.00
768 VESA approved N
DS-DS012QE-B{0-5TD)
cB92 HDMI Cable Male to Male 2m 30AWG 1EA £83.00 EA 63.00
i1 6U 400+200mm Collar Swing Frama Wall Box 1EA 224900 EA 2245.00
incl Fans and Power Black

QUOTATIONS ARE SUBJECT TO EXCHANGE RATE FLUCTUATIONS. ALL GOODS ARE SUPPLIED IN TERMS OF OUR STANDARD
TERMS AND CONDITIONS OF SALE WHICH ARE AVAILAELE ON QUR WEBSITE AND/OR ON REQUEST:
THIS IS NOT A TAX INVOICE. NO GOODS MAY BE PICKED OR SUPPLIED ON THIS QUOTATION,
A TAX INVOICE MUST BE SUPPLIED FOR ALL GOODS COLLECTED,

'-.3, T
2‘?;:‘&?3‘.13.:.:

T
o
i

Kevln Govendar | Kevin Govender I KGH 16.0000 18,00
" BANK DETAILS | Booos WiLE NOT BE RELEASED UNTIL
= Bank;: Standard Bank EFT'S AND DEPOSITS ARE REFLECTED :::" excl zzig 1?-325';{1} -
= Branchy; Rosebank ON REGAL'S BANK STATENENT . ,959.
Branch Code: 004305 CHEQUE PAYIENT WILL NO LONGER BE
l Acc No: 001567083 ACCEPTED FROM THE 1st OF APRIL Total ZAR 15,020.61
- 2014 [
- [ | L - ~N
Plaase note this is not a VAT Invoice | ] V/A\VI

M smiden Ardma e AGHIIAAAD
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SEQ 6/2019-34

AFFIDAVIT IN RESPONSE TO APPLICATION IN TERMS OF RULE 3.3.6
BY MR GWEDE SAMSON MANTASHE

I, the undersigned,

RICHARD LE ROUX

do hereby make oath and say as follows: The facts herein contained, are
save where otherwise apparent within my own personal knowledge and belief

and are true and correct

1. AdParagraph1-3

| admit the contents of these paragraphs.

2. Ad Paragraph 4

| note the contents of this paragraph and i will abide the decision of the

honourable Commissioner.

3. Ad Paragraph 5

I agree with the contents of this paragraph.

4, Ad Paragraph 6

Save for stating that | put the approximate value at R300 000.00 if one

obtains the invoices from the suppliers and adds on the transport and

V4
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SEQ 6/2019-35

Page 2

labour costs of myself and my special projects team and technicians and
costs of accommodation at the various out of province sites. The costs

could be in the region of at least R300 000.00 plus.

The installation materials have aiso not been brought in to account. |
further had to attend on at least four occasions to maintenance at the
premises. The costs of air travel, car hire, and accommodation must
also be taken into account including the same costs relating to the

surveys of the out of province properties before | did the actual

installations.

Ad Paragraph 7

| agree with the contents of this paragraph and | confirm that myseif and

my special projects team did the security installations and the perimeter

lighting.

Ad Paragraph 8 — 11

| note the contents of these paragraphs and, but | cannot comment on
the reasons why the installations were done as | followed the instructions

from Mr Gavin Watson and Papa Leshabane to do the installations as

part of the special projects of BOSASA.

Ad Paragraph 12 - 18
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SEQ 6/2019-36

Page 3

I note the contents of these paragraphs and | repeat my testimony as 1o
how the special projects team worked and that the payments for the

equipment were made in cash and | have no knowledge as to how these

costs to the company were dealt with.

I confirm my previous testimony as to the surveys done the quotations
and costs of equipment being obtained and submitted to BOSASA and
once approved and signed off | would then receive a call to collect the
cash and pay for the equipment and do the installation together with my
special projects team. The instructions in respect of these properties
came from Mr Giavin Watson and Mr Papa Leshabane. When | attended
at the Boksburg residence of Mr Mantashe prior to doing my installations
I noted that there were no other security upgrades being done. | agree

that | did liaise with Mzonki in regard to the security installations.

8. AdParagraph 19

| repeat and confirm that the instruction that | received as set out above
that these security upgrades and installations were part of the special

projects and | can confirm that we used unbranded motor vehicles and

civilian clothing.

9. Ad Paragraph 20

I confirm the contents of this paragraph, but this was not a special

project and | told the friend of Papa what equipment would be needed he
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SEQ 6/2019-37

Page 4

personally purchased the equipment and myself and Johan Fourie did
the installations privately and we received payment. This was not a

BOSASA special project and it was a private job that was done after

hours and for which | received a payment.

10. Ad Paragraph 21 -2

| note the contents of these paragraphs and | repeat and canfirm that the

instruction that | received was that the security installations was part of

the spscial projects.

| confirm that [ referred to the it as project Mantashe but the correct

name for the special project was in fact project GM.

11. Ad Paragraph 24 - 28

I note the contents of these paragraphs and | submit that it is a finding

that the Commissioner will make.

When | did my surveys and installations | never saw any of the

equipment attached to the Affidavit at the Boksburg residence.

I wish to state further that while | was busy with the installation at the
Calla Residence of Mr Mantashe doing the adjustments to the lighting Mr
Mantashe arrived at the premises driving a red FJ Toyota Cruiser and he

told me that we must thank Scally referring to Gavin Watson which was

his clan name that they had given him.
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SEQ 6/2019-38

Page 5

| then replied that he could thank him personally and phoned him on his

maobile phone, but it went straight to voice mail.

12. Ad Paragraph 4 and 5 of Mr Leshahane’s Confirmatory Affidavit

| deny most emphatically the contents of these paragraphs and | deny
that | have misrepresented the facts about the security upgrades done

on instruction by Mr Gavin Watson and Mr Papa Leshabane relating to

special projects.

I deny that | have in any way inflated the cosis and | would request the
Commission to do a simple caiculation relating to the special projects
team inclusive of labour, transport including air fares upgrades to
maintenance of the properties outside the province as well as the costs
of the surveys done prior to installation and when one includes these
costs plus the labour as well as the costs of the installation material

which had not been dealt with by Papa the costs can be more accurately

calculated.

Dated at Krugersdorp on 4" day of April 2019

RICHARD LE ROUX

THUS DONE AND SIGNED BEFORE ME AT KRUGERSDORP THIS g_””
DAY OF APRIL 2019 THE DEPONENT HAVING ACKNOWLEDGED THAT
HE KNOWS AND UNDERSTANDS THE CONTENTS OF THIS
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DECLARATION AND CONSIDERS IT BINDING ON HIS CONSCIENCE, THE
REGULATIONS CONTAINED IN GOVERNMENT NOTICE NUMBER R1258
OF 21 JULY 1972, AS AMENDED, AND GOVERNMENT NOTICE NO R1648

— OF 18 AUGUST 1977, AS AMENDED, HAVING BEEN COMPLIED WITH.
e oleponent \l@\‘-b NS Cth)&Lh@ v Qg N M
. . ‘J e ' Q

¢ e TP ihs ebowe statement waa teken
by *"ea and et 1he depon=nl has achnowl- m@_\_frlf\,
edoed dhat heflia knowe and undargtands e
surmivie of this shytement. This siztemant was
sworn Wiakirmed befare Ma and Geponents
signature makAhuenbprint was placad theraon
I ALY (ereSarta
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SEQ 6/2019-40

JUDICIAL COMMISSION OF INQUIRY INTO ALLEGATIONS OF STATE CAPTURE,

CORRUPTION AND FRAUD IN THE PUBLIC SECTOR INCLUDING ORGANS OF STATE

("THE COMMISSION"}

GWEDE SAMSON MANTASHE Applicant

AFFIDAVIT IN REPLY TO MR RICHARD LE ROUX'S RESPONSE

I.

. the undersigned

GWEDE SAMSON MATASHE

do hereby make an ooth and state that:

| am an adult male person and the Minister of Mineral Resources of South

Africa and t am the Applicant in this matter.

The contents hereof fall within my own personal knowledge and are to
the best of my belief both frue and correct unless context indicates

otherwise.,

I have been served with Mr Richard Le Roux replying affigavit , | have

perused same and wish 1o reply as follows;
AD PARAGRAPHS 110 3
[ note the content hereof.

AD PARAGRAPH 4
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tdeny the content hereof. Mr Le Roux contradicts his previous averments,

In paragraph 30 of his statement he stated that the approximate vaiye
was for equipment and work done in his reply to our application he now

adds more items in an attempt 1o justify the R300 000.00. estimation.

6. ADPARAGRAPHS 5

I note the content hereof,

7. AD PARAGRAPH &

ldeny the content of this paragraph. In his siatement he gave evidence
that one of the Bosasa directors Mr Papa Leshabane instructed him o
conduct security upgrades at Mr Gwede Mantashe residence,however
In his response to our opplication he now adleges that he also received
instructions from Mr Gavin Watson.

| deny further that the installations were part of special projects of BOSASA

as implied by Mr Le Roux.

8. ADPARAGRAPH7

I deny the content of this paragraph. Mr Le Roux's evidence was that he
was instructed fo do security upgrades and therefore has no insight info
circumstances resulting in any executive decisions by the Directors of
Bosasa .

| further submit that if he was the one who paid for the equipment in cash
/e would know that it could not have been R300 000.00 as alleged ,our
invoices from the supplier confirms this averment,

9. ADPARAGRAPH 8
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P deny the content hereoi. | reiterate that Papa Leshabane informed me
that the security upgrades at my residents were not "considered part of

the "special projects” as impfied by Mr Richard Le Roux.

10. AD PARAGRAPH 9

I note the content hereof.
1. ADPARAGRAPH 10

I deny the content of this paragraph, | deny the implication by Mr Le Roux
that the project was a special project and repeat thot Mr Le Roux himself
referred to the project as project “Mantashe” in paragraph 29 of his
statement this is contrary to his reply to my application that the project
was named "GM"I submit that this is indicative of malice on the part of

Mr Le Roux.

12. AD PARAGRAPH 11

I deny that | told Mr Le Roux that he must thank "Scally", which is
apparertly Mr Gavin Watson’s clan name, unknown te me. Furiher | deny
ever communicating with Mr Le Roux.

Mr Le Roux contact person at my residence has olways been Mr Mzonke

Nyakaza.
I reiterate that | have not engaged myself in any Hegat activities with any

of the Bosasa executives, further | have never discussed business related
activities nor did | discuss security upgrades with Mr Gavin Watson as

implied by Mr Le Roux.

13. AD PARAGRAH 12

| deny the contents of this paragraph. According to MrLe Roux statement
he was merely acting on instructions from Mr Papa Leshabanehe is

a
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therefore not qualified to give an opinion on how executive decksions
were made at Bosasa ,which inciudes evidence contained in Mr

Leshabane's confirmatory affidavit.

kae]{de Maniashe
DEPONENT

L—J

THUS_SIGNED AND SWO bgfgre me ot ﬁLEf’FDFUA on this the

|8 day of UNE 2019 by the deponent who
acknowledges that he/fshe knows and understands the contents of this
affidavit; that it is the truth 1o the best of his/her knowledge and belief and that
he/she has no objection to taking the prescribed oath and regards the same
as binding on his/her conscience and the administration of the oath compiied
with the Regulations contained in Government Gazetle No. R1258 of 21 July

, as amended.

COMMISSIONER OF OATHS
" EX OFFICIO:
FULL NAMES:

PHYSICAL ADDRESS:

DESIGNATION:
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JUDICIAL COMMISSION OF INQUIRY INTO ALLEGATIONS OF STATE CAPTURE,
CORRUPTION AND FRAUD IN THE PUBLIC SECTOR INCLUDING ORGANS OF
STATE (“THE COMMISSION”)

GWEDE SAMSON MANTASHE APPLICANT
INDEX & PAGINATION

ITEM | DESCRIPTION DATE | PAGE NO

1 Notice in terms of Rule 3.3. 06/02/2019 | 1-5

2 Affidavit of Richard Le Roux 28/01/2019 | 6-17

3 Mr Le Roux Oral Testimony 31/01/2019 | 18-26

4 Affidavit of Mr Gwede Mantashe in reply of Mr Le | 18/06/2019 | 27-32
Roux response

5 8/03/2019 33-36
Notice of Motion of Mr Gwede Mantashe in terms of
Rule 11.2

6 8/03/2019 37-46
Supporting Statement of Amanda Vilakazi

7 28/02/2019 | 47-48
Notice of Motion of Gwede Mantashe in terms of
Rule 3.4 |

8 8/03/2019 49-59
Sworn Statement of Mr Gwede Mantashe

9 8/03/2019 60-61
Confirmatory Statement of Mzaphela Nyakaza

10 8/03/2019 62-68
Confirmatory Statement of Papa Leshabane

11 17/04/2019 | 69-74
Notice of Motion of Gwede Mantashe in terms of
Rule 3.3

12 29/05/2019 | 75-85
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Affidavit of Mr Angelo Agrizzi's response to

13 application of Gwede Mantashe 26/03/2019 | 86-92

14 Supplementary Affidavit of Mr Angelo Agrizzi 18/06/2019 | 93-98
Affidavit of Mr Gwede Mantashe in reply to Mr

15 Angelo Agrizzi's response 4/04/2019 | 99-104
Affidavit of Mr Richard Le Roux in response to
application in terms of Rule 3.3.6 by Mr Gwede

16 Mantashe 14/02/2019 | 105-251
Request for record and opportunity for Mr Mantashe

17 to cross examine witness 30/06/2020 | 252-281

18 Affidavit of Richard Le Roux 04/03/2021 | 282-283
_Notice of Set Down L
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2™ Floor, Hiliside House
17 Empire Road
Parktown
Jahannesburg
2193
Tel: (010} 214-0651
Email:
g @ ptire.0g
Website:
1] B

JUDICIAL COMMISSION OF INQUIRY INTO ALLEGATIONS OF STATE CAPTURE,
CORRUPTION AND FRAUD IN THE PUBLIC SECTOR INCLUDING ORGANS OF STATE

NOTICE IN TERMS OF RULE 3.3

TO : MINISTER SAMSON GWEDE MANTASHE
SUNWARD PARK HOUSE
BOKSBURG

EMAIL : gwede.mantashe@dmr.gov.za

mavatamandisi@icloud.com

IN TERMS OF RULE 3.3 OF THE RULES OF THE JUDICTAL COMMISSION OF
INQUIRY INTO ALLEGATIONS OF STATE CAPTURE, CORRUPTION, AND
FRAUD IN THE PUBLIC SECTOR INCLUDING ORGANS OF STATE (“THE
COMMISSION”), YOU ARE HEREBY GIVEN NOTICE THAT:

1 The Commission’s Legal Team presented the evidence of Mr Ricm le Roux (“Mr le
Roux™) on 31 January 2019 at its hearing held on 4™ Floor, Hill on Empire, 16 Empire
Road, Parktown, Johannesburg, The evidence in question implicates, or may implicate
you, in untawful, illegal or improper conduct in the respects set out below.
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2 Due to the fact that you are implicated or may be implicated by the evidence of Mr le
Roux, you are entitled to be assisted by a legal representative of your choice in these
proceedings. In respect of the previous hearings, you may refer to the hearing
transcripts, which are uploaded daily on the Commission’s website

(www,sastatecapture.org.za).

3 The allegations set out in the evidence of Mr le Roux implicate you, in, inter alia, the
following respects:

3.1 “29. One of the directors, Papa Leshabane, instructed me to do Gwede Mantashe
residences. I gave this project name Mantashe and these properties were situated

at the following places:

29.1 Boksburg, Sunward Park House —~CCTV- Cameras, Lighting Perimeter,

DVR;
29.2. Elliot, Eastern Cape Farm- CCTV-IP System, Lighting, and ;
29.3. Kala, rural Eastern Cape- House-CCTV-IP System, Lighting,
30. The approximate value of the equipment supplied and work done was

R300 000.00"

4 The evidence of Mr le Roux which implicates you in the above allegations is set out in

paragraphs 29, 29.1 to 29.3 and 30 of his statement.

5 The relevant extracts of the statement of Mt le Roux is annexed hereto marked “A>.

6 The allegations set out in the transcript of Mr le Roux implicate you, in, infer alia, the

following respects:
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6.1 That Bosasa paid for security upgrades, installations and maintenance for your

three properties in Boksburg and the Eastern Cape.

The relevant portion/s of the transcript/s of Mr le Roux’s oral testimony is annexed
hereto marked “B”.

If you wish to:
8.1 give evidence yourself;
8.2 call any witness to give evidence on your behalf; or

8.3 cross-examine the witness

then you must apply, within fourteen (14) calendar days of this notice, in writing to the

Commission for leave to do so.

An application referred to in paragraph 8 above must be submitted to the Secretary of
the Commission. The application must be submitted with a statement from you in which
you respond to the witness’s statement in so far as it implicates you. The statement must
identify what parts of the witness statement are disputed or denied and the grounds on
which they are disputed or denzed.

In the event that you believe that you have not been given a reasonable time from the
issnance of this notice to the date on which the witness is to give evidence as set out
above and you are prejudiced thereby, you may apply to the Commission in writing for

such order as will ensure that you are not seriously prejudiced.

The witness statement and annexures thereto provided to you, are confidential. Your
attention is drawn to Regulations 11(3) and 12(2)(c) govemning the Commission, which
make it a criminal offence for anyone to disseminate or publish, without the written

permission of the Chairperson, any document (which includes witnesses® statements)
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submitted to the Commission by any perscn in connection with the Commission’s

inquiry,

DATED AT PARKTOWN ON THIS 6 DAY OF FEBRUARY 2019.

L

ol

MR. P PEDLAR

Acting Secretary

Judicial Commission of Inquiry into Allegations of
State Capture, Corruption and Fraud

in the Public Sector including Organs of State
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AFFIDAVIT

MR RICHARD LE ROUX

i am an adult male South African citizen with Identity Number: 711004 5382
08 2. 1 am currently working for Global Technology Systems (GTS) although

| am presently on ieave.

The facts contained herein fail within my own personal knowledge, unless the
contrary appears from the contents hereof, and to the best of my belief are

both true and correct.

I have experience in the security technology industry in respect of installations
and project management experience of Security equipment.

| have received a summons to appear as a witness at the judicial commission
of inquiry into aliegations of state capture and fraud.

| have been employed by the Bosasa / African Global Group of Companies
since March 2002 untit | went overseas in 2006 my responsibilities was that of
a technicat support coordinator, reporting to Retief Van der Merwe and Trevor

Mathenjwa.

In 2008, | retumed to South African 2008 to Bosasa to assume my
responsibilities again as a Regional Technical Coordinator. | was asked to
retym after a call from the Chief Operations Office. Part of my respensibitities,
apart from the security installations, were to aftend to the opening and closing
of the office park, as well as tend to the animals in the park which were
Sprir;gbuck, pheasants, Swans, Cranes ETC where | made sure the orders

Page | 1
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were placed on a monthly basis for the feed and made sure that they wers

always looked after.

| have always been a good and skilled employee in my field of experience and
I have always done the work to the best of my ability and as requested and
instructed by the directors of Bosasa / African Global.

Part of my duties was the implementation of what was called "Special
Projects”. These projects included the purchase and instaliation of Closed-
Circuit Tele Vision systerns CCTV systems for high profile associates of Gavin
Watson as well as the Directorate. | was the head of the Special Projects team
that was created to deal with Special Projects. We had 3 Vehicles in the team
that were not branded with any branding like the normal Sondolo Vehicles. we
wore civilian clothing when we were busy with special projects. The reason
why this was done was in order that there would ba no lirk to any of the
Sondolo IT vehicles or anything related to Bosasa / African Giobal.

My family resides at the company owned premises since 2012, after Gavin
Watson insisted, | vacate the smallholding | was residing at and move to the
office park accommodation as it sulted him for me to attend to the wildiife, and
to keep an eye on the park. | was instructed to open and close the offices
when Andrew a caretaker went on leave on rest days, when he retired, | was
instructed to open and close the offices on permanent basis. This also
included some weekends when | was instructed to open the offices sometimes

by some of the directors when there would be a VIP visit.

On the 7t or 8" November 2017, Gavin Watson called me and asked me
where my loyalties were, he threatened me that my family worked at Bosasa
and | needed to be careful, | asked him what I did wrong, he didn't say, he just

re-iterated that | was to be loyal to the group, Johan Abrie the Human
Resources manager then called me to reiterate what Gavin Watson had to
say. This all had to do with a Facebook comment | had made on Angelo

Agrizzi's page.

Page | 2
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On or about the 20% November 2017, at exactly 18H18, Gavin Watson called
me and instructed me to go to Lindsay Watson first thing in the morming and
do an affidavit stating that Angelo Agrizzi instructed me to do the Special
Project that has been done to date, that everything was done under his

instruction.

) said | don’t want to get in between arguments, and it would be incorrect and
untruthful to say that Angelo Agrizzi had instructed me to do the special
projects. This was not the truth, | had been primarily instructed by Gavin
Watson, Angelo Agrizzi and other Directors to attend to them::

121 At 189:14 | received a missed call from Lindsay Watson as per the
phone records attached hereto, | tried to retumn a call. -

122 Onthe 21 November 2017, at 06:36 | called Lindsay Watson the call

was not answered.

12.3  At06:45, | calied her again and she answered, she said | have to come
see her fo do an affidavit.

| said to Lindsay Watson | am not comfortable doing an affidavit on the premise
thet it was an instruction from Angelo Agrizzi, wherein fact the instructions
where from Gavin Watson and other directors and not only Angelo Agnzz|
Lindsay Watson stated that Bosasa and Gavin pays my salary, and | had to

comply.

l explained to Lindsay Watson that | couldn't put an untrue fact in an affidavit.
I however signed the statement under duress as my job and family, sorhe of

whorn worked at Bosasa / African Global, were at risk,

During the course of my employment at the Bosasa Group and since returning
from the United Kingdom | was in charge of the Head offices security camera
systems, the maintenance of the server and the footage on the server.

Page | 3
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16, | was instructed on numerous occasions when the office park was visited by
VIP and WWIP guests to delete the camera footage andg recordings. These
instructions came from Gavin Watson and/or Angelo Agrizzi. | complied with
the instruction from my employers.

7. Iwas also present when the then President Jacob Zuma in the company of
Ms. Dudu Miyeni and Mr. Bheki Cele visited the premises of Bosasa / African
Global during the morning up and until the early afternoon. | was in fact
monitoring the camera footage and recordings. Shortly thereafter, on the same
day | was also instructed fo delete all footage of the said visit,

in or about the beginning of 2017 { was instructed by Gavin Watson to hand
over all passwords and codes to Riaan Cillers of Intellovate, a company within
the Bosasa / African Global group of companies as it was said | could not be

trusted anymore.

18.

SPECIAL PROJECTS

The procedure to do the special projects were as follows firstly a site survey
would be done to determine what was required on the site, 2 quote would be
done with a project name for Example Vincent Smith was cajled Project Jones.
I out of my own and being aware as per my instruction that these were VIPs
and WIPs to the Bosasa / African Global group and in particular M. Gavin
Watson gave the secret projects different names or called it by the individuals

19.

name of sumame.

A quote would be done and this would then be taken to Angelo Agrizzi to be
checked and signed. This was company policy that if Angelo Agrizzi's
signature was not on the paper it would not get paid. { would then after having
the documents signed take all the documents to Jaques Van Zyi. He wouid
not keep copies of the paper work because he knew that it was special projects
and no paper work was to be left with anyone except Angelo, he would then

20.
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ask me when | would need the cash he would either give it to me the same
day or the next moming, if he didn't have the cash or was short of cash he
would request it from Petty cash and the form wouid say to my recollection
IOU or entertainment. | would take the moneys and go and pay for th.;.-

equipment.

21. There was cash accounts opened up so as not to have the companies name
reflect on any invoices, the instaliation would then be done and once the
mstallation was done al! paper work invoices photos IP addresses Off site
monitoring passwords etc would be given in an envelope to Angelo Agrizzi
who said te me under no circumstances do you give the paper work to anyornie
else. | was also issued with a company credit card with a limit of R10 000.00
to use when | needed it for special projects and | would have to first get
conformation first from Gavin Watson or Angelo Agrizzi.

PROJECT BLOUBERG

22. In or about 2013, this project name was Called Project Blouberg Gavin Watson
asked that | attend to the premises of Mrs. Nomvula Mokonyane, whiist Angeio

Agrizzi and Gavin Watson were at the premises,

| was instructed by Gavin Watson to sort out the Electric Fence, the Generator,

23.
| the CCTV systems, gate motor and other incidentals such as the pool, the
distribution of electricity and lighting on the premises. | also attended to a
garden clean up.
24. | was also told by Gavin Watscen that this house you make sure that if there's

anything that is needed you just fix it and call Angelo Agrizzi and keep him
informed and up to date but you just get it fixed and done immediately.
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25. Over the years I used to get phone calls from Gavin Watson to say to me he
got a call from Mrs. Nomvula Mokonyane and she’s compiaing about the
security and he would say to me just get it sorted out please,

26.  Since 2013 we have continued ongoing maintenance on the equipment at
Bosasa's expense, these expenses would be paid for in cash by Jacques Van

Zyl.

27. Gavin Watson was fully aware as he was the person who instructed that the
work must be done at those premises and to always receive priority.

28, This work was on-going for a long period of time and Mr. Jacques van Zyl at
the company would have the figures relating to what was spent and done.

29, One of the directors, Papa Leshabane, instructed me to do Gwede Mantashe
residences. | gave this project the name Mantashe and these properties were

situated at the following piaces:

28.1 Boksburg, Sunward Park House — CCTV — Cameras, Lighting
Perimeter, DVR;

29.2 Eliiot, Eastem Cape Farm ~ CCTV - IP System, Lighting; and

293 Kala, rural Eastern Cape — House — CCTV — IP System, Lighting.

The approximate value of the equipment supplied and work done was
R300 000.00.

30.

Trevor Mathenjwa and Gavin Watson instructed me to atiend to the Richards-
bay residence of Ms. Dudu Myeni.

31.
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32. Trevor and myself fiew down {o Durban first as there was only one flight out
to Richards Bay that moming and-we left just after iunch we hired a car in

Durban then drove to Richards Bay that afternoon.

33.  We visited Dudu Mayeni's residence. | attended to a site survey and
measurements as | was instructed that Electric fencing, a full alarm system,
beams and cameras had to be installed with off-site monitoring capabilities.

34 Trevor received a call that during the evening the house was burgled, and |
believe quite a few items were stolen.

35. The next moming, | was instructed to go past the house first before we left

back for Johannesburg.

On the flight back from Richards Bay Trevor told me that when we iand i must
make arrangements to still leave that day with the technicians and | must
afrange for all the stock to be coliected in Durban at one of the suppliers and

ensure that the installation was done as a priority.

36.

I made the necessary arrangements and we drove down to Richards Bay that
day. While | was doing the installation | was questioned by one of the
investigators that was investigating the robbery and | was instructed to explain
to them that we were independent contractors and ! phoned Trevor to find out
what to do and told me under no circumstance do you even mention the
Bosasa name. Trevor said that he would call Dudu Mayeni’s to sort this out
and get her to tell the investigator to leave me alone as | had nothing to do
with the robbery. | was merely there to survey and see what was needed for

the property.

37.

38. We were instructed that we were not to inform anyone that we ware from

Bosasa.

After the installation was complete we were driving back from Richards Bay
when we were almost at the office 1 recelved a call from Angelo Agrizzi and |
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was (old to stay away from the office as there were peopie there to amrest me
in connection with the robbery at the Dudu Mayeni's premises in Richards Bay.

Angelo Agrizzi got on the Phone with Trevor and got him to sort it out.

We installed the following:

41.1 A full ofisite Monitoring CCTV system IP Based cameras:

41.2 Electric Fencing;
41.3 Full Alarm System with beams;

This was valued at approximately R250 000.00 which was paid for by Bosasa.

In respect of Richmond Mti, |1 was instructed by Angelo Agrizzi and Gavin
Watson to attend to Richmond Mti’s premises. In the morning | was on a flight

to Port Elizabeth and Gavin Watson was fortuitously on the same flight as me
and he said to me that | must please just make sure Richmond Mti's premsies

gets done quickly and [ replied | will get it done Sir. We installed the equipment
at the following premises:

43.1.  Greenbushes Plot, Eastem Cape — Full 21 strand electric fence was
installed perimeter safety flighting; and

432 Colchester, Eastem Cape ~ Full electric fence, Perimeter Lighting -
Repair alarm systems.

The total value of the above installations was approximately R350 000,00

PROJEC NES
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In respect of Vincent Smith, the SCOPA Chairman, | called this project Project
Jones. | was instructed by Gavin Watson with follow ups by Angelo Agrizzi
and | installed and attended to the foliowing:

45.1  Roodepoort Residence - Elecitric Fencing, IP CCTV system;

45.2  Confinuous maintenance was done on the electric fence and when
the router used to pack up we I would purchase a new one with the
company credit card and we would setup the router so that Vincent

could see the cameras on his phone;

45.3 There is Video footage of the Bosasa / African Giobal technicians
after | was taken off special projects of them removing the cameras
there vehicies can be verified and the registration numbers ecan be
traced back to Bosasa | can provide the names on the video as well

if you want.

The total value of the above equipment installed was approximately
R200 006.00.

PROJECT BRAMLEY

47.

48,

We attended to Project Bramley for Thabang Makgwetia, the Deputy Minister
Correctional Services. Gavin Watson cafled me and he instructed me to keep
it confidential | then called up Angelo Agrizzi who was not aware at this stage
of Project Bramley but he said to me he would call Gavin Watson and confirm

what needed to be done.

| attended to the following work:

48.1  Maintenance was done on the electric fence and alarm systems afler

the installation; and
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48.2  Full electric fence, alarm system new, IP CCTV Camera system,
Cathexis Server, Offsite Monitoring capabllities.

49 The total value of the above was approximately R350 000.00.

PROJECT PRASA

50. Syvion Dhlamini and Angelo Agrizzi requested that we do a security analysis
and installation for a certain Mr. Mbulele at Randburg. The project name was
just Project PRASA we installed the following:

50.1 Alarm System, as well as a full CCTV IP Based System;
50.2 Brand new Gate motor; and

50.3 Intercom system.
51. The total value of the above was approximately R150 000.00

52. Trevor Mathenjwa instructed Angelo Agrizzi, who had to signoff, for me to
attend to a Mr. Desmond Nair's premises in Pretoria to do a full evaluation of

the security at the house.

53. | recall Angelo was very Cross with Trevor Matenjwa with regards to the
survey done at Desmond Nair's premises because there was a project manger
by the name of Duets Bejoo that went to Desmond Nair's premises in a
Sondolo Uniform and it raised questions with the security company that was

protecting the house.

54, I confirrn that the following equipment was installed:

54.1 Full electric fencs;
Page | 10
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54.2 Full alarm system; and

54.3 CCTV IP Based System was installed

The approximate value of the above was R200 000.00,

Gavin Watson sent me contact details of Mr. Thabang Maketla. Gavin Watson
instructed me to remove the serial numbers on the equipment. | informed
Angelo Agrizzi that | had a problem with this because if | remove the serial
numbers it will have an impact on the warranty if some of the equipment had
to go fauity, so | did not remove the serial numbers.

All of the equipment that was installed had serial numbers on the equipment
and wilf reflect on the invoices.

[ confirm that all of the aforementioned systems were paid for by Bosasa
Group. Accounts would be opened as cash account in Angeio Agrizzi's name
and | would receive the cash from Jacque Van Zyl and Angelo Agrizzi as the
company did not want to reflect it on the books. All invoices, photos, IP
addresses was handed over to Angelo Agrizzi after each project was

completed.

| acted under instructions from Gavin Watson, Angelo Agrizzi, Papa
Leshabane, Joe Gumede, Trevor Mathenjwa and Syvion Dhiarnini,

I was always instructed to not disclose to anyone about the installations and
work done and Gavin Watson often said to me “fisten fo me my mate I'lf make
sure that you never get another job as | am connecied and you being a white
male at your age no one will employ you if you talk to anyone about what you

do’.

} confirm that what | have set out above is the true and comect state of affairs..
' Page | 11
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I was also taken by the investigators to the Gauteng properties to identify and
point out the instailations done at the various premises. | noticed that at Mr,
Smith's house that my cameras had been removed and new cameras had
been instalied but that the rest of the equipment is still there, The cameras at
Thabang Makgwetla's premises t1ad been removed.

I r/___.‘

RICHARD LE ROUX

The deponent has acknowledged that he knows and understands the contents of this
affidavit, which was signed and swom before me at /Zoé9/%  onthis the 23

day of JANUARY 2019, the regulations contained in Govemment Notice no. R1258
of 21 July 1972, as amended, and Government Nofice no. R1648 of 19 August 1997,

as amended, having been complied with.

e

COMMISSIONER OF OATHS

N :
ame Signatune G e

Address: Dasignation: Owner of 3@1 Florda Junction

Capacity: Pisoe: Fidida park

Page ] 12
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31 JANUARY 2019 — DAY 44

MR RICHARD LE ROUX
MR RICHARD LE ROUX: Gavin Watson was fully aware as he was the

person

instructed that the work must be done at those premises and to always receive
priority. ADV RIFILWE MOLEFE SC: So Mr Watson told you that the property
must always

receive priority?

: Receive priority, yes, that is correct, Chair.

ADYV RIFILWE MOLEFE SC: And over what would the property be receiving

priority? MR RICHARD LE ROUX: If the cameras would fail or if the electric
fence would fail or the gate motor would fail, it had to get sorted out ASAP.
ADV RIFILWE MOLEFE SC: And did he say why it needed to be sorted out
ASAP as you say or receive priority?

MR RICHARD LE ROUX: No, he would just say that it needed priority.

CHAIRPERSON: Well why was — the type of work that fell under your special

projects the type of work that Bosasa or Sondolo IT used to do for other clients

as well?

10 MR RICHARD LE ROUX: That is correct, Chair.

CHAIRPERSON: Okay. In regard to other clients those clients would pay?

MR RICHARD LE ROUX: That is correct, Chair.

CHAIRPERSON: Yes, in respect of people falling under special projects
would they pay anything?
MR RICHARD LE ROUX: Not to my recollection, Chair.

CHAIRPERSON: Yes.

MR RICHARD LE ROUX; It would be paid by Bosasa.

Page 71 of 172



BOSASA-03-286 T32-GSM-095

20

31 JANUARY 2019 — DAY 44

MR RICHARD LE ROUX
ADV RIFILWE MOLEFE SC: Thank you and you have just said that the cash,

the services or costs incurred would be paid by cash, do | have that correctiy?

MR RICHARD LE ROUX: Sorry, can you repeat that?

ADV RIFILWE MOLEFE SC: The cost that would be incurred on this ongoing

maintenance of this property would be paid for by cash?

MR RICHARD LE ROUX: That is correct.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: By means of the same process where you go
to

20 Mr Jacques van Zyl?
MR RICHARD LE ROUX: That is correct.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: Who would then give you cash?
MR RICHARD LE RQUX: That is correct, Chair.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: And you would then pay the supplier of

whatever product you needed?

: That is correct,
Chair.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: Thank you. Now from paragraph 29 to 30 of
your

statement you speak of another project. In respect of whose property was this

special project undertaken?

MR RICHARD LE ROUX: This property belonged to, well the three properties

belonged to Ngwede Montashe.
ADV RIFILWE MOLEFE SC: And how do you know that the property

belonged to Ngwede Montashe?
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MR RICHARD LE ROUX: Because it was said to me by Papa Leshabane one
of the

10 Directors at African Global.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: And what was Mr Papa Leshabane's

involvement? MR RICHARD LE ROUX: | am not sure what his involvement

is | was just instructed to go and do three residences of Mr Ngwede

Montashe.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: And you were so instructed by Mr Papa
Leshabane?

MR RICHARD LE ROUX: !t was instruction from Papa Leshabane, yes.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: You have just stated that there were three
properties?

MR RICHARD LE ROUX: That is correct, Chair.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: Can you recall the areas?

MR RICHARD LE ROUX: The one area was in Boksburg in 29.1. 29.2 was
in Elliot

20 Eastern <Cape it was a farm and 29.3 it was Carla in the Eastern Cape.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: And can you recall if this specific project was

given any special name as has been with the previous project?

MR RICHARD LE ROUX: It was only called Mantashje that is it.

ADYV RIFILWE MOLEFE SC: And when was this project undertaken?

MR RICHARD LE ROUX: | am not sure of the dates, but if we go back on the
invoices

we will be able fo trace back the dates of the invoices. | have already spoken
to the investigation team who were going to obtain all the invoices from the

suppliers. ADV RIFILWE MOLEFE SC: Invoices in respect of the suppliers

for maintenance on the properties?
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MR RICHARD LE ROUX
MR RICHARD LE ROUX: In respect to the installations.
ADV RIFILWE MOLEFE SC: Can you at all recall whether maintenance at
the respective three properties were done at the same time or at different time

or over a period of time?

MR RICHARD LE ROUX: These three premises we would go and sort out or
the

10 Boksburg residence we would go and sort out a few camera issues there when

the camera used to pack up and things like that.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: No, no, we will go back to the specific work

undertaken on the properties. My question to you is can you recall when work
was done in respect of the three properties? Was it done at the same time?

MR RICHARD LE ROUX: No, they were done at three separate intervals.
The two in Eastern Cape were done at the same time, we finished the one in
Elliot and then we moved onto the one in Carla, but the Boksburg one was
done way before that. CHAIRPERSON: Are you able to remember the year
even if you do not remember the date and | know you have said the invoices

will come, you cannot remember.

20 MR RICHARD LE ROUX: Chair, | cannot remember.

CHAIRPERSON: Okay.

MR RICHARD LE ROUX: [ will be dead, | can answer you, Chair, when it

came to the installations of the properties | never made notes of the months

and things like that.
CHAIRPERSON: Yes, no, no, no, that is fine.

MR RICHARD LE ROUX: | was just following an instruction and | was just
getting the
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equipment...[intervenes]
CHAIRPERSON: Yes, no that is fine.

MR RICHARD LE ROUX: In order to get the job done basically at the end of
the day.

CHAIRPERSON: No, thatis fine. You just help us with what you can.
MR RICHARD LE ROUX: Yes, but the Boksburg residence was the first
residence that we done and thereafter the two residences in the Eastern Cape

came after that, CHAIRPERSON: Okay, just tell us, take each one of those

residences and tell us what you did in regard to each one of them.

MR RICHARD LE ROUX: Alright, Chair, the Boksburg residence the only
thing that we

10 done there was the CCTV cameras and the perimeter lighting.

CHAIRPERSON: What did you do with CCTV cameras? Did you instali, did
you

repair?
MR RICHARD LE ROUX: We installed, Chair, we installed new cameras at

that premises.

CHAIRPERSON: Yes?
MR RICHARD LE ROUX: And we installed perimeter lighting, because the

premises was dark.

CHAIRPERSON: Yes?

MR RICHARD LE ROUX: And what happened was there was a complaint
that came

20 through that the cameras at night, they could not see properly so we had to add
a bit of lighting to make the cameras so that you could see properly at the end

of the day, what was happening on the ﬁremises.
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CHAIRPERSON: Yes.
MR RICHARD LE ROUX: And that was it that is all that we installed there.

CHAIRPERSON: And then the property at Elliot Eastern Cape farm, what did
you do

there?

MR RICHARD LE ROUX: There, Chair, | just want to go back to 29.1 SOITY,
Chair, the

29.1 installation was an analog system.
ADV RIFILWE MOLEFE SC: Can | just confirm that...[intervenes]

CHAIRPERSON: That is the Boksburg one?

ADV RIFILWE MOLEFE SC: Yes?

CHAIRPERSON: The Boksburg one?

MR RICHARD LE ROUX: That is correct, Chair.
CHAIRPERSON: Yes, what was it?

10 MR RICHARD LE ROUX: That system was an analog system.

CHAIRPERSON: Yes.

MR RICHARD LE ROUX: Alrght, the Elliot installation was an IP camera
system.

CHAIRPERSON: That is what you installed at the Elliot residence?

MR RICHARD LE ROUX: That is correct and lighting.

CHAIRPERSON: Yes? Okay and then at Carla?

MR RICHARD LE ROUX: At Carla was exactly the same installation as the

Elliot installation it was a CCTV IP system and a lighting, we put up the

perimeter lighting.

CHAIRPERSON: Okay. Ms Molefe?
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31 JANUARY 2019 — DAY 44

ADV RIFILWE MOLEFE SC: Thank you, Chair. Justto confirm the properties
in Elliot

20 and Carla were both in the Eastern Cape?
MR RICHARD LE ROUX: That is correct, Chair.
ADV RIFILWE MOLEFE SC: And you have continually referred to we when
you are speaking of the work that was done, | would think that you personally
attended to the property?
MR RICHARD LE ROUX: Myself and the technicians, Chair.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: And these technicians were they employed by
any of the '

Bosasa Groups?

MR RICHARD LE ROUX: They were employed by Sondolo IT.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: Were there any other persons at the property
who were not from Bosasa?

MR RICHARD LE ROUX: No, Chair.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: And can you recall how much the project cost?

MR RICHARD LE ROUX: Well for all three projects the approximate value of
all three projects were R300 000.

10 CHAIRPERSON: For all three residences you mean?

MR RICHARD LE ROUX: That is correct, Chair.
ADV RIFILWE MOLEFE SC: And the work done on the properties was this
done on a once off basis or was there ongoing maintenance?

MR RICHARD LE ROUX: The two Eastern Cape properties we only went

back once after, | cannot recall the month or the date. We had to go and do

maintenance on the two systems. The — | remember the Carla property the
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31 JANUARY 2019 — DAY 44

UPS had packed up and we had bought a new UPS on our way down and we
installed it at Carla, but we only did maintenance at those two premises once
after the installation was done.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: And the first property in Boksburg?

20 MR RICHARD LE ROUX: We would do, | would not say regular maintenance,

but we had been there quite a few times to sort out cameras and lighting issues
and to do playbacks for the client at the end of the day.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: And can you recall over what period be it

months or years that this ongoing maintenance was done?

MR RICHARD LE ROUX: | cannot recall. Like | said it is very difficult to
pinpoint months and years and things like that.

CHAIRPERSON: How, excuse me, how did you come to the figure of R300
000 when you say the value of — the approximate vaiue of the equipment
supplied and work done in regard to the three residences was R300 0007

MR RICHARD LE ROUX: [t is just my recollection, Chair, the invoices that |
gave to

Angelo.
CHAIRPERSON: Yes.

MR RICHARD LE ROUX: That is why | am saying it was approximately.

CHAIRPERSON: Yes.

10 MR RICHARD LE ROUX: | cannot say it was exactly R300 000.

CHAIRPERSON: Yes.

MR RICHARD LE ROUX: It might have been more it might have been a little
bit less.

CHAIRPERSON: Okay, alright.
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JUDICIAL COMMISSION OF INQUIRY INTO ALLEGATIONS OF STATE CAPTURE,
CORRUPTION AND FRAUD IN THE PUBLIC SECTOR INCLUDING ORGANS OF STATE
{"THE COMMISSION")

GWEDE SAMSON MANTASHE Applicant

AFFIDAVIT IN REPLY TO MR RICHARD LE ROUX'S RESPONSE

L the undersigned

GWEDE SAMSON MATASHE

do hereby make dn cath and state thot:

b loman adult male person and the Minister of Mineral Resources of South

Africa and [ am the Applicant in this maiter.

2. The contents hereof fall within my own personat knowledge and are to
the best of my belief both frue and correct unless context indicales

ctherwise,

3. [have been éerved with Mr Richard Le Roux replying affidavit , | have

perused same and wish to reply as follows:
4. ADPARAGRAPHS 1 to 3
! note the content hereof.

5. ADPARAGRAPH 4
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I deny the content hereof. Mr Le Roux contradiicts his previous averments,
In porc:grop!h 30 of his statement he siated that the approximate value
was far equioment and work done,in his reply to our application he now
adds more ifems in an aftempt to justify the R300 000.00. estirnation.

AD PARAGRAPHS 5
I'note the content hereof.
AD PARAGRAPH &

I deny the content of this paragraph, In his statement he gave evidence
that one of the Bosasa directors Mr Popa Leshabane instructed him to
conduct securily upgrades at Mr Gwede Mantashe residence, however

in his response 1o our application he now alleges that he also received
instructions from Mr Gavin Watson,

I deny further that the installations were part of special projects of BOSASA
as Implied by Mr Le Roux,

AD PARAGRAPH 7

| deny the content of this paragraph. Mr Le Roux's avidence was that he
was instructed 1o do security upgrades and therefore has no insight into
circumstances resulting in any executive decisions by the Directors of
Bosasa .

| further submi.t that if he was the one who paid for the equipment in cash
He would kndw that it could not have been R300 000.00 as alleged ,our
invoices from the supplier confirms this averment.

AD PARAGRAPH 8

28
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| deny the content hereot. | reiterate that Papa Leshabane informed me

that the security upgrades at my residents were not "considered part of
the “special projects” as implied by Mr Richard Le Roux.

10. AD PARAGRAPH ¢

i note the content hereof.

| 11. AD PARAGRAPH 10

| deny the content of this paragraph, | deny the impiication by Mr Le Roux i
that the project was a special project and repeat that Mr Le Roux himself
referred to the project as project "Mantashe” in poragraph 29 of his
statement ,tﬁis is contrary to his reply to my application that the project
was named "GM",| submit that this is indicative of mdalice on the part of

L Mr Le Roux,

I 12. AD PARAGRAPH 11

| deny that | told Mr Le Roux that he must thank "Scaily”, which is
apparently Mr Gavin Watson's clan name, unknown to me. Further | deny
ever communicating with Mr Le Rousx.

Mr Le Roux contact person at my residence has diways been Mr Mzonke
Nyakaza.

Irefterate that | have not engaged myseif in any flegal activities with any
of the Bosasa executives, further | have never discussed business related
activities nor did | discuss security upgrades with Mr Govin Watson as

r implied by Mr Le Roux.

13. AD PARAGRAH 12

I deny the contents of this paragraph. According to MrLe Roux statement
he was merely acting on instructions from Mr Papa Leshabane,he is

a
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therefore not qualified to give on opinion on how executive decisions
were made at Bosasa which includes evidence contained in Mr

Leshabane's confirmatory affidavit.

Lr
\ \aGwevde Mantashe

DEPONENT

THUS_SIGNED AND swon&o R?ge me at &E’F&PJA on this the

}%' day of y 2019 by the deponent who
acknowledges that he/she knows and understands the contents of this
affidavit: that itis the truth to the best of his/her knowiedge and belief and that
he/she has no objection to taking the prescribed cath and regards the same
as binding on his/her conscience and the administration of the oath compiied
with the Regulations contained in Govemment Gozette No. R1258 of 21 July

, as armended.

COMMISSIONER OF OATHS

" EX OFFICIO:
FULL NAMES:
PHYSICAL ADDRESS:

DESIGNATION:
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min Maluleke

al

From: " Edwin Maluleke

Sent: Thursday, July 04, 2019 9:54 AM

To: Shannon S. Van Vuuren

Ca Arthur Lekalake

Subject: FW: The Commission of Inquiry into Allegations of State Capture // R le Roux // G
Mantashe

Attachments: docOl677420190618164056.pdf; doc01677520190618 164109.pdf

P— e e i i S e et ot e cmt ey L v wase e e -

From: Edwin Maluleke

Sent: Tuesday, June 18, 2019 4:56 PM

To: Shannon S. Van Vuuren; 'BoipeIoR@commissionsc.org.za'

Ce: 'a.vilakazi@buthelezivilakazi.co.za’

Subject: RE: The Commission of Inquiry into Allegations of State Capture // R le Roux // G Mantashe

Good day
Kindly find attached replies for your attention herewith.

Regards,
Edwin Maluleke
Candidate Atiorney

liButhelezi Vilaazi I

1 Floor, Block B, Edenburg Terraces,
348 Rivonia Boulevard, Sandton, Johannesburg *

PO Box 5743, Rivonia, 2128

Telephone:+27 11 234 1777
Fax: +27 11 234 2176
Mobile: +27 79788 8815

Email; e.maluleke@buthelezivilakazi.co.za
www.huthelezivilakazi.co.za t

We are also in Durban

[ —— N - W e mas e

From: Shannon S. Van Vuuren [mailto:ShannonV@commissionsc.org.za)

Sent: Tuesday, June 18, 2019 8;48 AM

To: Amanda Vilakazi; Edwin Maluleke

Cc: Andre A, Lamprecht; Boipelo B. Ratshikana; Ouma Thagane

Subject: RE: The Commission of Inquiry into Allegations of State Capture // R e Roux // G Mantashe

Dear Ms. Vilakazi and Mr. Maluleke

I refer to my below email and the attachments thereto.
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A reminder that your client’s written reply is due,
We look forward to receiving same.
Thanks & kind regards,

Shannon Van Vuuren

Legal Advisor: Operations & Investigative Support
COMMISSION OF INQUIRY INTO STATE CAPTURE
Hillside House, 17 Empire Road, Parktown,,
Johannesburg, 2193 |Gauteng| South Africal

Ernail:shannonv@commissionsc.org.za | lwww.sastatecapture.org.za

gl
‘Er.lri 5“‘&

From: Shannon S. Van Vuuren
Sent: Thursday, 06 June 2019 12:49 '
To: 'a.vilakazi@buthelezivilakazi.co.za' <a.vilakazi@buthelezivilakazi.co.za>; ‘e.maluleke@buthelezivilakazi.co.za’

<e.maluleke@buthelezivilakazi.co.za> .
Cc: Peter P. Pedlar <PeterP@commissionsc.org.za>»; Boipelo B. Ratshikana <BoipeloR@commissionsc.org.za>; Ouma

Thagane <QumaT@commissionsc.org.za>
Subject: The Commission of Inquiry into Allegations of State Capture // R le Roux // G Mantashe

Dear Ms. Vilakazi and Mr. Maluleke

With reference to your client Mr. Gwede Mantashe, please find attached herewith correspondence marked for your
attention.

Kindly acknowledge receipt hereof.
Kind regards,

Shannon Van Vuuren

Legal Advisor: Operations & Investigative Support
COMMISSION OF INQUIRY INTO STATE CAPTURE
Hillside House, 17 Empire Road, Parktown,
Johannesburg, 2193 |Gauteng| South Africa)

Email: shannonv@commissionsc.org.za | iwww,sastatecapture.org.za
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JUDICIAL COMMISSION OF INQUIRY INTO ALLEGATIONS OF
STATE CAPTURE ,CORRUPTION AND FRAUD IN THE PUBLIC
SECTOR INCLUDING ORGANS OF STATE ("THE COMMISSION")
GWEDE SAMSON MANTASHE Applicant |
NOTICE OF MOTION
(CONDONATION APPLICATION OF GWEDE MANTASHE & APPLICATION IN TERMS OF
COMMISSION RULE 3.4)
INDEX
ITEM | DESCRIPTION [PAGENO
1 Notice of Motion {Commission Rule 11.2) 1-2
2 Supporting Statement ; |3=7
3 Annexure A 8-9 -
4 Annexure B | 10
5 Annexure C 11~12 |
6 Notice of Motion {Commiission Rule3.4) 13-14
7 Sworn Statement 15-21 |
8 Annexure GMI 22 - 26
? Annexure GM2 27 =28
10 | Annexure GM3 29-30

11 Annexure GM4 | 31
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12 Annexure GM5 32
13 Annexure GMé 33
BUTHELEZI VILAKAZI ATKORNEYS INC.
Applicant's Attorneys
348 Rivonia Boulevard
First Floor,Block B
Edenburg Terraces
Rivonia
FAX: 011 234 2736
TEL NO: 011 234 1777
Qur ref: BV/GM/100-2
TO: THE COMMISSION
The Secretary
2nd Floor Hillside House N anWlel dakane
17 Empire Road Q—eﬂﬁ*“\ Qe
Parktown W\ '} © %\ TO\=R

Johannesburg 0. 1S
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JUDICIAL COMMISSION OF INQUIRY INTO ALLEGATIONS OF
STATE CAPTURE ,CORRUPTION AND FRAUD IN THE PUBLIC
SECTOR INCLUDING ORGANS OF STATE ("THE COMMISSION")

GWEDE SAMSON MANTASHE Applicant

NOTICE OF MOTION
(APPLICATION IN TERMS OF COMMISSION RULE 11.2

KINDLY TAKE NOTICE THAT the Applicant intends to make an application

to the commissioner for an order in the following terms :

(@} That the Applicant intends to make an application for
condonation for the late filling of his application in terms of the
Commission Rule 3.4 .

(b}  Further and/or citernative relief .

AND FURTHER TAKE NOTICE THAT the sworn statement of Ms Amanda

Vilakazi will be used in support of such application.
TAKE NOTICE FURTHER that the Applicant has appointed the address of

his attorneys (contained below]} at the address at which he will accept

notice and service of all processes in these proceedings

DATED AT RIVONIA ON THIS THE 8th DAY OF March 2019.
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TO: THE COMMISSION

The Secretary

2~ Floor ,Hillside House
17 Empire Road
Parktown

Johannesburg

T32-GSM-111
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BUTHELEZI wmfﬁﬂnomsvs INC.
‘ ficant’s Attorneys
348 Rivonia Boulevard

First Floor,Block B

Edenburg Terraces
Rivonia
FAX: 011 234 2736
TELNO: 011 234 1777

Qur ref: BV/GM/100-2
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JUDICIAL COMMISSION OF INQUIRY INTO ALLEGATIONS OF
STATE CAPTURE ,CORRUPTION AND FRAUD IN THE PUBLIC
SECTOR INCLUDING ORGANS OF STATE ("THE COMMISSION")

GWEDE SAMSON MANTASHE Applicant

SUPPORTING STATEMENT

I, the undersigned,
Amanda Vilakazi

do hereby make oath and state that:

1 1 am an adult practising attorey ,practising under the name and
style Buthelezi Vilakazi Inc ,at 348 Rivonia Bouievard, 15t Floor ,Block B
,Edenburg Terraces ,Rivonia ,2128 and im the attormey of record for

the applicant.
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2 The contents of this statement are within my own personal
knowledge and beliefs are both true and correct and | can swear

positively thereto.

3. The Applicant was served with a notice in terms of Rule 3.3 of the
Commissions Rules wherein Mr Leroux statement had been attached

dated 28 January 2019.

4. The said notice was served on the Applicant on the 9 February 2019
wherein he was requested to bring an application fo cross examine

or call witnesses within 14 days from receipt of the notice.

5. The Applicant has not been able to comply with the 14 days as

prescribed by the Rules .

6. The Applicant wrote back to the commission after receipt of the
aforementioned on the 11 February 2019 and the transcript of the
evidence was delivered to him on the 20t of February 2019.i attach

the letter from the commission marked annexure “A”

7. The Applicant consulted with me on the same day after receipt of

the transcript.
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8. After consultation with the Applicant it became apparent that the
relevant person who can assist with detailed information regarding

the security upgrades was the former head of security of the

Applicant Mr Mzuphela Mnyakaza “Mr Mnyakaza”.

9. MrMnyakaza being the one responsible for overall security during the
period of the security upgrades had to come all the way from Eastern

Cape to consult properly with me .

10. He came for the first consultation on the 21t of February 2019
whereafter he was instructed to collate information ,dates and

documents for purposes of compiling the Applicants statement .

Mr Mnyakaza went back to the Eastern Cape to search for his log book
and to confirm dates which we referred to in the Applicants statement
and was only able to provide complete information on the 4th of March
2019 .The Applicants statement was completed on the same date and
the confirmatory statement of Mr Mnyakaza was drafted and sent to him

on the 4 of March 2019.

11.  Mr Mnyakaza sighed and emailed a copy of his confirmatory
statement to me on the 4™ of March 2019 and the original was
received by post on the 8 March 2019 ,| attach copy of email and

post marked as annexure “B"and “C" respectively.

- A
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12. It was necessary that we have all original statements for purposes

of launching application in terms of the Commission Rule 3.3

13. The Applicant was not in wilful default , 1 wanted to bring a proper
application before the commission and same required obtaining
proper information from the former head of security of the Applicant
and dllowing him an opportunity to collate alt the information and to
post his original confirmatory affidavit, which as stated above was only

received by us on the 8t Of March 2019 .

WHEREFORE, | respectfully request and pray that it may please this
Honourable Court to grant the relief set out in the Notice of Motion

prefixed hereto.

e

Amanda Lindokvhle Vilakazi

(DEPONENT)

N
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The deponent has acknowledged that he knows and understands the
contents of this affidavit, which was signed and sworn to before me at
on this the g day of March 2019. The regulations contained in
Government Notice no. R1258 of 21 July 1972, as amended and
Government Notice no. R1648 of 19 August 1977, as amended having
been complied with.

Commissioner of QOaths

Stephina Coraen Mncube
' Commuissioner of Oaths
.. Practsing Adomey
Stephina Motihamme Atformays inc.
| 6th Flgor, JHC Building
51 Main Sireet, Johannesourg
Tel] 011 G53-8645 7 511 492 1020
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24 Floor, Hillside House

17 Empire Road

Parktown

Johannesburg

2193

Tel: {010) 214-0651
Email:inquiries@sastatecapture.org.za

Website: www_sastatecapture.Qre.2a

JUDICIAL COMMISSION OF INQUIRY INTO ALLEGATIONS OF STATE CAPTURE,
CORRUPTION AND FRAUD IN THE PUBLIC SECTOR INCLUDING ORGANS OF STATE

19 February 2019

Minister S G Mantashe
African National Congress
Luthuti House

Pixley Seme Street
Johannesburg

Email: gwede.mantashe@dmr.gov.za
mavatamandisi@icloud.com

Dear Minister

1 We refer to your letter of 11 February 2p19 which was forwarded to the
Commission’s legal team on Friday 15 February 2019.

2 In paragraph 8 of the Notice issued to you, you were advised that if you
wish to cross-examine Mr je Roux, you must apply within 14 days of you
having received the Notice to the Commission for leave to do so.

3 In paragraph 9 you were also advised that if you wish to make any
application including the application f cross-examine, you must also
submit a statement in which you respond to the witness’ statement
insofar as it implicates you. That statement must identify what parts of
Mr le Roux’s statement are disputed or flenied and the grounds on which
they are disputed or denied.

4 We attach hereto a copy of the transcript of Mr le Roux’s evidence as
requested.

5 We are looking forward to hearing from you.
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Yours sincerely

fl.:}‘l

MR P PEDLAR

Acting Secretary

Judicial Commission of Inquiry into Allegations
of State Capture, Corruption and Fraud in the
Public Sector including Organs of State
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From: IBhubesi Security Cleaning Co <ibhubesi0l (@ gimail.com> 4 q—
Date: 4 March 2019 at 4:22:31 PM GMT+2
To: a.vilakazif@buthelezivilakazi.co.za
Subject: Good afternoon

please find the attached
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From: Amanda Vilakazi <a.vilakazi@buthelezivilakazi.c
Date: 4 March 2019 at 3:12:42 PM GMT+2

To: "ibhubesi0l(@gmail.com" <ibhubesi0l (@gmail.com>
Subject: Affidavit

=

- 46

Good day Mzonke
Kindly commission and send back to me

Sent from Mail for Windows 10
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JUDICIAL COMMISSION OF INQUIRY INTO ALLEGATIONS OF
STATE CAPTURE ,CORRUPTION AND FRAUD IN THE PUBLIC
SECTOR INCLUDING ORGANS OF STATE (“"THE COMMISSION")

SAMSON GWEDE MANTASHE

Applicant

NOTICE OF MOTION
(APPLICATION IN TERMS OF COMMISSION RULE 3.4)

KINDLY TAKE NOTICE THAT the Applicantin

to the commissioner for an order in the foll

tends to make an application

owing terms :

(o) That the Applicant be permitted 1«

withesses on his behalf.

v give evidence and to call

(b} Further that the Applicant be permitted to cross examine the

witness Mr Richard Le Roux on the contents of paragraphs 29 o 30

of his statement dated 28 January 2019.

[c) Further and/or alternative relief .

AND FURTHER TAKE NOTICE THAT the sworn statement of MR SAMSON
GWEDE MANTASHE will be used in support of such application.

TAKE NOTICE FURTHER that the Applicant has appointed the address of

his atforneys {contained below) at the ad

! .
nofice and service of all processes in these proceedings

dress at which he will accept
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DATED AT MIDRAND ON THIS THE 26 DAY OF FEBRUARY 2019.

Ve
‘ é: /{ A s

Applicant’s Aftorneys
| 348 Rivonia Bovlevard
‘ First Floor,Block B

Edenburg Terraces

Rivonia

FAX: 011 234 2736

TEL NO: 011234 1777

Qur ref: BV/GM/100-2

BUTHELEZI VILAKAZI ATTORNEYS INC.

TO: THE COMMISSION
The Secretary
2nd Floor Hillside House
17 Empire Road

Parktown

Johannesburg
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JUDICIAL COMMISSION OF INQUIRY INTO ALLEGATIONS OF
STATE CAPTURE ,CORRUPTION AND FRAUD IN THE PUBLIC
SECTOR INCLUDING ORGANS OF STATE ("THE COMMISSION")

SAMSON GWEDE MANTASHE Applicant

SWORN STATEMENT |
{ IN TERMS OF COMMISSION RULE 3.4)

|, the undersigned,

GWEDE SAMSON MANTASHE
do hereby make oath and stafe that:

1 1 am an adult male person , the Minister of Mineral Resources of South

Africa and the applicant in this matter.

éw\,
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2.  The contents of this statement are within my own personal
knowledge and beliefs are both frue and correct and | can sweaor

positively thereto.

3. | was served with a notice in terms of Rule 3.3 of the Commissions
Rules wherein Mr Richard Le Roux “Mr Le Roux” statement had

been attached dated 28 January 2019.

4, My statement is made in support of an application to  cross

examine a witness ,namely Mr Le Roux in terms of Rule 3.4 of the

Commissions Rules .

5. The summary of the evidence of Mij Le Roux 1o the commission
was regarding special projects he carried out on behalf of Bosasa

executive for the benefit of Ministers and Government officials .

6. In paragraph 29 to 30 of Mr Le Roux's statement Mr Le Roux alleges
that he installed security systems to wif cctv ,cameras, lighting and
others"securify upgrades" ,all apparently valued at approximately

R300 000.00.

Cm
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7. Further that the said securty upgdrades were installed at my

properties at Boksburg, Elliot and Cala in the Eastern Cape.

8. | admit that the said installation was ct;ne at my premises , however

it was not done at my request and

favours from me by officials of Bosasa

9. Papa Leshabane “Papa” an execuy

or was it done fo solicit any

tive of Bosasa is a long time

family friend of my immediate family,he visits my home often and

on a continuous basis ,he attends all

programme director at my sons grad

10. In 2012 There was a need to upgrad
result of death threats | received led

conference.

11. My head of security Mr Mzonke N
necessary to install cctv cameras at

Purchased .

our family function and was ¢

uation in 2015.

e security af my house as a

nding fo the ANC Mangaung

vakaza"Mzonke" deemed it

my properties and same were

12.  During the same period Papa arrived at my house in Boksburg to

find Mzonke busy with the installa

tion of cameras around the

house.

2

</
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the security systems at all 3{three) properties , | was merely updated
on the progress .| attach a confiimatory affidavit by Mzonke

Nyakaza as annexure “GM2" to this statement.

19.  I'm informed by Papa that the security upgrades at my residents

were not part of the special projects as referred to by Mr Le Roux.

20. Papa informs me that he previously requested Mr Le Roux to do
security upgrades for his friend at a pub called Mash braai house

in Braynston and Mr Le Roux was paid privately for that work.

21. itis evident from the evidence given by Mr Le Roux that different
secret codes were attached to each|projects done on behalf of

Bosasa executives .

22. My security upgrades was the only praject which was not given a
secret project code ,Mr Le Roux himself reffered to it as project
“Mantashe”, this is indicative that there was no malice associated

with the security upgrades at my properties .

23. Im further informed that there was ngver an agreement with the
executives of Bosasa [Mr Agrizzi ahd Watfson] regarding the
security upgrades at my properties ,Pgipa made the decision and

proceeded with the security upgrades out of his own volition. | /
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25.

26.

27.

28.

attach a confirmatory affidavit of P

“GM3" herein

T32-GSM-128
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apa Leshabane as annexure

I wish to further submit that during the period of the security

upgrades | was not a government

executive role of government .

official and | was not in any

There was further no favour and /or financial benefit to Bosasa

facilitated by me in exchange for my security update.

| have not engaged myself in any ill
Bosasa executives, further i have ne
activities nor did | discuss the security

Mr Watson.

The impression created by Mr le R
were offered to Ministers and Govemn
a ceriain benefit ,does not apply to

by way of evidence and cross exan

| submit that it is in the interest of the

on the security upgrades at my prop

WHEREFORE, | respectfully request and ¢

Honourable Commission to grant the relief

prefixed hereto.

egal activities with any of the
ver discussed business related

upgrades with Mr Agrizzi and

pux that the special projects
ment officials in exchange for
me and | wish to clarify same

nination of Mr Le Roux.

> public and justice for clarity

erfies .

bray  that it may plecse this

set outin the Notice of Motion

o

3
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WGM&EDE MANTASHE

(DEPONENT)

The deponent has acknowledged that he knows and understands the
contents of this affidavit, which was signed and sworn to before me at
on this the & day of March 2019. The regulations contained in
Government Notice no. R1258 of 21 July 1972, as amended and

Government Notice no. R1648 of 19 August 1977, as amended having
been complied with.

Commissioner of Qaths

Comrissioner of Oaths
raciising Attorney
Stephina Moiihaimmea Altorneys Inc.
6ih Floor, JHC Building
51 Main Stract, Johannesburg
Tei: 011 G53-2540 1 011 482 1020

J

Stephj_r:a Coreen Mncuile
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Annexuce ‘GML17
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'WDEL: PC-3000
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F

Power: DC12v

m.f V: 3.1.83.B .
Serial No.: 04C0411112170201 . S8
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ADDEXUC “GM22
70) A
JUDICIAL COMMISSION OF INQUIRY INTO ALLEGATIONS OF

STATE CAPTURE ,CORRUPTION AND FRAUD IN THE PUBLIC
SECTOR INCLUDING ORGANS OF STATE ("THE COMMISSION")

SAMSON GWEDE MANTASHE Applicant

CONFIMATORY STATEMENT

|, the undersigned,

MZUPHELA NYAKAIZA

do hereby make oath and state that:

1 1am an adult business man trading as Ibhubesi Likanoni security and
cleaning services at Office Number 2271 ,Carlifonia, Cala Eastern

Cape and lam

2 the former head of security of the Applicant.

2. The contents of this statement are within my own personal knowledge
and beliefs are both frue and correct and | can swear positively

thereto.
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61 !232

3. | have read the statement of the Applicant herein and | confirm the

contents thereof in as far as it relates to me.

MZONKE NYAKAZA

(DEPONENT)

The deponent has acknowledged that he knows and understands the
contfents of this affidavit, which was signed and sworn to before me at
on this the day of March 2019. The regulations contained in
Government Notice no. R1258 of 21 J'le 1972, as amended and
Government Nofice no. R1648 of 19 August 1977, as amended having
been complied with.

ommissioner of Qaths
ﬂ \Lp rM? k@WA

!/A’—E""‘- M RER S
Cals Koo/
S4/ 5%
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JUDICIAL COMMISSIGR OF INQUIRY INTO ALLEGATIONS OF
STATE CAPTURE ,CORRUPTION AND FRAUD IN THE PUBLIC
SECTOR INCLUDING ORGANS OF STATE (“"THE COMMISSION")

SAMSON GWEDE MANTASHE Applicant

CONFIMATORY STATEMENT

[, the undersigned,
PAFPA LESHABANE

do hereby make oath and stcite thafs ooy

\
I 'am an adult male person and a Director at Bosasa Operations

sifuated at 1 Windsor Road, Krugersdorp.

2. The contents of this statement are within my own personai knowledge
and beliefs are both true and comect and | can swear positively

thereto.
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3. | have read the statement of the Applicant herein and | confirm the 6 3

contents Thereofhin as far as it rel_o’res to me,

4. I further confirm that Mr Le Roux has mispresented the facts about the
security upgrades at the Mantashe residence and has inflated the

costs of same.

3. In his evidence Mr Le Roux es"rinﬁd’r_e-d the costs to be R300 000.00, !
dispute the said costs esfir‘hoie, | hereby attach invoices from the
supplier of the security equipment’s as annexure “GM4 to GM$"

respectively.

PAPA LESHABANE

(DEPONENT)

The deponent has acknowledged that he knows and understands the
contents of this affidavit, which was signed and sworn to before me at
on this the day of March 2019. The regulations contained in
Government Notice no. R1258 of 21 July 1972, as amended and
Government Notice no. R1648 of 19 August 1977, as amended having
been complied with.

Shweshwe Masitenyane
gommissioner of Oaths S L
ractising Attorney RSA orfimissidee
Ho. 8 Millside Road, Me'ropolitan Buﬂdi% /
15t Foar. Riock B, Parktown
fei. 397 4804921
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. vm *p
R]‘EGAL DISTRIBUTCRS SA {PTYYLTD T/A A n nu“ u b Mq
TEGAL'WEST ’ s
191 Ontdekkers Road, Horizon Park l
Roodepoort
PO Box 1991, Kelvin 2054
Tel: 011 760 1149 | Fax: 011 760 1529
VAT Reg No: 4720177288 | Reg No: 1998/018566/07

Quotation ~ Document Number: 1023/02321617
Cash Sales WEST - TRADE Date: 21022019 10:38
REGAL DISTRIBUTORS WEST Bt Yy
191 Ontdekkers Road Account CASH023
Horizon Park : g S e o
Roodepoort VAT Reg N° N '
| Order No: MIKE
| CODE - DESCRIPTION 0 e SQUYUNIT T L TPRIGE . - TOTAL
CcD76-7 HIK 1§ Channel NVR 160Mbps B PoE 2 SATA 1EA 2454.00 EA 2454.00
DS-76816NI-ER/8P
NW110-2  SWITCH 8 Port 10/100 Mbps PoE + 1 Port TP 1EA 1315.00 EA 1315.00
Uplink 100Mbps
CH22-8 Seagate Skyhawk Surveillance Hard Drive 2TB . 1EA 1110.00 EA 1110.00
SATA 3.5"
SERIAL
NUMBER: 2
CC409-16  HIK |P Cam 2MP Builet IR 30M 2.8mm P66 14 EA 1462.00 EA 20468.00
DS-2CD2025FWD-) 2.8mm
CB&9 Cable - CATSE UTP BC 100m 2EA 340.00 EA 680.00
HW22-1 Connector - RJ45 for CAT 5 Cable S50 EA 1.25 EA 62.50
HW22-3 Connector Boot - RJ445 Grey 3G EA 0.90 EA 4500
CA111 6U 400+200mm Collar Swing Frame Wail B 12A 2249.00 EA 2249.00
inc! Fans and Power Black
P563-1 UPS - 700VA 360 Watts 1 x 12V TAf Infernal iEA 608.00 EA 608.00
CM18 CCTV LED Monitor 18,5 VGA and HOMI 366 1EA 1299.00 EA 1299.00
768 VESA approved
DS-D5019QE-B(O-3TD)
cB9z HDMI Cable Male to Male 2m 3CAWG 1 EA 63.00 EA 63.00

QUOTATIONS ARE SUBJECT TO EXCHANGE RATE FLUCTUATIONS. ALL GOODS ARE SUPPLIED IN TERMS OF QUR STANDARD
TERMS AND CONDITIONS OF SALE WHICH ARE AVAILABLE ON CUR WEBSITE AND/OR ON REQUEST.
THIS 1S NOT A TAX INVOICE. NO GOODS MAY BE PICKED OR SUPPLIED ON THIS QUOTATION,
A TAX INVOICE MUST BE SUPPLIED FOR ALL GOODS COLLECTED.

-'|r

r"(u!

| CREATEDBY - [ " WEIGHT | INTERNAL R-EF_|"" PAGE

EIT T A

Kevin Govender ; Kevin Govender | KGO1 | 0 0000 | 0.00 I 526921 1
u — g —
o | BANK DETAILS GOODS WILL NOT BE RELEASED UNTIL Total excl ZAR // 3035350 |
. Bank: Standard Bank EFT'S AND DEPOSITS ARE REFLECTED Vat ZAR .'."?" 4,553.03 )
Branch: Rozebank ON REGAL'S BANK STATEMENT M |
Branch Code: 04305 CHEQUE PAYMENT WILL NO LONGER BE [
Acc No: 001867083 | ' ACCEPTED FROM THE 1st OF APRIL Total ZAR || f 34,906.53 E

2014 | i
| _ il

Plaase nots this is not a VAT involce fiie
(uote expires: 28/02/2019 ¥ %\N" )
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E6M DISTRIBUTORS SA (PTY)LTD T/A _ o ﬂnm &“ ‘( “ Mb'

~ECAL'WEST
191 Ontdekkers Road, Horizon Pari
Reoodepoort
PO Box 1991, Kelvin 2054
Tel: 011 760 1149 | Fax: 011 760 1529
VAT Reg No: 4720177288 [ Reg No: 1998/018566/07

Quotation Document Number: 1023/02321614

Cash Sales WEST - TRADE Date: -~ 21/0; 34 |

REGAL DISTRIBUTORS WEST L SRR R -’2"!/.;'2/2'\0-19"1 0:34 |

191 Ontdekkers Road Account: CASH023

Horizon Park ") R

Roodepoort VAT Reg No: - C ]

Order No: MIKE |

CODE = {,DESCRIPTION- ", onZ oo oo o0 QTYURIT. 0 PRICE " . - TOTAL

CD09 DVR Mini 16 Channel HO- TVHAHD/Anafogue o 1EA —1499 00 EA 1499.00
1280%720P 25fps 1U
DS-7116HGHI-F1
SERIAL NR:

CC376-6  HIK HD-TVI Bullet 4 in 1 720p IR 20M 3.6mm - 16 EA 199.00 EA 3184.00
Plastic . ' ' '
DS-2CE16COT-IRPF

CB10-10  RGSY + Power - Black / 300m : . 1RL 1425.00 RL 1425.00

CA21-2  ENCLOSURE - 100 x 100 x 50mm Plastic 16 EA 48.00 EA 768,00

CNQ BNC - Crimp Plug 6mm Male 50 EA 5.50 EA 275.00

CN04-3 DC Piug - Lead Incl Connector 1€ EA 11.90 EA 190.40

PS69 Power Supply CCTV 18 Way 12V 20Amp _ 1EA - 999.00 EA 999.00

CH22-8  Seagate Skyhawk Surveillance Hard Drive 2TB - 1EA  1110.00 EA 1110.00
SATA 3.5" '

SERIAL
NUMBER: .

CM18 CCTV LED Manitor 18.5” VGA and HDMI 136€ x I1EA 1299.00 EA 1299.00
768 VESA approved
DS-D5019QE-B{O-STD)

CBY2 HDMI Cable Male to Male 2m 30AWG 1 EA £63.00 EA 63.00

CA111 U 400+200mm Collar Swing Frame \Wall Box 1EA 2249.00 EA 2249.00

incl Fans and Power Biack

QUOTATIONS ARE SUBJECT TO EXCHANGE RATE FLUCTUATIONS. ALL GCODS ARE SUPPLIED IN TERMS OF OUR STANDARD
TERMS AND CONDITIONS OF SALE WHICH ARE AVAILABLE ON OUR WESSITE AND/OR ON REQUEST.
THIS 1S NOT A TAX INVOICE. NO GOODS MAY BE FICKED OR SUPPLIED ON THIS QUOTATION.
A TAX INVGICE MUST BE SUPPLIED FOR ALL GOODS COLLECTED.

-

OUNT REP | VOLUME | WEIGHT - ‘INTERNA]_, REF . PAGE

2043 |

| Kevin Govender | Kevm Govender g KGO | 16.0000 | 16.00 5259&7 . 1
w m —— 71 I
S BANK DETAILS | GOODS WILL NOT BE RELEASED UNTIL —| Total excl ZAR |" ) 13,081.40
55 Bank: Standard Bank EFT'S AiD DEPOSITS ARE REFLECTED. | Vat ' ZAR I f 1959.21 |,
“ Branch: Rosebank ON REGAL'S BANK STATEMENT | a . Fi
Branch Code: 004305 CHEQUE PAYTAEMT ‘WILL NO LLONGER BE !
Acc No: 001867083 AGCEPTED FRIOM THE 1=t OF APRIL ! Total ZAR I l .\ 1502061 1 .=
|
I

Plaase note this 's nat a VAT Invoice | :
Quote expires: 28/02/2019
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2™ floor, Hitlside House

17 Empire Road,

Parktown

Johannesburg

2193

Tel (International): +27 (10} 214-065%
Tel (Tollfree): 0800 222 097

Emait: inquiries@sastatecapture,org.za
Web: www.sastatecapture.org.za

JUDICIAL COMMISSION OF INQUIRY INTO ALLEGATIONS OF STATE CAPTURE,

CORRUPTION AND FRAUD IN THE PUBLIC SECTOR INCLUDING ORGANS OF STATE

NOTICE OF FURTHER EVIDENCE OF ANGELO AGRIZZI

TO MIN GWEDE MANTASHE

cio : BUTHELEZI VILAKAZI ATTORNEYS

EMAIL : info@buthelezivilakazi.co.za

1. Commencing on 27 March 2019, the Commission’s Legal Team intends to present the
further evidence of Angelo Agrizzi ("Agrizzi") at its hearing, held at 4* ficor. Hill on
Empire, 16 Empire Road, Parktown, Johannesburg. The evidence in question
implicates or may implicate you In unlawful, illegal or improper conduct.

2. Due to the fact that you are, or may be implicated by the evidence of Agrizzi, you are
entitied to attend the hearing at which that evidence would be presented. You are also
entitled to be assisted by a legal representative of your choice when that evidence is
presented.

3. A formal Rule 3.3 Notice including Agrizzi's statement or the relevant excerpts thereof

will accordingly be served on you on Monday, 25 March 2019 or so soon as possible

thereafter.

DATED AT PARKTOWN ON THIS 22™ DAY OF MARCH 2019.

Z5
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MR P PEDLAR

Acting Secretary

Judicial Commission of Inquiry into Allegations of
State Capture, Corruption and Fraud

in the Public Sector including Organs of State
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Glenda Mahapa

T32-GSM-143

24

From:

Sent:

To:

Cc:

Subject;
Attachments:

Dear Sir

Boipelo B. Ratshikana <BoipeloR@commissionsc.org.za>

Friday, March 22, 2019 5:04 PM

Info

Veruschka V. September; Ouma Thagane; Andre A. Lamprecht; Antoinette A. Griffiths
Notice for Further Evidence of Angelo Agrizzi

SKM_75819032216262.pdf

Please find attached for Min Gwede Mantashe,

Kind Regards,

Boipelo Ratshikana

Executive Assistant to the Secretary
COMMISSION OF INQUIRY INTO STATE CAPTURE
Hillside House, 2rd Floor, 17 Empire Road, Parktown, Johannesburg, 2193

Tel: 010 214 0651 | Mobile: 071 319 7843 | Email: boipelor@commissionsc.org.za | www.sastatecapiure.org.za




BOSASA-03-335 T32-GSM-144

9

JUDICIAL COMMISSION OF INQUIRY INTO ALLEGATIONS OF STATE CAPTURE,
CORRUPTION AND FRAUD iN THE PUBLIC SECTOR INCLUDING ORGANS OF STATE
(“THE COMMISSION™)

GWEDE SAMSON MANTASHE Applicant

(NOTICE OF MOTION)
APPLICATION IN TERMS OF RULE 3.3

KINDLY TAKE NOTICE THAT the Applicant intends to make application to the

commissioner for an order in the following terms:-

1. That the Applicant be permitted to give evidence and call witnesses on
his behaif;

2. Further that the Applicant be permitted to cross examine the witnass Mr
Angelo Agrizzi (“"Mr Agrizzi”) on the contents of paragraphs 190 to 205 of
Mr Agrizzi's Supplementary Affidavit dated the 2é™ of March 2019; and

3. Further and/ or alternative relief.

TAKE NOTICE FURTHER THAT the Sworn Statement of GWEDE SAMSON
MANTASHE, together with annexures will be used in support hereof.

TAKE NOTICE FURTHER THAT the Applicant has appointed the address of
BUTHELEZI VILAKAZI INCORPORATED as stated below, as the his attorney, at

which address he shall receive service of all notices and/ or documents in

these proceedings.

DATED and SIGNED af SANDTON on this the 5t of April 2019.
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BUTHELEZ! VIEAKAZHNC.

Aftorneys for the Plaintiff

348 Rivonia Boulevard

1st Floor, Block B

Edenburg Terraces

Sandton

Tel: (011} 2341777

Fax: (011) 234 2176

E-mail: a.vilakazi@buthelezivilakazi.co.za
Ref: MAN4/0001

TO:
THE COMMISSION %3; Pp/l o zc{Klnt\l

The Secretary

27 Floor, Hillside House €1 =N

17 Empire Road ‘93|01+ | Jol9)
Parkfown

Johannesburg
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JUDICIAL COMMISSION OF INQUIRY INTO ALLEGATIONS OF STATE CAPTURE,
CORRUPTION AND FRAUD IN THE PUBLIC SECTOR INCLUDING ORGANS OF STATE
(“THE COMMISSION")

GWEDE SAMSON MANTASHE Applicant

SWORN STATEMENT
(IN TERMS OF COMMISSION RULE 3.3)

I, the undersigned

GWEDE SAMSON MATASHE
do hereby make an oath and stafe that:

1. | am an adult male person and the Minister of Mineral Resources of

South Africa and | am the Applicant in this matter.

2. The contents hereof fall within my own personal knowledge and are to
the best of my belief both true and comect unless context indicates

otherwise.

3. On the 27t of March | was served with a noftice in terms of Rule of 3.3 of
the Commission Rules to which had been attached an extract of a

supplementary affidavit dated 24t March 2019, by Mr Angelo Agrizzi
(“Mr Agrizzi").

4. The purpose of this sworn stafement is to support an cpp!ica’riori
contemplated in Rule 3.3 of the Commission Rules, to give evidence, call

witnesses and fo cross-examine a witness, namely Mr Agrizzi.

1€
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3. In paragraph 190 to 197 of the exiract attached to the supplementary
affidavit by Mr Agrizz, it is alleged that security upgrades were done at
my 3 [three) properties and were paid for by Bosasa under the instructions
of Gavin Watson and Papa Leshabane.

6. | admit that the said security upgrades were done at my 3 [three)
properties, however the circumstances leading to the security upgrade is
not as appears in Mr Agrizzi's statement.

7. In paragraph 198 to 202 Mr Agrizzi inflates the prices of material,
installation, labour and others, this is in contradiction to what was said by
Mr Richard Le Roux in his testimony to the commission, Mr Le Roux was
adamant that the cost associated with the security upgrades at my
properties were around R300 000 (Three Hundred Thousand Rand)
whereas Mr Agrizzi insisted that the total cost was around R650 000.00 (Six
Hundred and Fifty Thousand Rand).

8.  Isubmit that both witnesses are misleading the commission on the issue of

costs and same will be confirmed by my Mr Papa Leshabane.

9. In paragraph 205 of the extract Mr Agrizzi alleges that Mr Watson
impressed upon him the vital role | played in assisting Bosasa, that | was o
good connection and needed to be looked after, that | was a person of
great influence, highly regarded in Govemment circles and that | was also
highly placed with the Trade Unions and in Government.

10. | submit that | have never spoken to Mr Walson on business related

activities, neither had | spoken to him regarding the security upgrades at

my properties.

11.  Mr Papa Leshabane who | wish to call as my witness will attest to the fact

that | had no relationship with Mr Gavin Watson and Bosasa's officials,
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that he was the one who gave an instruction for the security upgrade at

my properties.

12, Mr Papa Leshabane was aware that | was busy with security upgrades
at my properties at my own cost, however according to him the
equipment | had purchased was of inferior quality and he offered high

cdlibre equipment at his own cost.

13. 1 wish to submit further that during the period of security upgrades, | was
not a government official and | was not in any executive role of

government.

14. | fun‘her“submi’r that there was never any favours and/ or financial
benefit to Bosasa facilitated by myself in exchange for the security

upgrades at my properties.

15. It is my submission that Mr Agrizzi's intention is to create an impression
that the security upgrades at my properties were done due to a corrupt

relationship between myself, Gavin Watson and Papa Leshabane and

same is denied.

16. | do not wish to render this statement unnecessarily prolix by repeating
the contents of my earlier application to cross examine Mr Richard Le
Roux, however the security upgrades at my properties were done at the

instance of Mr Papa Leshabane, who is a Bosasa executive and a family

friend.

17. Qur relationship with Mr Leshabane goes beyond the period of the
security upgrades, he has always been part of my immediate family, he

attends all my family events and is a regular visitor at my house.

18. | rhake an application to cross examine Mr Agrizzi subject to the

contingency that Mr Agrizzi or his Legal Team confirms in writing that it is

N2
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conceded and generally accepted by Mr Agrizzi that | have not assisted
Bosasa in anyway nor have | ever solicited any favours on its behalf from
any government institution. Should this concession be made | would
therefore abandon this application. However, without the suggested
concession, | remain obliged to persist with this application to be

allowed to cross examine Mr Agrizzi on the above issues.

19. Wherefore, | respectfully request and pray that it may please the
Honourable Commission to grant the relief set out in the Nofice of

Motion affixed hereto.

/
|
é(sjedg/Manfashe

DEPONENT
THUS SIGNED AND SWORN TO before me at E\ von ¢ on this the
day of Aprtd 2019 by the deponent who

acknowledges that he/she’ knows and understands the contents of this
affidavit; that it is the truth to the best of his/her knowledge and belief and
that he/she has no objection to taking the prescribed oath and regards the
same as binding on his/her conscience and the administration of the oath
complied with the Regulations contained in Government Gazette No. R1258
of 21 July 1972, as amended.

élj =

COMMISSIONER OF OATHS

EX OFFICIO: |
TEBOGO MS&S“‘P;«‘
FULL NAMES: mﬁ e R
PHYSICAL ADDRESS:  MNo-8 CBlock B, Parkiown
st FICO 511 4804921

DESIGNATION:
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AFFIDAVIT IN RESPONSE TO APPLICATION OF
GWEDE SAMSON MANTASHE

I, the undersigned,

ANGELO AGRIZZI

(IDENTITY NUMBER: 671203 5468 085)

hereby make an oath and state the following:

1. The facts contained herein falt within my own personal knowledge, unless the
contrary appears from the contents hereof, and to the best of my belief are both

true and correct.

2. My legal representatives were handed a substantial appiication together with

an affidavit (and annexures) in terms of which GWEDE SAMSON MANTASHE
\
wishes to give evidence before the Commission as well as an application to

cross-examine myself in regards to evidence that | have given before the

Commission.

3. ADPARAGRAPH 12,3 AND 4

3.1 We note the contents of these paragraphs.

4. ADPARAGRAPHS'

N
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4.1 | confirm the contents of this paragraph as well as my supplementary
affidavit and wish to state further that the initial installation done for GWEDE
SAMSON MANTASHE was done by the use of a sub-contractor who
thereafter invoiced the Bosasa group of companies.

4.2 When the invoit;e was presented to me to be signed off | then queried not
only the invoice but why Bosasa were now using an external service
provider where security upgrades and other work was being done at the
presmises of GWEDE SAMSON MANTASHE in particular. Gavin Watson

then confirmed that it could be approved.

4.3 | confirm that the payments for the security upgrades were in fact paid for
by Bosasa under the instructions of Gavin Watson and Papa Leshabane.
The first installation at Sunward Park was originally co-ordinated by Mr.
Francois Cronje and Papa Leshabane of Bosasa. It was thereafter taken
over, after Gavin Watson and Papa Leshabane confirmed that it was for
GWEDE SAMSON MANTASHE and Richard le Roux and his team did the

installation as part of the special projects for Bosasa as instructed.

4.4 Bosasa in fact made the payments to the first sub-contractor which was

signed off by myself.

5. ADPARAGRAPHG
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| confirm the contents of this paragraph and state that the circumstances

are correct as set out in my supplementary affidavit.

AD PARAGRAPH 7

6.1

6.2

6.3

6.4

I deny that | have inflated in anyway the prices of material, instaliation,
labour, accommodation and transport. Mr. Richard le Roux would only know
of the costs of the equipment and materials as he would obtain the quotes,
invoices and do the actua! purchases and only after the invoices had been
presented to me and confirmed would the cash be given to him via Jaques

I
.

van Zyl.

I repeat and confirm what | have set out in my supplementary affidavit 198
to 202 and I deny that | inflated the prices of material, installation, labour,

accommaodation and transport costs.

Mr. Richard le Roux, who as head of the special projects team, attended to
the installations. Mr. Richard le Roux would only have the costs of the actual

equipment and materials and not the costs relating to the installation, labour,

accommodation and transport.

Once Gavin W_atson or in this particular case Papa Leshebane had
confirmed and given the instruction for the installations to take place to me
my actual role was to ensure and check that the invoices for the cost of the
materials were correct and thereafter arrange with Mr. Jacques van Zyi fo

payment in cash to be made to Mr. Richard le Roux for the purchase of the

equipment and materials.

e
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6.5 | did the actual costing of the materials and the value and | included the

6.6

6.7

commercial costs. | am setting out hereunder how the approximate costings

were calculated:

It is important to note that when conducting these installations employees
would need to be accommodated close to the various sites, these costs are
always attribute|d to Bosasa, as will be reflected by the relevant guesthouses
used to complelte the installations in the various areas where the security

installations were done.

Employees are remunerated by Bosasa / AGO projects of this nature would
normally take 2,5 Days, the (Labour) costs excluding the equipment on a

support team of 5 people would usually be charged out as follows;

6.71 Labour Team per Day (5 Technical) R8,750.00 per day @ 5.5

Days (inclusive of 2 travel days) = R 48,125.00

6.7.2 Accommodation and Transport (5 Technical) R 4,200.00 per day

@5.5 including subsistence = R 23,100.00
6.7.3 Management fee 20% on Labour = R14,245.00

6.74 Total Labour costs excluding material internal costs =

85,470.00 per installation within 200km of the West Rand.

g
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6.8 Indicatively the Equipment costs would be reflected on a basic medium
range system és follows:

6.8.1 Cabling and trunking = R7 800.00 Per site:

6.8.2 Cameras (6 Day Night) Hik Vision in IP 66 containment or similar

= R3,860.00 X 6 = R23 100.00;

6.8.3 Digital Video Recorder with modules (Cathexis) = R19 500.00;
6.84 Peripheral Hardware Racks etc. = R5 000.00; and
6.8.5 Licensing Software= R4 500.00.

6.9 Total Equipment (Conservatively) = R59 900.00

6.10 Total Installation — for the premises in the Eastern Cape amounts to R145
370.00 Excluding VAT This only reflects a basic CCTV installation. Whilst
not perhaps con]parable to home DIY systems it is based on a commetcial
standard and is what would have been the Bosasa / AGO standard in place

at alf the houses where the installations were done.

6.11 The average costs for a specialized Alarm system with perimeter beam

etc, would cost in the region of R70 000 to R110 000 per site.

‘{5&1 5
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8.12 Conservatively the three sites installed for GWEDE SAMSON MANTASHE
would have amounted to an approximate R650 000.00 (six hundred and fifty
thousand) for all the instaltations, provided that they were only based on an
alarm system a!nd a 6-zone camera installation. These are estimates and

the documents relating to same were left in the vault of the Bosasa head

office.

AD PARAGRAPH 8

7.1 [ deny that either | or Mr. Richard le Roux are misieading the Commission
in respect of the costs of the equipment, materials and associated transport,

accommodation and labour.

7.2 Save for the instruction given by Mr. Papa Leshabane, he did not in any way

deal with the cost of the equipment and materials or the costings relating to

the installation.

AD PARAGRAPH 9

8.1 1 confirm the contents of paragraph 205 of my supplementary affidavit as

well as the contents of this paragraph.

AD PARAGRAPH 10

O
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9.1 | have noted theé contents of this paragraph but I confirm and repeat that the
instruction to do the security upgrades at GWEDE SAMSON MANTASH E's

properties came from Gavin Watson and/or Papa Leshebane.

9.2 Both Gavin Watson and Papa Leshebane besides giving the instructions for
the security upgrades to be done were at all material times fully aware that
the special proj;ects team for the Bosasa group of companies were doing
the security upgrades but that further the Bosasa group of companies were
paying for the costs related to these special projects. The payments were

made in cash.

9.3 The actual costs of the material that was supplied and installed can easily
be obtained from the suppliers, Regal Distributors and other suppliers. The

accounts where the cash payments were made for the equipment and

materials will be in my name at the suppliers.

10. AD PARAGRAPH 11 AND 12

10.11 repeat that Gavin Watson and Papa Leshabane always had a good

relationship with GWEDE SAMSON MANTASHE.

10.2 I wish to repeat that it was common knowledge that Gavin Watson and Papa

Leshabane and other officials of Baosasa had a relationship with GWEDE

SAMSON MANTASHE and on many occasions in particular Gavin Watson

would emphasise his relationship with GWEDE SAMSON MANTASHE a

g
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well as the fact that GWEDE SAMSON MANTASHE and Papa Leshabane

had a long standing relationship.

1

10.3 Both Papa Leshabane and Gavin Watson gave the instruction for the
security upgrades but at all material times but at ail material times Gavin

Watson was aware of same and he confirmed the instruction to me.

10.4 | have no knowiedge that GWEDE SAMSON MANTASHE had previously
undertaken secbrity upgrades with equipment that he had purchased but |
can confirm that all the costs relating to the purchase and supply of the
equipment and materials as well as all of the other costs | set out above

were paid by the Bosasa group of companies.

11. AD PARAGRAPH 13
11.1 To the best of my knowledge GWEDE SAMSON MANTASHE's popularity
as leader of the Trade Unions and thereafter his upwardly mobile

promotions into Government speaks for itself.

11.2 | repeat on many occasions it was made very clear to me and others of
Bosasa of the importance of GWEDE SAMSON MANTASHE and the
relationship with the Bosasa group of companies especially with Papa
Leshabane and Gavin Watson and that this had to be jealously guarded and
taken care of. This was the same position when the other persons | have

previously testified to needing favours for themselves, their families and

\g}"j 8

associates. '
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12. AD PARAGRAPH 14

)

12.1 Save for noting the contents of this paragraph | can indeed confirm that over
all of the years and on many occasions it was made directly clear to in
particular myself and other directors of Bosasa that GWEDE SAMSON
MANTASHE was a very important person to the organisation and that in
regards to the security upgrades done at all of his properties throughout

South Africa, the Bosasa Group of companies did cover all of the costs.

13. AD PARAGRAPH 15

13.1 | have noted the contents of this paragraph and | deny the submission made
that | testified to the connection and relationship between GWEDE
SAMSON MANTASHE, Gavin Watson and Papa Leshabane to create an

impression. | have testified as to the factual position and not to create

impressions.

13.2 | would respectfully leave the submissions for the learned Deputy Chief

Justice and Chair after considering all of the evidence to decide and 1 will

abide by the ruling.

14. AD PARAGRAPH 16

14.1 Save for adrnittihg the contents of this paragraph | confirm that it is in fact

correct that Papa Leshabane with the knowledge, confirmation and approval

I
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of Gavin Watson authorised the security upgrades to be done at all my
properties throughout South Africa and that Bosasa paid all of the costs

related thereto.

15. AD PARAGRAPH 17

15.1 | do not dispute.the contents of this paragraph.

16. AD PARAGRAPH 18

16.1 | dispute the contents of this paragraph and | repeat and confirm my
testimony that | have given and | will abide without any contingencies the

decision of the Monourable Chair in regards to the application.

17. As noted, | have not dealt with each and every allegation in the GWEDE
SAMSON MANTASHE affidavit and the failure to deal with any allegation should
not be construed as any admission on my part as to either the truth or the

correctness of same nor as a waiver of any of my rights.

[ L

// /~ ANGELO AGRIZZI

| certify that this affidavit was signed and sworn to before me at JOHANNESBURG
onthis the _ 29" day of MAY 2019 by the deponent who acknowledged that
he knows and understands the contents of this affidavit, has no objection to taking this
oath, considers this oath to be binding on his conscience and uttered the following

10
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words: 'l swear that the contents of this affidavit are both true and correct, so help me

God.’
}gmﬁ’s&'@ w

COMMISSIONER OF OATHS

r’;jgg-ue: Leswaa L ETWARA
ress: \S quutdes Ve
Capacity: B\Q_QT\&"{P\%\.E

' 11
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SUPPLEMENTARY AFFIDAVIT

I, the undersigned,

ANGELO AGRIZZI
(IDENTITY NUMBER: 671203 5463 085)

declare under oath as follows:

1. BACKGROUND TO THE SUPPLEMENTARY AFFIDAVIT

1.1 The facts contained herein fall within my own personal knowledge, unless the
confrary appears from the contents hersof, and are to the best of my bellaf
both true and correct.

1.2 My original statement was done in a limited timeframe. | had been in contact
with Frank Dutton, an investigator with the Commission of Inguiry into State
Capture ("The Commission”) and have kept him updated throughout the
process in ralation to further information and facts relating to the matter.

1.3 | have previously deposed to an affidavit on the 15th of January 2019 and
have previously given evidence before the Honourable Deputy Chief Justice
Raymond Zondo (“Honourable Chairparson™ at the Commlission held in

Johannesburg.

14 | confimed and stated under oath that | would supplement my original affidavit
with further facts, details and Information relating to the matters in question.

1.5 During the course of my evidence arising out of questions from the ev]danc? \
leaders, Advocate Pretorius SC and his team, as well as the Honourab & s, / /’
Chairperson requested certain clarification and confirmation with regards to



BOSASA-03-353 T32-GSM-162

S

AA-SUP-056

186  The most recent aclivity was the installation by Bosasa of security fencing and
CCTV access control at the Municipal buildings. No tender process was

followed.

187 In March 2017, an employee of Sondoio IT, Mr Riaan van der Merwe,
approached me to arrange a meeting batween the local CEO of DAHUA and
Andite Ramaphosa. DAHUA is Dahua Technology, a provider of video
surveillance products and services. | did not attend this meeting, albeit that |
accepted the meeting invite. An email is available to substantiate this.

188 The agresment with the Municipal person who dealt with this was that a
proportionate amount of cash be paid to himself in respact of the provision of
the systems, as well as a DAHUA system provided for his personal residence
at no charge. Evidence of this installation can be seen at the property situated
at Randfontein, This occurred post my departure but | was well aware of the
plan pricr to me leaving the Bosasa Group.,

189 On being reported that this was in fact the case, 1 vigited the site, as well as
the residence of the sald person, and can confirm that the DAHUA system has
been installed at the residence in Randfontein. The address has been supplied

to the Commisgsion investigators,

GWEDE MANTASHE

1904 | am aware that the installations done at the homes of Minister Gwede
Mantashe were paid for by Bosasa under the instruction of Gavin Watson and

Papa Leshabane.

{181 The serial numbers and purchase invoices from the suppliers utilized will
reflect the cash payments which were done by special projects in Bosasa.

192 Initially Francois Cronje did the installation after bsing asked by Papa
Leshabane. The first installation was done by confractors appointed and paid
for by Bosasa/Sondolo IT. | only found this out when | was asked fo sign off
the payment for a contractor. | queried this as | was averse to using any

-56-
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contractors for any work and wanted to know why | had to sign off a
contractor's payment. Francols Cronje who submitted the Invoice was very
evasive. Only after ! started to further query the matter, did Papa Leshabana
approach me and {ell ma he had arranged this with Gavin Watson. It was the
first time | had heard that we had done a "favour” for Gwede Mantashe.

| can attest that all the projects conducted on behalf of Papa Leshabane for
Gwede Mantashe were paid in cash by Bosasa or Sondolo IT.

Initially when | confronted Gavin Watson on the matter, he denled having any
knowledge of the agreement made.

It was after | raised my discontent at how Papa Leshabane had gone about
this that | was told by Gavin Watson that Papa Leshabane had made him
aware of the installation.

The invoices for the contraciors should be on file and the COD accounts with
the suppliers are available at REGAL and the other suppliers,

it is important to nafe that when conducting these installations employees
would need fo be accommodated close fo the various sites. These costs are
always attributed fo Bosasa, as will be reflected by the relevant guesthouses
used o complete the installations In the various areas.

Employees are remunerated by Bosasa/AGO. Projects of this nature would
normally take 2.5 days. The (Labour) costs excluding the equipment on a
support team of 5 people would normally be charged out as foliows;

198.1 Labour Team per day (6 Technical} R8,750 per day @ Days
(Inclusive of 2 travel days) = R48,125

1982  Accommodation and Transport (5 Technical) R4,200 per day @ 5.5 / .' .

including subsistence = R23,100

198.3 Management fee 20% on Labour = R14,245. 7 (

-57 -
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Totat Labour costs excluding material intemal costs = R85,470 per installation
within 200km of the West Rand.

Indicatively the equipment costs would be refiscted on a basic medium range
systemn as follows:

200.1 Cabling and trunking = R7,800 Per site

200.2 Cameras (6 Day Night) Hik Vision in IP 66 containment or similar =
R3.850 X 6 = R23,100

200.3  Digltal Video Recorder with modules (Cathexis) = R19,500
2004  Peripheral Hardware Racks etc. = R5,000

200.5 Licensing Software= R4,500

2006 Total Equipment (Conservatively) = R59,900.

Total Instaliation — e.g. Cala amounts to R145,370 excluding VAT. This only
reflects a baslc CCTV installation. Whilst not perhaps comparable to home
DIY systems it is based on a commercial standard and is what would have
been the Bosasa / AGO standard in place at all the houses.

Conservatively the three sites installed for Gwede Mantashe would have
amounted 0 an approximate R650,000 for all the installations provided that
they were only based on an alarm system and a 6-zone camera installation.

. As mentioned, | don't have access to the documents [ would have kept on file.

I confimn that the installation as well as all the other installations were
conducted and completed at the costs of Bosasa and that Gavin Watson made

the arrangements and gave instructions to Papa Leshabane. D/

Gavin Watson impressed upon me the vital role that Mantashe piayed
assisting Bosasa and that he was a good connection and needed to be looked LA J
-58- "\
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after. He was a person of great influence and highly regarded in Government
circles, He was also highly placed with the Trade Unions and in Govemment.

MPUMALANGA DEPARTMENT OF HEALTH

206

207

208

209

210

In November 2016, | was Informed by Joe Gumede, the Chairperson of the
then Bosasa Group, that he had been successful in negotiating a contract for
the hospitals in Mpumalanga.

At the stage he wanted to arrange for a payment to the coordinator of the
person who worked on the contract for the Department of Health in
Mpumalanga, as he had promised the coordinator a success fee, | immediately
referred him to Gavin Watson as [ felt strongly that it shouldn't be entertained.
At the meeting held in my office, I also voiced my opinion that | was under the
impression that the contract was a bona fide tender that we would win based
on the pricing model we had promulgated.

At the stage Joe Gumede raised his discontent with my attitude of not wanting
to attend to his needs. | am aware that he approached Gavin Watson
independently to discuss the matter.

| was led fo believe that an amount was in fact paid to the person, and that i
was requested that we attend to the servicing of his vehicle, which Gavin

Watson approved.

A copy of the costs commensurate with the repairs has been made available,
and strangely is confirmed by Gavin Watson signature, approval of which | was

never made aware of.

LAMOZEST

211

Gavin Watson called us into a meeting one morning — Andries van Tonder and /

me. The meeting was held in the office of Andries van Tonder. At the time he Y

said because of our clese relationship, he wanted fo reward us and establish a
NEWCO that would be an avenue of providing us with bonus payments and in

/

£

1)

1

w
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THUS SIGNED AND SWORN TO before me at PARKTOWN on this the % z

T32-GSM-166

AA-SUP-060

order to develop an entity that the other Black Directors were not aware of.
Hence he instructed that Lamozest be formed.

Lamozest was then not used for the Intended purpose but became used to
fiiter funds directly for Gavin Watson's personal use and for the family use.
Gavin Watson then said that it was not possible to remunerate both Andries
van Tonder and myself from Lamozest, but rather to use new arms-length
companies.

This entity was infer aiia used as a means to cover some of the expenses of
the Watson family, by creating Invoices to the Bosasa Group of Comparnies,
effecting payments, and paying for the personat-usage and ivoices of the

Watsons.

ANGELO AGRIZZ|

L

day of MARCH 2019 by the deponent who acknowledges that he knows and
understands the contents of this affidavit; that it is the truth 1o the best of his
knowledge and bellef and that he has no objection to taking the prescribed ocath and
regards the same as binding on the deponent's conscience and the administration of
the oath complied with the Regulations contained in Government Gazette No. Rl 258

of 21 July 1972, as amended.

// JONATHAN (BAKOW

,r”’/ COMMIGSIONER OF DATHS

24 PRACYINNG ATTORNEY
T REPUBLIC OF SOUTH AFFICA
187 FLOOR, 20 BAKER STREET
AOGERAMK, JOHANNESBURG

-60-
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Glenda Mahapa

From: Boipelo B. Ratshikana <BoipeloR@commissionsc.org.za>

Sent: Wednesday, March 27, 2019 5:47 PM

To: Info, Amanda Vilakazi

Cc: Andre A, Lamprecht; Thandi T. Norman: Ouma Thagane; Peter P. Pedlar; Antoinette A.
Griffiths

Subject: Notice in Terms of Rule 3.3

Attachments: SKM_75819032717031 pdf

Dear Ms Ayanda Vilakazi

Please find attached notice for your attention.

Kind Regards,

Boipelo Ratshikana

Executive Assistant to the Secretary

COMMISSION OF INQUIRY INTO STATE CAPTURE

Hillside House, 2rd Floor, 17 Empire Road, Parktown, Johannesburg, 2193

Tel: 010 214 0651 | Mobile: 071 319 7843 | Email: boipelor@commissionsc.org.za | www.sastatecapture.org.za
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JUDICIAL COMMISSION OF INQUIRY INTO ALLEGATIONS OF STATE CAPTURE,
CORRUPTION AND FRAUD IN THE PUBLIC SECTOR INCLUDING ORGANS OF STATE
; (“THE COMMISSION™)

GWEDE SAMSON MANTASHE Applicant

AFFIDAVIT IN REPLY TO MR ANGELO AGRIZIV'S RESPONSE

I the undersignedt
GWEDE SAMSON MANTASHE
do hereby moke an oath and state that:

1. Tam an adult maie person and the Minister of Minerai Resources of South
Africa and t am the Applicant in this matter,

2. The contents hereof fall within my own personat knowledge and are to
fhe best of my belief both true and corect unless context indicates

otherwise,

3. 1 have been served with Mr Angelo Agrizzi's Affidavit in Response to my
application, [ have perused same and wish to reply as foliows:

4. ADPARAGRAPHS 1 10 3
I note the content hereot.

5. AD PARAGRAPHS 4
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Contents hereof are noted, however | wish to reiterate that | had no
knowledge of how payment for the upgrades done at my properfies will
be effected, | have further given o detailed description of my relationshio
with Papq Leshabane, which was the basis for uccepling the security
Upgrade offer,

| further w;‘sp to state that it has only been Mr Le Roux and team who
conducied the security upgrades ot my residents, no other contractor
was seen at my residents, this is confirmed by Mzonke Nyakaza.

AD PARAGRAPH 5

Contents hereof are nofed,

AD PARAGRAPH 4

Contents hereof are noted and twish to refer the Commission to my earier
affidavit wherein | supplied invoices of iterns purchased for purposes of
the secuily upgrades, ond it appears that the costs of Mr Agrizzi's
estimation are not likety to be a true reflection of the costs incured at my

residents.

['submit further that the evidence provided by Mr Agiizzi is that employees
of Bosasa/Sondela were iasked with the work done at my residents,
therefore one? would assume that that they were remunerated on fa]
monthly salary basis instead of projects basis as alleged in Mr Agnzi's costs

esfimation.

The estimation by Mr Agrizzi could not be close to accuracy since he
submits that the invoices of the costs are shill in the vault, that he nas no
access to same. The costs braakdown is far from the truth.

#

L&
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8.  ADPARAGRAH 7

| deny the content of this paragraph, Mr Leshabane had knowledge of

the costs implication of the projects,

9. ADPARAGRAPH 8
Contents hereof are noted.

10, AD SUB-PARAGRAPH ¢
Contents hereof are noted, Mr Agrizzi should supply the Commission with
the invoices to this effect. | further reiferate that ! did not speak to Mr
Wafson regarding the work done at my residents.

1. ADPARAGRAPH 10
Contents hereof are noted, I do have g relatiorship with Papa Leshabane
as earlier mentioned, | know Mr Watson personally, however | cannot
define my relationship with him as close and long standing. | further submit

fhat i never discussed any business related activifies or security upgrades
with Mr Watson.

I 12. AD PARAGRAPH 1)
I repeat the contents made in paragraph 10 hereinabove.

13. AD PARAGRAPH 1210 15

B
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Contents are hereof noted and | reiferate the avements made in

Paragraph 10 hersinabove.
4. AD PARAGRAPH 14

Contenis are hereof noted.

[\
\ slrece
ede Mantashe

DEPONENT

"”K
THUS SIGNED AND SWORN IO before me of %EDE-IA on this the
e

day of 2019 by the deponent who
acknowledges thot he/she knows and understands the contenis of this
affidavit; that it is the truth to the best of his/her knowledge and belief and that
he/she has no objection Yo taking the prescribed oath and regards the same
as binding on his/her conscience and the administration of the oath cornplied
with the Reguiations contained in Government Gazefle No. R1258 of 21 July
. 0s amended,

COMMISSIONER Ol QATHS

EX OFFICIO:
FULL NAMES:
PHYSICAL ADDRESS:

DESIGNATION:

L
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Edwin Maluleke
\

From: Edwin Maluleke

Sent: Thursday, July 04, 2019 9:54 AM

To: Sharnon 5, Van Vuuren

Cc: Arthur Lekalake

Subject: FW: The Commission of Inquiry into Allegations of State Capture /f R le Roux // G
Mantashe

Attachments: doc01677420190618164056.pdf; doc01677520190618164109.pdf

From: Edwin Maluleke

Sent: Tuesday, June 18, 2019 4:56 PM

Ta: Shannon S. Van Vuuren; 'BoipeloR@commissionsc.org.za’

Cc: 'a.vilakazi@buthelezivilakazi.co.za'

Subject: RE: The Commission of Inquiry into Allegations of State Capture // R le Roux // G Mantashe

Good day
Kindly find attached replies for your attention herewith.

Regards,
Edwin Maluleke
Candidate Attorney

#/{Buthelezi Vilakazi Inc.
. Attorneys

1¥' Floar, Block 8, Edenburg Terraces,
348 Rivonia Boulevard, Sandton, Johannasburg

PO Box 5743, Rivenia, 2126

Telephone:+27 11 234 1777

Fax: +27 11 234 2176
Mobile; +27 79 788 8815
Email: alulek uthelezivilakazi.co.za

www.buthelezivilakazi.co.za '

We are also in Durban

From: Shannon $. Van Vuuren [mailto:ShannonV@&commissionsc.org.za)

Sent: Tuesday, June 18, 2019 8:48 AM

To: Amanda Vilakazi; Edwin Maluleke

Cc: Andre A. Lamprecht; Boipelo B. Ratshikana; Quma Thagane

Subject: RE: The Commission of Inquiry into Allegations of State Capture // R le Roux // G Mantashe

Dear Ms. Vilakazi and Mr. Maluleke

I refer to my below email and the attachments thereto.
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A reminder that your client’s written reply is due.
We look forward to receiving same.
Thanks & kind regards,

Shannon Van Vuuren

Legal Advisor: Operations & investigative Support

COMMISSION OF INQUIRY INTO STATE CAPTURE

Hiliside House, 17 Empire Road, Parktown,,

Johannesburg, 2193 |Gauteng| South Africa |

Email: shannonv@commissionsc.org.za | lwww.sastatecapture.org.za

From: Shannon S. Van Vuuren

Sent: Thursday, 06 June 2019 12:49

To: ‘a.vilakazi@buthelezivilakazi.co.za' <a.vilakazi@buthelezivilakazi.co.za>; ‘e.maluleke@buthelezivilakazi.co.za'
<e.maluleke@ buthelezivilakazi.co.za>

Cc: Peter P, Pedlar <PeterP@commissignsc.org.za>; Boipelo B. Ratshikana <BoipeloR@commissionsc.org.za>; Ouma

Thagane <Qumal@commissionsc.org.za>
Subject: The Commission of Inquiry into Allegations of State Capture // R le Roux // G Mantashe

Dear Ms, Vilakazi and Mr, Maluleke

With reference to your client Mr. Gwede Mantashe, please find attached herewith correspondence marked for your
attention.

Kindly acknowledge receipt hereof.
Kind regards,

Shannon Van Vuuren

Legal Advisor: Operations & Investigative Support

COMMISSION OF INQUIRY INTO STATE CAPTURE

Hillside House, 17 Empire Road, Parktown,

Johannesburg, 2193 | Gauteng| South Africa|

Email: shannonv@commissionsc.org.za | dwww.sastatecapture org.za
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AFFIDAVIT IN RESPONSE TO APPLICATION IN TERMS OF RULE 3.3.6
BY MR GWEDE SAMSON MANTASHE

I, the undersigned,

RICHARD LE ROUX

do hereby make oath and say as follows: The facts herein contained, are
save where otherwise apparent within my own personal knowledge and belief

and are true and correct

L}

1. AdParagraph1-3

I admit the contents of these paragraphs.

2. Ad Paragraph

| note the contents of this paragraph and | will abide the decision of the

honourable Commissioner.

3. Ad Paragraph 5

| agree with the contents of this paragraph.

.

4. Ad Paragraph 6

Save for stating that | put the approximate value at R300 000.00 if one

obtains the invoices from the suppliers and adds on the transport and

o
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labour costs of myself and my special projects team and technicians and
costs of accommodation at the various out of province sites. The costs

could be in the region of at least R300 000.00 plus.

The instaliation materials have aiso not been brought in to account. |
further had to attend on at least four occasions to maintenance at the
premises. The costs of air travel, car hire, and accommodation must
also be taken into account including the same costs relating to the

surveys of the out of province properties before | did the actual

installations.

Ad Paragraph 7

| agree with the contents of this paragraph and | confirm that myseif and

my special projects team did the securily installations and the perimeter

lighting.
Ad Paragraph 8 — 11

I note the contents of these paragraphs and, but | cannot comment on
the reasons why the installations were done as | followed the instructions

from Mr Gavin Watson and Papa Leshabane 10 do the installations as

part of the special projects of BOSASA.

Paragraph 12 - 1

lodJ



BOSASA-03-367 T32-GSM-176

/0/
Page 3

I note the contents of these paragraphs and | fepeat my testimony as to

how the special projects team worked and that the payments for the

equipment were made in cash and | have no knowledge as to how these
00

costs to the company were dealt with. IMea Gmcff’““ —~ It wal /’wa {iﬁgd
<y qf

I confirm my previous testimony as to the surveys dons the quotations vy

and costs of equipment being obtained and submitted to BOSASA and

once approved and signed off | would then receive a call to collect the

cash and pay for the equipment and do the instailation together with my
Y13 t)

special projects team. The instructions in respect of the properties 1 /A(
Wk i - NEW EINRA (¢ - CW"[" qu
/ 19 2
came from Mr Gavin Watson‘and Mr Papa Leshabane. When | attended - O/""uj

at the Boksburg residence of Mr Mantashe prior to doing my installations

| noted that there were no other security upgrades being done. | agree

" —
that | gid liaise onki in regard to the security instaltations. »Q?

t

8. Ad Paragraph 19

| repeat and confirm that the instruction that I received as set out above

that these security upgrades and installations were part of the special

projects and | can confirm that we used unbranded motor vehicles and

civilian clothing.

9. Ad Paragraph 2

I confirm the contents of this pa_ragraph,_ but th_is_ was not a special

project and | told the friend of Papa what equipment would be needed he
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personally purchased the equipment and myself and Johan Fourie did
the installations privately and we received payment. This was not a

BOSASA special project and it was a private job that was done after

hours and for which | received a payment.

Ad Paragraph 21 - .

I note the contents of these paragraphs and | repeat and confirm that the

instruction that | received was that the security installations was part of

the special projects.

| confirm that | referred to the it as project Mantashe but the correct

name for the special project was in fact project GM.

Ad Paragraph 24 - 28

I note the contents of these paragraphs and | submit that it is a finding

that the Commissioner will make.

When | did my surveys and installations | never saw any of the

equipment attached to the Affidavit at the Boksburg residence.

| wish to state further that while | was busy with the installation at the
Calla Residence of Mr Mantashe doing the adjustments to the lighting Mr
Mantashe arrived at the premises driving a red FJ Toyota Cruiser and he

told me that we must thank Scally referring to Gavin Watson which was

his clan name that they had given him.
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| then replied that he could thank him personally and phonsd him on his

mobile phone, but it went straight to voice mail.

12. Ad Paragraph 4 and 5 of Mr Leshabane's Confirmatory Affidavit

I deny most emphatically the contents of these paragraphs and | deny
that | have misrepresented the facts about the security upgrades done

on instruction by Mr Gavin Watson and Mr Papa Leshabane relating to

special projects.

| deny that | have in any way inflated the costs and | would request the
Commission to do a simple caiculation relating to the special projects
team inclusive of labour, transport including air fares upgrades to
maintenance of the properties outside the province as well as the costs
of the surveys done prior to installation and when one includes these
cosis plus the labour as well as the cosis of the installation material

which had not been dealt with by Papa the costs can be more accurately

calculated.

Dated at Krugersdorp on 4 day of April 2019

RICHARD LE ROUX

THUS DONE AND SIGNED BEFORE ME AT KRUGERSDORP THIS _(Lm’
DAY OF APRIL 2019 THE DEPONENT HAVING ACKNOWLEDGED THAT
HE KNOWS AND UNDERSTANDS THE CONTENTS OF THIS
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DECLARATION AND CONSIDERS IT BINDING ON HIS CONSCIENCE, THE
REGULATIONS CONTAINED IN GOVERNMENT NOTICE NUMBER R1258
OF 21 JULY 1972, AS AMENDED, AND GOVERNMENT NOTICE NO R1648

OF 19 AUGUST 1977, AS AMENDED, HAVING BEEN COMPLIED
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ATTORNEYS AT LAW

2 Protea Road, Comer Riley, Bediordviaw, 2008 Tel: (071) 450 228471841 Fax : (011) 450 1566
PO BOX 61238, Marghalllown. 2107 Emall Address: info@mabundaing.co.za DOCEX 424 JHE

14 February 2019
Mr Gwede Mantashe
African National Congress
Chief Albert Luthuli House
54 Sauer Street
Johannesburg
2001

Dear Mr, Mantashe,

RE: REQUEST FOR RECORD AND OPPORTUNITY FOR MR GWEDE
MANTASHE TO CROSS EXAMINE WITNESS

1. We are in receipt of your letter dated 11 February 2018, contents of which
have been noted.

2. We have forwarded your letter to the Secretariat of the Commission for
their formal response to your request.

3. In the interim, we attach herewith a copy of the franscript that bears
reference for your records and attention.‘

4. We trust that you will find the above to be in order.

Yours Faithfully.

Mabunda Incorporated

Director Prizman Bussni Mabunde; B Proc (UDW), LLB tWits), LLM {Labour Law) UNI@ WP {Modical Law and Ethlcs) (UF},
D nced Bank , Dipy dn Criminad Jystice and Auditing {RAL},
. mméﬁ, slggfts La\n]| {UCT), Certlficate in Admin & Const Law (UC

d i Leonard Vittaen: B Pro U}, LLM {Intarnational Law) SVis0 Motongoans: LLE (UNIZULLY,
Assisled by mLLmM (Labozgl.aw] {UMSA); D:\d(F;A M;l'om Svlngala: B Proc (\ns%

Rap No. 200100623821 - VAT Registration MNo; 4260193209 ~ Praclice Number G048
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MR PB MABUNDA

Per E-mail: zmotha@anc1912.org.za

: P, i Mabunda: B Proc (UDW), LLB Witg), LLM {Labour Law) UNINY, MPHil {Medical Lew and Ethles) (UP),
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PROCEEDINGS HELD ON 31 JANUARY 2019

CHAIRPERSON: Good Morning Mr Pretorius, good morning everybody.

ADV PAUL PRETORIUS SC: Good morning, Chair.
CHAIRPERSON: Thank you.

ADV PAUL PRETORIUS SC: Chair, we are running ahead of schedule. There are two

witnesses set down for today. They are Mr Richard le Roux.

CHAIRPERSON: Yes.

ADV PAUL PRETORIUS SC: Who will be led by Ms Molefe and Mr Leon van Tonder
who would be led by adv Buthelezi.

CHAIRPERSON: Thank you. Who are you starting with?

ADV RIFILWE MOLEFE S$C: Good morning, Chair, we will be starting with
Mr Richard le Roux that appears under T3.

CHAIRPERSON: Yes, Registrar you can administer the oath or affirmation.

RICHARD LE ROUX (duly sworn, states)

CHAIRPERSON: Yes, Ms Molefe you may proceed.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: Thank you, Chair. Mr le Roux please turn to page 1 of

T3 before you. Is that your statement to the Commission?

MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: Can you tumn to page 12? Is that your signature

appearing on that page?
MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct.

ADV RIFILWE MOLEFE: And still staying on page 12 as is dated there of

28 January 2019 is that the date on which you made this affidavit?

MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct, Chair.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: Are there any corrections you wish to make to this
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affidavit?

MR RICHARD LE ROUX: Yes, on page RLR004 paragraph 19 it says:

“The procedure to do the special projects was as follows:
Firstly the side survey would be done to determine..."
1 want to change where it says and in particular Mr Gavin Watson to .

ADV RIFILWE MOLEFE S$C: Okay so that last sentence in that paragraph. So how
would it then read?
CHAIRPERSON: | am sorry is that paragraph 197
ADV RIFILWE MOLEFE 8C: Paragraph 19 on page 4, Chair.
CHAIRPERSON: Okay, just tell me again where you want to correct?
MR RICHARD LE ROUX: Chair, after it says African Glebal Group and in particular Mr
Gavin Watson.
CHAIRPERSON: Yes?

MR RICHARD LE ROUX: 1 would like to take and in particular Mr Gavin Watson out

and change thatto |.
CHAIRPERSON: So it should say and | gave?

MR RICHARD LE ROUX: And 1 gave yes.

CHAIRPERSON: So we delete in particular Mr Gavin Watson and insert | in its place?

MR RICHARD LE RQUX: That is correct, Chair.

CHAIRPERSON: Okay.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: Thank you. Do you now confirm the correctness of this

statement?

MR RICHARD LE ROUX: | do.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: Do you understand Mr le Roux the contenis of and

incidents referred to in your statement may incriminate you in potentially serious
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offences?

MR RICHARD LE ROUX: ! do, Chair.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: And is the evidence about to give and that contained in
your statement being given without any promise of a reward or incentive?

MR RICHARD LE ROUX: There was no reward or incentive given.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: And is the same evidence being given freely and
voluntarily?

MR RICHARD LE ROUX: Free and voluntarily, yes, Chair,
ADV RIFILWE MOLEFE SC: Thank you. You are currently employed with

Global Technology Systems which is abbreviated as GTS, is this correct?
MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct,

ADV RIFILWE MOLEFE SC: And GTS was previously known as Bosasa, is this

correct?

MR RICHARD LE ROUX: No GTS was previously known as Sondolo [T, Chair.

ADV RIFILWE MOLEFE 8C: Sondolo IT. Andis Sondolo IT a subsidiary of Bosasa?

MR RICHARD LE ROUX: Yes, itis, Chair.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: In what position are you currently employed?

MR_RICHARD LE ROUX: | am currently employed as a Regional Technical

Coordinator, Chair.
CHAIRPERSON: Let us just get this out of the way, is your appearance in this
Commission as a result of a summons that has been served on you?

MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct, Chair.

CHAIRPERSON: Okay, thank you.
ADV RIFILWE MOLEFE SC: Thank you, Chair. In what position are you currently

employed at GTS?
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MR RICHARD LE ROUX: | am currenlly employed as a Regional Technical

Coordinator, Chair.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: And who do you report o at GTS?

MR RICHARD LE ROUX: My immediate supervisor is Vizile,

ADV RIFILWE MOLEFE SC: Is this the position you refer to the same position that you
held at the time of preparing the statement?

MR RICHARD LE ROUX: That is correct.

ADV RIFILWE MOLEFE S$C: And how long have you been employed at GTS?

MR RICHARD LE ROUX: | started at GTS in 2002 where before | went overseas in

2006 my responsibilities was as a Regional Technical Coordinator and then 1 was
reporting to a gentleman by the name of Retief van der Merwe and Trevor Mathenjwa.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: And in the year 2006 why did you leave the employ of

GTS?

MR RICHARD LE ROUX: Chair, | had as 1 say greener pastures out in the

United Kingdem.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: And you returned to GTS in the year 2008 is this correct?

MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct, Chair.

ADV RIFILWE MOLEFE $C: Atwhose instance did you return to GTS?

MR RICHARD LE ROUX: Sorry madam?

ADV RIFILWE MOLEFE SC: At whose instance did you return to GTS?

MR RICHARD LE ROUX: In 2008 | returned to South Africa to resume my

responsibilities as a Regional Technical Coordinator. | was asked to return after a call
from the Chief Operations Officer Angelo Agrizzi. Part of my respo nsibilities apart from
the security installations were to the opening and closing of the office park as well as to

tend to the wildlife in the park. ! had to make sure that orders were placed to give them
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feed and to make sure that they were looked after at the park.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: Okay, just to take you back, you earlier mentioned that

GTS was previously Sondolo IT Pty Ltd | assume?
MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct, Chair.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: So in the year 2002 you were in fact employed by

Sondolo IT?

MR RICHARD LE ROUX: Sondolo IT.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: Okay. And you say that what were your duties when you

returned?

MR RICHARD LE ROUX: Can you repeat the question madam?

ADV RIFILWE MOLEFE SC: What were your duties when you returned?

MR RICHARD LE ROUX: What was my duties when | returned?

ADV RIFILWE MOLEFE §C: Yes?

MR RICHARD LE ROUX: | resumed the responsibilies as a Regional Technical

Coordinator.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: And who did you report to?

MR RICHARD LE ROUX: |then reported to Trevor Mathenjwa.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: Say that again please?

MR RICHARD LE ROUX: Trevor Mathenjwa.

ADV RIFILWE MOLEFE S§C: Thank you. And in paragraph 7 of your

statement...[intervenes]
CHAIRPERSON: Sorty, Mr Trevor Mathenjwa is one of the Directors of Bosasa, is that
right?

MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct, Chair.

CHAIRPERSON: Thank you.
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ADV RIFILWE MOLEFE SC: Thank you, Chair. And in paragraph 7 of your statement

on page 2 you set out there that you have always been a skilled employee in your field
and that you did your work to the best of your ability and as instructed by the Directors
of Bosasa/African Global, is that correct?

MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct.

MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct, Chair.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: And which company is African Global?

MR RICHARD LE ROUX: Sorry, can you repeat that question madam.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: African Global referred to in paragraph 7 how does that
fit within the scheme insofar as Bosasa or Sondolo [T or GTS?

MR RICHARD LE ROUX: Well it was originally cafled Bosasa and then it changed to
African Global.

ADV RIFILWE MOLEFE $C: Thank you. In paragraph 8 of your statement you

introduced what is called special projects, is this correct?
MR RICHARD LE ROUX: That is correct, Chair.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: Chair, Mr e Roux will later give evidence of the

properties of government officials and politicians whose properties were maintained by
GTS, however, we will return to this property as he deals with it in much later
paragraphs in detail. Please go with me to paragraph 9 where you set out your
residential arrangement. Can you take the, Chair, through this please?

MR RICHARD LE ROUX: Chair, my family resides at the company owned premises

since 2012 after Gavin Watson insisted | vacate the smallholding | was residing at and
move to the office park accommodation as it suited him for me fo attend to the wildlife
and to keep an eye on the park for him. | was instructed to open and close the offices

when Andrew the caretaker went on leave.
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CHAIRPERSON: Sorry, Mr le Roux.

MR RICHARD LE ROUX: Yes, Chair?

CHAIRPERSON: If you can try and just tell us the story and not read your statement,
but if you need to refresh your memory you can have a look, but try and just tell us your
story as naturally as you can,

MR RICHARD LE ROUX: Okay, Chair, | apologise, Chair.

CHAJRPERSON: Qkay, alright.

MR RICHARD LE ROUX: My family resided in the company premises. We were told

to vacate our smallholding in Randfontein so that | could take care of the wildlife in the
park and also to tend to the needs of the park when Andrew the caretaker would go on
leave or he would go on rest days.

| was then instructed to open and close the offices when he was on leave or
on rest days and when he went on retirement | was then asked to open and close the
offices permanently on a permanent basis.

ADV RIFILWE MOLEFE $C: Okay, now you say you stay with your family at the

praperty, who in particular?

MR RICHARD LE ROUX: Can you repeat that?

ADV RIFILWE MOLEFE SC: Who in particular do you stay with at the property?

MR RICHARD LE ROUX: My wife,

ADV RIFILWE MOLEFE $C: Is your wife also employed by GTS?

MR RICHARD LE ROUX: Yes, she is employed by African Global.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: Are there any other members of your family employed by
GTS?

MR RICHARD LE ROUX: Yes, my two sons are employed by GTS.

ADV RIFILWE MOLEFE $C: And you just stated that it suited Mr Gavin Watson that
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you stay on the company premises so that you can attend to the wildlife and to keep an
eye on the park?
MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: And you have just given evidence that you were later

entrusted with opening and closing the offices?
MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct, Chair.
ADV RIFILWE MOLEFE $C: s this your current responsibility?

MR RICHARD LE ROUX: Ng, it is not it is not my current responsibility that was an

extra responsibility that was added onto my duties.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: And from when were you entrusted with this

responsibility?

MR RICHARD LE ROUX: ! cannot remember the date, Chair.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: Can you recall the year?

MR RICHARD LE ROUX: No, | do not want to put myself into and commit to a year,

but if we go back to the documentation.

CHAIRPERSON: Yes, you can give an estimate if you think that might help?

MR RICHARD LE ROUX: Chair, it would have been probably in 2013/2014 somewhere
around there | am not 100% sure.

CHAIRPERSON: Okay.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: And you have also stated in paragraph 9 that you would

open the offices sometimes during the weekends, is that correct?

MR RICHARD LE RQUX: Thatis correct, Chair.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: You further state that this would be by instruction from

some of the Directors and Mr Gavin Watson, is this correct?

MR RICHARD LE ROUX: That s correct, Chair.
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CHAIRPERSON: Ms Molefe please try and let him give the evidence.

ADV RIFILWE MOLEFE 8C: Certainly, Chair.

CHAIRPERSON: Put your questions in such a way that he gives the evidence.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: Certainly, Chair, thank you very much. At whose

instruction would you be opening and closing the offices?

MR RICHARD LE ROUX: It would be the Directorate of Bosasa.

ADV RIFILWE MOLEFE $C: And for what purpose would you be opening and closing

the offices?

MR RICHARD LE ROUX: What would be required, Chair, they would phone me up

sither on a Friday night or a Saturday morning and they would say that they have got a
VIP visit coming through to the office park. | would not know who the VIP was and |
would just be instructed to open up either the whole office park or certain offices within
the park itself.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: Yes, and you earlier said that you had been residing on

the premises since 20127

MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: And you were later entrusted with opening and closing

the offices since roughly 20137
MR RICHARD LE ROQUX: Thatis correct.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: So you know the property fairly well?

MR RICHARD LE ROUX: !do, Chair.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: Are you aware of any vaults in the premises?

MR RICHARD LE ROUX: | am aware of vaults in the premises, Chair, | am aware of

four vaults in the premtises.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: And where are they situated?
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MR RICHARD LE ROUX: The one vault is situated in the secretary's office, the other
vault is situated close to the petty cash office, the one vault is situated in
Gavin Watson's office and the other vault is situated in the bid office where

Jacques van Zyl sits.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: In paragraph 10 of your statement you narrate events
that took place in or around the 7t or 8 November 2017, is that correct?

MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct, Chair.

ADV RIFILWE MOLEFE §C: Can you please tell the, Chair, what happened on one of
these dates?

MR RICHARD LE ROUX: Chair on the 7 or 8 November 2017 Gavin Watson gave me
a call which was not normal for him to give me a call, but he gave me a call which
disturbed me quite a bit. He asked me where my loyalties faid within the organisation.
CHAIRPERSON: On the phone already?

MR RICHARD LE ROUX: Sorry sir?

CHAIRPERSON: He was asking that on the phone?

MR RICHARD LE ROUX: Yes, Chair.

CHAIRPERSON: Okay.
MR RICHARD LE ROUX: [ asked him what | had done wrong, if he is asking me where

does my loyalties lay at the end of the day alright and he did not say much he just said
to me | need to know where your loyatties lay. Chair, what he had done was he just
said to me your loyalties where do they lay do they lay with the company or do they lay

with certain individuals?

ADV RIFILWE MOLEFE S$C: Pardon me, and what was your response to

Mr Gavin Watson?
MR RICHARD LE ROUX: 1 just said to him, my response 1o him was my loyalties lay
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with the company and not to any individual at the end of the day, because my loyalties
laid with the personnel of the company not with any Directors or owners of companies
or anything like that.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: And do you know Mr Watson asked this question?

MR RICHARD LE ROUX: [ do believe, Chair, Johan Aubrey gave me a cali he is the
Human Resources Manager, he asked me to come to his office and he reiterated what
Gavin Watson had said to me and | said to him but why is this coming to everybody's
attention? He said to me that this was due to a Facebook comment that | had made on
Angelo Agrizzi's webpage.

He posted something about, some Christian message and [ said amen.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: Andin, pardon me.

MR RICHARD LE ROUX: | would just like to reiterate, Chair...[intervenes]

CHAIRPERSON: You said amen and?

MR RICHARD LE ROUX: When | was in his office he held up his cell phone and he

said to me that this is the message that you posted on Angelo Agrizzi's Facebook.
CHAIRPERSON: Who was saying that to you now?

MR RICHARD LE ROUX: Johan Aubrey our Human Resources Manager.

CHAIRPERSON: What is his name?

MR RICHARD LE RQUX: Johan Aubrey.

CHAIRPERSON: Ckay, yes?
MR RICHARD LE ROUX: Now that was very concerning for me, because ! felt that my

privacy had been invaded.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: Okay so in addition to Mr Watson asking you about

where your loyalties lie you were asked the same question by Mr Johan Aubrey?

MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct.
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ADV RIFILWE MOLEFE SC: And what position did Mr Johan Aubrey hold?

MR RICHARD LE ROUX: He is the Human Resources Manager at African Global,
Chair.

CHAIRPERSON: Yes, before you proceed let us go back to your conversation with
Mr Gavin Watson. Did you relate the whole conversation? You said you asked him
what you had done wrong?

MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct, Chair.

CHAIRPERSON: What was his response?

MR RICHARD LE ROUX: He never responded to me.

CHAIRPERSON: And is that how the conversation... [intervenes]

MR RICHARD LE ROUX: He just said to me you need to know, you need to decide
where your loyalties lay at the end of the day.

CHAIRPERSON: Yes, and then that was the end of the conversation?

MR RICHARD LE ROUX: That was the end of the conversation sir.

CHAIRPERSON: And then sometime later you say you got a call from the Human

Resource Manager?

MR RICHARD LE RQUX: It was the very same day, Chair, that | got a calt from

Johan Aubrey.
CHAIRPERSON: Yes.

MR RICHARD LE ROUX: And he asked me to come to his office.

CHAIRPERSON: Yes.

MR RICHARD LE ROUX: And he reiterated what Gavin Watson had said to me.

CHAIRPERSON: Yes.

MR RICHARD LE ROUX: Because of the Facebook comment that | had made to

Angelo Agrizzi.
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CHAIRPERSON: Yes, now after the Human Resource Manager had shown you the
Facebook message what did you say and what did he say?

MR RICHARD LE ROUX: Chair, if 1 can recall | said to him that | am not happy with it

and he said to me Angelo Agrizzi's Facebook page, telephones, everything was being
monitored by the IT department of African Global. | did not want to get into it, | did not
want to entertain anything like that, but it just disturbed me at the end of the day, that
on his phone he could show me the comment that | had made to Angelo Agrizzi at the
end of the day.

CHAIRPERSON: Yes, at that time had Mr Agrizzi left Bosasa?

MR RICHARD LE ROUX: He had, Chair.

CHAIRPERSON: Okay, thank you. You may proceed Ms Molefe.
ADV RIFILWE MOLEFE SC: Thank you, Chair. Did you at any point during your
conversation with Mr Watson fee! threatened?

MR RICHARD LE ROUX: Chair, Mr Watson he is a very — he comes across as a very

strong person. |f Gavin phoned you, you would drop what you were doing and you will
go and attend to whatever he wanted you to attend to. | felt threatened by
Gavin Watson, yes, Chair.

CHAIRPERSON: Sorry?

MR RICHARD LE ROUX; |said | felt threatened by Gavin Watson definitely, Chair.

CHAIRPERSON: Yes, okay.

MR RICHARD LE ROUX: He was intimidating.

CHAIRPERSON: Okay.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: And stil on paragraph 10 of your statement did

Mr Gavin Watson at any point threaten you directly?

MR RICHARD LE ROUX: No, he did not, Chair, he only phoned me.
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ADV RIFILWE MOLEFE SC: Well you say here in paragraph 10 that he threatened me

that my family worked at Bosasa and | needed to be careful. Did this or did this not
happen?
MR RICHARD LE ROUX: Paragraph 107?

ADV RIFILWE MOLEFE SC: Paragraph 10 on page 2.

MR RICHARD LE ROUX: Oh, that is correct, Chair, but that was over the phone. He
did threaten me that my family works there and | need to see where my loyalties lay.
ADV RIFILWE MOLEFE SC: Thank you. Moving on to paragraph 11 of your statement

on page 3 you narrate events that took place on or about 20 November 2017, is this

correct?

MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct, it was on 20 November 2017,

ADV RIFILWE MOLEFE SC: What happened on this date?

MR RICHARD LE ROUX: At exactly 18:18, Chair, Gavin Watson called me and

instructed me to go to Lindsey Watson first thing in the morning and to do an affidavit
stating that Angelo Agrizzi had instructed me to do the special projects that had been
done to date, that everything was done under his instruction.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: And what was your response to Mr Gavin Watson's

request or question?

MR RICHARD LE ROUX: My response, Chair, was [ said to him § do not want to getin

between arguments between Angelo Agrizzi and Gavin Watson.
CHAIRPERSON: This was about three days after his earlier call to you where he
asked you where your loyalties lay, is that right?

MR RICHARD LE ROUX: It was quite a few days...[intervenes]

CHAIRPERSON: A few weeks?

MR RICHARD LE ROUX: It was quite a few days after, Chair.
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CHAIRPERSON: |t was a few weeks after that.

MR RICHARD LE ROUX: |t was about two weeks after that.

CHAIRPERSON: About two weeks after that, okay.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: You have just stated that you did not want to get in

between arguments?

MR RICHARD LE ROUX: Between Gavin Watson and Angelo Agrizzi,

ADV RIFILWE MOLEFE SC: And why did you say that?

MR RICHARD LE ROUX: Well it would have been incorrect to be untruthful at the end

of the day. | mean they were having a fight between the two of them and [ was not
prepared to get involved in their arguments or what their disputes were at the end of the
day and it would not be fair of me to go and do a statement like that when it is
untruthful.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: When what is untruthful?

MR RICHARD LE ROUX: Where Angelo Agrizzi instructed me to do special projects.

It was not only Angelo Agrizzi that instructed me fo do special projects.
ADV RIFILWE MOLEFE SC: Who else instructed you?
MR RICHARD LE ROUX: Gavin Watson and the Directorate of the company.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: And who?

MR RICHARD LE ROUX: And the Directorate of the company.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: Can you state who the other Directorate members were?

MR RICHARD LE ROUX: | acted under instructions from Gavin Waison,

Angelo Agrizzi, Papa Leshabane, Joe Gumede, Trevor Mathenjwa and Sivion Dlamini

and | have stated thatin RLRO11.

CHAIRPERSON: Yes, so your unpreparedness to depose to the kind of affidavit that

Mr Gavin Watson wanted you to depose to was not because Mr Agrizzi had never

Page 16 of 144

T32-GSM-197

122



BOSASA-03-389

10

20

31 JANUARY 2019 — DAY 44

instructed you to carry out what you call special projects, but your objection was that as
you understood the instruction you were being required to depose to an affidavit where

you would say it was only him who were giving you those instructions.

MR RICHARD LE RQUX: That is correct, Chair, and that is what | did not want to do,
because it would be untruthfu! at the end of the day. |
CHAIRPERSON: Thank you.

ADV RIFILWE MOLEFE $C: So having received this request from Mr Gavin Watson to
go to Lindsey Watson what then happened after?

MR RICHARD LE ROUX: | said | did not want to get between arguments and | would -
it would be incorrect of me and untruthful to say that Angelo Agrizzi had instructed me
to do the special projects. This was not the truth. | was primarily instructed by
Gavin Watson, Angelo Agrizzi and other Directors to attend to those special projects.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: Okay, and...[intervenes]

CHAIRPERSON: But let us talk about the conversation between you and
Mr Gavin Watson. He calls you, he gives you this instruction, you respond that you do
not want to get involve and then how did the conversation end? Did he proceed
beyond that or what happened?

MR RICHARD LE ROUX: No, Chair, it did nat proceed beyond that.

CHAIRPERSON: He seemed to accept what you said or he left you alone?

MR RICHARD LE ROUX: He just left me alone, Chair.

CHAIRPERSON: Yes, okay, thank you.
ADV RIFILWE MOLEFE SC: And did you receive any further communication about

this instruction?

MR RICHARD LE ROUX: |did, Chair. | received a missed call from Lindsey Watson at

19:44. 1was not able to answer the phone.
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CHAIRPERSON: And she was the daughter?

MR RICHARD LE ROUX: She is the daughter of Mr Gavin Watson.

CHAIRPERSON: Gavin Watson, okay.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: Thank you, Chair. And this is what is stated at
paragraph 12.1 of your statement?

MR RICHARD LE ROUX: That is comect, Chair.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: Chair, Mr le Roux has attached what he calls phone

records, however, they were not attached to the statement. | have since received them
from the investigators and | would beg leave to hand them up. There will be other
several documents that | would wish to hand up and so | am seeking directions from
the, Chair, whether | hand up the documents as and when the evidence is led
or...[intervenes)

CHAIRPERSON: Were they supposed to have been Annexures to the affidavit?

ADV RIFILWE MOLEFE SC: They were, Chair,

CHAIRPERSON: So the affidavit does refer to them? -

ADV RIFILWE MOLEFE SC: Paragraph 12.1 refers to phone records, however, since
the precognition of Mr le Roux he had wish to add three further documents.
CHAIRPERSON: Okay, no, | just want to clear up one thing. Are we talking about
documents that were — that should have been annexed to the affidavit, but were not
annexed or are we talking about documents that are — were not meant to be annexed to

the affidavit, but that you wish to hand up?

ADV RIFILWE MOLEFE SC: It is the former, Chair. There are documents that

Mr le Roux wishes to be annexed to the statement which he speaks to throughout the

statement.

CHAIRPERSON: Which were not annexed and should have been annexed?
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ADV RIFILWE MOLEFE SC: Certainly so, Chair,

CHAIRPERSON: Okay. He would have seen them by now, so it is a question of
attaching them to the affidavit.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: Indeed so, Chair.

CHAIRPERSON: Okay, no that is fine, that is in order.
ADV RIFILWE MOLEFE SC: Thank you, Chair.
CHAIRPERSON: Do you have them ready?

ADV RIFILWE MOLEFE $C: ! do. Chair, for the ease of reference | flagged all the

documents for both the, Chair, and Mr le Roux and will refer to during the course of his
10  evidence. They are flagged RR1 to RR4 individually.

CHAIRPERSON: Does the affidavit say they are annexed as Annexure what what what

or does it not?

ADV RIFILWE MOLEFE SC: No, no, no, Chair, it does not. If | can refer the, Chair, to

paragraph 12.1 as an example there Mr le Roux says that phone records are attached
hereto. The naming of the Annexﬁres is the proposal from the legal team.
CHAIRPERSON: | think let us deal with them separately for now and then you must
decide later on whether it would not be more appropriate to either deal with them
separately from the affidavit or to do supplementary affidavit that just says that deals
with them. So you can decide which one you want to do later. We can deal with them

20 separately now and not as part of the affidavit and then later on you can decide whether
they should remain separate from the affidavit or whether a supplementary affidavit will
be done by the witness fo which those Annexures will be attached, because from what
you are telling me they are not referred to — they are not marked. You know, the
affidavit does not say it is going to be Annexure what what what.

So when you attach them without that it could cause confusion. It might be
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cleaner if we either deal with them separately as exhibits or later on you can attach

them to a supplementary affidavit that explains that.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: Certainly, Chair. 1 am instructed by Mr Pretorius that a

supplementary affidavit may be filed in due course.

CHAIRPERSON: Ja, no that is fine, but we can deal with them now on that
understanding that a supplementary affidavit can be made and then what — and the
Annexure, what Annexure they will be then must also - we must use the same
Annexures or Annexure name to identify them as you will use in the supplementary
affidavit.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: Certainly, Chair, we will do so.

CHAIRPERSON: Okay.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: Might | beg leave to hand them up?

CHAIRPERSON: Okay.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: Thank you, Chair, one copy is being handed up to you

and another copy is being handed up to Mr le Roux.

CHAIRPERSON: Thank you.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: Mr le Roux the document that is in front of you is that the

document that you refer to in paragraph 12.1?

MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct, Chair.

CHAIRPERSON: | see that you have marked the document RR1, is that what you are
going to use throughout?

ADV RIFILWE MOLEFE SC: Indeed so, Chair.

CHAIRPERSON: Oh, okay, | think maybe you can just mention se that the transcript

will reflect that we are talking about RR1.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: Certainly, Chair, thank you. There is a document,
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Mr le Roux is the document that is marked RR1 and this is a document that will be
contained in your supplementary affidavit as RR1 and you have just confirmed that this
is the document that you refer to in paragraph 12.17

MR RICHARD LE ROUX: That is correct, Chair.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: And can you explain what this document is?

MR_RICHARD LE ROUX: Chair, it basically says that | got a missed call from
Lindsey Watson. | tried again on 21 November at...[intervenes]

ADV RIFILWE MOLEFE SC: Sorry can |, sorry to interrupt you Mr le Roux. There are
two pages of that Annexure. When you say that the document shows that you had a
missed called from Ms Lindsey Watson, can you clarify if that is on the first page or the
second page of the document before you marked RR1?

MR RICHARD LE ROUX: Itis on the second page, Chair.

CHAIRPERSON: Yes?

ADV RIFILWE MOLEFE SC: Yes, please proceed there are two...[intervenes}
CHAIRPERSON: What tells me this is a missed call here, | do not see anything written
missed call or there is missed at the top, is that what you are talking about? On the left
hand side of the word edit on the second page, is that what you are talking about?
When you say you noticed that there was a missed call from Lindsey Watson?

MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct Chair.

CHAIRPERSON: How do you see that who the missed call was from on the

document?

MR RICHARD LE ROUX: Chair |, this, this, this copy that is here it does not, where it

says Lindsay Watson other, alright,

CHAIRPERSON: Sorry.

MR RICHARD LE ROUX: Where it says Lindsay Watson other.
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ADV REFILWE MOLEFE SC: The.

MR RICHARD LE ROUX: |took, | took that to be the missed call.

ADV REFILWE MOLEFE SC: Sorry. | am going to interrupt you. Can you point us
from the top and all the entries that are listed there where Lindsay Watson other is
listed starting with that number that is 011, the second being wife can you count down
further?

CHAIRPERSON: |see Lindsay Watson is number three from the bottom on the second
page. Is that what you are talking about? '

MR RICHARD LE RQUX; That is correct Chair. | took that as the missed call from

Lindsay Watson.

CHAIRPERSON: Are those, are those all missed calls that appear on?

MR RICHARD LE RQUX: No, Chair. There are some missed calls and made calls.

CHAIRPERSON: My question is how do you see that it is a missed call? There is no
missed call, there is no word *missed" or "missed call” next to Lindsay Watson.

MR RICHARD LE ROUX: No, Chair there is not.

CHAIRPERSON: What tells you itis a missed call?

MR RICHARD LE ROUX: Only my recollection Chair.

CHAIRPERSON: Oh, so this does not help us with that?

MR RICHARD LE ROUX: It does not tell you whether it is a missed call or a made call.

CHAIRPERSON: Okay.

ADV REFILWE MOLEFE SC: But it shows the list of calls either received or made or

possibly missed as is your evidence?

MR RICHARD LE ROUX: Yes.

ADV REFILWE MOLEFE SC: And you had informed; | am, | am made aware that you

have informed the investigators that phone records from the network providers can be
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procured should this become a contentious issue.

MR RICHARD LE ROUX: They can be procured Chair.

CHAIRPERSON: | am sorry | missed that. Just repeat thal. That question and the

answer.

ADV REFILWE MOLEFE SC: | am informed by the invesfigators that you had stated

that the phone records can be obtained from this cellular phone network providers. s
this correct?

MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct Chair from Vodacom.

ADV REFILWE MOLEFE SC: And you would be able to show whether the call was
missed and who it was missed from?

MR RICHARD LE ROUX: Well yes because it will on the, on the actual statement itself

it will tell you whether it is a missed call or a made call.

ADV REFILWE MQLEFE SC: And it will show the number of the person who is, whose

call was missed or made?

MR RICHARD LE RQUX: it will show the number. It will not show the name.

ADV REFILWE MOLEFE SC: So.

MR RICHARD LE ROUX: This, this name is the name that comes off the phone.

ADV REFILWE MOLEFE SC: But it will show the number?

MR RICHARD LE ROUX: It will show the number, yes.

ADV REFILWE MOLEFE SC: Chair this can be ascertained by investigators through

the network service providers.

CHAIRPERSON: Ja. Thatis fine, but does this document help us with anything?

ADV REFILWE MOLEFE SC: Well as is Mr Le Roux’s evidence this is the document

that he attached as phene records where he says that he tried to show that he received

a missed call from Ms Watson and he further said that the list of entries appearing there
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are either calls that were made or missed.

CHAIRPERSON: Ja, but does it help us? | thought he does say that it is his

recollection whether it; that call from Lindsay Watson was a missed call or not, not
because the document helps him with that.

ADV REFILWE MOLEFE SC: Pardon me Chair.

CHAIRPERSON: [No audible reply].

ADV REFILWE MOLEFE SC: Apologies Chair. As Mr Le Roux has stated Chair the

document shows that there was communication with Ms Lindsay Watson whether it be
having missed the call from Ms Watson or having received the call and as | have been
informed by investigators this can be corroborated through the cellular network

providers.

CHAIRPERSON: Well | cannot, | cannot remember some of the other things that he

says in his affidavit. 1do not know if there is anything of crucial importance about that
call whether it happened or did not happen. [leave it to you.

ADV REFILWE MOLEFE SC: Thank you Chair.

CHAIRPERSON: Hm.

ADV REFILWE MOLEFE SC: Mr Le Roux you stated at paragraph 9, 12.1 rather that

you received a missed call from Ms Lindsay Watson. Is that not correct?
MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct Chair.

ADV REFILWE MOLEFE SC: And what then happened after you missed this call?

MR RICHARD LE ROUX: The morning after Chair on 21 November at 06:36 1 called

Lindsay Watson. The call was not answered. | then tried again at 06:45. 1 called her
again and she answered and she said that | had to come and see her with regards to
an affidavit that her father said 1 must come and do with her.

ADV REFILWE MOLEFE SC: And did you go and see Ms Lindsay Watson as she had
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requested?

MR RICHARD LE ROUX: 1did not go and see her, no Chair.

ADV REFILWE MOLEFE SC: And what did you say in response fto
Ms Lindsay Watson?

MR RICHARD LE ROUX: Chair | said to her that [ was not comfortable with doing the
affidavit against Angelo Agrizzi, because it would in fact be unlawful to say that
Angelo Agrizzi is the one who gave me the instructions. When the instructions came
from Gavin Watson, the Directorate and Angelo Agrizzi.

ADV REFILWE MOLEFE SC: So did you refuse to make the statement?

MR RICHARD LE ROUX: | did refuse to make a statement.

ADV REFILWE MOLEFE SC: Did you eventually have to make a statement?

MR RICHARD LE ROUX: Idid Chair have to make a statement, yes.

ADV REFILWE MOLEFE SC: Please explain how this came about.

MR RICHARD LE ROQUX: [ was getting pressure from, from Lindsay Watson and

Gavin Watson. You know the phone call the previous day from Gavin to say that | had
to do this. What ! had done was because | was working for African or GTS.

CHAIRPERSON: Ja. Let us, let us make, let us get the story to connect properly. You

called Ms Lindsay Watson at 06:36 on 21 November 2017 and she did not answer?

MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct Chair.

CHAIRPERSON: And then you called her again at 06:45, same morning and she

answered?

MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct Chair.

CHAIRPERSON: And then she said to you, you had to come and do an affidavit?

MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct Chair.

CHAIRPERSON: You understood that the affidavit she was talking about was an
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affidavit in which you would put all blame on Mr Agrizzi?
MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct Chair.

CHAIRPERSON: On, as being the person who had given instructions to you fo do,

carry out the Special Projects?

MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct Chair.

CHAIRPERSON: And you refused?

MR RICHARD LE ROUX: 1did refuse Chair.

CHAIRPERSON: Let us complete that conversation. What did she say when you
refused? Let us, let us get, let us get a complete picture.

10  MRRICHARD LE ROUX: Chair what she said to me was that Gavin Watson and

Bosasa paid my salary and | had to comply with what her father had said and | said to
her it would not be honest or, or truthful for me to do an affidavit in that, in that state to
say that Angelo Agrizzi had given me the instruction to, to do the Special Projects. |
said to her it would be unlawful and would not be truthful.

CHAIRPERSON: Yes and what, what was her response? Just give us the

conversation until you ended and how you ended. How that conversation [intervenes].

MR RICHARD LE ROUX: From, from what my recollection can be Chair is she then

turned around and said to me that | need to be aware that Bosasa pays my salary and

Gavin Watson pays my salary, alright and that 1 had a, a loyalty to, to, to the company
20  and to Gavin Watson, alright and 1 just said to her Chair | would not be happy signing

that thing and doing it of free will at the end of the day.

CHAIRPERSON: And is that how the conversation ended?

MR RICHARD LE ROUX: Ended, yes Chalir.

CHAIRPERSON: And then what followed after that?

MR RICHARD LE ROUX: Chair | then approached Angelo Agrizzi, alright and |, | gave

Page 26 of 144



BOSASA-03-399

10

20

31 JANUARY 2019 — DAY 44

him & phone call and [ said o him that this is what Gavin wants me to do and | said to
him it would not be ethical or, it would, it would be lying at the end of the day to say that
he is the one who instructed me, alright. | am not saying that he did not instruct me,
but the instructions from ultimately Gavin Watson, Angelo Agrizzi and the Director of the
Company. He then said to me not a problem, come and see me, alright and let us do
another statement to say that you were; that you were under stress and duress to make
the statement.

CHAIRPERSON: That that, that is now Mr Agrizzi saying that to you?

MR RICHARD LE ROUX: That is correct Chair. Alright, because he also felt that it

was wrong.

CHAIRPERSON: But, just repeat what you say he said to you.

MR RICHARD LE ROUX: What he said to me Chair is that it was very wrong of them

to, to ask me to do a statement like that, because it would be untruth, it would not be

truthful at the end of the day.

CHAIRPERSON: Yes and then he said you must come to him for what purpose?

MR RICHARD LE ROUX: Come to his place so that we can do a statement, give it to

Lindsay Watson and to Gavin Watson, alright. He said at the end of the day to take
stress of you, because you are working for the company, alright and the stress there is,
is quite a lot. He said to me that come, we will do something. We will put a; | have got
a statement that ! have given to, to the investigators where | have signed what she

requested from me.

CHAIRPERSON: Okay, alright. Ms Molefe you can take it from there.

ADV REFILWE MOLEFE SC: Thank you Chair, You have mentioned that there is a

document that you had handed, you had handed over rather to the investigators?

MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct.
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ADV REFILWE MOLEFE SC: And this document would he the statement that you

state you prepared with Mr Angelo Agrizzi?

MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct Chair.

ADV REFILWE MOLEFE 8C: Chair, this is the second document that | would beg

leave to hand up.

CHAIRPERSON: Okay. Thank you. You, this one is marked RR2.

ADV REFILWE MOLEFE SC: Certainly Chair.

CHAIRPERSQON: [s this referred to in the affidavit?
ADV REFILWE MOLEFE SC: The statement itself is referred to under paragraph 14 of
the statement.

CHAIRPERSON: Okay.

ADV REFILWE MOLEFE $C: And Mr Le Roux has also just given evidence about the
statement. Mr Le Roux the document that is placed before you marked RR2 can you

explain what that document is?

MR RICHARD LE ROUX: Cha.ir this is the document that the Lindsay and

Gavin Watson instructed me to do.

ADV REFILWE MOLEFE SC: And what is contained in the statement?

MR RICHARD LE ROUX: It basically just says.

“Statement from Richard Le Roux: [, Richard Le Roux resident
of Summerfield Village hereby state that Angelo Agrizzi the ex-
Chief Operations Officer instructed me and my team to do
Special Projects at various sites.”

ADV REFILWE MOLEFE SC: What does the statement further say?

MR RICHARD LE ROUX: “The above is true and binding on me.”

Signed, | signed this 20 Novernber 2017 at Roodepoort.
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ADV REFILWE MOLEFE SC: And to whom was the statement directed?

MR RICHARD LE ROUX: To Lindsay Watson and Gavin Watson.

ADV REFILWE MOLEFE SC: And is that what appears at the top of the document?

There is statement to it is written L Watson. Does L stand Lindsay?

MR RICHARD LE ROUX: It does Chair.

ADV REFILWE MOLEFE SC: And you said it was also directed to Mr Gavin Watson?

MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct Chair.
CHAIRPERSON: Who prepared the statement?

MR RICHARD LE ROUX: Chair, Angelo Agrizzi helped me to prepare the statement.

CHAIRPERSON: Oh, okay. That same day that you called him?

MR RICHARD LE ROUX: The day after Chair.

CHAIRPERSON: The day after. Okay and between the times when you had a
conversation with Ms Lindsay Watson and the preparation of the statement neither
Mr Gavin Watson nor Ms Lindsay Watson had called you?

MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct Chair. They never phoned me again.

CHAIRPERSON: Yes. Okay, alright. You may proceed Ms Molefe.

ADV REFILWE MOLEFE SC: Thank you Chair. Were there any further discussions

between yourself and Mr Angelo Agrizzi about the statement?

MR RICHARD LE RQUX: No, there was not Chair.

ADV REFILWE MOLEFE SC: Now you have earlier testified that the instruction from

Ms Lindsay, Ms Lindsay Watson rather and Mr Gavin Watson that you depose to such
an affidavit resulted you, in you making a false statement in that Mr Agrizzi was not the
only one who gave instructions insofar as the Special Projects?

MR RICHARD LE ROUX: Well yes Chair, because the statement in my eyes were not

the truth at the end of the day.
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ADV REFILWE MOLEFE SC: And did you do anything about this untruth insofar as the
statement?

MR RICHARD LE ROUX: We.

CHAIRPERSON: Maybe before, before that was the statement after you had signed it

given or sent to Mr Watson or mister or Ms Lindsay Watson?

MR RICHARD LE ROUX: Chair if | can recall | think | emailed it through to, to
Lindsay Watson.

CHAIRPERSON: Okay, thank you.

ADV REFILWE MOLEFE SC: Thank you and did you do anything further in respect of

the statement that you said you emailed to Ms Lindsay Watson?

MR RICHARD LE ROUX: | did nothing further.

ADV REFILWE MOLEFE SC: Did you wish, did you ever amend the statement at any

point?

MR RICHARD LE ROUX: | did Chair.

ADV REFILWE MOLEFE SC: in what way?

MR RICHARD LE ROUX: [n a way that | said that | had done it under duress, under

pressure. You have got another statement, your investigators and it was signed by two

witnesses as well.

ADV REFILWE MOLEFE SC: And did you prepare a separate statement in this

respect?
MR RICHARD LE ROUX: Sofry, can you repeat that?

ADV REFILWE MOLEFE SC: Did you prepare a separate statement in this respect?

MR RICHARD LE RQUX: That is correct.

ADV REFILWE MOLEFE SC: The statement itself were there any changes made on

the statement?
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MR RICHARD LE ROUX: No, no changes were made on the statement, It was only

handwritten underneath the statement about that | was put under pressure and | was
doing it under duress.

ADV REFILWE MOLEFE $C: And this is the document you state you have given to the

investigators?

MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct Chair.

ADV REFILWE MOLEFE SC: Chair [ beg leave to hand up this doctiment.

CHAIRPERSON: Do we not have the statement somewhere? | seem to have seen

both statements or were they also annexed to Mr Agrizzi's affidavit? | have seen them
bath, both of them.

ADV REFILWE MOLEFE SC: They were Chair. However a decision was taken to.

CHAIRPERSON: Okay. They are not attached here.

ADV REFILWE MOLEFE SC: Indeed.

CHAIRPERSON: Okay, alright.

ADV REFILWE MOLEFE $C: Thank you. | beg leave to hand up the documents.

CHAIRPERSON: Ja. This one is marked RR3?

ADV REFILWE MOLEFE SC: Indeed so Chair,

CHAIRPERSON: Did you make a copy of the statement that you sent to

Ms Lindsay Watson namely RR2 and then write at the bottom thereof by hand?

MR RICHARD LE ROUX: That is correct Chair,

CHAIRPERSON: Okay. You may proceed Ms Molefe.

ADV REFILWE MOLEFE SC: Thank you Chair and the document before you marked

RR3 which has handwritten notes at the bottom of what was the contents of RR2 are

those the handwritten notes you refer to?

MR RICHARD LE ROUX: You want me to read the, the document?
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ADV REFILWE MOLEFE SC: No, no first answer. Are those the handwritten notes
that you earlier referred to?

MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct Chair.

ADV REFILWE MOLEFE SC: And why, whose handwritten note is that?

MR RICHARD LE RQUX: 21 November 2017, 10:35 sent to Bosasa Lindsay Watson

after pressure to do a false affidavit. Therefore not of any effect. Witnessed
Andries van Tonder and Leon van Tonder.
ADV REFILWE MOLEFE SC: Okay. Who wrote this note?

MR RICHARD LE ROUX: Angelo Agrizzi did.

ADV REFILWE MOLEFE SC: And.

CHAIRPERSON: | am sorry. Who made the note?
MR RICHARD LE ROUX: Angelo Agrizzi Chair.

CHAIRPERSON: Okay.

ADV REFILWE MOLEFE SC: And did you agree to the, the, the, what is stated in that

handwritten note?

MR RICHARD LE ROUX: 1 did agree Chair.

ADV REFILWE MOLEFE 8C: The signatures that appear as handwritten there is a

signature just on the far right of the document next to the date. Whose signature is

that?

MR RICHARD LE ROUX: !tis my signature Chair.

ADV REFILWE MOLEFE SC: And you earlier stated that the document was witnessed

by Mr Andries van Tonder?

MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct Chair.

ADV REFILWE MOLEFE SC: And is that his signature next to his name?

MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct Chair.
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ADV REFILWE MOLEFE SC: You also stated that the document was witnessed by
Leon van Tonder?

MR RICHARD LE RQUX: Thatis correct Chair.

ADV REFILWE MOLEFE SC: And is that his signature next to his name?
MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct Chair.
ADV REFILWE MOLEFE SC: Thank you.
CHAIRPERSON: So this note was made a day after you had signed [clearing throat]
excuse me. The one that you sent to Ms Lindsay Watson?
MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct Chair.
10 CHAIRPERSON: How did this come about? The making of this note here. Whose
idea was it? How did it come about that a note must be made on this?

MR RICHARD LE ROUX: Chair | asked Angelo for advice, because | am not a Jawyer

at the end of the day. | do not know the law that well and | just said to him Angelo |
need your help, because at the end of the day what | am doing alright is not lawful at
the end of the day and | do not want to, can | be frank Chair?

CHAIRPERSON: [No audible reply].

MR RICHARD LE ROUX: | said to, to Angelo straight. If | have said that his, he was

the one who instructed me to do Special Projects he would have dragged me through
the courts for how many years thereafter, | do not have the money for the courts at the
20 end of the day. If | had said Gavin Watson had instructed me he would have also
dragged me through the courts for | do not know how many years thereafter. So that is
why ! said to him it would have been very untruthful to say it was either this party or that
party, because it was not; it was both parties and the Directorate of the company that

instructed me to do Special Projects.

CHAIRPERSON: Ja, ja. Okay, thank you and this note that was made here was it
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shown to the, to Mr Gavin Watson, to Ms Lindsay Watson?

MR RICHARD LE ROUX: No, it was not Chair,

CHAIRPERSON: Was it just left to be in the document?

MR RICHARD LE ROUX: It was just left to be in the document Chair.

CHAIRPERSQON: Yes, okay alright.

MR RICHARD LE ROUX: Because if | had sent this document through Chair.

CHAIRPERSON: Ja.

MR RICHARD LE ROUX: | am still working at the, at the company. | would have

gotten pressure right from the word go again.

CHAIRPERSON: Yes,

MR RICHARD LE ROUX: [ was just trying to elevate pressure and, and, and, and on
me at the end of the day.
CHAIRPERSON: Yes.

MR RICHARD LE ROUX: Thatis all | was allowed to do.

CHAIRPERSON: Okay. Tharnk you,
ADV REFILWE MOLEFE $C: Thank you Chair. So just to make sure that we have this

correctly. The statement without the handwritten notes on RR2 that was submitted to

Ms Lindsay Watson and Mr Gavin Watson,

MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct Chair.

ADV REFILWE MOLEFE SC: And the statement with the handwritten notes on it

marked RR3 that was kept by yourself or was it kept by Mr Agrizzi or did you both have
copies?
MR RICHARD LE ROUX: It was kept by myself and by Mr Agrizzi,

ADV REFILWE MOLEFE SC: And the statement with the handwritten notes was never

handed over to either Ms Lindsay Watson or Mr Gavin Watson?
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MR RICHARD LE ROUX: To my recollection no Chair.
ADV REFILWE MOLEFE $C: That is fine and did you do anything further in respect of

the statements and the contents of the statements?

MR RICHARD LE RQUX: No, Chair.

CHAIRPERSON: The notes that were made there to say that the earlier statement of
20 November had been made under pressure was that intended to help you in case
later on Mr Gavin Watson used your statement RR2 to say Mr Agrizzi was the one, was
the only one who gave you instructions about Special Projects?

MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct Chair,

10 CHAIRPERSON: Okay.
ADV REFILWE MOLEFE SC: Thank you Chair. Can you then move on to paragraph
15 of your statement where you set out events since returning from the United
Kingdom? Can you tell the Chair what happened once you returned from the UK to
GTS?
MR RICHARD LE ROUX: During my, the course of my employment at the Bosasa

Group of Companies and since returning from the United Kingdom | was in charge of
the Head Office's security cameras. | was in charge of the maintenance of the server
itself, the camera server not the, the, the 1T servers. Just the camera server and the
footage of that server.

20 ADV REFILWE MOLEFE SC: Okay. So itis Bosasa Group not GTS?

MR RICHARD LE ROUX: Sorry, can you repeat that?

ADV REFILWE MOLEFE SC: Itis Bosasa Group and not GTS?

MR RICHARD LE ROUX: The Bosasa Group and GTS.

ADV REFILWE MOLEFE SC: Okay and you say that you were in charge of

maintenance of the cameras?
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MR RICHARD LE ROUX: The camera systems at the office park.

ADV REFILWE MOLEFE $C: In what respect?
MR RICHARD LE ROUX: | was in charge of the server. | was in charge to make sure
that the server ran smoothly, to make sure that the cameras were always operational,

ADV REFILWE MOLEFE SC: Okay and in paragraph 16 of your statement on page 4

you then set out events relating to an instruction. Can you please tell the Chair about
this instruction?

MR RICHARD LE ROUX: Chair | was instructed on numerous occasions when the

office park was visited by VIP guests or VVIP guesis. That after the visit it was
instructed by Gavin Watson or Angelo Agrizzi to delete the footage of that visit and to
delete the cameras the server, the camera server.

ADV REFILWE MOLEFE SC:  Yes and you say this instruction was from

Mr Gavin Watson and Mr Angelo Agrizzi?

MR RICHARD LE ROUX: OrAngeio Agrizzi.

ADV REFILWE MOLEFE SC: And the VIP or VVIP guests who you refer to can you

recall who these were?

MR RICHARD LE ROUX: In this paragraph no | cannot recall who they were.

ADV REFILWE MOLEFE SC: Well did you later come to know who these VIP and

VVIP guests were?

MR RICHARD LE ROUX: No.

ADV REFILWE MOLEFE SC: Pardon.

MR RICHARD LE ROUX: No.

ADV REFILWE MOLEFE SC: And do you recall when these visits took place?

MR RICHARD LE ROUX: | do not recall. They would sometimes take place once &

week, sometimes twice a week, sometimes once a month.
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ADV REFILWE MOLEFE SC: Now were you told why you should delete the footage

and the server, well information on the server?

MR RICHARD LE ROUX: [ was just told to delete it and | complied with the instruction

given by my employer.
CHAIRPERSON: Did, did you know whether the so called VIPs and VVIP guests were
from, were Government Officials or some of them?

MR RICHARD LE ROUX: Chair | would know, have no idea, but | am sure if it is VIP or

if it was VVIP alright, because the VVIP was the very, very important visitors. | would
have presumed it would be from Govemment, but | cannot, | cannot be 100 percent.

CHAIRPERSON: You, you came back from, did you say the UK?

MR RICHARD LE ROUX: The United Kingdom, yes Chair.

CHAIRPERSON: 20067

MR RICHARD LE ROUX: 2008.

CHAIRPERSON: 20087

MR RICHARD LE ROUX: That is cotrect Chair.

CHAIRPERSON: And when you came back part of your job was to maintain and look

after the cameras that you are talking about?

MR RICHARD LE ROUX: The camera server, yes Chair.

CHAIRPERSON: Ja and from that time; okay, let me ask this question. As of now is

that still your responsibility?
MR RICHARD LE ROUX: No, Chairitis not.

CHAIRPERSON: Where?

MR RICHARD LE ROUX: That responsibility was taken away from me.

CHAIRPERSON: When was it taken away from you?

MR RICHARD LE ROUX: 1t was.
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CHAIRPERSON: More or less.

MR RICHARD LE ROUX: It was in the beginning of about 2017. ! was instructed by
Gavin Watson.
CHAIRPERSON: Yes.

MR RICHARD LE ROUX: To hand over all the passwords and codes.

CHAIRPERSON: Yes.

MR RICHARD LE ROUX: To Riaan Cilliers of [indistinct}, a company within the Bosasa

African Global Group as it was said that 1 could not be trusted anymore.

CHAIRPERSON: Okay and you, did you say that the, the visits by these VIP guests

and VVIP guests happened regularly once a week, sometimes twice a week?
MR RICHARD LE ROUX: Chair sometimes it was two, three times a week.

CHAIRPERSON: Ja.

MR RICHARD LE ROUX: Sometimes we would have a week where we would not have

visitors at all.

CHAIRPERSON: Yes.

MR RICHARD LE ROUX: ! was 'just instructed that when; what, what wouid happen

was there would be a circulation of an email that would go out to the whole company.
That there would be a VIP visit and everybody had to be on their stations.

CHAIRPERSON: Yes.

MR RICHARD LE ROUX: Alright and if there was a VVIP visit, alright then we would

have to have people in the workshop and so that we could promote the workshop and
demonstrate the workshop for example alright, but sometimes like | said there would be
no, no visits, but if there was a VIP visit or a VVIP visit there was a circulation that was

sent out by the company.

CHAIRPERSON: When the VIP guests or VVIP guests were on the premises were you

Page 38 of 144

T32-GSM-219

r



BOSASA-03-411

10

20

T32-GSM-220

31 JANUARY 2019 — DAY 44

required to be there with them or you had to go on with your other duties?

MR RICHARD LE ROUX: | carried on with my normal duties Chair,

CHAIRPERSON: Okay. Thank you.

ADV REFILWE MOLEFE §C: And in your normal duties MrLe Roux and being
entrusted with the cameras and service would you ever see the camera footage?

MR RICHARD LE ROUX: | would not look at the camera footage Chair no, because |
did not have time to, to look at camera footage or anything like that, | just deleted the
database and ! recreated the database.

ADV REFILWE MOLEFE 8C: So was there at any point that you looked at the camera

footage where you saw who the VIP guests were?

MR RICHARD LE ROUX: Yes there was.

ADV REFILWE MOLEFE SC: And who, who had you seen?

MR RICHARD LE ROUX: | had seen the then President Jacob Zuma accompanied by

Dudu Myeni and Bheki Cele.

ADV REFILWE MOLEFE SC: And can you recall what year this was?

MR RICHARD LE RQUX: | cannot recall which year this was. It was a visit to the
office park on a Saturday morning.

ADV REFILWE MOLEFE SC: And you earlier stated that there was footage that you

had to delete, Was this one of the footages that you had to delete?

MR RICHARD LE ROUX: That is correct Chair. | had to wait until the visit was finished

and | had to clear the database then and there. [ was not allowed 1o wait to Monday
morning. | had to clear the database that afternoon still,

ADV REFILWE MOLEFE SC: And when, when you, when you would delete this

footage was any copy kept by any persen of the footage?

MR RICHARD LE ROUX: No, no copies were made.
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ADV REFILWE MOLEFE: So once you have deleted it it is completely gone even from
the server?

MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct Chair.

ADV REFILWE MOLEFE: Now in paragraph 18 of your statement you speak again

about special projects. What were these special projects?

MR RICHARD LE ROUX: Well firstly that is the procedures that had to be done alright.
The procedure to do a special project was | would be phoned by either Gavin Watson or
Angelo Agrizzi and | would be told to go and do a sight survey.

CHAIRPERSON: Maybe that the - the best way to explain they might involve stating
the procedure but the question, what were the special projects? If you are able to say
the special projects were g, b, ¢, d. that is what you should say and then when she
wants the procedure that you followed in carrying out the special projects she will ask
you. Do you want to deal with the question, what were the special projects?

MR RICHARD LE ROUX: The special projects were ministers and high ranking ANC

officials.

ADV REFILWE MOLEFE: When you say the special projects were ministers and high

ranking officials what do you mean? Was — how were they a project or how was
anything concerning them a special project?

MR RICHARD LE ROUX: | am not sure of that ...

CHAIRPERSON: In other words maybe let us put it this way. A project is something
where you do something. So is there anything that you did or you were supposed to do
when you talk about special projects and ministers? If there was what was that?

MR RICHARD LE ROUX: Chair.

ADV REFILWE MQOLEFE: Perhaps if | can assist. What would you do either for or in

respect of the ministers and high ranking officials you have referred to?
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MR RICHARD LE ROUX: What we would do is install CCTV camera systems, alarm
systems, electric fencing. |

ADV REFILWE MOLEFE: And where would you install them?

CHAIRPERSON: Okay, okay | am sorry.

MR RICHARD LE ROUX: Sorry Chair.

CHAIRPERSON: Just repeat that you started answering while she was still talking. So
just say that again?

MR RICHARD LE ROUX: What we would do on those special projects is.
CHAIRPERSON: Yes, yes.

MR RICHARD LE ROUX: CCTV IP camera systems, alarm systems with beams. We

would take care of maintenance around the property — on some of the properties not all
of the properties. We would do electric fencing on the properties. Does that answer
your question Chair?

CHAIRPERSON: When you say on the properties are you talking about the ministers
homes?

MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct Chair,

CHAIRPERSON: Okay.
ADV REFILWE MOLEFE: And you earlier said that the special projects were

undertaken at the instruction of someone, who instructed that these special projects be

undertaken?

MR RICHARD LE ROUX: Gavin Watson Chair.

ADV REFILWE MOLEFE: Was it only Mr Gavin Watson?

MR RICHARD LE ROUX: Angelo Agrizzi and the directorate.

ADV REFILWE MOLEFE: And you were earlier setting out the procedure relative to
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special projects and we will tater deal with the specific projects that you have set out in
your statements. What would be the procedure of initiating a special project?

MR RICHARD LE ROUX: Well firstly | would get a phone call from either Gavin

Watson or Angelo Agrizzi. | would then be tasked to go and do a site survey Chair to
determine what was needed. Alright. 1 would then come back, get the relevant quotes
from the suppliers alright. | would then take that information to Angelo Agrizzi alright. |
would then — | just want to clarify one thing Chair. If Angelo Agrizzi's signature was not
on the document.

CHAIRPERSON: Yes.

MR RICHARD LE ROUX: Nothing would get paid.

CHAIRPERSON: You did not get paid?

MR RICHARD LE ROUX: No, nothing would get paid. No supplier would be paid or

anything like that.

CHAIRPERSON: Okay.

MR RICHARD LE ROUX: He had to sign off everything and anything that had to do

with special projects.

CHAIRPERSON: Okay.

MR RICHARD LE ROUX: And that was under instruction,

CHAIRPERSON: Yes.

MR RICHARD LE ROUX: From Gavin Watson. | would then take that to Angelo Agizzi

he would go through it. Double check it make sure alright. | would then take that
documentation to Jacque Van Zyi and he would then give me the cash to do the project.

ADV REFILWE MOLEFE: And were these special projects part of your work

responsibilities?

MR RICHARD LE ROUX: Yes it was Chair amongst other responsibilities as well.
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Normal day to day responsibilities. Looking after Lindela Repatriation Centre, the youth
centres on the technical side.

ADV REFILWE MOLEFE: So you receive an instruction from either Mr Watson, Mr

Agrizzi or any of the other directors?
MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct.

ADV REFILWE MOLEFE: In respect of which property to attend to and what work is fo

be done?
MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct Chair.

ADV REFILWE MOLEFE: So how do you then fit into the execution of the special

project?

MR RICHARD LE ROUX: Well | was the head of special projects Chair.

ADV REFILWE MOLEFE: And what did your specific functions entail?

MR RICHARD LE ROUX: My specific functions entailed that | got the quotes, done the

surveys, got the technicians together. We would go to the site. [ would be at every
single site with the technicians. We would start the project, finish the project and hand
the project over.

ADV REFILWE MOLEFE: And when [intervenes]

CHAIRPERSON: You had a team under you that worked with you on special projects?
MR RICHARD LE ROUX: Sorry Chair.

CHAIRPERSON: You had a team?

MR RICHARD LE ROUX: | had a team underneath me Chair.

CHAIRPERSON: Under you that worked with you on your special projects?

MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct Chair.

CHAIRPERSON: Would that have been the same team that you had for your other

responsibilities or was that justa special team?
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MR RICHARD LE ROUX: It would have been the same team Chair.

CHAIRPERSON: It would have bheen the same team?
MR RICHARD LE RQUX: Yes Chair.
CHAIRPERSON: Okay alright. Thank you.

ADV REFILWE MOLEFE: Thank you Chair. Now in respect of the process that would

unfold insofar as each individual project you earlier stated that you had to get written
instruction or signature rather from Mr Agrizzi.
MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct Chair.

ADV REFILWE MOLEFE: And what would be the process insofar as quotations for

whatever suppliers would be needed at a specific special project?

MR RICHARD LE ROUX: Could you repeat the question?

ADV REFILWE MOLEFE: Would you get any quotations? How would you?

MR RICHARD LE ROUX: | would get the quotations yes.

ADV REFILWE MOLEFE: And that is how you would get the suppliers for the special
projects?

MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct Chair.

ADV REFILWE MOLEFE: What would you then do with the quotations?

MR RICHARD LE RQUX: They would then be taken to Angelo Agrizzi for signature

and fo be checked.

ADV REFILWE MOLEFE: And who would purchase the actual supplies?

MR RICHARD LE ROUX: | would purchase it myself.

ADV REFILWE MOLEFE: And did you use your own meney to purchase the supplies?

MR RICHARD LE ROUX: No it was being — it would be given to me in cash by the

company.

ADV REFILWE MOLEFE: s there anyone specific at the company who would give you
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the cash for these special projects?

MR RICHARD LE ROUX: Yes Chair Jacques Van Zyl.

ADV REFILWE MOLEFE: Jacques Van Zyl?

MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct,

ADV REFILWE MOLEFE: And Jacques Van Zyl is he also one of the directors?

MR RICHARD LE ROUX: No he is not Chair.

CHAIRPERSON: What was his position again?

MR RICHARD LE ROUX: Chair he was an accountant then he moved to the Bid office

and as — then he moved over to security and ! think he has moved back to Bid but to
10 my recollection ! think he has moved back to the bid office now | am not a hundred

percent sure.

CHAIRPERSON: Okay, okay. But at the time that you are talking about when you

carried out these special projects he was an accountant in the company, in Bosasa?

MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct Chair.

CHAIRPERSON: Okay.

ADV REFILWE MOLEFE: Did you collect the cash personally from Mr Jacques Van

Zyl?

MR RICHARD LE ROUX: |did Chair.

ADV REFILWE MOLEFE: And do you know where he got the cash from?

20 MR RICHARD LE ROUX: Chair it would either come from his safe at the bid office. If

he was short of the money — or let me explain. What happened is | would first go to him
with the quotes after Angelo Agrizzi had signed. He would then ask me when | needed
the money by. If | needed the money that afternoon or the following he would then get
the money to me that afternoon or he would get the money to me the very next

morning. If he was short of money he would then request from the petty cash office
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and he would put it down to an 10U or enfertainment. If he was short of maybe 20 or
30 or 40 thousand rand at the end of the day.

ADV REFILWE MOLEFE: Was there ever any incidents where all the cash for special

projects was cellected only from petty cash?

MR RICHARD LE ROUX: No there was not Chair.

ADV REFILWE MOLEFE: So is it only if | understand it correctly it is only when he was

short of the money that he had in the safe that you would then receive the rest of the
money from petty cash?

MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct Chair.

ADV REFILWE MOLEFE: And this would be on Mr Jacques Van Zyl's direction?

MR RICHARD LE ROUX: That s correct Chair,

ADV REFILWE MOLEFE: Insofar as the paperwork relative fo special projects do you

know what happened to the papers?

MR RICHARD LE ROUX: To the paperwork itself?

ADV REFILWE MOLEFE: Yes.

MR RICHARD LE ROUX: Chair after every project the paperwork would be given to

Angelo Agrizzi. The invoices, the quotations, the IP addresses of the premises, the
passwords, the — everything to do with that project would be handed to Angelo Agrizzi
in an envelope and that is where ! would leave it.

CHAIRPERSON: Would the paperwork relating to a special project refer in any way to
the official or cabinet minister whose home you had fo

MR RICHARD LE ROUX: Chair the accounts were opened.

CHAIRPERSON: Hang on, hang on, hang on.

MR RICHARD LE ROUX: Sorry Chair.

CHAIRPERSON: Wait until ! am finished.
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MR RICHARD LE RQUX: Apologies Sir.

CHAIRPERSON: Would the paperwork relating to a special project concerning a
particular government official or cabinet minister reflect his or her name or would it
reflect also the address of the premises where the special project had been carried
out?

MR RICHARD LE ROUX: No Chair. The invoices we would open cash accounts

invoices at the relevant suppliers alright. But if you — on the invoices there were serial
numbers. So those serial numbars we would he able to go back and point out at - for
example at this residence the serial numbers that are allocated to that residence would
be allocated on the invoice at the end of the day.

CHAIRPERSON: Did you say seven numbers?

MR RICHARD LE ROUX: Serial number yes Chair.

CHAIRPERSON: Digits like 1237

MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct Chair.

CHAIRPERSON: So ...

MR RICHARD LE ROUX: It will be for example serial number XYZ123X678 for
example.

CHAIRPERSON: Would then that...

MR RICHARD LE ROUX: That would be from the supplier.

CHAIRPERSON: Tell you - okay hang on. Would that tell you which - whose
residence they related to in terms of a minister or?

MR RICHARD LE ROUX: No it would not Chair it would not. What we used to do on

the invoice is we would give the projects a name.
CHAIRPERSON: Yes.

MR RICHARD LE ROUX: Can | give an example?
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CHAIRPERSON: Ja.

ADV REFILWE MOLEFE: Yes.

CHAIRPERSON: Do an example.

MR RICHARD LE ROUX: For example Vincent Smith we used that project name as

Project Jones.
CHAIRPERSON: Yes.

MR RICHARD LE ROUX: Alright.

CHAIRPERSON: Yes, yes.

MR RICHARD LE ROUX: And we would then refer everything to — if Mr Smith used to

phone ar there was a request we would say Project Jones needs ABCD.
CHAIRPERSON: Oh okay. You would avoid mentioning the name?

MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct. Because it was said to me that at all costs

nothing must reflect back to Bosasa at the end of the day.
CHAIRPERSON: Yes okay. Ms Molefe.

ADV REFILWE MOLEFE: Thank you Chair. | am informed that it is time for the short

adjournment and if this a convenient time might we take the short adjournment?
CHAIRPERSON: Okay. We will take the tea adjournment we will resume at half past

eleven. Thank you we adjourn.

INQUIRY ADJOURNS

INQUIRY RESUMES
CHAIRPERSON: Yes, Ms Molefe?

ADV RIFILWE MOLEFE SC: Thank you, Chair. Mr le Roux we are now moving to the

part...[intervenes]

MR RICHARD LE ROUX: Sorry, Chair, can | just clear up something guickly?

CHAIRPERSON: Yes.
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MR RICHARD LE RQUX: [ just want to tell you how you know you were asking the

question about special projects and how it was set up.
CHAIRPERSON: Yes,

MR RICHARD LE ROUX: Alright, 1 just want fo bring to your attention that special

projects how we set it up was we were given unbranded vehicles, alright.
CHAIRPERSON: Unbranded vehicles?

MR RICHARD LE ROUX: Unbranded vehicles, there was no, the registration numbers

were just normal registration numbers, it was not like the normal Sondolo IT vehicles
we had had like SON181 or SON101.

CHAIRPERSON: Yes.

MR RICHARD LE ROUX: And we also when we were doing the special projects we
were also tasked that we were not allowed to wear any uniform, we had to wear civilian
clothing.

CHAIRPERSON: Okay.

MR RICHARD LE ROUX: So that nothing, nothing, nothing, not even the vehicles

could get pointed back to Sondolo IT.
CHAIRPERSON: Yes, okay.

MR RICHARD LE ROUX: Or the Bosasa Group at the end of the day.

CHAIRPERSON: Okay. The special projects were all carried out in the name of
Sondolo or by Sondolo IT even though you were not allowed to wear anything that -
clothing that reflected Sondolo or Bosasa and even though the vehicles that you used
the instruction was they were not to have any writing... [intervenes)

MR RICHARD LE ROUX: Any branding at all.

CHAIRPERSON: Or branding reflecting Sondolo or Bosasa?

MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct, Chair.
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CHAIRPERSON: The special projects were they carried out only in respect of
government, Ministers and officials or did you carry them out in respect of other people
that the company considered to be VIP's or VVIP's other than government officials and
Ministers?

MR _RICHARD LE ROUX: | was only given that instruction by Gavin Watson,

Angelo Agrizzi and the Directorate, Chair.

CHAIRPERSON: And the only people who would benefit from the special projects
would be government Ministers and officials?

MR RICHARD LE ROUX: | am not 100% sure of that, Chair. | was just instructed to go
and do what | had to do.

CHAIRPERSON: Yes.

MR RICHARD LE ROUX: And i had to go do a site survey.

CHAIRPERSON: Yes.

MR RICHARD LE ROUX: And bring back the paperwork and then we would go and we

would go and de the installation and handed the paperwork back over. | do not
know...[intervenes]
CHAIRPERSON: But you got to know — you gof to know who the owner of the

residence was?

MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct, Chair, as the time wenf on.

CHAIRPERSON: Ja.

MR RICHARD LE ROUX: | mean the instaliations would not take one day.

CHAIRPERSON: Yes.
MR RICHARD LE ROUX: It would take a couple of days, maybe a week, maybe two

weeks at the most.

CHAIRPERSON: Yes, yes, after all you were the one who went to who would give the
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name to the project relating to a particular residence?

MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct, Chair.

CHAIRPERSON: And you said sometimes you would use the name of the owner of the
residence?

MR RICHARD LE ROUX: Itcould be the surname or maybe just a first name.
CHAIRPERSON: Yes, yes.

MR RICHARD LE RQUX: Butit would never be a full name.

CHAIRPERSON: Yes, yes.

MR RICHARD LE ROQUX: Or to be a name that | thought up in my mind, or an area

where that person was living.

CHAIRPERSON: So you would know the name of the owner or surname?

MR RICHARD LE ROQUX: Thatis correct, Chair.

CHAIRPERSON: Yes, and sometimes it would happen that you know that, that person
is a Cabinet Minister or not?

MR RICHARD LE ROUX: Chair, | do not know the ranks — | would just be giving it a

name basically.
CHAIRPERSON: Alright.
MR RICHARD LE ROUX: But | just wanted to clarify that, that is how we operated you

know with the unbranded vehicles.
CHAIRPERSON: Yes, yes.

MR RICHARD LE ROUX: With the civilian ciothing.

CHA!RPERSON: Yes.

MR RICHARD LE ROUX: Look we still wore our normal Sondolo clothing when we

were performing our normal duties.

CHAIRPERSON: Yes.
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MR RICHARD LE ROUX: But when we were tasked to do special projects it was that

nothing would get pointed back to Bosasa at the end of the day.
CHAIRPERSON: Okay thank you.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: Thank you, Mr le Roux. We are now moving onto the

specific projects that is set out from your statement in paragraph 22. You have wiitten
there project Blouberg, is this correct?
MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct, Chair.

ADV RIFILWE MOLEFE 5C: How did this name come about?

MR RICHARD LE RQUX: This residence is in Krugersdorp and it is in Noord Heuwel
and | do not want, | just used the name Blouberg, | do not want to obviously say why |
used the name Blouberg, but that was the name that came up Blouberg.
CHAIRPERSON: Is it because you think it might reveal...[intervenes]

MR RICHARD LE ROUX:‘ Yes, Chair.

CHAIRPERSON: For security reasons?

MR RICHARD LE ROUX: Thatis it, Chair.

CHAIRPERSON: Ja, okay, alright.

ADV RIFILWE MOLEFE S$C: That is fine and in respect of whose property was this

project undertaken?

MR RICHARD LE ROUX: This property belonged to Nomvula Mokonyane.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: And when was this project undertaken?

MR RICHARD LE ROUX: 1was contacted in 2013 by Gavin Watson. He instructed me

to meet him and Angelo Agrizzi at the premises of Nomvula Mokonyane.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: And did you meet Mr Gavin Watson and Mr Agrizzi at the

praperty of Ms Nomvula Mokonyane?

MR RICHARD LE ROUX: | did, Chair.
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ADV RIFILWE MOLEFE SC: And you say this was around 20137

MR RICHARD LE ROUX: 2013 yes.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: You have earlier stated...[intervenes]
CHAIRPERSON: Once again had you been there before?

MR RICHARD LE ROUX: No, Chair.

CHAIRPERSON: This was your first time?

MR RICHARD LE ROUX: It was the first time.

CHAIRPERSON: Okay, alright.

MR RICHARD LE RQUX: | was given an address and | was told that is where you

need to go.

CHAIRPERSON: Okay, thank you.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: Thank you, and you have earlier stated that the area was
situated in Noord Heuwel?

MR RICHARD LE ROUX: Krugersdorp Noord Heuwel, yes, that is correct.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: Thank you and do you know whether
Ms Nomvula Mokonyane occupied any position in government in or around the year
20137

MR RICHARD LE ROUX: At that stage | was not aware.

ADV RIFILWE MOLEFE §C: And what work had to be done at the property?

MR RICHARD LE ROUX: Chair, basically what Gavin instructed me to do was he

instructed me to look at the electric fence, the CCTV system, the generator, the
disfribution board, hecause they were having problems with things tripping, the pool
pump, the swimming pool which was going green all the fime, that was due to the pool

pump and we had to install a distribution board there. We also had to do a garden

clean up there.
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ADV RIFILWE MOLEFE SC: When you were at the property and you earlier stated
that you were informed by Mr Gavin Watson and Mr Agrizzi fo meet them at the
property are they the ones who gave you the specific instructions of what had to be

done on the property?

MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct, Chair.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: Was Ms Nomvula Mokonyane there?

MR RICHARD LE ROUX: | am not sure, Chair, | was only there with Gavin Watson and

Angelo Agrizzi.

ADV_RIFILWE MOLEFE SC: So how did you know that it was
Ms Nomvula Mokonyane's property?

MR RICHARD LE ROUX: | was told by Angelo Agrizzi and Gavin Watson that it is
Nomvula Mokonyane's property.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: And did you go with anyone to the property, your earlier

evidence was that they were colleagues that were working with you?

MR RICHARD LE ROUX: No, Chair, 1 was on my own that day.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: Now in paragraph 24 on page 5 of your statement you

speak of specific instructions that you were given, who gave you these specific

instructions?

MR RICHARD LE ROUX: Gavin Watson, Chair.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: And what was the specific instruction?

MR RICHARD LE ROUX: | was told by Gavin Watson that this house you make sure

that if there is anything that is needed you just fix it and call Angelo and keep him
informed and up to date, but you just get it fixed and done immediately.

ADV RIFILWE MOLEFE $C: And can you recall over which period you maintained the

property? Did you go there once or was it over periods of time?
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MR RICHARD LE ROUX: It was over a period of years, Chair.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: Over a period of years?

MR RICHARD LE ROUX: Up until | went on leave we were still — well up until | was

taken off special projects.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: What year was that?

MR RICHARD LE ROUX: That would have been in early 2017.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: And you earlier stated that this project commenced in or
around the year 2013?

MR RICHARD LE ROUX: 2013, that is correct, Chair,

ADV RIFILWE MOLEFE SC: So did it continue... [intervenes)

MR RICHARD LE ROUX: It was ongoing maintenance at the premises.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: Between 2013 and until you were taken off special

projects?

MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct, up untit 2017.

CHAIRPERSON: Well let us go back a littie bit. On your first visit to this residence you
on that day you had been instructed or you were instructed to do a number of things
which you have mentioned.

MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct, Chair.

CHAIRPERSON: Did you do them? |

MR RICHARD LE ROUX: Not straight away, Chair, but we got it done, yes.

CHAIRPERSON: Yes, in the next few days or when were they done?

MR RICHARD LE ROUX: Well, Chair, it took us about a week, maybe a little bit longer,

I mean 2013 is quite a bit of time back.

CHAIRPERSON: More or less.

MR RICHARD LE ROUX: Basically what we done was we got the electric fence
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working first, because that is your parameter detection at the end of the day.
CHAIRPERSON: Yes.

MR RICHARD LE ROUX: So that we tackled that first to get it online and get it going.

Then we fackled the CCTV side of things.
CHAIRPERSON: Yes?

ADV RIFILWE MOLEFE SC: | had to get in an independent electrician to come and

sort out obviously the generator and the gen set, you know the switch over from when
the power goes off the generator kicks in, you have got a switch over unit, | had to get
them to sort tﬁat out so that we had power to the house when the power went off,
because they were experiencing problems with the generator.

CHAIRPERSON: Yes, and then the pool also?

MR RICHARD LE ROUX: The swimming pool, yes, Chair, the distribution beard in the

swimming pool pump section alright was not in the greatest of states we basically just
pulled it out and we replaced it with a new one.

CHAIRPERSON: You replaced it?

MR RICHARD LE ROUX: Yes, Chair.

CHAIRPERSON: Okay.

MR RICHARD LE ROUX: Not by myself, but by the electrician.

CHAIRPERSON: So after you had carried out you had fixed all of these things
thereafter did you say you then continued to maintain — to do maintenance work in
regard to the residence, these things over a certain period of time?

MR RICHARD LE RQUX: Only the equipment, Chair.

CHAIRPERSON: Only the equipment?

MR RICHARD LE ROUX: Yes, not the - the'garden clean-up was a once off.

CHAIRPERSON: Yes.
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MR RICHARD LE ROUX: Because we had to clean if up, because there were

branches hanging over the electric fence, we had to get rid of the branches so that it
clears and we could get the electric fence working. The garden clean-up was a once
off.

CHAIRPERSON: Yes, and in ferms of maintenance are you able to tell how many
times you had to go there thereafter for maintenance purposes over the period or is it to
many to count?

MR RICHARD LE ROUX: What would happen, Chair, is | would get a phone call from
Gavin Watson and he would say to me Nomvula is moaning about A, B, C, D on the
security side of things just get it sorted out.

CHAIRPERSON: Yes.

MR RICHARD LE ROUX: Or | would get a phone call from Nomvula's PA Sandy,

alright, she would either send me a WhatsApp or she would phone me and say there is
a problem with the gate or there is a problem with the cameras or there is a problem
with the electric fence, the electric fence keeps on screaming in the garage and
etcetera, etcetera, and then basically what we would do is | would task a technician
alright to go and sort that problem out.

CHAIRPERSON: So before you could go to the premises to sort out whatever needed
to be sorted out you would get a call either from Mr Gavin Watson or from
Ms Mokonyane's PA to say there is a problem in the house about X, Y, Z?

MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct, Chair.

CHAIRPERSON: And you gave the name of the PA, did you say Sandy?

MR RICHARD LE ROUX: | do not know what her surname is, Chair, | only know her as

Sandy.
CHAIRPERSON: As Sandy.
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MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct, Chair.
CHAIRPERSON: Okay, alright, and then you would go there and fix it?

MR RICHARD LE ROUX: We will go and fix the problem and we would then obviously

give Angelo Agrizzi feedback to say to him if we could not get hold of Gavin Watson say
to him that the problem has been resolved and we would carry on with our normal
duties.

CHAIRPERSON: So you know that residence well?

MR RICHARD LE ROUX: [do, Chair.

CHAIRPERSON: You know how to get there?

MR RICHARD LE ROUX: |do, Chair, | actually in the last paragraph of my statement |

actually took the investigators around to all the premises of the Johannesburg
residences of all the politicians that we had done.
CHAIRPERSON: Thank you.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: Thank you. And in all instances during this ongoing

maintenance when you would go to the property, at each visit did you go with vehicles
that were not marked?
MR RICHARD LE ROUX: We went with unbranded vehicles, Chair, that is correct.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: And you were notin your work uniform at all these times?

MR RICHARD LE ROUX: Civilian clothing.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: Can we move onto paragraph 27 of your statement? Do

you know if this project was given any sort of priority?

MR RICHARD LE ROUX: Gavin Watson. was fully aware as he was the person

instructed that the work must be done at those premises and to always receive priority.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: So Mr Watson told you that the property must always

receive priority?
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MR RICHARD LE ROUX: Receive priority, yes, that is correct, Chair.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: And over what would the property be receiving priority?

MR RICHARD LE ROUX: If the cameras would fail ar if the electric fence would fail or

the gate motor would fail, it had to get sorted out ASAP.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: And did he say why it needed to be sorted out ASAP as

you say or receive priority?

MR RICHARD LE ROUX: No, he would just say that it needed priority.

CHAIRPERSON: Well why was - the type of work that fell under your special projects
the type of work that Bosasa or Sondolo IT used to do for other clients as well?

MR RICHARD LE ROQUX: Thatis correct, Chair.

CHAIRPERSON: Okay. In regard to other clients those clients would pay?

MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct, Chair.

CHAIRPERSON: Yes, in respect of people falling under special projects would they
pay anything?

MR RICHARD LE ROUX: Not to my recollection, Chair.

CHAIRPERSON: Yes.
MR RICHARD LE ROUX: It would be paid by Bosasa.

CHAIRPERSON: Okay, thank you.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: Thank you and throughout the ongoing maintenance

during the year 2013 to 2017 what was the process insofar as payment of any suppliers
or any costs incurred in this ongoing maintenance?

MR RICHARD LE ROUX: [t would be paid for in cash, Chair.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: Would this be the same process that you earlier referred

to where?

MR RICHARD LE ROUX: A quotation would be obtained, first we will go out and have
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a look and see what the problem was, if the gate motor had packed up. 1did not say
that the gate motor did pack up, but if the gate motor had packed up we would get a
quotation on a new gate motor if we could not fix it. We would then take the quotation
for signature, get is signed off and go and collect the cash, Chair.

CHAIRPERSON: You said earlier on that at a certain stage all the paperwork relating
to a particular residence under special projects would be given to Mr Agrizzi?

MR RICHARD LE ROUX: That is correct, Chair.

CHAIRPERSON: Do you know what he would do with it? Would he keep it, would he

destroy it or what would happen?

MR RICHARD LE ROUX: Chair, | was not aware of what he had done with the

paperwork.
CHAIRPERSON: Okay, thank you.

ADV RIFILWE MOLEFE 8C: Thank you and you have just said that the cash, the

services or costs incurred would be paid by cash, do | have that correctly?

MR RICHARD LE ROUX: Sorry, can you repeat that?

ADV RIFILWE MOLEFE SC: The cost that would be incurred on this ongoing

maintenance of this property woutd be paid for by cash?

MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: By means of the same process where you go to

Mr Jacques van Zyl?

MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct,

ADV RIFILWE MOLEFE SC: Who would then give you cash?

MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct, Chair.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: And you would then pay the supplier of whatever product

you needed?
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MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct, Chair.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: Thank you. Now from paragraph 29 to 30 of your
statement you speak of another project. In respect of whose property was this special
project undertaken?

MR RICHARD LE ROUX: This property belonged fo, well the three properties
belonged to Ngwede Montashe.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: And how do you know that the property belonged to

Ngwede Montashe?

|
eshab_qnejone of the

MR RICHARD LE ROUX: Because it was said to me by -Ii:apa

L

Directors at African Global.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: And what was Mr Papa Leshabane's involvement?

MR RICHARD LE ROUX: | am not sure what his involvement is | was just instructed to

go and do three residences of Mr Ngwede Montashe.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: And you were so instructed by Mr Papa Leshabane?

MR RICHARD LE ROUX: It was instruction from Papa Leshabane, yes.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: You have just stated that there were three properties?

MR RICHARD LE RQUX: Thatis correct, Chair.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: Can you recall the areas?

MR RICHARD LE ROUX: The one area was in Boksburg in 29.1. 29.2 was in Elliot

Eastern Cape it was a farm and 29.3 it was Carla in the Eastern Cape.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: And can you recall if this specific project was given any

special name as has been with the previous project?

MR RICHARD LE ROUX: [t was only called Mantashje that s it.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: And when was this project undertaken?

MR RICHARD LE ROUX: | am not sure of the dates, but if we go back on the invoices
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we will be able to trace back the dates of the invoices. | have already spoken to the
investigation team who were going to obtain all the invoices from the suppliers.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: Invoices in respect of the suppliers for maintenance on
the properties?

MR RICHARD LE ROUX: In respect to the installations.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: Can you at all recall whether maintenance at the
respective three properties were done at the same time or at different time or over a
period of time?

MR RICHARD LE ROUX: These three premises we would go and sort out or the

Boksburg residence we would go and sort out a few camera issues there when the
camera used to pack up and things like that. — m&.nta nane.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: No, no, we will go back to the specific work undertaken

on the properties. My question to you is can you recall when work was done in respect
of the three properties? Was it done at the same time?

MR RICHARD LE ROUX: No, they were done at three separate intervals. The two in

Eastern Cape were done at the same fime, we finished the one in Elliot and then we
moved onto the one in Carla, but the Boksbufg one was done way before that.
CHAIRPERSON: Are you able to remember the year even if you do not remember the
date and | know you have said the invoices will come, you cannot remember.

MR RICHARD LE ROUX: Chair, | cannot remember.

CHAIRPERSON: Okay.

MR RICHARD LE ROUX: | will be dead, | can answer you, Chair, when it came to the

installations of the properties | never made notes of the months and things like that.

CHAIRPERSON: Yes, no, no, no, that is fine.

MR RICHARD LE ROUX: | was just following an instruction and | was just getting the
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equipment...[intervenes]
CHAIRPERSON: Yes, no that is fine.

MR RICHARD LE ROUX: in order to get the job done basically at the end of the day.

CHAIRPERSON: No, thatis fine. You just help us with what you can.

MR RICHARD LE ROUX: Yes, but the Boksburg residence was the first residence that

we done and thereafter the two residences in the Eastern Cape came after that.
CHAIRPERSON: Okay, just tell us, take each one of those residences and tell us what
you did in regard fo each one of them.

MR RICHARD LE ROUX: Afright, Chair, the Boksburg residence the only thing that we

done there was the CCTV cameras and thg’ _@rﬁ_etgr_ fighting.™

CHAIRPERSON: What did you do with CCTV cameras? Did you install, did you
repair?

MR RICHARD LE ROUX: We installed, IChair, we installed new cameras at that

premises.

CHAIRPERSON: Yes?

MR RICHARD LE ROUX: And we installed perimeter lighting, because the premises
was dark.

CHAIRPERSON: Yes?

MR RICHARD LE ROUX: And what happened was there was a complaint that came

through that the cameras at night, they could not see properly so we had to add a bit of
lighting to make the cameras so that you could see properly at the end of the day, what
was happening on the premises.

CHAIRPERSON: Yes.

MR RICHARD LE ROUX: And that was it that is alf that we installed there.

CHAIRPERSON: And then the property at Elliot Eastern Cape farm, what did you do
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there?

MR RICHARD LE ROUX: There, Chair, | just want to go back to 29.1 sorry, Chair, the

29.1 installation was an analog system.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: Can [ just confirm that...{intervenes]

CHAIRPERSON: Thatis the Boksburg one?

ADV RIFILWE MOLEFE SC: Yes?

CHAIRPERSON: The Boksburg one?

MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct, Chair.
CHAIRPERSON: Yes, what was it?

MR RICHARD LE ROUX: That system was an analog system.
CHAIRPERSON: Yes.

MR RICHARD LE ROUX: Alright, the Elliot installation was an [P camera system.

CHAIRPERSON: That is what you instalied at the Efliot residence?

MR RICHARD LE RQUX: Thatis correct and lighting.

CHAIRPERSON: Yes? Okay and then at Carla?

MR RICHARD LE ROUX: At Carla was exactly the same installation as the Elfiot

installation it was a CCTV IP system and a lighting, we put up the perimeter lighting.

CHAIRPERSON: Okay. Ms Molefe?

ADV RIFILWE MOLEFE SC: Thank you, Chair. Just to confirm the properties in Elliot

and Carla were both in the Eastern Cape?

MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct, Chair.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: And you have continually referred to we when you are

speaking of the work that was done, | would think that you personally attended to the

property?
MR RICHARD LE ROUX: Myself and the technicians, Chair.
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ADV RIFILWE MOLEFE SC: And these technicians were they employed by any of the

Bosasa Groups?

MR RICHARD LE ROUX: They were employed by Sondolo IT__ Bos&s =

ADV RIFILWE MOLEFE SC: Were there any other persons at the propesty who were
not from Bosasa?
MR RICHARD LE ROUX: No, Chair.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: And can you recall how much the project cost?

MR RICHARD LE ROUX: Well for ali three projects the approximate value of all three
projects were R300 000.
CHAIRPERSON: For all three residences you mean?

MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct, Chair.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: And the work done on the properties was this done on a

once off basis or was there ongoing maintenance?

MR RICHARD LE ROUX: The two Eastern Cape properties we only went back once

after, | cannot recall the month or the date. We had to go and do maintenance on the
two systems. The — ! remember the Carla property the UPS had packed up and we had
bought a new UPS on our way down and we installed it at Carla, but we only did

maintenance at those two premises once after the installation was done.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: And the first property in Boksburg?

MR RICHARD LE ROUX: We would do, [ would not say regular maintenance, but we

had been there quite a few timeé to sort out cameras and lighting issues and to do

playbacks for the client at the end of the day.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: And can you recall over what period be it months or

years that this ongoing maintenance was done?

MR RICHARD LE ROUX: | cannot recall. Like | said it is very difficult to pinpoint
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months and years and things like that.

CHAIRPERSON: How, excuse me, how did you come to the figure of R300 000 when
you say the value of — the approximate vatue of the equipment supplied and work done
in regard to the three residences was R300 0007

MR RICHARD LE ROUX: ltis jﬁst my recoilection, Chair, the invoices that | gave fo
Angelo.

CHAIRPERSON: Yes.

MR RICHARD LE ROUX: Thatis why | am saying it was approximately.

CHAIRPERSON: Yes.

MR RICHARD LE ROQUX: | cannot say it was exactly R300 000.
CHAIRPERSON: Yes.

MR RICHARD LE ROUX: It might have been more it might have been a little bit less.

CHAIRPERSON: QOkay, alright.
ADV RIFILWE MOLEFE SC: And having and being involved in these special projects
you would be able to estimate how much a special project would have cost Bosasa?

MR RICHARD LE ROUX: More ofr less,

ADV RIFILWE MOLEFE SC: In addition to the invoices?

MR RICHARD LE ROUX: Approximately yes, but the invoices will be able to give you

an exact amount of what the project cost.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: Yes, and that is...[intervenes]

CHAIRPERSON: The invoices - so if one wanted to look at the invoices relating to a
particular residence that you attended to as part of the special projects one would be
able to identify that these invoices relate to that particular residence?

MR RICHARD LE ROUX: That is correct, Chair, to my recollection if | can recall each

invoice had a project name on it if | am not mistaken.
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CHAIRPERSON: Okay, alright. Thank you.

MR RICHARD LE ROUX: As a reference.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: And would you have written the project name on the

invoice?

MR RICHARD LE ROUX: No it would have been printed on.

ADV RIFILWE MOLEFE $C: [t would have...[intervenes]

MR RICHARD LE ROUX: By the supplier, because they print a copy of the invoice and

on the invoice it would have Angelo Agrizzi's name on there and then it would have a
reference on there and then the reference would be the reference of the project at the
end of the day.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: But the reference would be provided to the supplier?

MR RICHARD LE ROUX: That is correct.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: Thank you. 'Now in paragraph 31 to 42 you speak of

another property. In respect of whose propetty was this special project undertaken?

MR RICHARD LE ROUX: Yes, it was, Chair.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: In respect of who?

MR RICHARD LE ROUX: Dudu Myeni.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: And can you recall how many properties were attended

to?

MR RICHARD LE ROUX: Only the Richardsbay property.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: And at whose instruction was this special project

undertaken?

MR RICHARD LE ROUX: Trevor Mathenjwa and Gavin Watson.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: Was any special name given to the project?

MR RICHARD LE ROUX: No, Chair, not to my recollection.
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ADV RIFILWE MOLEFE SC: And can you recall when this project was undertaken?
MR RICHARD LE ROUX: | cannot recall the month or the year when it was done,

undertaken.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: Did you attend personally to the property in

Richardsbay?

MR RICHARD LE ROUX: Can | explain how we...[intervenes]

' ADV RIFILWE MOLEFE SC: No, first answer yes or no? Did you personally attend to

the property in Richardsbay?

MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct, Chair,

ADV RIFILWE MOLEFE 8C: And were you accompanied by anyone?

MR RICHARD LE ROUX: By Trevor Mathenjwa, Chair.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: And who is Trevor Mathenjwa?
MR RICHARD LE ROUX: He is one of the Directors at African Global.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: And how did you get to Richardsbay?

CHAIRPERSON: Well maybe let us start with this. How did it come about that you

attended to this project?

MR RICHARD LE ROUX: Chair, | was phoned by Trevor Mathenjwa and i was told that

I had to meet him at the office the very next morning we were flying down to
Richardsbay. He never told me who the client was or anything like that. He said it was
an instruction given by Gavin Watson. What we done was | met him at the office the
very next morning. Now unfortunately the smaller airports there is only one fiight out
and one flight back in the afternoons.

CHAIRPERSON: Is that to Richardsbay?

MR RICHARD LE ROUX: To Richardsbay that is correct, Chair.

CHAIRPERSON: Yes.
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MR RICHARD LE ROUX: And basically what we done was we flew down to Durban

alright, we rented a car and we drove up to Richardsbay.
CHAIRPERSON: At what stage did you get to know that you were going to
Ms Dudu Myeni's residence?

MR RICHARD LE ROUX: Chair, it was only on the way back from Richardsbay on our

flight on the way back that | learnt that it was for Dudu Myeni.
CHAIRPERSON: And who told you?

MR RICHARD LE ROUX: Trevor Mathenjwa, Chair,

CHAIRPERSON: Yes, okay so you flew down to Durban and then what happened?

MR RICHARD LE ROUX: We hired a car, we drove up to Richardsbay. Alright, We

got to Richardsbay, [ was busy doing the site survey, alright, | did not see who Trevor
was having a meeting with, he went inside of the residence, had a meeting with
whoever he was having a meeting with. | have done my site survey where it was told
that electric fence, a full CCTV IP system had to be put in with the capabilities of offsite
monitoring on a mobile phone and an alarm system with parameter beams.
CHAIRPERSON: Yes.

MR RICHARD LE ROUX: So | went and done my site survey and when | was finished |

waited for Trevor Mathenjwa to come out of his meeting and then we departed.
CHAIRPERSON: How long were you and him at this residence more or less?

MR RICHARD LE ROUX: Chair, it would not have been more than anr hour.

CHAIRPERSON: Yes, okay. And then after that did you catch a — did you drive to

Durban?

MR RICHARD LE ROUX: No, Chair, we stayed in Richardsbay that night.

CHAIRPERSON: Yes, and you refurned the following day?

MR RICHARD LE ROUX: We returned the following day, Chair, that is correct.
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CHAIRPERSON: And did you fly out of Richardsbay or did you...[intervenes]

MR RICHARD LE ROUX: We flew out from Richardsbay, yes, Chair.

CHAIRPERSON: To Johannesburg?

MR RICHARD LE ROUX: To Johannesburg,

CHAIRPERSON: Okay, then continue.

ADV RIFILWE MOLEFE SC: And paragraph 35 you narrate what happened the

following morning and you were given a certain instruction in respect of the house.

What was the instruction?

MR RICHARD LE RQUX: Chair, what had happened to my recollection the house was
10 burgled either that night or early hours of that morning and | am not sure if Trevor got

the phone call that night, alright, or the early hours of the following morning but it, it, he

said to me that what we have got to do is we have got to make a turn past the house

first before we fly back to Johannesburg.

ADV REFILWE MOLEFE SC: And is there anything specific that you had to attend to

at the house?

MR RICHARD LE ROUX: [ basically had to attend to the electric fence, the CCTV

System and the alarm system.

CHAIRPERSON: [s this now on the morning on which you were to depart for

Johannesburg?

20 MRRICHARD LE ROUX: No. That.

CHAIRPERSON: Or much later?

MR RICHARD LE ROUX; No that would be much tater.

CHAIRPERSON: Oh.

MR RICHARD LE ROUX: We would do the installation then.

CHAIRPERSON: Okay.
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MR RICHARD LE ROUX: That moming [, | waited in the vehicle Chair.

CHAIRPERSON: Okay.

MR RICHARD LE ROUX: |, 1, | did not go into the house.

CHAIRPERSON: Yes.
MR RICHARD LE ROUX: Where we had the meeting with regards to the break in and
things like that.

CHAIRPERSON: Yes, okay.

ADV REFILWE MOLEFE SC: And did you receive any further instructions in respect of

the property?

MR RICHARD LE RQUX: In what sense?

ADV REFILWE MOLEFE SC: Well you had done your survey when you were in the

Richards Bay. The next morning you were also instructed to go past the house before
leaving for Johanneshurg. What, did you receive any further instruction of work to now

be done on the property?

MR RICHARD LE ROUX: No, 1 only received that instruction when we were on our

way back to, to Johannesburg on the flight.

ADV REFILWE MOLEFE SC: And what was, what was the instruction?

MR RICHARD LE ROUX: That when we land | needed to make arrangements that we

had to leave still that afternoon for Richards Bay because there was a, a robbery at, at
the premises and we had to make the arrangements with the relevant suppliers that we
could collect; that we would collect the stock in Durban itself, but we had to get the
team together as soon as we landed, arrange a vehicle which | arranged from
Oam Frans Vorster. |t was a double cab, because the other three vehicles were being
utilised at that stage. So | had to make quick arrangements to, to, to leave that

afternoon with the technicians down to Richards Bay.
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ADV REFILWE MOLEFE SC: So you land from Richards Bay in Johannesburg and on
the very same day you are given an instruction to return to Richards Bay and attend to
the property and you get a car from Mr Vorster and you then drive back to Richards
Bay?

MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct Chair.

CHAIRPERSON: Did, did you drive from Johannesburg to Richards Bay?

MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct Chair.

CHAIRPERSON: And now were you driving by yourself or with a team?

MR RICHARD LE ROUX: With the team Chair.

CHAIRPERSON: How many of you were?

MR RICHARD LE ROUX: Chair to my recollection there were three technicians and
myself.

CHAIRPERSON: Yes. Okay, proceed.

ADV REFILWE MOLEFE SC: And you drove to Richards Bay. Was this fo

Ms Dudu Myeni's residence?

MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct Chair.

ADV REFILWE MOLEFE $C: And what did you then do when you arrived at the

residence of Ms Dudu Myeni?
MR RICHARD LE RQUX: No, we arrived very fate that night. We walked into &, a bed
and breakfast. We only attended the property the very next morning again.

ADV REFILWE MOLEFE SC: When you went to the property was there any work

done?

MR RICHARD LE ROUX: No, there was no work done. | basically just took the guys

through to go show them where the property was and we would start establishing what

needed to be done and where it needed to be placed for example and while we were

Page 72 of 144

T32-GSM-253

\13



BOSASA-03-445 T32-GSM-254

74

31 JANUARY 2019 — DAY 44

busy with that | was also on the phone to the suppiiers to make necessary
arrangements to collect the stock either later that day or the following morning to start
the installation.

ADV REFILWE MOLEFE 8§C: So in addition to showing the people who you were with
the property and what needed to be done did you collect the stock as you have referred
to?

MR RICHARD LE ROUX: Yes, we did collect the stock.

ADV REFILWE MOLEFE SC: And is this on the following day, the same morning?

MR RICHARD LE ROUX: Chair to my recollection ! think it was the following day.
10 ADV REFILWE MOLEFE SC: So this would now the second day in Richards Bay?
MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct Chair.

ADV REFILWE MOLEFE SC: And what then happened after collecting the supplies?

MR RICHARD LE ROUX: We started with the installation at the premises.

ADV REFILWE MOLEFE SC: On the second day?

MR RICHARD LE ROUX: On the second day.

ADV REFILWE MOLEFE SC: And how long did this take? Can you recall?

MR RICHARD LE ROUX: It took us about three to four weeks.

ADV REFILWE MOLEFE $C: So are you saying that you stayed in Richards Bay for

three to four weeks?

20 MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct Chair.

ADV REFILWE MOLEFE SC: And when did you return to Johannesburg?

MR RICHARD LE ROUX: When the project was complete.

ADV REFILWE MOLEFE SC: Okay and do you know how much the project cost?

MR RICHARD LE ROUX: The approximate value of the project was 250 000.

ADV REFILWE MOLEFE SC: Yes. In paragraph 39 you speak of a conversation that
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you had, With whom did you have this conversation?

MR RICHARD LE ROUX: Sorry, which paragraph?

ADV REFILWE MOLEFE SC: Paragraph 39 of your statement.

MR RICHARD LE RQUX: | had this conversation with Angelo Agrizzi.

ADV REFILWE MOLEFE SC: And was this in person or over the phone?

MR RICHARD LE ROUX: It was over the phone.
ADV REFILWE MOLEFE SC: And when did it take place?

MR RICHARD LE ROUX: It took place when | was almost back at our Head Office

after the installation was complete.
10  ADV REFILWE MOLEFE S$C: So was this while you were driving back to the Head
Office?

MR RICHARD LE ROUX: That is correct Chair.

ADV REFILWE MOLEFE SC: Driving from Richards Bay?

MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct Chair.

ADV REFILWE MOLEFE SC: And what was the conversation about?

MR RICHARD LE ROUX: Angelo Agrizzi had phoned me and instructed me not to

return back to the office, because there were two officers there to arrest me to take me

back to Richards Bay.

CHAIRPERSON: Police officers?

20 MR RICHARD LE ROUX: | am not sure if they were police officers or investigators. He

just said to me officers.

CHAIRPERSON: Okay, alright.

ADV REFILWE MOLEFE SC: And did he state why you were going to be arrested?

MR RICHARD LE ROUX: Because of the break in at Richards Bay.

ADV REFILWE MOLEFE SC: At whose property in Richards Bay?
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MR RICHARD LE ROUX: At Dudu Myeni's property.

ADV REFILWE MOLEFE SC: What did you then say in response?

MR RICHARD LE ROUX: | said to Angelo | have contacted Trevor on numerous

occasions while we were down there, becaﬁse | was investigated by the invesfigating
officers who were dealing with the property and the, the, the break in and he instructed
me that under no circumstances do 1 even mention the name Bosasa. He said.

ADV REFILWE MOLEFE SC: No. Okay, sorry Chair.

CHAIRPERSON: Before, before this while you were at Ms Myeni's residence had you
been confronted by anybody in connection with the afleged burglary in her residence?

10 MRRICHARD LE ROUX: Chair when you say confronted, confronted by the

investigators?

CHAIRPERSON: Investigator or whoever. Did anybody talk to you about?

MR RICHARD LE ROUX: | was confronted by investigators at, at the premises of, of

Dudu Myeni.

CHAIRPERSON: Yes. Was this now on the day when you were with your team there

as opposed to the day when you were with Mr Mathenjwa.

MR RICHARD LE ROUX: No that was on the day that we were busy there with the

team.
CHAIRPERSON: Okay, alright and what did this person say to you?

20 MRRICHARD LE ROUX: Chair he wanted to know where we were from. | said we

were independent contractors. He asked me what company | work for. | said we are
independent contractors. We, we basically just go out doing our job at the end of the
day. |did not bring the Bosasa name up at all, because it was a strict instruction that
the Bosasa name should never come out.

CHAIRPERSON: Yes.
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MR RICHARD LE ROUX: At any of the premises or if you were confronted by anybody

[indistinct).
CHAIRPERSON: Yes.

MR RICHARD LE ROUX: It was said that if we mention the company's name alright,

you see the gate there. That gafe will be opened and you are more than welcome to
leave. So we had to take that confidentiality and keep it with ourselves.
CHAIRPERSON: Now when this person asked you this question were you inside the
premises of Ms Myeni's residence or were you outside?

MR RICHARD LE ROUX: We were in the premises Chair and we were in the dining
room section.

CHAIRPERSON: And the person was inside as well?

MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct the investigating officer.

CHAIRPERSON: Yes. s, is that how your conversation with him ended or was

anything further said between the two of you?

MR RICHARD LE ROUX; Chair from my recollection | think he came back the next

and questioned us again.

CHAIRPERSON: Yes,

MR RICHARD LE ROUX: But|, | immediately phoned Trevor and | said to him Trevor |

have got a problem, These peoble are quizzing us with the house break in the other
day. | said and here we are just here to do our job and he said to me.

CHAIRPERSON: Yes.

MR RICHARD LE ROUX: Do not worry about | wilt contact Dudu and | will make go

away that you guys can carry on and do your job, because you are not part of that; you

should not be part of that investigation, because you never broke into the premises.

CHAIRPERSON: Yes, thank you.
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ADV REFILWE MOLEFE SC: Thank you. What then happened in respect of you
being questioned or interrogated about the breaking in?

MR RICHARD LE ROUX: We were left alone after | think it was the second day to get

on with the instaliation.
CHAIRPERSON: Do you know whether the investigator was an SAPS person, officer
or was it a private investigator or insurance investigator?

MR RICHARD LE ROUX: Chair | am, it was not a SAPS. He did not have a SAPS

uniform on. So | am not sure; | was just told that he was a, an investigator.

CHAIRPERSON: Okay, thank you.

ADV REFILWE MOLEFE SC: Do you recall what the approximate value of the project

was?

MR RICHARD LE ROUX: The approximate value of the project was 250 000.

ADV REFILWE MOLEFE SC: And from what information do you base this estimate?

MR RICHARD LE RQUX: Also due to what we installed and the invoices.

CHAIRPERSON: Is it both?

MR RICHARD LE ROUX: From my recollection.

CHAIRPERSON: Is it both what you installed plus the work done or is it just this, the?

MR RICHARD LE ROUX: Thatis just the equipment Chair. That did not include.

CHAIRPERSON: Labour?

MR RICHARD LE ROUX: Accommodation or labour or anything like that. That was not

charged.

CHAIRPERSON: Okay, okay.

ADV REFILWE MOLEFE SC: And did you go to this property again? Did you return to

the Richards Bay property?
MR RICHARD LE ROUX: | did return fo the Richards Bay property. Chair | returned
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two times. The one time was when there was a problem with the, the server. We had
to rectify the software and the second time | returned there, there was a problem with
the power and the UPS had packed up. So [ went into Richards Bay town to Game and
| bought a new UPS and | replaced it and [ took the UPS back with me.

CHAIRPERSON: Did you say that this, all the expenses or the, were paid by Bosasa

for this project?

MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct Chair. It was fully paid by Bosasa.
CHAIRPERSON: Yes. You said that towards the end of your affidavit | think you say is
it some or all the residents that you give evidence about today?

MR RICHARD LE ROUX: We visited four residences Chair.

CHAIRPERSON: Yes. So this one that you say you were told was Ms Dudu Myeni's
one you are quite clear about it? You can take anyone who wants to go you can take
them there?

MR RICHARD LE ROUX: i definitely can Chair.

CHAIRPERSON: Yes. Are there any special features that you that you remember

quite well?

MR RICHARD LE ROUX: Chair.

CHAIRPERSON: In regard to the house?

MR RICHARD LE ROUX: The house was on the comer and there is a bit of like an

arch right on the corner.

CHAIRPERSON: Yes.

MR RICHARD LE ROUX: And in front of that arch is a water feature, water fountain.

CHAIRPERSON: Yes.

MR RICHARD LE ROUX: Right and when you, there are two gates.

CHAIRPERSON: Yes.
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MR RICHARD LE ROUX: There is a gate here and there is a gate on the side here.
CHAIRPERSON: Yes.

MR RICHARD LE ROUX: When you drive into the main gate there is a, a fish pond, a
kot pond on the right hand side and there left hand side of the main entrance as you
walk into the house.

CHAIRPERSON: Yes. Okay, thank you.

ADV REFILWE MOLEFE SC: And did you, did you state if you can recall when this

project was undertaken?

MR RICHARD LE RQUX: 1cannot recall the date Chair.

ADV REFILWE MOLEFE SC: You cannot recall. Even when you returned to the

property you cannot recall the dates?

MR RICHARD LE ROUX: | cannot recall the date Chair.

CHAIRPERSON: During the time that you were at this residence did you interact with

any person who stayed in the residence?

MR RICHARD LE ROUX: Chair | gave feedback to Ms Dudu Myeni. It was in the

kitchen of her residence. | had explained fo her what we were doing and what was
going on and | gave her feedback that way.

CHAIRPERSQON: Oh.

MR RICHARD LE ROUX: But | did not interact with her on a daily basis, no.

CHAIRPERSON: Oh, but you did actually one of the days when you were there in the

residence she was also there?

MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct Chair.

CHAIRPERSCN: And you spoke to her?

MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct Chair.

CHAIRPERSON: And you told her what you'had done?
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MR RICHARD LE ROUX: Thatis carrect Chair.
CHAIRPERSON: Okay, thank you.

ADV REFILWE MOLEFE SC: Thank you and in your excha nge with Ms Myeni can you
recall whether any mention of Bosasa was made?

MR RICHARD LE ROUX: No, I cannot recall anything Chair.

ADV REFILWE MOLEFE SC: That is fine. In paragraphs 43 to 44 of your statement
you speak of another project. In respect of whose property was this project?
CHAIRPERSON: | am, | am sorry Ms Molefe. | am sorry to interrupt you. During your
conversation with Ms Myeni is there anything that she said in regard to your report that
you remember that you want to share with us?

MR RICHARD LE ROUX: Chair we just shared what [ had basically been doing.
CHAIRPERSON: Yes.

MR RICHARD LE ROUX: Where the alarm equipment was.

CHAIRPERSON: Yes.
MR RICHARD LE ROUX: And things like that [indistinct], We did not; that is all we

spoke about was the actual equipment nothing else Chair,

CHAIRPERSON: Okay, thank you.

ADV REFILWE MOLEFE SC: And can you just clarify? This exchange that you had

with Ms Myeni was it on your first visit or your subsequent visits?

MR RICHARD LE ROUX: No, it was on our very first visit,

ADV REFILWE MOLEFE SC: Okay. In paragraph.

CHAIRPERSON: [am sorry. The first visit was with you and Mr Mathenjwa?

MR RICHARD LE ROUX: No.

CHAIRPERSON: And then you went way and then you came back,

MR RICHARD LE RQUX: Sorry, the second visit Chair,
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CHAIRPERSON: Second visit?

MR RICHARD LE ROUX: Yes.

CHAIRPERSON: Okay.

MR RICHARD LE ROUX: When we were there to do the installation Chair.

CHAIRPERSON: Ja, okay.

MR RICHARD LE RQUX: Sorry.

CHAIRPERSON: When you were with your team?

MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct Chair.

CHAIRPERSON: Okay.

10 ADV REFILWE MOLEFE SC: And on the second visit was Mr Mathenjwa there?

MR RICHARD LE ROUX: No, Chair.

ADV REFILWE MOLEFE SC: Thank you. Can you then move onto the next project

which you speak of in paragraphs 43 and 44? In respect of whase property was this

project undertaken?

MR RICHARD LE ROUX: Richmond M, Chair.

ADV REFILWE MOLEFE SC: And on whose instruction was this project undertaken?

MR RICHARD LE ROUX: | was instructed by Gavin Watson with Angelo Agrizzi's

knowledge.

ADV REFILWE MOLEFE SC: Can you recall how many properties were attended to?

20 MRRICHARD LE ROUX: Two properties, Chair.

ADV REFILWE MOLEFE SC: And where were the properties located?

MR RICHARD LE ROUX: The one was Greenbushes and the other one was

Colchester Chair.

ADV REFILWE MOLEFE SC: And where, where, where about is that?

MR RICHARD LE ROUX: In the Eastern Cape,
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ADV REFILWE MOLEFE SC: So both properties were in the Eastern Cape?

MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct Chair.
ADV REFILWE MOLEFE $C: And can you recall when these properties were attended
to?

MR RICHARD LE ROUX: ! cannot recall the dates.

ADV REFILWE MOLEFE SC: And when you went to this property were you
accompanied by any of your colleagues?

MR RICHARD LE ROUX: No, the initial site survey was done by myself. Can |

elaborate a little bit more on it?

CHAIRPERSON: Ja.

MR RICHARD LE ROUX: What happened was | had gone to the airport and funny
enough Gavin Watson was on the same flight as me to PE that day and he asked me
what was | doing at the airport and | said to him that | was going down to Mr Mti's
residence to go and do the survey of the plot and his residence at Colchester and he
said to me just make sure you get it done and done ASAP please.

CHAIRPERSON: Now obviously he was not aware of your trip to these residences.

Who had given you instructions to go to these residences?

MR RICHARD LE ROUX: Angelo Agrizzi, Chair,

CHAIRPERSON: Okay.

ADV REFILWE MOLEFE SC: Okay and when Mr Angelo Agrizzi gave you these
instructions were you given a timeline within which to visit the properties?

MR RICHARD LE ROUX: No, there was no timeline given.

ADV REFILWE MOLEFE SC: You were explaining to the Chair that you went on your

first visit for a site survey?

MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct Chair,
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ADV REFILWE MOLEFE SC: Was it in respect of both properfies?

MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct Chair.

ADV REFILWE MOLEFE SC: And in respect of both properties did you ever return?

MR RICHARD LE ROUX: Yes, we did Chair to do the installation.

ADV REFILWE MOLEFE SC: And what work was done?

MR RICHARD LE ROUX: At the Greenbushes residence a full 21 strand electric fence
was installed and perimeter safety lighting was installed.

ADV REFILWE MOLEFE SC: And at the second property?

MR RICHARD LE ROUX: A full electric.

10 CHAIRPERSON: | am sorry. | am sorry. Maybe we must do a correction there,
paragraph 43.1. You said full 21 strand electric fence was installed and perimeter
safety lighting? |
MR RICHARD LE RQUX: That is correct Chair.

CHAIRPERSON: Should we putand?

MR RICHARD LE ROUX: Please Chair.

CHAIRPERSON: Okay, thank you. Thank you.

ADV REFILWE MOLEFE SC: Thank you Chair. Please proceed and what work was

done at the second property?

MR RICHARD LE ROUX: At the Colchester residence a full electric fence perimeter

20 lighting and repairs to the alarm system were undertaken.

ADV REFILWE MOLEFE SC: Can you recall whether this work was done at the same

time?

MR RICHARD LE ROUX: !t was.

ADV REFILWE MOLEFE SC: At the respective, sorry.

MR RICHARD LE ROUX: Both,
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ADV REFILWE MOLEFE SC: At the respective properties?

MR RICHARD LE ROUX: Both properties were done at the same time. The team went

down. We left two people at the one property and two people went to the second
property. The two at the second property, the Colchester property, which was smaller
than the first property, when we finished that installation we moved over to the first
installation and assisted the other two, the other two technicians to finish that
installation.
ADV REFILWE MOLEFE SC: So the work was done on the same day?
MR RICHARD LE ROUX: [t was done over a, over a period of three weeks.

10 ADV REFILWE MOLEFE SC: So you stayed with your colleagues in Port Elizabeth for

three weeks?

MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct Chair.

ADV REFILWE MOLEFE SC: And did you ever return to any of the properties?

MR RICHARD LE ROUX: We did Chair. | cannot say how many times, but we did

return to that property fo sort out issues with the electric fence, because what would

happen is the cattle that was on the property would bump the electric fence and it

would bend the wires and we had to sort that out and the Colchester residence

because of the, the, the, the climate there it would eat through the wires and things like

that. So we would have to replace the wires and things like that on the Colchester
20  property.

CHAIRPERSON: Once again also you are quite clear about these residences?

MR RICHARD LE ROUX: iam Chair. If | had to, if you.

CHAIRPERSON: [Infervenes].
MR RICHARD LE ROUX: Sent me with the investigator | would be able to take you to

the properties.
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CHAIRPERSON: Yes, thank you.

ADV REFILWE MOLEFE SC: And you say that you could not recall the period in which

the properties were visited?

MR RICHARD LE ROUX: | cannot recall the period.

ADV REFILWE MOLEFE SC: But in your earlier evidence you did state that these
Special Projects rather were undertaken between the years 2013 to 2017. Do | have it
correctly?

MR RICHARD LE RQUX: Thatis correct when | left Special Projects.

ADV REFILWE MOLEFE SC: Yes and can you recall what was the estimate project

10  costin respect of bath these properties?

MR RICHARD LE ROUX: The approximate cost for both properties was R350 000

Chair.

ADV REFILWE MOLEFE SC: And again do you base it on the same basis of invoices?

MR RICHARD LE ROUX: Well, well the invoices and you must remember at, at, at the

sea, at the coastal areas you wﬁu!d use a different type of electric fence that could

handle those: that that, that climate at the end of the day. So that is that is based on

that cost.

ADV REFILWE MOLEFE SC: And the same payment process was followed?

MR RICHARD LE ROUX: Cash would be coltected and cash would be paid to the
20  suppliers yes.

CHAIRPERSON: So, so, so you should know the, you should have a good idea of

what each project cost, because you were the one who would get quotes. You were the

one who would get the cash from Van Zyl.

MR RICHARD LE ROUX: Thatis cosrect Chair.

CHAIRPERSON: And you were the one who would then purchase whatever you
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needed in order to fix what you had to fix in the residence/

MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct Chair.

CHAIRPERSON: Yes.

MR RICHARD LE ROUX: The properties that we done on, the further properties we

would normally arrange with suppliers down there. We would not take the stock from
Johannesburg.

CHAIRPERSON: Yes.

MR RICHARD LE ROUX: And drive down with.
CHAIRPERSON: Yes,

10  ADV REFILWE MOLEFE SC: With the stock.

CHAIRPERSON: Ja.

MR RICHARD LE ROUX: Because there was way too much stock.

CHAIRPERSON: Yes.

MR RICHARD LE ROUX: To, to carry.

CHAIRPERSON: Yes.

MR RICHARD LE ROUX: And we did not have a trailer big enough to carry all that

stock.

CHAIRPERSON: Yes, but did you carry the cash from Johannesburg to pay the
suppliers in, in the places that are far away from Johannesburg?

20 MRRICHARD LE ROUX: Thatis correct Chair.

CHAIRPERSON: Okay.

ADV REFILWE MOLEFE SC: And you said that you stayed in Port Elizabeth for three

weeks?

MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct Chair.

ADV REFILWE MOLEFE SC: Did you interact with anyone at the properties?
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MR RICHARD LE ROUX: Sorry, could you repeat that?

ADV REFILWE MOLEFE §C: Did you interact with anyone at the properties other than

your colleagues who you were with?

MR RICHARD LE RQUX: It was only myself and my team.

ADV REFILWE MOLEFE SC: So who did you find at the properties?

MR RICHARD LE ROUX: At the Greenbushes property if | am not mistaken Chair it

was Linda, | mean, Richmond Mti's brother.

CHAIRPERSON: Okay.

MR RICHARD LE ROUX: | am not sure of the name of his brother.

10 CHAIRPERSON: Yes, but.

MR RICHARD LE ROUX: And then when we did the property at Coichester, when we
did the installation we were driven by another, | cannot remember his name. We were
taken there by him.

CHAIRPERSON: Yes, okay.

ADV REFILWE MOLEFE 8C:  And did the person introduce themselves as

Richmond Mti's brother?

MR RICHARD LE ROUX: That is correct Chair. | would just like to add Chair later on

during the instalfation we did meet Richmond Mfi at the premises.

CHAIRPERSON: Oh, at which one of the two houses?

20 MRRICHARD LE ROUX: Atthe Greenbushes residence.

CHAIRPERSON: Okay, thank you. You, you, you, you knew him before then or you

were meeting him for the first time?

MR RICHARD LE ROUX: | was meeting him for the first time Chair.

CHAIRPERSON: QOkay.

ADV REFILWE MOLEFE SC: And did he introduce himself as Richmond Mti?
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MR RICHARD LE RQUX: Thatis correct Chair.

ADV REFILWE MOLEFE SC: Thank you. We then move onto the next project which

you have called Project Jones. In respect of whose property was this project
undertaken?

MR RICHARD LE RQUX: Vincent Smith, Chair.

CHAIRPERSON: Sorry.

MR RICHARD LE ROUX: Vincent Smith.

CHAIRPERSON: Okay.

ADV REFILWE MOLEFE SC: And who is Vincent Smith or who was Vincent Smith at
that point?

MR RICHARD LE ROUX: | was not sure who Vincent Smith was at that point. | only

learnt to know that he was the SCOPA Chairperson.
ADV REFILWE MOLEFE SC: And thatis what you have indicated at paragraph 457

MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct Chair.

ADV REFILWE MOLEFE SC: And whose instrucfion was this project undertaken?

MR RICHARD LE ROUX: Gavin Watson,

ADV REFILWE MOLEFE SC: And can you recall how many properties were attended

to?

MR RICHARD LE RQUX: Only one property Chair.

ADV REFILWE MOLEFE SC: And where was it located?

MR RICHARD LE ROUX: In Rocdepoart Chair. | took the investigators around to this

premises as well. So they are aware of, of the residence.

ADV REFILWE MOLEFE SC: And can you recali when you went to this property?

MR RICHARD LE ROUX: It was about two weeks ago. With the investigators?

ADV REFILWE MOLEFE SC: No. The first time in line with the special project?
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MR RICHARD LE ROUX: [am not sure of the date.

ADV REFILWE MOLEFE SC: And what work had to be done at the property?

MR RICHARD LE ROUX: It was told that | had to do an electric fence and an IP CCTV

Camera System and it had to have offsite capabilities, because when he travelled to
Cape Town he needed to see his cameras of his house on his phone in Cape Town.

ADV REFILWE MOLEFE SC: And whatis an IP CCTV?

MR RICHARD LE ROUX: It is an IP, it is; it is an IP based. | am not sure of the
terminology of the IP.

CHAIRPERSON: itis something technical? .

MR RICHARD LE RQUX: Thatis correct Chair.
ADV REFILWE MOLEFE $C: But what does it enable you to do?

MR RICHARD LE ROUX: Well basically it enables you to do offsite monitoring.

ADV REFILWE MOLEFE SC: Okay.

CHAIRPERSON: How did you come to do this project?

MR RICHARD LE ROUX: Sorry Chair.

CHAIRPERSON: How did it come about that you were engaged in this special project?

Who instructed you?

MR RICHARD LE ROUX: Gavin Watson ana Angelo Agrizzi and the Directorate Chair.

CHAIRPERSON: Okay.

MR RICHARD LE ROUX: | was, | was, when, when, when | stopped opening and

closing the offices they, they saw that they | was a trustworthy reliable person and that
is how | came into, to, to getting into Special Projects and heading Special Projects at
the end of the day.

ADV REFILWE MOLEFE SC: Upon your first visit to the property what did you do?

MR RICHARD LE ROUX: A site survey was conducted.
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ADV REFILWE MOLEFE SC: And did you visit the property again?

MR RICHARD LE ROUX: To do the installation Chair, yes.

ADV REFILWE MOLEFE SC: And did you ever have to return to the property after

doing the installation?
MR RICHARD LE ROUX: On numerous occasions Chair.

ADV REFILWE MOLEFE 8C: Can you recall over what period you returned to the

property?
MR RICHARD LE ROUX: | cannot recall the exact amount of times, but | mean we

would get a phone call from, from Vincent and he would say the electric fence is not
working or the cameras are not working or the [P router was not working and we.

ADV REFILWE MOLEFE SC: When. Continue.

MR RICHARD LE ROUX: i am sorry.

ADV REFILWE MOLEFE SC: Continue, sorry. Okay, when you say that we would.

CHAIRPERSON: | am, ! am sorry. | may have missed something. Will you just
confirm what was wrong that you had to fix or what you were instructed to do at
Mr Vincent Smith's residence? | may have missed that.

MR RICHARD LE ROUX: After the installation was done Chair?

CHAIRPERSON: No, first time, first time [int_ervenes].
MR RICHARD LE ROUX: We were instructed that an electric fence had to be erected

and a CCTC System was to be installed with offsite monitoring capabilities.

CHAIRPERSON: Okay thank; and you did that?

MR RICHARD LE ROUX: And we did that Chair, yes.

CHAIRPERSON: Okay, thank you.

ADV REFILWE MOLEFE SC: And you earlier stated that you would be; we were

contacted by Vincent. Did he contact you directly?
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MR RICHARD LE ROUX: He did Chair.
CHAIRPERSON: You mean Mr Vincent Smith?

MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct Chair.

CHAIRPERSON: Ja.

MR RICHARD LE ROUX: [ have got SMS which | have given to the legal team from
Vincent Smith.

CHAIRPERSON: Okay.

ADV REFILWE MOLEFE SC: And you said that you could not recall over what period

the ongoing maintenance had to be undertaken?

MR RICHARD LE ROUX: | cannot recall Chair,

ADV REFILWE MOLEFE 8C: You cannot recall if it is over a year over months over

weeks?

MR RICHARD LE ROUX: it was definitely more than a year.

ADV REFILWE MOLEFE SC: Okay. Do you recall what the approximate value was of

the project?

MR RICHARD LE ROUX: The approximate value of the project was R200 000 Chair.

ADV REFILWE MOLEFE SC: And the process insofar as the quotation from suppliers
was it the same process?

MR RICHARD LE ROUX: Exactly the same process as all the special projects.

ADV REFILWE MOLEFE SC: And insofar as payment was it also the same?

MR RICHARD LE ROUX: Cash.

ADV REFILWE MOLEFE 8C: Cash from Mr Jacques van Zyl?

MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct Chair.

ADV REFILWE MOLEFE SC: Now.

CHAIRPERSON: And Bosasa paid the, all the expenses?
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MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct Chair.

CHAIRPERSON: And.

MR RICHARD LE ROUX: If the router used to pack up Chair { would, | would have a
company credit card of a limit of R10 000 especially for Special Projects. | would
abviously first phone Gavin Watson or Angelo, Angelo Agrizzi before | used it and |

would purchase stuff out of the credit card, small items.

CHAIRPERSON: Okay, okay. So these, the beneficiaries of these special projects
were they ever asked to pay or to make any contribution fowards the expenses?

MR RICHARD LE ROUX: Chair | am not aware of anything.

10 CHAIRPERSON: In regard to other work that fell under your responsibilities clients had

to pay. Is that right?

MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct Chair.

CHAIRPERSON: And being head of your department or unit that you were heading

you would know if payment had been made, if invoices had been sent out or that would

be the Accounts Department?

MR RICHARD LE ROUX: That would be the Accounts Department Chair. | had

nothing to do with the payments.

CHAIRPERSON: Yes.

MR RICHARD LE ROUX: Or the invoices or anything like that for that, for the normal

20  work,

CHAIRPERSON: Yes. So, but as far as you know the beneficiaries of these projects

were never asked to pay, but.

MR RICHARD LE ROUX: Notto my knowledge.

CHAIRPERSON: You cannot be sure?

MR RICHARD LE ROUX: [ cannot be sure Chair, but not to my knowledge.

Page 92 of 144



BOSASA-03-465

10

20

T32-GSM-274

31 JANUARY 2019 — DAY 44

CHAIRPERSON: Ckay, alright. Thank you.

ADV REFILWE MOLEFE SC: Then paragraph 45.3 on page 9 of your statement you

speak about a video footage. What is this video footage about?

MR RICHARD LE ROUX: Chair there was a video footage that came out on News24 of

the technicians removing the equipment at Vincent Smith's premises and it was quite
funny because it was said on there that they were there to do mere, give mere advice of
the equipment at the end of the day, but the funny thing about i is if you look on that
video two of the technicians that are actually removing the equipment were two
technicians who worked on Special Projects. The other gentieman who is standing at
the back he is the one who actually took over Special Projects when I left Special
Projects.

CHAIRPERSON: Okay. Let us, let us go through that again. You say there was a, a

video footage in News24?

MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct Chair.

CHAIRPERSON: Which depicted certain people who were said to be technicians
removing certain equipment from Mr Smith’s residence?
MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct Chair.

CHAIRPERSON: Yes and you say one of the people who were shown on the video

footage was the person who took over Special Projects from you?

MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct Chair.

CHAIRPERSON: And there were two other people on the footage. You did not know

them?

MR RICHARD LE ROUX: | did Chair. They used to work for me.

CHAIRPERSON: You did not know them?

MR RICHARD LE ROUX: [ did Chair they used to work for me.
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CHAIRPERSON: Oh you did know them?
MR RICHARD LE ROUX: They were also part of special projects.
CHAIRPERSON: Oh they were part of special projects?

MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct Chair.

CHAIRPERSON: Oh so they belonged fo Sondolo?

MR RICHARD LE ROUX: Sondolo Chair. The — how it happened was they would —
they drove down the driveway with the unbranded vehicles alright.

CHAIRPERSON: Yes.

MR RICHARD LE ROUX: With the unbranded vehicles and the normal number plates.

CHAIRPERSON: Yes.

MR RICHARD LE ROUX: The technicians, the one that took over special projects from
me actually gets unchanged in front of the one camera by the garage.

CHAIRPERSON: Yes.

MR RICHARD LE ROUX: And he puts on his normal personal shirt and the other two

technicians came with their personal shirls at the end of the day.
CHAIRPERSON: Yes.

MR RICHARD LE ROQUX: Civilian shirts.

CHAIRPERSON: Okay thank you.

ADV REFILWE MOLEFE: Do you have any information as to why they were removing

the cameras?

MR RICHARD LE RQUX: | do not have any information.

ADV REFILWE MOLEFE: Okay and do you know what the approximate value of this

project at this property was?

MR RICHARD LE ROUX: Approximately. Of this property? R200 000,00 Chair.
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ADV REFILWE MOLEFE: And your estimate is based on the same basis that you have
earlier referred to?

MR RICHARD LE ROUX: That is correct Chair.

ADV REFILWE MOLEFE: Can we then move to paragraph 47 to 49 where you set out
details relating to what you have called Project Bramley. In respect of whose property
did this project relate?
MR RICHARD LE ROUX: Chair this property belonged to Thabang Makwetla.
ADV REFILWE MOLEFE: And do you know what position Mr Makwetla held at that
point?

10 MRRICHARD LE ROUX: I did not know at that point Chair.
ADV REFILWE MOLEFE: Can you recall when this project was undertaken?

MR RICHARD LE RQUX: [ cannot recall the dates or the months.

ADV REFILWE MOLEFE: At whose instruction was this project undertaken?

MR RICHARD LE ROUX: This instruction came from Gavin Watson directly.

ADV REFILWE MOLEFE: And

CHAIRPERSON: Do you know what position he holds now?
MR RICHARD LE RQUX: Chair | am not a hundred percent sure but | think he is the
Deputy Correctional Services Minister.

CHAIRPERSON: Okay.

20 MRRICHARD LE ROUX: | am not a hundred percent sure Chair.
CHAIRPERSON: You are not sure okay alright.

ADV REFILWE MOLEFE: And can you recall how many properties were attended to?

MR RICHARD LE RQUX: There was only one property Chair.

ADV REFILWE MOLEFE: And where was the property situated?

MR RICHARD LE ROUX: in Brarhley itself.
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ADV REFILWE MOLEFE: Is that where the name comes from?

MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct Chair.

ADV REFILWE MOLEFE: And what had to be done in terms of this project?

MR RICHARD LE RQUX: We had to do a full electric fence, a full IP based CCTV
system with offsite monitoring and a fuil alarm system with beams.

ADV REFILWE MOLEFE: You just stated that we - | am assuming that you attended
personally to the property?

MR RICHARD LE ROUX: Sorry can you repeat that?

ADV REFILWE MOLEFE: Did you go in person to the property?

MR RICHARD LE ROUX: To do the site survey?

ADV REFILWE MOLEFE: Yes.
MR RICHARD LE ROUX: Yes [ did Chair.

ADV REFILWE MOLEFE: And who were you accompanied by?

MR RICHARD LE ROUX: | was accompanied by myself.

ADV REFILWE MOLEFE: Sorry,

MR RICHARD LE ROUX: 1was there by myself to do the site survey.

ADV REFILWE MOLEFE: Okay thank you. And other than the site survey did you

return to the property?

MR RICHARD LE ROUX: Yes we did Chair to do maintenance on the electric fence,

the alarm system and on the camera system.
CHAIRPERSON: Well after the survey you would come back to do the installation is it
not?

MR RICHARD LE RQUX: Thatis correct Chair.

CHAIRPERSON: You came back after the survey to do the installation?
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MR RICHARD LE ROUX: |came back after the survey Chair to do the — to - basically

what | have done | went and done the survey under Gavin Watson's instruction. | then
phoned Angelo Agrizzi who was not aware of this project and | said to him | just need to
bring to your attention that | am being instructed by Gavin to do this project. He said
not a prablem go and do the survey | will talk to Gavin and find out what has to be done
there and { will get back to you.

CHAIRPERSON: Yes and then the — what did the survey reveal that needed to be
done?

MR RICHARD LE ROUX: Sorry Chair.

CHAIRPERSON: What did your survey reveal needed to be done?

MR RICHARD LE ROUX: Chair where the area is situated like 1 say | do not want to

reveal addresses and things like that it is very, it is very...
CHAIRPERSON: Do not. | mean what wés wrong, what needed fo be done that is

what | want to know?

MR RICHARD LE ROUX: Electric fence, CCTV, IP based CCTV system with offsite

monitoring capabilities so that he could also see on his phone and an alarm system
with beams.
CHAIRPERSON: And did you subsequently return and installed all of those?

MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct Chair.

CHAIRPERSON: Okay continue,

ADV REFILWE MOLEFE: Thank you Chair. And when you refurned to the property

were you accompanied hy anyone?

MR RICHARD LE ROUX: By the technicians Chair.

ADV REFILWE MOLEFE: And over what period was this work undertaken?

MR RICHARD LE ROUX: It would have been about two to three weeks.
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ADV REFILWE MOLEFE: Can you recall how many times you had to return to the

property?
MR RICHARD LE ROUX: To do the maintenance?

ADV REFILWE MOLEFE: Yes.

MR RICHARD LE ROUX: | cannot recail Chair.

CHAIRPERSON: A number of times on or

MR RICHARD LE ROUX: | cannat recali the times Chair.

CHAIRPERSON: Or you might not have returned to do maintenance?
MR RICHARD LE ROUX: | am not — | do not have the times Chair.
CHAIRPERSON: You cannot remember?

MR RICHARD LE ROUX: No | cannot remember Chair.

CHAIRPERSON: Okay. While you were at the residence - at this residence did you

interact with anybody who lived there?

MR RICHARD LE ROUX: Chair at first no. | interacted with Ms Makwetla's son at the

beginning.
CHAIRPERSON: Yes.

MR RICHARD LE ROUX: Thereafter [ did meet Mr Makwetla.

CHAIRPERSON: Yes.

MR RICHARD LE ROUX: And we spoke on a few occasions while we were busy with

the installation,
CHAIRPERSON: Yes.

MR RICHARD LE ROUX: And thereafter he would also contact me via a phone call.

CHAIRPERSON: Yes.

MR RICHARD LE ROUX: Alright to say that there was a problem with the alarm or

there was a - there is sms's that | have to the investigation team as well.
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CHAIRPERSON: Yes okay. And when

was a problem with the alarm or whate s ESEIEES
fix that? T

MR RICHARD LE ROQUX: | would eith e e —————

CHAIRPERSON: Sorry?
MR RICHARD LE ROUX: | would eith ee—m———————e——————————————————

would go back myself.
CHAIRPERSON: Okay alright thank y Com s e s i "

ADV REFILWE MOLEFE: Thank you < s e —

cost was for this project?

MR RICHARD LE ROUX: The approxir = =

ADV REFILWE MOLEFE: And the samrsm — Sesm smm 55 S S

MR RICHARD LE ROUX: That is COITe saum—— e ey i e <=

ADV REFILWE MOLEFE: And insofar

MR RICHARD LE ROUX: It was all pai<

ADV REFILWE MOLEFE: In paragrafome: o . i e

which you — which is rather referredto eneeeeesesesnn— —n

was this project?

MR RICHARD LE ROUX: Mricannotp = & . Iy

ADV REFILWE MOLEFE: Canyou plegr=—e——= = — = — — = —

CHAIRPERSON: Mbulelo.

MR RICHARD LE ROUX: Mbulelo.

CHAIRPERSON: Was that the name or s mmes = == e —a
MR RICHARD LE ROUX: Chair lamnot—— . = . ——

surname.
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CHAIRPERSON: Yes okay. And when he would contact you subsequently to say there
was a problem with the alarm or whatever would — did you — would you then go back to
fix that?

MR RICHARD LE ROUX: | would either dispatch somebody or go back myself Chair.

CHAIRPERSON: Sorry?

MR RICHARD LE ROUX: 1would either dispatch somebody, ane of the technicians or |
would go back myself.

CHAIRPERSON: Okay alright thank you.

ADV REFILWE MOLEFE: Thank you Chair. And can you recall what the approximate

cost was for this project?

MR RICHARD LE ROUX: The approximate cost of the project was R350 000,00 Chair.

ADV REFILWE MOLEFE: And the same process was followed insofar as quotation?

MR RICHARD LE ROUX: That is correct Chair.

ADV REFILWE MOLEFE: And insofar as cash payments?

MR RICHARD LE ROUX: It was all paid for in cash by Bosasa.

ADV REFILWE MOLEFE: In paragraph 50 and 51 you speak of yet another project

which you — which is rather referred to as Project Prasa. In respect of whose property
was this project?
MR RICHARD LE ROUX: Mr | cannot pronounce the name. | think itis Mbulelo.

ADV REFILWE MOLEFE: Can you please spell it?

CHAIRPERSON: Mbulelo.

MR RICHARD LE ROUX: Mbulelo.

CHAIRPERSON: Was that the name or the surname do you know?

MR RICHARD LE ROUX: Chair | am not a hundred percent sure [ think it was his

sumame,
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CHAIRPERSON: Okay.

ADV REFILWE MOLEFE:

have it?

MR RICHARD LE ROUX:

ADV REFILWE MOLEFE:

MR RICHARD LE ROUX:

ADV REFILWE MOLEFE:

MR RICHARD LE ROUX:
ADV REFILWE MOLEFE:

MR RICHARD LE ROUX:

ADV REFILWE MOLEFE:

MR RICHARD LE ROUX:

ADV REFILWE MOLEFE:

MR RICHARD LE ROUX:

MR RICHARD LE ROUX:

CHAIRPERSON: Okay.|

MR RICHARD LE ROUX:

CHAIRPERSON: Yes.

MR RICHARD LE ROUX:

CHAIRPERSON: Ja.
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Can you please spell the name or surname Mbulelo as you

M-b-u-l-e-i-0.

And at whose instruction was this property attended to?

It was an instruction from Syvion Dlamini and Angelo Agrizzi.
Who is Syvion Dlamini?

He is a director of African Global.

And can you recall where the property is situated?

In Randburg Chair.

Was this only one property attended to?

That is correct Chair.

And can you recall when you visited the property?

| cannot recall the dates,

CHAIRPERSON: Why did you call it Project Prasa?

Chair | was just told that he worked for Prasa.

I was not told his position or anything like that.

| did not want to get involved in that kind of negotiations.

MR RICHARD LE ROUX: | was just told that he worked for Prasa and that is why we

gave it the Project name Prasa.

CHAIRPERSON: Okay thank you.

ADV REFILWE MOLEFE:

And did you personally attend to this property?
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MR RICHARD LE ROUX: To do the survey yes | did.

ADV REFILWE MOLEFE: Were you accompanied on your first visit?

MR RICHARD LE ROUX: When | was there Syvion Dlamini and Angelo Agrizzi were at
the premises.
ADV REFILWE MOLEFE: And did you have any interaction with anyone other than
Syvion Dlamini and Angelo Agrizzi?
MR RICHARD LE ROUX: Nope.
ADV REFILWE MOLEFE: And did you return to the property?
MR RICHARD LE ROUX: Yes to do the installation Chair.

10 ADV _REFILWE MOLEFE: Can you recall after what period you returned to the
property?
MR RICHARD LE ROUX: It would have been probably about a week after the site

survey was done.
ADV REFILWE MOLEFE: And when you retumed to the property were you
accompanied by anyone?

MR RICHARD LE ROUX: The technicians Chair.

ADV REFILWE MOLEFE: And what work was done?

MR RICHARD LE ROUX: We installed a full IP based CCTV system. A brand new

gate motor and an intercom system.
20 ADV REFILWE MOLEFE: And on your second visit did you have any interaction other
than with the technicians?

MR RICHARD LE ROUX; No interaction with anybody except the technicians.

ADV REFILWE MOLEFE: Did you ever return to the property?

MR RICHARD LE ROUX: To do maintenance once or twice.

ADV REFILWE MOLEFE: Can you remember over what period?
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MR RICHARD LE ROUX: It would have been over a period of about three to four

months. | have — sorry.

ADV REFILWE MOLEFE: Carry on.

MR RICHARD LE ROUX: | have given the investigators a - sms's as well where | was

instructed on a Sunday morning = he could not get out of his yard.

ADV REFILWE MOLEFE: Who is he?

MR RICHARD LE ROUX: Mr

CHAIRPERSON: Mbulelo.
MR RICHARD LE ROUX: Mbulelo.

10 ADV REFILWE MOLEFE: And did he contact you directly?

MR RICHARD LE ROUX: Via sms yes because | was in church.

ADV REFILWE MOLEFE: Okay.

CHAIRPERSON: What was the occasion? You started telling us and then you

stopped.
MR RICHARD LE ROUX: Chair what happened was he had apparently had a power

tailure in the area and the battery had run flat and he could not get out of his gate.

CHAIRPERSON: Oh okay.

MR RICHARD LE ROUX: So ! had to send somebody there with the key to go and

override the gate so we could put it on manual.

20 CHAIRPERSON: Okay.

ADV REFILWE MOLEFE: Did you have any other interaction with Mr Mbulelo?

MR RICHARD LE ROUX: Not after that no. -

ADV REFILWE MOLEFE: And the interaction that you had about the gate was it only

about the gate?
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MR RICHARD LE ROUX: [t was only about the gate and | had sent - [ dispatched a
technician to go and sort it out.

ADV REFILWE MOLEFE: And can you recall what the approximate cost was of the

project?

MR RICHARD LE ROUX: The approximate cost of that project was R150 000,00.
ADV REFILWE MOLEFE: And was the same process of quotation followed?

MR RICHARD LE ROUX: Exactly the same process paid for in cash by Bosasa.
ADV REFILWE MOLEFE:; Sorry just did you state what the approximate cost was?

MR RICHARD LE ROUX: Yes the approximate cost was R150 000,00.

10 ADV REFILWE MOLEFE: Okay thank you. In paragraph 52 to 55 you speak of yet
another project. In respect of whose property was this project undertaken?
CHAIRPERSON: Before you answer that is paragraph 51 the last paragraph that falls

under Project Prasa so that from 52 it is a different project?

MR RICHARD LE RQUX: Thatis correct Chair.
CHAIRPERSON: Okay. Did you have a name for this next project or not?

MR RICHARD LE ROUX: | did not Chair. There was no name given to that project at

all.

CHAIRPERSON: Okay alright thank you.

ADV REFILWE MOLEFE: Thank you Chai'r. And in respect of who was this project
20  undertaken?

MR RICHARD LE ROUX: A Mr Desmond Nair.

ADV REFILWE MOLEFE: At whose instruction?

MR RICHARD LE ROUX: Trevor Mathenjwa instructed Angelo Agrizzi who instructed

me.

ADV REFILWE MOLEFE: And do you know who Mr Desmond Nair is?
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MR RICHARD LE ROUX: | have no ¢lue who he is Chair.
ADV REFILWE MOLEFE: And how many properties were attended to?
MR RICHARD LE ROUX: Only one property Chair.

ADV REFILWE MOLEFE; And where was it situated?

MR RICHARD LE ROQUX: In Pretoria.

ADV REFILWE MOLEFE: Can you recall when you attended to the property?

MR RICHARD LE ROUX: | cannot recall.

ADV REFILWE MOLEFE: And can you recall how many times you went to the

property?
10 MRRICHARD LE ROUX: We done — can | give you the background on the project?

ADV REFILWE MOLEFE: Yes please.

CHAIRPERSON: Ja.

MR RICHARD LE ROUX: | recall Angelo was very cross with this project because what
had happened was they had sent a project manager out to this premises and he went in
a Sondolo uniform. And questions were raised by the security company that is
guarding his house as fto why Sondolo are coming fo do an instaliation of this
magnitude at this house and | had to go there afterwards and do another survey and |
was questioned and asked where | — | said well | do not know who you are talking about
| do not know a company called Sondolo IT. | said we are just here under instruction to

20 come and do a survey and to come and install equipment.

CHAIRPERSON:; Okay.

MR RICHARD LE ROUX: | can also - sorry.

CHAIRPERSON: And who instructed you in regard fo this one is Mr Trevor

Mathenjwa?

MR RICHARD LE ROUX: Trevor Mathenjwa instructed Angelo Agrizzi who instructed
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me Chair.
CHAIRPERSON: Okay.

MR RICHARD LE ROUX: And Chair just to add on that | have taken the investigators

to that premises as well.

CHAIRPERSON: Okay thank you.

ADV REFILWE MOLEFE: On your first visit to the property did you go in person — well
you went in person actually?

MR RICHARD LE ROUX: I did go in person yes.

ADV REFILWE MOLEFE: And were you accompanied by anyone?

10 MR RICHARD LE ROUX: | was accompanied by myself. Sorry | went on my own.

ADV REFILWE MOLEFE: Okay and on the

MR RICHARD LE ROUX: Apolagies.

ADV REFILWE MOLEFE: No, no it is fine just stay calm. And on the visit that followed

wetre you accompanied by anyone?

MR RICHARD LE ROUX: By the technicians Chair fo do the installation.

ADV REFILWE MOLEFE: And can you give specifics of what was done?

MR RICHARD LE ROUX: Sorry can you repeat that?

ADV REFILWE MOLEFE: Can you please give the specifics?

MR RICHARD LE ROUX: Of what was done?

20 ADV REFILWE MOLEFE; Of whatwas done?

MR RICHARD LE ROUX: Chair we installed a full electric fence. A full IT CCTV

system and a full alarm system with beams.

ADV REFILWE MOLEFE: And did you ever return to the property?

MR RICHARD LE ROUX: | never returned to the property no but the technicians

returned | think | would say one or twice. [ do not want to say more than that but it was
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about once or twice to do some maintenance.

ADV REFILWE MOLEFE: And how do you know that they returned?

MR RICHARD LE ROUX: Because | was the one that sent them.

ADV_REFILWE MOLEFE: And can you recall over what period this angoing
maintenance took place? |

MR RICHARD LE ROQUX: | cannot recall.

ADV REFILWE MOLEFE: Can you recall the year or the month?

MR RICHARD LE ROUX: It would have been one of the recent ones so | would
presume it would have been somewhere in maybe 2016, early 2016 somewhere around
there.

ADV REFILWE MOLEFE: And can you recall the approximate cost of this project?

MR RICHARD LE ROUX: The approximate cost of the project was R200 000,00 Chair.
ADV REFILWE MOLEFE: And was the same process of quotations followed?

MR RICHARD LE ROUX: Exactly the same process it was paid for in cash by Bosasa.

ADV REFILWE MOLEFE: Okay now in paragraph 56 of your statement you speak of
an interaction between yourself and Mr Gavin Watson. |s that correct?

MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct Chair.

ADV REFILWE MOLEFE: What happened?

MR RICHARD LE ROUX: | had lost Mr Thabang Makwetla's contact details and what
happened was he was hijacked at one stage and he changed his phone number so |
asked Gavin because | was instructed to go and sort out one or two things on the
electric fence there. And | said to Gavin db not have his contact details anymore and
Gavin | have given the message fhrough to the investigators as well where he actuaily
sends me Thabang Makwetla's contact details.

ADV REFILWE MOLEFE: So it is Mr Gavin Watson who sent you the details?
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MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct Chair.

ADV REFILWE MOLEFE: Can you recall when this took place?

MR RICHARD LE ROUX: | cannot recall the date that he sent it to me. It should be on

the sms.
ADV REFILWE MOLEFE: Can you recall the year? Can you recall the year?

MR RICHARD LE ROUX: | do not want to give something that [ cannot.

CHAIRPERSON: You are not sure?

MR RICHARD LE RQUX: Not sure.

CHAIRPERSON: Ja.

ADV REFILWE MOLEFE: Thatis fine. And what was the instruction given to you?

MR RICHARD LE ROUX: In paragraph 567

ADV REFILWE MOLEFE: Yes.

MR RICHARD LE ROUX: | was informed by Gavin Watson that | was o remove all

serial numbers of all the special projects. Take the serial numbers off and discard of
the serial numbers. | had a big issue with this Chair because | said to - | phoned
Angelo Agrizzi and [ said to me look | have got an issue with this because when it
comes to warranty purposes | am not going to be able to exchange and change it out if
you know what | am trying to say. And the basic attitude was from Gavin was if it fails it
fails we replace it.

ADV REFILWE MOLEFE: So having...

CHAIRPERSON: This was removing serial numbers from?

MR RICHARD LE ROUX: The cameras, the DVR, the energisers, the equipment at the

end of the day that had serial numbers - serialised numbers. He instructed me to

remove the serial numbers.

CHAIRPERSON: Okay.
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ADV REFILWE MOLEFE: And once you received the contact details of Mr Thabang

Makwetla did you ever contact him?

MR RICHARD LE ROUX: | did.

ADV REFILWE MOLEFE: And what was the conversation?

MR RICHARD LE ROUX: It was in regards to — he had a problem with his electric

fence Chair.

ADV REFILWE MOLEFE: Was there any conversation around the removal of serial

numbers?
MR RICHARD LE ROUX: Only between Gavin Watson and myself and Angelo Agrizzi

and myself.

ADV REFILWE MOLEFE: Were you...

MR RICHARD LE ROUX: | did not - sorry. | did not speak to the clients about

removing serial numbers no.

ADV REFILWE MOLEFE: And were you ever given a reason why the serial numbers
had to be removed?

MR RICHARD LE ROUX: | was just told that they needed to be removed.
CHAIRPERSON: Do you have an idea what they could have been used for if they were
not removed?

MR RICHARD LE ROUX: Well Chair if you...

CHAIRPERSON: Could Sondolo have been traced — could they have been traced to

Sondolo?

MR RICHARD LE ROUX: Well it could have been traced back Chair because at the

end of the day when we received an invoice for the equipment especially on the camera
equipment and the DVR and the electric fence those were serialised items, So they

would record the serial numbers on the invoice. So if we had to get an invoice and take
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that invoice and go to one of the properties you would be able to take that serial
number and it would correspend with the invoice.

CHAIRPERSON: Oh okay yes. Okay thank you. Butin the - in the invoice | can
understand that if it was — an invoice was {aken by somebody from within Sondolo they
could do that but if it was somebody from outside like an investigator would there be
anything in the invoice that would te!l him or her which residence to go to in regard to
that invoice?

MR RICHARD LE ROUX: Well there would be a name on the reference Chair and |

would be able to give more information to the investigator on that name and say which
residence that was.
CHAIRPERSON: Oh so you would be the person that could give the information?

MR RICHARD LE ROUX: | wou!d be able fo do that Chair.

CHAIRPERSON: Ja okay alright thank you.

ADV REFILWE MOLEFE: Thank you Chair. In paragraph 58 of your statement you

then confirm the process insofar as paperwork and the cash payments, is this correct?
MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct Chair.

ADV REFILWE MOLEFE: And in paragraph 59 you again confirm under whose

instruction you undertook these projects?

MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct Chair.

ADV REFILWE MOLEFE: Can you just repeat the names that are stated in that

paragraph?

MR RICHARD LE ROUX: Gavin Watson, Angelo Agrizzi, Papa Leshabane, Johannes

Gumede, Trevor Mathenjwa and Syvion Dlamini.
CHAIRPERSON: Was Syvion Dlamini one of the directors?

MR RICHARD LE ROUX: Chair if | am not mistaken he was the Youth Centre Director.
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CHAIRPERSON: Oh okay.

MR RICHARD LE ROUX: [f | am not mistaken.

CHAIRPERSON: Okay let us go back to paragraph 58. In the second sentence there
you say accounts would be opened as the cash account in Angelo Agrizzi's name. Can
you talk about that a little bit more? | thought you — [ thought you just got a quote - a
quotation and then you went to Van Zyl and Van Zyl would ask you when do you need
the cash and at the right time you would come and collect the cash. | know that before
you went to Van Zyl you would go to Mr Agrizzi because he needed to sign the
quotation, is that right?

10 MRRICHARD LE ROUX: He would sign the quotation off Chair.

CHAIRPERSON: To approve it?
MR RICHARD LE ROUX: Justto approve the quotation.
CHAIRPERSON: Yes, yes. Tell me about obening an account in his name?

MR RICHARD LE ROUX: Well basically what we would do is we would open up at the

various suppliers that we would collect the equipment from but we would use Angelo

Agrizzi's name. Alright with 1 Windsor Road's address.

CHAIRPERSON: Yes that is the name of - that is the address of the company?

MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct Chair.

CHAIRPERSON: With all these residence — with all these residences is that how you
20  would open accounts with suppliers?

MR RICHARD LE ROUX; Thatis correct Chair and we would pay strictly cash.

CHAIRPERSON: Ja okay.
MR RICHARD LE ROUX: No - we would not have a thirty day account or anything like

that,

CHAIRPERSON: Yes,

Page 110 of 144



BOSASA-03-484

10

20

31 JANUARY 2019 — DAY 44

MR RICHARD LE ROUX: We would set up - when we would go to the suppliers we

would turn around and say to the suppliers we are coming through to come and collect.
| am bringing cash.

CHAIRPERSON: Ja.

MR RICHARD LE ROUX: Make sure that you — and we would go into a back room,
count the cash and they would give me the equipment.

CHAIRPERSON: Okay thank you.

ADV REFILWE MOLEFE: Thank you Chair. And in paragraph 60 you talk again about

the instruction of not disclosing to anyone that the work was being done and who it was
being done with. Can you take the Chair through that?

MR RICHARD LE ROUX: Chair like | said earlier Gavin Watson was a very

intimidating person. What he said goes. You could not question him or judge him or
you could not give your point of view through. What he said goes and nothing else
alright? | was always instructed not to disciose to anyone about the installations and
work done and Gavin Watson often said to me. Listen to me my mate | will make sure
that you never get another job as | am connected and you being a white male at your
age no-one will ever employ you if any of this information ever comes out. So for me
that is very — it is threatening. | mean | am following instruction at the end of the day
Chair.

CHAIRPERSON: Yes,

ADV REFILWE MOLEFE: And so did you follow this instruction strictly?

MR RICHARD LE ROUX: | did follow instructions to the T.

ADV REFILWE MOLEFE: In paragraph 61 you confirm again that what you have

stated in your statement is true and correct?

MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct Chair.
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ADV REFILWE MOLEFE: And in paragraph 62 of your statement you speak about the

visits that you had with the investigators to some of the properties. In which province —
in respect of which province did this visit take place?

MR RICHARD LE ROUX: We only visited four premises Chair and it was in the

Gauteng Province.

ADV REFILWE MOLEFE: And did you notice anything about any of the properties?

MR RICHARD LE ROUX: Yes Chair | noticed that when we went past Mr Vincent

Smith's residence he has still got the electric fence but he has got new cameras on the

house. | am not sure who supplied those cameras but our cameras were removed and
10 when we drove past there he had new cameras on the house.

CHAIRPERSON: Okay.

ADV REFILWE MOLEFE: And in respect of any other property?

MR RICHARD LE ROUX: Thabang Makwetla we went past his premises and we

noticed that all the cameras were removed.
CHAIRPERSON: Thank you.

ADV REFILWE MOLEFE: Okay Chair | am not certain if we should enquire as to

when publicly these visits took place as ! understand there will be further evidence

provided in respect of the visits to these properties.

CHAIRPERSON: Ja, ja no thatis fine. We = I think he said that — you said that these
20 visits happened in the last two weeks or so?

MR RICHARD LE ROUX: Thatis correct Chair.

CHAIRPERSON: With the investigators?

MR RICHARD LE RQUX: With the investigator.

CHAIRPERSON: Of the commission?

MR RICHARD LE ROUX: Yes.
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CHAIRPERSON: Ja thank you.

ADV REFILWE MOLEFE: Thank you Chair. There will be further evidence in this

respect. Chair if there are no further questibns from your side this would conclude Mr

Le Roux’s evidence. It however cannot be closed as there is anticipation of cross-

examination and we would alsc be supplementing Mr Le Roux's affidavit in line with the

annexures that have been added to his evidence,

CHAIRPERSON: Thank you. Mr Le Roux I'will release you for now. You probably will

be asked to come back at some stage in the future but we will release you for now and |

understand that you will continue to co-operate with the investigators if there is
10  anything they need from you.

MR RICHARD LE RQUX: 1 will do Chair.

CHAIRPERSON: Yes. | do understand that you came to give evidence because
summons was issued against you to come and give evidence and you had to come but
| thank you for coming to give evidence to the commission and to assist the
commission.

MR RICHARD LE ROUX: Chair it is a hell of a stress off my shoulders.

CHAIRPERSON: Okay. No thank you very much you are released for now.

MR RICHARD LE ROUX: Thank you very much.

CHAIRPERSON: Thank you.

20 ADV REFILWE MOLEFE: Thank you Chair would this be a convenient time to take the

jong adjournment?
CHAIRPERSON: Yes we will take the lunch adjournment now and resume at two. We
adjourn.

INQUIRY ADJOURNS

INQUIRY RESUMES

e —————————
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ADV PAUL PRETORIUS SC: The next witness is Mr Leon van Tonder who will be led
by Ms Buthelezi.
CHAIRPERSON: Yes, [ do not have her statement or affidavit.

ADV PAUL PRETORIUS SC: You should have, Chair, but could ! just ask the Registrar

to check your file.

CHAIRPERSON: Or | have not been told that it is there, now | certainly did not have it
jast night and this morning | asked that the legal team be approached to ask for it and |
think...[intervenes)

ADV PAUL PRETORIUS SC: Itis T4, Chair.

10 CHAIRPERSON: ! think that is when you were busy with witnesses of other people
and | was not told that it was now in.

ADV PAUL PRETORIUS $C: Chair, | am fold at least from our point of view that it was

in the file as marked T4.
CHAIRPERSON: Well this file that has got T4 | think s not the same that I had

yesterday. | think this one may have been handed up or given to...[intervenes]

ADV PAUL PRETORIUS SC: Chair, there has been additions fo the file that you had
yesterday, but at the divided T4. |

CHAIRPERSON: O, | think that may make it look like it is a new file, because there
are additions, because | do remember | did not have...[intervenes]

20 ADV PAUL PRETORIUS SC: Yes, it has been supplemented with further witness

statements. T4 has heen there for some time now. As | understand it, 1 might be

wrong.

CHAIRPERSON: Well it certainly was not in my file yesterday, last night.

ADV PAUL PRETORIUS SC: And is it there now, Chair?

CHAIRPERSON: And we spoke aboutit. Now, this one that | have here this file does
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have T5, T6.

ADV PAUL PRETORIUS SC: No, Chair, if you would go to T4 please.

CHAIRPERSON: T4, T4 is Richard le Roux. And T3 is Richard le Roux. Remember |
said to you yesterday | had two affidavits of Richard le Roux?

ADV PAUL PRETORIUS SC: ! am very sorry for that, Chair, | do not know how that
happened.

CHAIRPERSON: Well let me have a look at T5, maybe it is T5. Neo T5 is another
witness that is still to come. The next one is another witness still to come.

ADV PAUL PRETORIUS SC: No, Chair, clearly what has happened is that whoever

10 compiled your file put Mr fe Roux's affidavit in twice and omitted Mr van Tonder’s
affidavit. Everybody else but you has Mr van Tonder's affidavit behind T4. If you do not
have it, Chair, | apologise profusely and | will pass on whatever feelings you have
communicated to me with a little more.

CHAIRPERSON: Yes, well if you have a spare just hand it up and then...[intervenes]

ADV PAUL PRETORIUS SC: Chair, can | suggest, it does not take long to read. Itis

$iX pages.
CHAIRPERSON: Yes, no, | can continue without an adjournment.

ADV PAUL PRETORIUS SC: | will give you my copy, my apologies, Chair.

CHAIRPERSON: Okay, alright. in the end the legal team must take responsibility for
20  making sure that my file is in order.

ADV PAUL PRETORIUS SC: Yes, Chair.

CHAIRPERSON: Okay. Yes, Ms Buthelezi?

ADV ZINHLE BUTHELEZ| $C: Good afternoon, Chair, may 1 ask that the witness be

swom in?

LEON VAN TONDER (duly sworn, states}
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ADV ZINHLE BUTHELEZI SC: Thank you, Chair.

CHAIRPERSON: Thank you, you may proceed.

ADV ZINHLE BUTHELEZI SC: Mr van Tonder there is a document marked

EXHIBIT T4 that is in the black file in front of you, can you look at page 1 of that
document up to page 67 Do you recognise that document that the statement that you
made for this Commission?

MR LEON VAN TONDER: Good afternoon, Chair.

CHAIRPERSON: Good afternoon.

MR LEON VAN TONDER: Yes, | do recognise it and | can confirm that this is my

10 statement.

ADV ZINHLE BUTHELEZI SC: And the signature that appears on page 6 of this

document is that your signature?

MR LEON VAN TONDER: That is my signature.

ADV ZINHLE BUTHELEZI SC: Do you confirm the truthfulness and the correctness of

this document?

MR LEON VAN TONDER: Yes, | do.

ADV ZINHLE BUTHELEZI SC: Thank you. Mrvan Tonder before we proceed do you
understand that the evidence that you are about to give to the Commission may
incriminate you and do you understand the legal implication thereof?

20 MR LEON VAN TONDER: Yes, | do.

ADV ZINHLE BUTHELEZI SC: And are you giving your evidence freely and

voluntarity? Were you not promised any reward for tendering your evidence before the

Commission?

MR LEON VAN TONDER: Yes, | do tender it freely and | was not offered any awards

whatsoever to do this.
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ADV ZINHLE BUTHELEZI SC: Thank you and you confirm that you received

summons from the Commission to appear as a witness?

MR LEON VAN TONDER: That is correct.

ADV ZINHLE BUTHELEZI §C: Thank you Mr van Tonder. Do you confirm that you

were employed by Bosasa Group of companies?

MR LEON VAN TONDER: Yes, | do.

ADV ZINHLE BUTHELEZI $C: Can you state or place it on record as to when were

you employed by Bosasa and until when if you are no longer working for the company?

MR LEON VAN TONDER: | started my employment at Bosasa January 1999 and |
10  worked for the company until May 2018.

ADV ZINHLE BUTHELEZI SC: Yes, and what position did you hold in the company?

e - ——

MR LEON VAN TONDER: Chair, | held various positions during my employment at the

company.

ADV ZINHLE BUTHELEZI SC: Would you state those positions and the number of

years in which you held those positions?
MR LEON VAN TONDER: When | started the company in 1999 | was appointed as the
Head of the IT department. | was in fact actually the first IT person who joined the
company. So subsequently the IT department which | managed was very small and as
the company grew bigger obviously | started growing a team around me who performed
20  various tasks and roles within the IT depariment.

So those tasks were included end user support, procurement of computers

and hardware and software and various other responsibilities that was given to me.

ADV ZINHLE BUTHELEZI SC: And for how long were you holding that position?

MR LEON VAN TONDER: | was in that posiﬁon for six years from 1999 until 2005.

ADV ZINHLE BUTHELEZI SC: Yes and then after 2005 what pasition did you hold?
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MR LEON VAN TONDER: During 2006 | was transferred from the Bosasa IT

department to Sondolo IT. There | fulfilled the role as an IT support coordinator and |
was responsible for coordinating the 1T support functions for Sondolo 1T and its clients.
ADV ZINHLE BUTHELEZI SC: And for how long were you in that position?
MR LEON VAN TONDER: |was in that position for two years, Chair,
ADV ZINHLE BUTHELEZI SC: That would be untit 20087
MR LEON VAN TONDER: 1 beg your pardon?
ADV ZINHLE BUTHELEZI SC: That would be until 20087
MR LEON VAN TONDER: Yes.
10  ADV ZINHLE BUTHELEZ! §C: Yes, and then aftar 2008 what position did you hold?

MR LEON VAN TONDER: After 2008 | was transferred back to the Bosasa (T

department where my core responsibilities included preventative maintenance insuring
that anti-virus software was up to date, software patch management, | also assisted the
IT support technicians in their day to day IT support provided to end users.

CHAIRPERSON: Was that in 2008 or after 20087

MR LEON VAN TONDER: It was in 2008.

ADV ZINHLE BUTHELEZI SC: Which month if you may still remember?

MR LEON VAN TONDER: If | recall correctly it was around February/March of 2008.

ADV ZINHLE BUTHELEZI S§C: Okay, and so if | may take you back to Sondolo how i$

20 Sondolo [T related to Bosasa?

MR LEON VAN TONDER: Sondolo IT is one of the subsidiary companies within the

Bosasa Group.
ADV ZINHLE BUTHELEZ! SC: Okay and then how long then were you in the Bosasa
technical - you worked as a Bosasa technical support manager?

MR LEON VAN TONDER: 1 was in that position approximately three years, Chair.
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ADV ZINHLE BUTHELEZI SC: And then after that where did you go?

MR LEON VAN TONDER: After that | was transferred to On {T in 2011. On IT is also

one of the subsidiary companies of the Bosasa Group of companies.

ADV ZINHLE BUTHELEZ! SC: And for how long were you in that position?

MR LEON VAN TONDER: [ was in that position approximately six years, Chair.

CHAIRPERSON: That subsidiary you say was called or is called On [T?
MR LEON VAN TONDER: That is correct.
CHAIRPERSON: Okay.

ADV ZINHLE BUTHELEZ! SC: And when - you said how long were you On IT?

10 MR LEON VAN TONDER: Approximately six years, Chair.

ADV ZINHLE BUTHELEZI SC: Then after that where did you go?

MR LEON VAN TONDER: After that [ left the employment. | am not currently working
at the Bosasa Group of companies any more.

ADV ZINHLE BUTHELEZ!I SC: Okay. On paragraph 8 of your statement you deal with

a meeting that you had with Gavin Watson in 2005 can you give us more details of that
meeting?

MR LEON VAN TONDER: Chair, during 2005 | was called in by Gavin Watson and !

was introduced by a gentleman called Fred Vivier. | was immediately told by Gavin
from that point forward | would be reporting to Fred Vivier and that he would be taking
20  over all my responsibifities | had as head of IT department. When | actually confronted
Gavin Watson on why | was effectively demoted, he just brushed me off and he actually

could not answer me.
Going forward from there on we actually never had a good relationship. |

actually would also just want to note that even though | was effectively demoted my

salary was not affected.
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ADV ZINHLE BUTHELEZI 8C: Was at that stage when you were moved to Sondolo

(T?

MR LEON VAN TONDER: |'beg your pardon
ADV ZINHLE BUTHELEZI SC: Was at that stage when you were moved to

Sondolo IT?

MR LEON VAN TONDER: Yes so after the demotion or shortly after the demotion |

was moved to Sondolo [T, Chair,
ADV ZINHLE BUTHELEZI SC: Okay, and then you then thereafter how was your
working relations with Gavin Watson?

10 MR LEON VAN TONDER: Well thereafter what happened was | was called in by

Angelo Agrizzi and he told me that Gavin Watson gave him an instruction to retrench
me from the company. Subsequently Angelo did not retrench me, but he in fact placed
me on a two month suspension leave. After | returned from my suspension leave he - |
was transferred to Sondolo IT,

ADV ZINHLE BUTHELEZ) 8C: Was it still in 20057

MR LEON VAN TONDER: Thatis correct, Chair,

—_— e = ——

ADV ZINHLE BUTHELEZI $C: Okay, and then when you were moved from Sondoto (T

to Bosasa in 2008 how was your relation with Gavin Watson?

MR LEON VAN TONDER: Madam since my demotion in 2008 | can confirm that |

20  never had a very good relationship with Gavin Watson until the day that 1 finally
resigned from my employment in the company.
CHAIRPERSON: Did you say what Mr Gavin Watson's response was when you asked
him why what you had done wreng to be demoted?

MR LEON VAN TONDER: Chair, he actually did not answer me, he was just simply

brushing me off.
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CHAIRPERSON: Was there any reason that you were able fo think was the reason
why he did this to you even if he did not say so himself?

MR LEON VAN TONDER: No, Chair, not at all. | actually phoned Mr Watson

numerous times asking him if | had actually done something wrong please tell me but
he just coutd not, he just avoided all my questions.
CHAIRPERSON: Okay.

ADV ZINHLE BUTHELEZI SC: In paragraph 7 you deal with the instructions that you

may be given by Gavin Watson and you would be reluctant to perform, can you give us
more information on those instructions and your reasons for your reluctance.

10 MR LEON VAN TONDER: Yes, so what | have learned over the years was you could

never question Gavin Watson's authority. So if Gavin Watson gave you an instruction
you better make sure you fulfil that instruction to the tee. If you do not fulfil it you will
eventually be removed from your employment.

ADV ZINHLE BUTHELEZI SC: Yes.

MR LEON VAN TONDER: He also made — continuously he would make comments to
say that nobody in his company is irreplaceable. He would further carry on to say that if
we do not comply to his instructions that he will actually terminate your employment.

ADV ZINHLE BUTHELEZ} SC: Yes, and on paragraph 8 you deal with the refations

that you had with two people that is Mr Gillingham and Mr Mti, can you give us the

20  details of your interactions with those two?

MR _LEON VAN TONDER: Excuse me, Chair, can we just quickly refer back to

paragraph 77
ADV ZINHLE BUTHELEZ! SC: Yes.

MR LEON VAN TONDER: 1would like to add some more defails.

CHAIRPERSON: Yes do so.

Page 121 of 144



BOSASA-03-495 T32-GSM-30
-GSM-304

aq

31 JANUARY 2019 - DAY 44

ADV ZINHLE BUTHELEZI SC: You may proceed.

MR LEON VAN TONDER: Alright, so during the years of my employment | - you know

| have seen numerous people come and go in the company. People that would work in
the company. They would give their heart and soul to the company and you know they
will put in the extra hours, they will work long hours and then for no apparent reason
they will just be retrenched and | recall an incident that once happened where a man
was retrenched and he actually came sitting at my desk with tears in his eyes and that
actually made me think you know next time | actually could be me sitting in that chair.
CHAIRPERSON: Yes.

10 ADV ZINHLE BUTHELEZI SC: Thank you and have any of you ever taken Mr Watson

to labour courts or something?

MR LEON VAN TONDER: No, Chair.

ADV ZINHLE BUTHELEZI SC: And your reasons?

MR LEON VAN TONDER: Unfortunately Gavin Watson is untouchable.

ADV ZINHLE BUTHELEZI SC: Is that what you believed or that is how he is?

MR LEON VAN TONDER: Well that is what | believed and that is actually how he is,
he would intimidate you so yes, you pretty much controlled by fear in the company. So
if you do not comply to his instructions, yes, then the inevitable will eventually happen.

ADV ZINHLE BUTHELEZI SC: Okay then let us move to your interactions with

20  Mr Gillingham and Mr Mti, You deal with that from paragraph 8 of your statement.

MR LEON VAN TONDER: On numerous occasions | would get phone calls from either
Patrick Gillingham or Richmond Mti and | had to attend to their computer repairs. There
was also times when | had to purchase them new computers. |f my memory serves me
correctly | purchased two printers for Richmond Mti and for Patrick Gillingham |

purchased two desktop computers and also two printers.
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CHAIRPERSON: Around when was that in terms of year?

MR LEON VAN TONDER: Chair, the support when | started supporting or assisting
them in their IT started around 2008 and it was continuous from 2008 unfil | left my
empfoyment.

CHAIRPERSON: Okay.

ADV ZINHLE BUTHELEZI SC: Will they contact you directly or were you given an

instruction by one of your superiors?
MR LEON VAN TONDER: They would contact me directly.

ADV ZINHLE BUTHELEZI SC: And was this part of your roles or your duties at

10 Bosasa?

MR LEON VAN TONDER: Well it was an instruction so | had to comply with the

instruction. .

CHAIRPERSON: Well, they were not part of Bosasa so if they gave you instructions
not being part of Bosasa you were not under an obligation to comply with those
ingtructions is it not?

MR LEON VAN TONDER: Thatis correct, Chair, however, | was obliged to comply with

the instructions of Gavin Watson.
CHAIRPERSON: s it Mr Gavin Watson who gave you instructions in regard to the
requests that Mr Richard Mt and Mr Gillingham gave you?

20 MR LEON VAN TONDER: That is gcorrect, Chair, the first time when | went to

Richmond Mti, Angelo Agrizzi took me to his house to show me where his house was
and he then from there said in future | now know where he stays and if he calls me |
need to attend to his computer problems if he has any.

CHAIRPERSON: Thatwas Mr Agrizzi saying that to you?

MR LEON VAN TONDER: Yes.
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CHAIRPERSON: And Mr Gavin Watson did he say anything to you in relation to those
two?

MR LEON VAN TONDER: No he has not, Chair.

CHAIRPERSON: Okay, alright.

ADV ZINHLE BUTHELEZI SC: Thank you. in paragraph 9 of your statement you deal
with a server crash that happened in 2007, can you give us more information on that?
What is it that you knew about that crash and what was your involvement in that crash?

MR LEON VAN TONDER: When the server crash happened in 2007 | was working at

Sondolo IT. So the knowledge | had on that crash [ actually had no detailed knowledge
10  on that crash. To be honest, to be quite fran% [ was not really bothered about the crash
that happened, because | was tfansferred to Sondolo IT due to the fact that | was
actually demoted.
So whatever happened at the data centre in terms of the crash | actually
could not, | actually was not bothered about it.

ADV ZINHLE BUTHELEZI SC: Who was responsible for Bosasa (T at the time?

MR LEON VAN TONDER: The person responsible for Bosasa IT at the time was

Fried Vivier.

ADV ZINKLE BUTHELEZ! SC: So he is the person who may answer as to how this

happened?
20 MR LEON VAN TONDER: Thatis correct, Chair.

ADV ZINHLE BUTHELEZI SC: Thank you. Then telf us about the events that took

place in early 2008, you deal with that in paragraph 10 of your statement?

MR LEON VAN TONDER: Early 2008 | was transferred back from Sondolo [T to the

Bosasa IT department.

ADV ZINHLE BUTHELEZI SC: Yes, and then what happened towards the end of
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20087

MR LEON VAN TONDER: During the end of 2008 | believe there was an investigation

by the Special Investigation Unit into Bosasa.

ADV ZINHLE BUTHELEZI SC: Yes?

MR LEON VAN TONDER: And myself with Gavin Watson, some of his Directors and
Mathew Leeson who was at the time a sophomore year engineer at Bosasa, we all
went for a consultation meeting at the Bosasa lawyers.

ADV ZINHLE BUTHELEZI SC: And those Directors that were with you, do you still

remember their names?
10 MR LEON VAN TONDER: Chair, unfortunately | cannot recall who the Directors were
that accompanied, that went with us to the meeting.

ADV ZINHLE BUTHELEZ! SC: Yes, and what was the purpose of that meeting with

the lawyers?

MR LEON VAN TONDER: The purpose of the meeting was fo discuss the imagining

that the SIU wanted to do on the Bosasa SErvers.

ADV ZINHLE BUTHELEZI SC: Yes and then what transpired from that meeting?

MR LEON VAN TONDER: Chair, if | can recall correctly it was actually not a very long

meeting. Unfortunately 1 honestly cannot remember the contents or what was

discussed in the meeting, but what | do remember that after the meeting we were
20 standing in the basement parking at the lawyer's offices where Gavin said it is his

servers, itis his data and he can do with it as he pleases.

CHAIRPERSON: That second sentence in paragraph 2 is not complete. Did you mean

that you went to a meeting with Gavin together with some Directors bla bla bla? There

is no reference to meetings. It simply says that you went with so and so? Butiater on

in the same paragraph you talk about a meeting?
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MR LEON VAN TONDER: Yes, Chair, it is probably just a grammar error we probably
just need to rectify.

CHAIRPERSON: Do you want us to insert the words to a meeting after the word went?
MR LEON VAN TONDER: Yes, please, Chair.

CHAIRPERSON: Ckay. Thank you.

ADV ZINBLE BUTHELEZI SC: Thank you, Chair. Mr van Tonder you may proceed,
then what happened after the meeting?

MR LEON VAN TONDER: So as a result of the discussions that took place in the
basement parking at the Bosasa lawyers offices | was instructed to make sure that all
data documents on the servers and selected employees desktops and laptop PC's must
be deleted.

ADV ZINHLE BUTHELEZI SC: Were you given specific information that you should

target?

MR _LEON VAN TONDER: Yes, the documents | had to search for were documents

that was related to the Bosasa or related to the tenders that was awarded to Bosasa by
the Department of Correctional Services during from 2004 until 2007.

ADV ZINHLE BUTHELEZI 8C: Yes, and did you abide by this instruction?

MR LEON VAN TONDER: | did, Chair, | reluctantly did abide by the instruction even

though | knew it was wrong.

ADV ZINHLE BUTHELEZI SC: And when you say you reluctantly abide by this

instruction what was the reason for reluctance?

MR LEON VAN TONDER: Chair, in my opinion it is wrong, you know, if you have

nothing to hide why - for the SIU why is the instruction given to delete files from the

servers?

ADV ZINHLE BUTHELEZI SC: So you at that stage you had knowledge that
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Gavin Watson wanted to hide some information from the SIU?

MR LEON VAN TONDER: It appeared to me that way, Chair.

ADV ZINHLE BUTHELEZI SC: And did you comply with this instruction eventually?
MR LEON VAN TONDER: Yes, | did, Chair."

ADV ZINHLE BUTHELEZ) SC: And how did you comply, what did you do?

MR LEON VAN TONDER: | was required to sign a statement which was true to the

effect that files are deleted in the course of routine maintenance activities at the Bosasa
or on the Bosasa servers. So part of the routine maintenance is the deletion of
non-business related personal user data. That will include data, like users will maybe
10  put their own personal photos on there on the servers, music, videos, movies that type
of content which is really not related to company data but it is classified as
non-essential data.
CHAIRPERSON: Go to the first sentence of paragraph 12. It says | was very reluctant
by the instruction. Can [ take it that you intended that you were very reluctant to abide
by the instruction and amend the sentence accordingly?

MR LEON VAN TONDER: Yes, you may, Chair.

CHAIRPERSON: Okay. You may proceed.

MR LEON VAN TONDER: So, Chair, in my opinion there is nothing untoward when

deleting non-gssential data from the servers that is in my opinion, however when you

20  receive an instruction to delete data related to tenders that was awarded from 2007 or
2004 until 2007 then immediately it told me something was wrong and | would like to
read the last sentence of paragraph 12 and it states... [intervenes]

CHAIRPERSON: Do so.
MR LEON VAN TONDER: A lot of non-essential data was deleted which was

completely unrelated to the SIU investigation, but amongst the files that were deleted
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as per the instruction from Gavin Watson wals the documentation related to the Bosasa
tenders that was investigated by the SIU."
CHAIRPERSON: 1 have just seen something else that 1 have noted earlier in that
paragraph but | did not raise with you. The second sentence says:

‘| was required to sign a statement which was true to the effect

that files were deleted in the course of routine maintenance

activities.”

i take It you meant which was not true or am | wrong?

MR LEON VAN TONDER: Chair it is true, but the data that is deleted is non-essential

data.
CHAIRPERSON: Sorry.
MR LEON VAN TONDER: The data that is deleted is non-essential data. So it is true.

CHAIRPERSON: Oh. Well | was wondering why it would be important to say if it was
true if it was true, because one assumes whatever you say is frue,

MR LEON VAN TONDER: Oh.

CHAIRPERSON: Ja, hut it was true you say. So the sentence is correct?

MR LEON VAN TONDER: Yes, Itis true.

CHAIRPERSON: Okay, okay alright.
ADV ZINHLE BUTHELEZI SC: But the data, the data that you deleted or you targeted

was it, was it only the non-essential data or you also deleted the data that would fair or

relate to tenders?

MR LEON VAN TONDER: Chair it was non-essential data that was deleted. | was

given key words to search for the documents that were related to the tenders that were
awarded to Bosasa by the Department of Correctional Services. Those key words were

included words like specification, tender specification, fencing, catering. So we, we
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were instructed to search for documents that contained those key words.
CHAIRPERSON: Okay. No that is alright but you, you have before giving your
evidence you have had a chance fo go through the statement again and you did not
pick up anything that is not correct. You are satisfied it is correct?

MR LEON VAN TONDER: Yes Chair.

CHAIRPERSON: Okay, alright. Thank you.

ADV ZINHLE BUTHELEZI SC: Thank you Chair. Mr van Tonder the, the, the data that
related to tender, tender specifications, Correctional Services would you regard that as
non-essential data? If you were to do a normal routine to clean up computers such that
data will be the data that you would regard as an IT person, is it the data that you will
regard as non-essential data?

MR LEON VAN TONDER: Chair the instruction was very clear that we needed to find

documents related to the tenders that were awarded to Bosasa by the Department of
Correctional Services. So in my view that is not non-essential data.

ADV ZINHLE BUTHELEZI SC: Thank you.

CHAIRPERSON: Whenever or let me ask you this question. Had you had occasion to
delete data before at Bosasa?

MR LEON VAN TONDER: No, | have not Chair.

CHAIRPERSON: So this was the first time?

MR LEON VAN TONDER: Yes. Obviously there was the, the normal routine

maintenance of data deletion, but there was.
CHAIRPERSON: |, | want to talk exactly about that. Whenever in the past you had
done what you call routine maintenance did you have to sign a statement as to what

files were deleted namely that they were deleted in the course of maintenance

activities?
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MR LEON VAN TONDER: In the past no | did not Chair.

CHAIRPERSON: So.

MR LEON VAN TONDER: This, this was.

CHAIRPERSON: The first time.

MR LEON VAN TONDER: A once off request | believe,

CHAIRPERSON: So is what you saying that prior to this occasion you had been
involved in routine maintenance and whenever you had done routine maintenance and
you deleted files you did not write any statement to sy the files that you had deleted
were deleted in the course of a routine maintenance?

10 MR LEON VAN TONDER: Thatis correct Chair.

CHAIRPERSON: But on this occasion you were asked to sign a statement that the
files you were deleting were deleted in the course of routine maintenance?

MR LEON VAN TONDER: Thatis correct Chair.

CHAIRPERSON: Yes and after this occasion whenever you were engaged in routine
maintenance did you sign such a statement or not?

MR LEON VAN TONDER: No, lt, it was a once off incident Chair.

CHAIRPERSON: It was a once off thing?

MR LEON VAN TONDER: Correct.

CHAIRPERSON: Okay, alright.

20 ADVZINHLE BUTHELEZI SC: And on whose instruction did you prepare the

statement?

MR LEON VAN TONDER: The instruction was from Mr Angelo Agrizzi.

ADV ZINHLE BUTHELEZI SC: Did you prepare the statement yourself or was it

prepared by somebody for you to sign?

MR LEON VAN TONDER: | was preparing the statement together with
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Matthew Leeson.

CHAIRPERSON: Did you find anything strange in the instruction that you must sign a
statement that the files you were deleting were deleted in the course of routine
maintenance?

MR LEON VAN TONDER: Chair, yes ! did find it unusual.

CHAIRPERSON: Did you raise any issue about it?

MR LEON VAN TONDER: Chair, as | have stated previously you were never allowed

to question Gavin Watson's authority or his instructions.
CHAIRPERSON: Yes, okay. Thank you.

10 ADV ZINHLE BUTHELEZI SC: So at, at that stage the instruction that you got from
Mr Agrizzi did they carry a similar weight as those of Mr Watson?

MR LEON VAN TONDER: |, | believe so Chair, yes.

ADV ZINHLE BUTHELEZI 8C: Se anything that those two people would tell you, you

would comply?

MR LEON VAN TONDER: That is correct Chair.

ADV ZINHLE BUTHELEZI SC: Okay. Let us proceed. Were?
CHAIRPERSON: Did you believe that if you went against what Mr Agrizzi said you
must do he would victimise you?

MR LEON VAN TONDER: Chair, already in 2005 there was intention of, from

20  Gavin Watson to retrench me from the company.
CHAIRPERSON: Yes, but that is Gavin Watson.

MR LEON VAN TONDER: Yes.

CHAIRPERSON: Here the instruction is coming from Mr Agrizzi.

MR LEON VAN TONDER: Chair could you please the question again?

CHAIRPERSON: You said that you were given the instruction by Mr Agrizzi to delete
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this information. ls that correct?

MR LEON VAN TONDER: No. That is not correct Chair. The instruction | received

from Mr Agrizzi was to draw up the statement.
CHAIRPERSON: Oh, was it to draw up the statement?

MR LEON VAN TONDER: That is correct Chair.

CHAIRPERSON: Yes, hut you, you were, you were suspicious of this instruction. s it
not?

MR LEON VAN TONDER: That is correct Chair,

CHAIRPERSON: And then | asked you the question whether you raised that issue.
You said no, but then you made a reference to Mr Gavin Watson and that is when !
wanted to say, but the instruction came from Mr Agrizzi. The instruction relating to the
statement came from Mr Agrizzi, Is that not what you said?

MR LEON VAN TONDER: That is correct Chair.

CHAIRPERSON: Yes,

MR LEON VAN TONDER: Yes.

CHAIRPERSON: So why did you not raise your concern about this instruction with
Mr Agrizzi, because this instruction about the statement was not coming from

Mr Watson. |s it not?

MR LEON VAN TONDER: That is correct Chair.

CHAIRPERSON: Yes. So why did you not raise your concern with Mr Agrizzi?

MR LEON VAN TONDER: Well Chair | did not feel the need to raise the concern,

because obviously | could put two and two together. This was refated to the SIU

deletion of data an the servers,

CHAIRPERSON: Okay, thank you,

ADV ZINHLE BUTHELEZ) SC: So at the time you understood that you being asked to
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draw up a statement was in order to mislead the SIU in the, ja the SIU investigation?

MR LEON VAN TONDER: Chair that probably was the case.

ADV ZINHLE BUTHELEZI §C: Okay. Let us proceed. Were you the only employee

who was tasked with this exercise?

MR LEON VAN TONDER: No, Chair | was not the only employee.

ADV ZINHLE BUTHELEZI SC: Who worked with you?

MR LEON VAN TONDER: Colleagues who assisted me were Matthew Leeson,

Allan Leeson and William Brander. Angelo also sat with us for a brief time searching
[indistinct] data to delete. |, | have no knowledge of what the other colleagues have
identified or found and deleted. | simply complied with the instructions from Gavin out
of fear for my job and career.

ADV ZINHLE BUTHELEZI SC: And were they also searching for similar key words as?

MR LEON VAN TONDER: |.

ADV ZINHLE BUTHELEZ! 5C: You were tasked?

MR LEON VAN TONDER: Yes. Yes, Chair.

ADV ZINHLE BUTHELEZI SC: And what did you discover during this exercise?

MR LEQON VAN TONDER: During my search which was in early December 2008 |, |

came across two specific files which caught my attention, because they appeared to
relate to tender specifications.

ADV ZINHLE BUTHELEZ| SC: Yes and what did you do with those files?

MR LEON VAN TONDER: | immediately copied those two files onto hard drives

together with a lot of other data as well.

ADV ZINHLE BUTHELEZI SC: And which tenders, tender specification did they relate

to?

MR LEON VAN TONDER: If, if my memory serves me correct the tender specifications
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were related to the Department of Correctional Services Catering Contract.
ADV ZINHLE BUTHELEZI SC: Yes. You said you copied those files and what was the
reason for you copying those files?

MR LEON VAN TONDER: Chair | was, | was, | just felt in my heart it was actually

wrong to just delete these files and then even the instruction that | was given to delete
these files | just felt it was wrong. That is why | thought | need to keep those files, but
in the following paragraph, 15 | deal with the reasons as to why | have copied or made,
| copied those files.

CHAIRPERSON: Yes deal, deal with those.

MR LEON VAN TONDER: So my reason for copying the data onto the hard drives was
first of all ! was not prepared to comprise myself. Secondly, | was aware of the jact that
the SIU was investigating the company. Thirdly, | was, | made copies of these files to
protect myself for future as | knew that Gavin will shift the blame on me and the others
who did the deletion with me. Also | kept backups of these files, because | believe what
Gavin instructed me to do was, was wrong.

ADV ZINHLE BUTHELEZ! 8C: Yes. Did you or did you believe that these files were

the files that were being targeted for this particular exercise?

MR LEON VAN TONDER: Chair my understanding at that time was that the SIU were

looking for evidence to prove that Bosasa did the tender specifications for those

tenders.

ADV ZINHLE BUTHELEZ] SC: And.

CHAIRPERSON: Well you told me earlier that you were suspicious of the instruction to
do the statement that Mr Agrizzi asked you to do, but if | remember correctly you also
said you were unhappy with the instruction to delete files. s that right?

MR LEON VAN TONDER: That is correct Chair.
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CHAIRPERSON: And my understanding was that you never the less were prepared to
delete files because you were fearful of Mr Watson. |s that right?

MR LEON VAN TONDER: That is correct Chair.

CHAIRPERSON: Now you were right in the middle of carrying out the instruction of
deleting the files and you come across these documents or files and then you decide
not to delete them. Is that right?

MR LEON VAN TONDER: That is correct Chair.

CHAIRPERSON: And you say that you did not want to compromise yourself. Am |
right?

MR LEON VAN TONDER: That is correct Chair.

CHAIRPERSON: But when you started the exercise the, is the truth not that you had

accepted that you had to comprise yourself, because if you did not compromise
yourself you were scared of the consequences from Mr Watson?

MR LEON VAN TONDER: That is correct Chair, How, however 1 believe that even
though | deleted the files on the server | still kept them. So I, | do not, | believe that in
that way | did not compromise myself.

CHAIRPERSON: Now let us go back to the time when you started deleting the files. |
am taking it that before you found those two,'was it two or just two documents?

MR LEON VAN TONDER: it was ‘just two documents | found Chair.

CHAIRPERSON: Ja, those two documents, [ assume that you had started the
exercise of deleting information or had you not?

MR LEON VAN TONDER: Hm.

CHAIRPERSON: Those were the files that you were going to delete or what?

MR LEON VAN TONDER: Chair [ was only going to delete the files that ! found in my

search that was related to the DCS tenders.
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CHAIRPERSON: Yes, but there were two documents you are talking about related to
the Department of Correctional Services. [s it not?

MR LEGN VAN TONDER: That is correct Chair.

CHAIRPERSON: Ja, but the question | am asking is whether by the time you found
those two documents you had started deleting other information or not?

MR LEON VAN TONDER: Non, non-essential data Chair.

CHAIRPERSON: You had not started deleting non-essential data, but you had started
deleting other information?
MR LEON VAN TONDER: No, Chair.

10  CHAIRPERSON: You had not deleted any of the information that you were required by
the instruction to delete?

MR LEON VAN TONDER: Chair when, when |; maybe | am not understanding you

correctly, but when | found those files | copied them onto hard drives but and then |
deleted them from the server.

CHAIRPERSON: Okay. Maybe let, let us pﬁt it this way. You were given an instruction
to delete certain information in the, in the computers. Is that right?

MR LEON VAN TONDER: Thatis correct.

CHAIRPERSON: Yes and you agreed to carry out that instruction even though you
were reluctant. Is that right?

20 MR LEON VAN TONDER: That is correct.

CHAIRPERSON: So the question is when you agreed is it not true that you were

compromising yourself already?

MR LEON VAN TONDER: That that is probably correct Chair.

CHAIRPERSON: What made you change your mind once you found these documents

and decide, decided not to delete them. In other words you decided not to carry out the
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instruction that you had been given by Mr Watson.

MR LEON VAN TONDER: Chair because | believe it was just wrong. | believe it was

just wrong.

CHAIRPERSON: Because it was?

MR LEON VAN TONDER: It was wrong.

CHAIRPERSON: But you had believe it was wrong from the beginning. Is it not?

MR LEON VAN TONDER: That is correct Chair.

CHAIRPERSON: But you had agreed to carry on?

MR LEON VAN TONDER: That is correct Chair.

10 CHAIRPERSON: So it cannot be that same reason.

MR LEON VAN TONDER: Weil.

CHAIRPERSON: Canit be?

MR LEON VAN TONDER: Chair at, at the end of the day [intervenes].

CHAIRPERSON: Oris the position that as you were, you agreed though reluctantly to
carry out the instruction, but as you were carrying it out you were busy thinking in your
mind about whether to continue and you reached a point where you said | am not
continuing. Is that what happened?

MR LEON VAN TONDER: That that part is correct Chair.

CHAIRPERSON: And after you have found these two documents did you not proceed
20 with deleting any of the information they wanted you to delete?

MR LEON VAN TONDER: Chair | only deleted the documents off the server, but I still

kept the documents on, on separate hard drives.
CHAIRPERSON: No, listen to my guestion carefully. You were instructed to delete

certain information. Okay, you were told how you would identify the information that

you were supposed to delete. [s that right?
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MR LEON VAN TONDER: That is correct.

CHAIRPERSON: After you had found these two documents did you identify, did you
find some documents that were, you were required to delete in terms of the instruction?

MR LEON VAN TONDER: No, Chair. These were the only documents | have found.

If, if 1 had, if | were to find other documents that were also related that | needed to
delete [ also would have kept those documents.

CHAIRPERSON: So these are the only two that fell within the category of the
documents you were required to delete that you found?

MR LEON VAN TONDER: That is correct Chair.

CHAIRPERSON: And you did not find any others?

MR LEON VAN TONDER: No, Chair. If | found any, if, if there were any other

documents that | was, should | have founded | would have done the same with those
documents as well.

CHAIRPERSON: After the exercise were you required to report to somebody whether
you found any documents falling within the category of the documents you were
supposed to delete and whether you actually deleted them?

MR LEON VAN TONDER: Yes, Chair. |, | did mention to Angelo that | found those

documents, but | have deleted them from the server, but | never told him that 1 actuaily

kept copies of those files.
CHAIRPERSON: Yes and how, you say, you said that you kept those two documents
for your protection. How was keeping them going to give you protection?

MR LEON VAN TONDER: Well Chair because | have not, I; even though | have

deleted them from the server | still kept them. So in, in my understanding | believe |
was protecting myself because | was worried that later on Gavin might blame

everything on me and the ones who helped me delete the data.
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CHAIRPERSON: Yes, but the question is how, how were the, what; how was
possession of these documents going to give you protection?

MR LEON VAN TONDER: Chair the way 1 see ! as protecting me sheuld this come out

in the future | can say that I have kept the data.

CHAIRPERSON: Okay. So in that way yoﬁ would be useful to whatever investigation
that could come up? -

MR LEON VAN TONDER: That is correct Chair.

CHAIRPERSON: Okay, thank you.

ADV ZINHLE BUTHELEZI 8C: So in the eyes of Mr Agrizzi, Mr Watson these two

documents were deleted from the server? They were non-existent?

MR LEON VAN TONDER: That is correct Chair.

ADV ZINHLE BUTHELEZ! SC: And what did you do with these documents that you
copied?

MR LEON VAN TONDER: | copied those two documents onto a, onto a hard drive with

a whole lot of other data | also copied. | also copied those two documents onto a CD,
because | was scared that should something happen to the document, ag to the hard
drive those documents would also be, go missing. L, so that is why 1 actually kept two
backups of the data that | deleted.

ADV ZINHLE BUTHELEZI 8C: Yes and, and how big were these documents,

approximate size?

MR LEON VAN TONDER: | unfortunately have no idea Chair.

ADV ZINHLE BUTHELEZI $C: Okay and you said you kept two, you made two copies

of these documents and were - are those documents now as you speak? What did you

do with them?

MR LEON VAN TONDER: Chair what happened was the documents or the hard drives
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where, where we copied the information was kept by Matthew Leeson. He returned
those hard drives to me when he resigned from the company around 2011. | then took
those hard drives and | safely kept them at my house and | later on handed over those
hard drives and the CD to Angelo Agrizzi and as understand he has handed over these
hard drives to the state capture investigators.

ADV ZINHLE BUTHELEZI SC: And when was this? When do you hand them over to
Angelo Agrizzi?

MR LEON VAN TONDER: Chair it was around 2015/2016.

ADV ZINHLE BUTHELEZI SC: And that is.

CHAIRPERSON: Hm.

ADV ZINHLE BUTHELEZI SC: Sorry Chair.

CHAIRPERSON: Well | may have not heard correctly. The, the handing over of the
hard drives to Mr Angefo Agrizzi happened when?

MR LEON VAN TONDER: Chair it was, it was around 2015/2016.

CHAIRPERSON: Oh, but you understand that he has since handed them over to the

Commission's investigators?

MR LEON VAN TONDER: That is cotrect Chair.

CHAIRPERSON: Okay, alright.
ADV ZINHLE BUTHELEZI SC: Chair the, the evidence relating to these two hard

drives will be led at a later stage as we confirmed and tell us about what happened in

20177

MR LEON VAN TONDER: During the course of 2017 1 noticed that  was being slowly

but surely isolated by Gavin and IT Projects where he would have meetings with the 1T
Team, but | would be excluded from those meetings. It, it happened, it was so that this

was not just a once off occurrence where one could maybe argue and say well maybe it
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was an oversight that is why Leon was not invited, but this was a continuous
occurrence that happened during 2017 wher_e | was, where meetings would take place
with [T, but | was excluded from those meetings., Furthermore my access rights and
privileges 1 used to have on the server in the data centre was taken away from me
without even anybody notifying me or telling me why it has been taken away.
Furthermore there was also suddenly a big drive on succession planning headed by
Mr Johan Fourie the IT Manager fo whom | reporied.

ADV ZINHLE BUTHELEZI 8C: Do you know any reason why you were being side-

lined if | may put it that way or isolated by Mr Watson?

10 MR LEQN VAN TONDER: Chair the only reason, only conclusion ! could come to was |

was soon going to be made redundant.

ADV ZINHLE BUTHELEZ! SC: And how was your relationship with Angelo while you

worked at Bosasa?

MR LEON VAN TONDER: Chair | always had a very good working relationship with

Angelo.

ADV ZINHLE BUTHELEZI SC: Sorry, Mr Agrizzi yes and is there a specific incident

that you may point out which, which points to the fact that you had a good relationship?

MR LLEON VAN TONDER: Chair we, we never, you know we never had any arguments

or fights you know. There was no, you know, you know there was always open
20 communication between myself and Angelo.
CHAIRPERSON: Ja.

ADV ZINHLE BUTHELEZ| 8C: Okay and then what, what led to your resignation or

you leaving Bosasa?

MR LEON VAN TONDER: Chair eventually all the humiliation all the victimisation | had

to endure over the years eventually just got too much for me. Furthermore the deletion

Page 141 of 144



BOSASA-03-515 T32-GSM-324

a9

31 JANUARY 2019 — DAY 44

of the data was also hanging above my head like a sword. Like it was hanging like a
sword above my head and | actually just wanted to get out and get my name cleaned.
ADV ZINHLE BUTHELEZI SC: And when did you resign from Bosasa, actually which,
which month and year?

MR LEON VAN TONDER:  Chair | decided to leave the company during

November 2017, A separation agreement which effectively was a retrenchment
package was negotiated with the company. This agreement was signed in May 2018
after many meetings held between my lawyers and Mr Biebuyck who was the lawyer for
Bosasa.

10 ADV ZINHLE BUTHELEZI SC: And what, what was your intention of coming to the

Commission or making this affidavit?
MR LEON VAN TONDER: Chair |, |, my intention coming to the Commission is to clear
my name.

ADV ZINHLE BUTHELEZI SC: Yes and how do you believe you would clear your

name?

MR LEON VAN TONDER: Well Chair | believe this is the right way of clearing your

name by making everything public and let everybody know that, what actually

happened.

ADV ZINHLE BUTHELEZI SC: Yes and there is another witness with a similar
20  surname Andries van Tonder who testified before the Commission, Is there any relation

between yourself and him?

MR LEON VAN TONDER: Yes, Chair. He is my oldest brother.

ADV ZINHLE BUTHELEZI $C: And is there any other family member of your family

members who work for Bosasa or worked for Bosasa?

MR LEON VAN TONDER: No. Chair.
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ADV ZINHLE BUTHELEZI SC: And the other documents that you deleted from the
server were there any of those documents relating to DSC or DSC Contracts other than
the two that you copied?

MR LEON VAN TONDER: No, Chair. That, those were the only two that | found and

kept.

ADV ZINHLE BUTHELEZI SC: Thank you. Chair that will; thank you sir. Sir, may |
just take an instruction?

CHAIRPERSON: [No audible reply].

ADV ZINHLE BUTHELEZ] 8C: Mr van Tonder the documents or the information that

10  you deleted was it two single documents or was it files or something like a folder which
may contain more than one document?

MR LEON VAN TONDER: It was two single separate files Chair.

ADV ZINHLE BUTHELEZ1 8C: So, so i, those files may contain more than one

document in them?

MR LEON VAN TONDER: No, Chair. It was two files which essentially is two

documents.

ADV ZINHLE BUTHELEZI SC: Thank you. Chair | have nothing further for

Mr van Tonder.
CHAIRPERSON: Okay. Thank you.

20 ADV ZINHLE BUTHELEZI SC: Due to the lateness of his receipt, of his statement we,

the 33 notices were also not given timeously to the, the implicated people and we, we
will, we will, we are still awaiting applications for cross-examination. | am not in a
position to close his evidence at this stage.

CHAIRPERSON: Oh, but are you not saying that you have not actually sent the

parties?
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ADV ZINHLE BUTHELEZI SC: Yes, they are being sent as we speak.

CHAIRPERSON: Ja, they cannot apply for cross-examination if they do not have the
statement. Is it not?

ADV ZINHLE BUTHELEZ| SC: Yes. Yes, Chair.

CHAIRPERSON: Thank you very much Mr van Tonder for coming to give evidence.
You probably will be asked to come back some stage in the future. I believe that you
will have no problem with that.

MR LEON VAN TONDER: No, 1 do not Chair.

CHAIRPERSON: Yes, thank you very much. You are release for now.

MR LEON VAN TONDER: Thank you Chair.

CHAIRPERSON: Thank you. Bye-bye.

ADV PAUL PRETORIUS SC: Chair the next witness is due to give evidence tomorrow.

We have no further witnesses ready today.
CHAIRPERSON: Tomorrow are we going to have how many witnesses are we going
to?

ADV PAUL PRETORIUS SC: There is one set down for fomorrow.

CHAIRPERSON: Hm.

ADV PAUL PRETORIUS SC: His evidence should not last the whole day.

CHAIRPERSON: Okay, alright. We are going to adjourn until tomorrow. We adjourn
and we will resume at 10 ¢’ clock tomorrow moming. We adjourn.

ADV PAUL PRETORIUS SC: Thank you Chair.

REGISTRAR: Ali rise.

INQUIRY ADJOURNS TO 1 FEBRUARY 2019
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AFFIDAVIT

|, the undersigned, .
RICHARD LE ROUX

do hereby state:

1. The facts deposed to herein are true and correct and, save where the context
indicates otherwise, within my personal knowledge.

2. This affidavit is submitted for purposes of providing evidence to the Judicial
Commission of Inquiry into allegations of State Capture, Corruption and Fraud in
the Public Sector including Organs of State (“the Commission”).

Background

3. As a background to this affidavit | wish to state that | previously submitted an
affidavit to the Commission and testified before the Commission on

31 January 2019.

4. |1testified that whilst employed by Sondolo IT {which later changed its name to
Global Technology Systems and is a subsidiary of Bosasa):

4.1. Part of my duties was the implementation of what was called "Special
Projects” and | was the head of the Special Projects team;

4.2. These projects included the purchase and Instaflation of Closed Circuit
Television systems ("CCTV systems”) and other security equipment for
high profile associates of Gavin Watson as well as the Bosasa Directorate;

4.3. Accounts would be opened at security stores as cash accounts in
Mr Angelo Agrizzi's name and | would receive the cash from Jacque Van
2yl and Angelo Agrizzi to pay for the equipment. This was as Bosasa did
not want to reflect the purchases on their accounting records.

1
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5.

| subsequently went with Commission Investigators and pointed out some of the
premises where | performed these installations. | thereafter testified about this
before the Commission on 02 April 2019.

Regal Security involces

6.

10.

| have been provided with a ‘Statement of Account’ and invoices from Regal
Security which were made out in the name of “Mr A Agrizzi” and paid for in cash.
| have reviewed these invoices o try and identify where the work was performed
In respect of these invoices.

| have done this by using the name of the project on the invoice, where this
appears on the invoice. | previously testified that in certain instances either
Mr Gavin Watson or | gave the secret projects different names or called it by the
individuals name or sumame,

In other instances, 1 have identified where the work was done from the date of
the purchase or from where the purchase was made.

The Statement of Account and list of debtor's transactions listing all the invoices
from Regal Security is attached hereto as Annexure RLR1.

From the process followed above | have been able to match the invoices to
certain sites as will be described below.

Nomvula Mokonyane

11.

12.

13.

| am unable to match any invoices to the work done at Nomvula Mokonyane's
residence in Blouberg Street, Krugersdorp, as the work was performed in 2013
and the invoices from Regal Security are from 2014 onwards,

It appears that the Agrizzi cash account was opened with Regal Security in 2014.
Prior to this we may have purchased items for Special Projects from Regal

Security under a different name.

The work that was undertaken by the Specia! Projects tesm at Nomvula

Mokonyane's residence was:

Mg -
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UPS and went and installed the UPS. The approximate cost of the UPS was
R1 000.00. |

Gwede Mantashe

37. | am able to identify the following invoices which are for work done at Gwede
Mantashe's residence’s in the Eastern Cape:

| Date | Referance | Branch | Debit N
| 26/11/2014 | Inv 0002417650 farmhouse 1 | WILR | 23 666,40
26/11/2014 | Inv 0002417651 farmhouse 2 | wie 20849,26 |
26/11/2014 | Inv 0002617657 farmhouse | WILR 3618,36
'26/11/2014 | _Inv 0002417691 farmhouse —— . WILR { 422940
27/11/2014 Inv 0000239494 farmhouse 1 - WIR | 1626,78 |
. 2771172014 Inv 0002417736 farmhouse | WILR _ _ 711,35 |
27/11/2014 | inv 0002417756 farmhouse |WILR | 347928
21/01/2015 | Inv 0002422103 farmhouse | WILR | 1154250
Total | | 6972354

38. | also identified two credit notes for the above site to the above to the value of
R12 713,28. Consequently, the total value of the Regal Security invoices is
R57 (10,26 (R69 723,54 - R12 713,28),

39. Copies of these spedific invoices and credit notes are attached hersto as
Annexure RLR 4.

40. |am able to identify these invoices and credit notes from the description on the
documents which refer to “farmhouse”. This was the description used for the two
rural residences at Elliot and Kala, in the Eastern Cape.

41. Inthis regard, | recall that | flew down to Port Elizabeth and was met at the airport
by Mr Sky Albany who was the Bosasa Regional manager in the Eastermn Cape.
He drove me to Cala Police Station where we met the person in charge of
Mr Mantashe’s Security by the name of Mzonke. 1 am not sure of his surname.
We drove with him to Mr Mantashe's farm In Eiliot and | performed a survey of
what security was needed at the farm, We then proceeded back to Cala and |
performed another survey of Mr Mantashe’s residence there before proceeding
back to Port Elizabeth. | then flew back to Johannesburg.

W LC/ s
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42. | attended fo this installation together with two other Techniclans, which took us
approximately 16 days, Including Saturdays, to perform the installation from start
to finish. This would be for both the Cala Residence and the Farm house in Elliot.

43. | have estimated the cost of the installation, excluding the cost of the flights and
squipment, is as follows:

43.1, The approximate labour cost for the 16 days would be R58 080.00;
calculated as follows:

43.1.1. Technician rate per hour @ R180.00;

43.1.2. Cost per day per Technician: R180.00 pfhour X 8 hours =
R1 440.00;

43.1.3. Cost per day for 3 x Technicians: R1 440.00 x 4 = R4 320.00;
43.1.4. Total cost; R4 320.00 x 16 days = R69 120.00.

432, We stayed in hired accommodation in Elliot at the Intaba Lodge and the
cost of the accommodation over the 16 days would be approximately
R72 000.00, calculated as follows:

43.2.1. R1500.00 a day per person, which includes the cost of
breakfast, lunch, and dinner. Multiplied by three {technicians) =

R4 500.00 per day.

43.2.2. The cost per day (R4 500.00) multipfied by 16 days is
R72 000.00.

43.3. Vehicle travel costs would be approximately R3 300.00 using a Bosasa
vehicle:

43.3.1. Travel from Port Elizabeth airport to Elliot and Carla and then
back to the airport, which is approximately 1565 Km, on two
occasions (when | performead the survey and when we perforimed
the installation) @ R3.00 per Km = R930.00 (155 Km x 2 trips x

R3.00);

LAl
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43.3.2. Daily driving between our accommodation in Elliot and the Elliot
farm, which would be approximately 40km a day for 8 days at
R3.00 per km, which equates to R960.00 {40Km x 8 trips x
R3.00);

43.3.3. Dally driving between our accommodation in Elliot to Cala at
approximately 60km a day for 8 days at R3.00 per km, which
equates to R1 440.00 (60Km x 8 trips x R3.00);

43.3.4. The total thus being R930.00 + R960.00 + R1 440..00 =
R3 300.00.

44. The total of the approximate cost for the equipment, labour, vehicle travel costs
and accommodation being R201 460.26.

45. This is calculated as follows: equipment R57 010,26, labour R69 120.00, vehicle
travel costs R3 300.00 and accommodation R72 000.00 = R201 460.26.

46. The above excludes the cost of the flights and a few additional purchases made
on my credit card at a local store in Eliot, which ! think may have been a “Build IT”
store, for external fights to be installed at both properties. | purchased the
electrical cable and accessories on my credit card.

47. In respect of maintenance | can recall we went down to these two premisas on
three to four occasions to do maintenance on these systems. On one occasion
the UPS the Cala residence stopped working and we installed a new UPS (the
approximate cost of a new UPS being R1 000.00).

48. The above excludes the work done at Mr Mantashe’s residence in Boksburg
where this work was undertaken by a sub-contractor to Bosasa. | cannot recall
the name of the contractor as Francois Cronje, another Bosasa employee, made
these arrangements. As a result, these invoices were submitted directly to

Bosasa.

49, At the Boksburg residence of Mr Mantashe:

'\ C

4
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49.1. A security system was installed by a su b-contracting company under the
oversight of another Bosasa employee, Mr Frangois Cronje. | am not
aware of the contractor’s name;

49.2. As far as | know the installation approximately took 10 days at a
contractor's rate;

49.3. Bosasa supplied all security and containment equipment and we would
have only used the contractor for the labour (Containment relates to the
control of the system via access points). | am not aware of the cost and
did not see the invoices relating to this installation;

49.4. There was also access contral installed as well as a security gate
installed on Mr Mantashe's office door at the house by the Special
Projects team.

49.5. There were external lights installed at this premises by the special
projects team.

50.  From my recollection the DVR and UPS also stopped working at the Boksburg
premises and a “Delimier” DVR (this Is the DVR make) and UPS was booked out
of the Bosasa Stores to the Lindela Repatriation Centre (a Bosasa facility) and
then taken to this premises to be installed. This was done on the instruction of

Papa Leshabane.

51. On a few occasions maintenance was performed on this system and on a few
occasions that we had to go and play the security footage back for Mr Manitashe’s
security person, Mzonke.

52. In this regard | attach hereto a copy of a WhatsApp message sent to me on
23 January 2017 by Mzonke, which states: “Morning Richard can u again big
chief giva me yo guy to show us the footage we can't see it at all pls pis from
Mzonke.,” A copy of this WhatsApp messages is attached hereto as

Annexure RLR 8.

/1]
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after the installation in September 2016 in relation to maintenance work
performed, | attach hereto a copy of WhatsApp messages between us on
03 April 2017. It appears that | sent Mr Nair a message after he tried to contact
me and | stated “Can I call you later? Just busy in & meeting.” The response from
Mr Nair was “Ok thank you". A copy of this message is attached hereto as
Annexure RLR 16.

Bosasa Directors / Employees

112. | have bsen able to identify the following payments made to Regal Security for
work done at the residences of certain Bosasa directors and employees:

Name of Director / Employee ~ | Total Amount (R) |
| Jason Stoltz {Managing Executive Sondolo IT) ' 95 29_1:3_6_,

Elize Eland (Manager/HOD Bosasa IT) B i 40 557,90 |
Jaques Van Zyl {Accountant) _ 3974820 !
| Joe Gumede (Director) 39431,46
| Peter Rieger (Buyer) - 270000

113. 1 have also identified invoices to the value of R38 384,74 which were purchases
made for Mr Renier Van Biljon, an electrical contractor that | used to assist with
work at certain sites. There was nothing untoward about these purchases as he
paid for the items himself and | merely helped him out by letting him purchase
the equipment for his hanger on this account. | also {ater helped him instali this

equipment.
Unidentified transactions
114. 1 am unable to link the following to work performed at a specific premises:
114.1. 863 invoices to the value of R227 306,5?.
114.2. 18 credit notes to the value of R59 855,51; and
114.3. 11 Adjustment notes to the value of R3 421,39.

General

115. In performing the above exercise to arrive at an estimated cost per installation, it

must be noted that:
Ml
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l 115.1. | have kept the techniclans rate constant throughout the document for
consistency purposes, although the rates would have increased over the
years. In doing so | have erred on the side of caution and calculated the
approximate cost on a low to average rate; '

115.2. | have estimated the days taken to perform the installation on what |
consldered to be the minimum time that it would have taken to perform
the installation;

115.3. Although certaln invoices in the “unidentified transactions” category
above may have been for work done at the identified properties referred
to In this affidavit, | have been cautious to only allocate the invoices to a
property where this is clear to me from the dates and descriptions on the

invoices.

| know and understand the contents of this affidavit.
I have no objection in taking the prescribe oath.
[ consider the prescribed oath to be binding on my conscience.

5

| certify that the deponent has acknowledged that he knows and understands the

content of this statement. This statement was sworn to before me and the deponent’s
signature placed therean in my presence at on this the g0 day of June 2020.
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ANNEXURE RLR 5

W<



BOSASA-03-527 T32-GSM-336

I’x

Cancel

¢ h Mzonke, | | @

Text Message
23 Jan 2017, 08:20

Fr eming Richard can u again
|g chief give me yo guy to

i3 ~ show us the footage we can't
I see it at all pls pls from Mzonke
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REGAL DISTRIBUTORS SA (PTY) LTD

26 Graansions Placa, Greensions Hill, Edenvale
#0 Box 1891, Keiin 2054
Tal; 011 562 3300 | Fax: 011 553 3380

VAT Reg No: 4720177288 | Reg Na: 1998/018566/07

T32-GSM-338
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Page 1 of §

Your One Stop Security Shop

Statement
.' Dode: :T1_m_9 T
RICHARD LE ROUX Asoount No: ,| MRARO0T '
HOUS 22 | |
SUMMERFIELD Amount Duse
KRUGERSDORP |
Poge: 1
1739 E—
| DATE WEFERENCE BRANCH DERIT CREDIT  QUTSTANDING |
21082014 inv 0002401709 egrizzi WILR  77807.51 T7807.51 000
22/05/2014 lnv 0002401822 Johan WILR 587606 5676.06 0.00
w2014 Cre 0000258441 ANGELO DURE  1064.17 1094.17 0.00
230052014 Cre 0000333908 ANGELO PINE 465701 4657.01 0.00
2300512014 v 0002401888 avr special WILR 227772 271772 0.00
23/05/2014 Inv 0002573619 ANGELO DURB 1870825 1870825 0.00
23005720114 Inv QDO2573629 ANGELO DURB  10%4.17 1084.17 0.00
23/05/2014 Inv 0002573632 Angelo DURB 44268 442.66 0.00
230512014 v D0033S0608 ANGELO PINE 930128 0301.28 0.00
23/05/2014 Inv DO03360611 Angelo PINE 47518 47818 0.00
260572014 Inv 0002402090 johan WILR  5868.72 5668.72 0.00
1071204 inv 0002405165 extender WILR  1924.32 1924.32 0.00
10/07/2014 Iny 0002405226 JOHAN WILR 101348 101348 0.00
14/07/2014 Cre 0000236781 JOHAN WRR 101346 1013.48 0.00
140712014 Cre 0000238782 axtendar W R 1013.46 1013.48 0.00
2800712014 Irw 0001136444 VGA GABLE WHOU 37820 376.20 0.00
? N7/2014 inv 0002406216 franclous / ch WILR  10713.72 10712.72 0.00
212014 tnv 0002406217 dhwrch WLR 86412 864.12 0.00
250712014 Inv 0001136504 VGA CABLE WHOU 75240 752.40 0.00
250772014 v 0002406253 Francious / ¢h WILR  192.66 192.66 0,00
3100712014 Cre OD00236564 church WILR  272.48 272.46 0.00
19/08/2014 Cre D000236963 Froncious / ch WILR 192.86 192,668 0.00
Continupd...
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REGAL DISTRIBUTORS SA (PTY) LTD R E EH.
26 Greenstons Place, Grasnstona Hill, Edenvale -
PO Box 1984, Kelvin 2054 -
Your One Stop Security Shop

Tol: 011 553 2300 | Fag 011 553 3380
VAT Rog No: 4720177288 | Reg No: 1200/018566/07

Statement

| Dates | fzrem0tp
RICHARD LE ROUX Account No; | MRAAOD1
HOUS 22 |
SUMMERFIELD Amount Dos: ! =
KRUGERSDORP .
| Page: 1 2 |
1739 : —_————=
| DATE KEFERENCE BRANCH DEBIY CREONT  QUTSTANDING
02/09/2014 Inv 0002405188 EIFENCE WILR 1214647 1294847 -~ o00
10/08/2014 v 0002409732 stock WLR 58208 682.06 0.00
Fhzote v 0002408840, WILR 2200 22,00 0.00
oor10/2014 Inv 0002411829 richarg WILR 101348 3013.45 0.00
08/10/2014 Inv 0002411930 richard WILR 2812038 2812038 000
09/10/2014 tnv 0002411962 richard WILR  5103.78 103,78 0.00
PO 0/2014 Inv 0002411004 richaed WILR 254108 2541.08 0.00
22072014 Ad) 0600238963 CraNoteWrileOF WIR 19266 192.66 0.00
2211002014 Adj DODOS0SH78 PymntWiitsONf WILR  444:80 a44.60 000
311072014 Inv 0002413506 dvl cable WILR 21080 210.90 0.00
03112014 Inv 1002413685 gate beam WILR 14708 14708 0.00
04/11/2014 Inv 0002413785 Cameras WILR 450152 4591 92 0.00
14112014 Cre 0000237432 chand WILR  900.60 $00.60 0.00
211172014 Inv 0002415353 xirae WILR 189860 1698.60 .00
26112014 Iw 0002417650 farmhousae 1 WILR  23668.40 23666.40 0.00
261172014 kv 0002417651 farmhousa 2 WILR  20848.48 20849.48 0.00
Z«)mou Inv 0002417657 farmhouee WILR  3818.36 218,36 0.00
112014 Inv 0002417691 farmhouge WILR 422040 4229.40 0.00
27TH 12014 Cre 0000239493 famhouse 2 WILR 40128 401.28 000
21112014 Cre 0000239494 farmhouss WILR 1628.78 ‘ 1826.78 0.00
2711201 4 Inv (002417736 farmhouse WILR  711.38 71138 0.00
22112014 Inv 0002417756 farmhousi WILR  3479.28 3479.28 0.00
Continued...
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REGAL DISTRIBUTORS SA (PTY)LTD
26 Gresnsicne Placs, Greenstone Hiff, Edonvale
PO Box 1891, Kalvin 2054 .

Tel: 011 553 3300 | Faxz 011 553 3380

VAT Reg No: 4720177288 | Reg No; 1988/018566/07
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REGRL:

Your One Stop Security Shop

RICHARD LE ROUX

HOUS 22

SUMMERFIELD

KRUGERSDORP

1730
| DATE REFERENCE
05/12£2014 Crs OODD239575 Cameras
051212014 Inv 0002418608 richard
¢ hois Cre 0000239629 farmhouse 1
21/01/2015 Inv 0002422103 formhouse
20172015 Inv 0002422104 alarm
21012015 {ov DOD2422118 coty
22/01/2015 Inv 0002117944 Alanm 22-01-20
2210112015 Inv 0002348605 Alarm
22012015 Inv 0002422210 alawm
220112015 Inv 0002422216 slarm
23/01/2015 Inv 0002422365 ..
2810112015 Inv 0002422841 richard
20/012015 Cre 0000239892 richard
300172018 Cre (060239902 Alaqm
04/02/2016 (v 0002423520 x¥ac
08/02/2015 Inv 0002424030 bat

; 15 lov 0002424031 comect fance

I 412015 Inv 0002424032 correct Intere
08/02/2015 v 0002424033 projact coorec
ON02r2015 Inv D0Q2424034 connect alarm
100212015 tnv 0002424143 Inercom
130022015 Inv 00G2352128 plkm

EEU.E

Y SLXF

Statement

by
Account No:

Asnouynt Drre:
Page:

| 120062019

MRAADO 1
|

WILR
WILR
WILR
WILR
WILR
WILR
FWAY

LIND
WILR
WILR
WiLR
WILR
WILR
WILR
WILR
WILR
WILR
WILR
WILR
WILR
WILR

LIND

4591.92
417.24
12312.00
11542.50
30259.51
16815.46
2999.57
a768.84
1504.60
12437.40
426.09
2731.44
273144
a786.84
3000.00
125.29
9309,82
2687.14
40483.84
2362782
2401.98
542,64

458102 0.00
417.24 0.00
12312.00 0.00
11542.50 0.00
30259.61 0.00
16815.46 0.00
2899 57 0.00
3716884 0.00
1504.90 0.00
12437.40 .00
426.09 0.00
2731.44 .00
273144 0.00
3768.84 0.00
3046000 0.00
125.29 0.00
9300.82 0o
2867.14 000
404683 .04 0.00
23621.92 0.00
2401.98 0.00
542.64 0.00
Continwed...
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REGAL DISTRIBUTORS SA (PTY) LTD

25 Gregnstone Place, Greansione HW), Edenvale

PO Box 1991, Kelvin 2054

Tal: 011 553 3300 | Fax: 011 553 3380

VAT Reg No: 47207177258 | Rep No: 19098/M18566/07

T32-GSM-341

2066

Fage 4 or ¥

RELGRAL
Your One Stop Security Shop

Statement o
| Detac | 120802019
RICHARD LE ROUX | Account No: MRAADOY
HOUS 22
SUMMERFIELD J“"‘“"”"“
KRUGERSDORP ,
Page: 4 1
1738 1
| pATE REFERENCE BRANCH DEBT CREDIT _ QUTSTANDING |
131022018 Iny 0002424473 ANGELA WILR 306.66 3668 0.00
1702015 Cre DO0C230052 inkarvom WILR 209,78 208.7¢ 0.00
o5 v 0002428638 bobbin WILR 7868 78.68 000
0032018 inv 0002426189 richard WILR 2307.38 230736 0.00
0503/2015 Cra 0000230187 comect Inferc WILR 2377.58 2377.58 0.06
10042015 Iny 0002426755 Rilchand WILR 2307.62 2307.82 0.00
11032015 v DOD2426851 Richard WILR 308.84 308.94 0.00
160472016 Inv 0002420683 stock WILR 7.4 947.28 0.00
2104/2015 Ad] 0000230052 CRN WIOFF WILR 209.76 209.78 D.00
2100512015 Adj 0000230187 CRN W/OFF WILR 11217 11247 0.00
04/06/2015 kv 0002434151 o5 kit WILR 3074 .68 3074.58 0.00
1208/2016 inv 0003607263 plot 18958.75 16958.75 000
12062015 v 003507273 HOUSE 13586.94 13580.94 0.00
15062015 inv 0003507262 plot 37328405 3732805 0.06
16/06/2015 Inv 0003507326 ELECTRIC FENGE 191.06 191.08 0.00
23/08/2015 Inv 0D03B07305 PLOT 2238.39 223839 0.00
2 "7!2015 Inv 0002438477 cctv WILR  27833.10 27833.1¢ 0.00
J2018 v Q002438077 vichard WILR 12798.50 1279650 0.00
G5/08/2015 Cre 0OD0N231234 cotv WILR 7974.30 To74.30 0.00
DE/0&2015 e D002439362 richard WILR  2020.89 3029.89 0.00
40842015 v 0002429978 richard WILR 6838.06 8838.56 0.00
17082015 Cre 0D00231306 richard WILR 12796.50 12796.50 0.00
Continued...
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REGAL DISTRIBUTORS SA (PTY)LTD

26 Greensions Place, Greenstone Hill, Edenvale

PO Box 1981, Kelvin 2054
Ta): 031 353 3300 | Fax: 011 552 3380

VAT Reg No: 4720177288 | Rag No: 1898X18566/07

T32-GSM-342
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REGRIL

Your One Stop Security Shop

RICHARD LE ROUX

HOUS 22

SUMMERFIELD

KRUGERSDORP

1739
DATE  REFERENCE
17/08/2015 v 0002440190 richard
24008/2015 inv Q002440733 richard
4 Bro1s Cre 0000231353 richard
 08/2015 Inv 0002440828 richard
18110/2015 Cre 0000231592 richard
0411212015 Inv DU02449284 richard
24122015 Adj 0000231582 CRN W/OFFE
2210112016 Iy 0002453237 brarmtey
16K1272016 frrv 0002455523 project
180212016 Inv 0002455539 projact |
18002/2018 tv 0002485532 project j
17/02/2018 Inv 0002455389 project |
1960212016 Cre 0000232383 project |
1902/2018 Inv DOG2455875 project j
2200212018 Cre 0000232392 project |
2200212016 Inv 0002456074 project |
2 18 kv 00D2456079 project |
mm Cre 0000232396 project )
2bvodr2016 Cre 0000232418 project )
25/02/2016 v 0002456414 projoct
180312016 v 0002458207 joe g
1600272018 inv 0002458228 joe g

[ X XTI

i P

Statement

;Dnh:
| Account No;

WILR

_ GRANCH _DEBST

690.00
1706.88
1708.86
341544
I415.44
1007.76
B8BTS4
116280
47793.79
570,00
172.48
18017.12
1319.44
1213.68
713.53
1852.50
342000
05.20
3762.00
485414
25579.23
13717.82

CREDIT OUTETANDING |

2680.00
1708.86
1708.88
341544
341544
1007.76
875.¢1
1162.80
4778379
570.00
172.48
19617.12
1819.44
121868
T12.53
1852.50
342000
20520
3rez.00
4884.14
2B579.23
13717.62

0.00
0.00
.00
0.00
090
0.00
0.00
0.00
0.00
0.00
0.00
000
0.00
0.00
0.00
0.00
0.00
000
0.00
0.00
0.00
0.00

Gontinued...
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REGAL DISTRIBUTORS SA (PTY) LTD

26 Groanstons Place, Gresnstons bill, Edenvale

PO Box 1991, Kalvin 2054

Tel: 011 553 3300 | Fax: 011 553 3380

VAT Reg No: 4720177288 | Reg No: 10980 18566/07

Your One Stop Security Shp

T32-GSM-343

Us

Faged ory

12002019
MRAAGD1

Statement
| Dt

RICHARD LE ROUX | Acceunt No:

HOUS 22 |

SUMMERFIELD Amsunt Duw: |

‘KRUGERSDORP

Page: | 8

1739
| DATE REFERENCE BRANCH DEBDIT
16/03/2018 Ad] 0002455230 REVERESE WILR  568.80 568.80
1710312018 Inv 0002454362 foe g WILR  4189.80 4189.50
£ ‘wzoie lnv 0000458406 .. ° WILR 19.95 . 19.85
18/03/2018 v 002458449 projact j WILR 9262350 $262.50
050472016 Inv DONZ406792 johan LIND 111378 1113.78
08/0472018 Cre 0000232648 joa g WILR 782240 2822.00
06/04/2016 lnv 0002450702 fichard WHR 25650 256.50
£8/04/2016 Cre 0000232677 jos 9 WILR 24339 243,39
23/04/2016 v 0002461204 peter / sgrdol WiLR 2re.00 2700,00.
26/04/2016 inv 0002461408 project sd WILR  40574.80 40574.60
26/04/2016 (nv 0002461410 project ad WILR  3351.60 3351.60
2610412016 Adj 0002:461410 PMT NOT RECEV WILR 20000 200.00
0405/2016 Iy B0D2461954 hanger ! renle WIR 1901474 19014.74
1000512016 kry 0002462345 projoct ed WILR  4760.04 4760.54
1040572016 (v 0002482365 hanger { renla WILR  16280.00 19380.00
61/06/20168 v 0002484068 ops CWILR 433200 433200
2(*@2015 Adj 0001322840 PMT WIOFF WILR  1485.11 1495.11
2 V2016 v 0002468352 richard WILR 543600 242600
16/08/2016 v 0002469746 repair WILR 6B.40 68340
25/08/2018 iy 0002470503 facquas / sond WLR 138891 1388.91
01/09/2016 Adj 0001322540 REV PMT W/OFF WILR  -1495.1% 149511
1200972016 \nv 0002471780 TSHEPO WILR 108528 1085.28
;
:
? WG

0.00
0.00
0.00
0.00
0.00
.00
0.00 ©
£0.00
0.00
0.00
.00

0.00
0.00
0.00
0.00
0.00
0.00
0.00
0.00
0.00
.00

mﬁlm.

A
K



BOSASA-03-535 T32-GSM-344

9

oy vio

REGAL DISTRIBUTORS SA (PTY}LTD RE E Hl
26 Greensione Flace, Gresnstone Hill, Edervala )

PO Box 1991, KeNin 2064 -
Tel: 011 553 3300 | Faxc 011 553 3380 Your One Stop Security Shop

VAT Reg No: 4720177266 | Reg No: 1938018566407

Statement -
| Datec | 12002010 !
RICHARD LE ROLIX Account No: MRAADOT I
HOUS 22 |
SUMMERFIELD | Amonnt Dyo: .
KRUGERSDORP
_Page: 7
7w e .
| DATE REFERENCE _BRANCN OEBIY __CREDIT OUTBTANDING
20/09/2018 tnv 0002472476 richand WILR  60836.92 60835.02 0.00
2109/2018 tnv 0002472614 richard WILR 574902 5749.02 0.00
4 ot Inv 0002472686 ven 2yl WILR 3374571 3374571 0.00
{ mvz018 Inv 0002472892 van zyt WILR  2681.28 2681.28 _ 0.00
20/00/2016 Inv Q002473107 van zyt WILR  1932.30 1832.30 0.00
05102016 lv 0002473863 05/10:2018 WILR  830.76 630.76 0.00
05/10/2016 v 0002473565 05/102016 WILR 56.54 £6.54 0.00
06/10/2016 [ DGD2473681 richard WILR  3521.84 3521.84 0.00
071012018 Cre 0000233586 08/10v2016 WILR  530.08 538,08 0.00
eTHOZ010 Cre 0000233587 richand WRR 262200 262200 0.00
071012016 Cre 0000233503 richerd WILR 362184 3652184 0.00
07110v2018 Ad) 0002376978 REV DUPLICATIO WILR 350,00 350.00 0.00
07/10/2016 v 0002473731 rictiard WILR  832.20 832.20 0.00
07/ 1012016 tnv 0002473804 ELS WILR  34416.38 B4t18.38 0.00
10/10/2016 ~ Inv 0002473892 wwitch WILR 170858 1706.50 0.00
1012016 Inv 0002473834 richard WILR 255132 2561.32 0.00
1102016 Inv 0002474010 ELS WILR 128384 1283.64 0.00
1&:- 016 Inv 0002474081 ELS WILR 218362 2183.62 9,00
120012018 Inv 0002474121 mondtor WILR  5000.00 5000.00 oo
17/10/2016 Cre 0000233847 richard WILR 97050 370.50 0.00
17110/2016 inv 000247454S richard WILR 37030 370.50 0.00
2171172018 Cra 0000233807 ELS WILR  1283.84 1283.64 0.00
Contlmsed...

B EELE,

W

v "-g.,\
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regO B oIy

et LA - = T

PO Bex 1901, Kelvin 2054
Tel: 011 863 3300 | Fac 011 883 3380 Your One Stop Security Shop

VAT Reg No: 4720177288 | Rag No: 1698018568/07

Statement === 000 B
| et © | 12002019
RICHARD LE ROUX | Account No: MRAADGY
HOUS 22 | !
SUMMERFIELD Amyount Dag: . RD.00 |
KRUGERSDORP !
 Page: 8 |
1730 — — —
DATE REFERENCE BRANCH DEBIT OREDIT OUTSTAKOING |
2011112016 v 0002478065 commax WILR 365342 3853 42 0.00
StH2208 Ad] 0000233587 CRN W/OFF WILR  467.99 AB7.99 0.00
1 bz017 Inv 0002483738 montor WILR  3363.00 3363.00 0.00
18008/2017 Inv 0002505638 fance colectt WLR 788128 788128 0.00
20/09/2017 Cre DDOC235830 fence colectt WILR 11145 11198 0.00
20/08/2017 Inv 0002505806 Fance Callach WILR a3.74 33.74 0.00
2200902017 Inv 0002505396 richard WILR 132823 13283 0.00
O
REMITTANCE ADVICE PLEASE ATTAGH TS PORTION TO YOUR REMITTANCE
RIGHARD LE ROUX B Detes | (2tez019
SUMMERFIELD AROUNT NOW DUE | AccountNo: | MRAAOD1
| AccomntNe: | MRAAOOT
KRUGERSDORP Y | —
| Metribators Lid
, 1738 E?:' Box 1901 BAPy
: Foers D Jty Auguet Cunrems | ¥l 2034
129 Dayn ¢ 96 Days 8 Doy 3% Duyn Gurrwat | Cash Oa Accourt | mnmf |
‘ 0.00 0.00 0.00 0.00 0.00 0.00 |

W o

Benk Daislls: Regal Otstibuiors SA (Ply) Lid, Standerd Bank Account Mo, 001867083, Branch n?mml é 5 ;
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Begal Distribators TRAOIG 104 I/N19 1
Dabtors Transactions (SL.SLBB32) -—---—ne—-——- el

0oc Mo Soc Cwst mef o Ry gate " Origieal Aswmr  Dlscemt Awwat Paid  Gutstamd]
HOTR T Farshonse T E T xRy 60
UUM I farshoove VN 20 ERY, I ¢.00 ER i 0.9
BES ¢ omns 0/12/2014 -4, 590,80 w0 4,590.92 0.0
Koy ogw ”wmfmm‘ ummmm' am8 R i Y
i x4 m 1 amaels nauxes  -1,32.00 0.8 -1 .00
W1 /0172018 21/91/%18 1,529 1.0 11,542.50 h.00
MUMT e /007205 2128 30,258.5 4.0 0,239.51 (X ]
MU T ety AN 218112018 15,015, N K154 .00
53076 v NS NN -10,415.46 4.9 16,008, 4% 0.6
AINU T Alwm 20005 ARN0LS 2007015 9.7 LX) 198,57 0.00
JHEGES T ) | Q1S 2015 LM 0.00 3,784 0.0
N1 . 2U/EL2035 100/ 2015 LS. .08 1,000 .00
081 alamm A/03/2815 227017205 2474 .0 nar.4 0.0
W% 1 B8 13/017015 424,09 +% 260 X ]
SiMtr fath NN/HAS 13/00/2015 ~425.4 .o ¢, 8.0
UM 1 ridard 15 /018 LBLU 0.0 FRiRT) 0.0
259 ¢ QMLA01S WA205 2,734 0.8 1,734 0.00
HOEC Am J0/80/2005 0/01,/2018 -3 7M 0.08 -3, b8 1.0
M1 arx QU/01/2015 mgg 3,000.00 0.00 3,00.00 0.8
£y B8Be as oS 3008 Lm0 oK
MNP T  bet 0902 /015 W05 B8 0.00 N2 0.00
MM T cormect femce 8/m2/ions L XT3 0.0 840 0.0
03 T orrect ivterom 09A2/21S 2,687.14 0.00 2,66.14 0.0
20403 1 Coonect /2018 18/02/2018 6. " L 463.04 0.0
M1 ot 2an 1015 2/02/200 B9 X 0.5 0.0
BHr L 09/02/2015 83/02/2015 -2,4..% 0.0 =2,4.9% 0.
BENP G 09/62/2005 #3/02/2015 1515 0.4 -0 4.00
SiSner Gk 4071018 B =75, 068,12 LK , 068,72 &0
HAM T ntercos 10407015 2019 0.00 3LOL% 0.6¢
BWHAL e BRI 13/0 015 561,84 5.0 Ml (X
N T aEA 13e/08 13428 .56 .5 N6.66 4.0
WO P Credit Qe 13002015 1300/ 415 .4 0.3 -Mi.of {.00
IO0SZC Anteroon rams Uz/as -X0.7% .0 -N4.76 (X
1 Ioblin B/oN15 8025 ne 1.0 78.66 0.0
Sl Cadit Gnd Bf0NLs B8 -78.66 [ X -14.56 0.00
MBI T ridad /0372005 \AYI0S 2,003 0.00 4.9.% 0.4
0T ¢ correct ot O5/03/2048 0570372015 &R | .00 =1,317.58 0.00
S g e S v B - B

" [ 7 1 !
WEASIT  wichrd 105 1178372008 X Y] 9 9.8
BUKD P Credit Cud 1A a5 n/va008 -89 0.0 -36.M 0.0
WEI T stk 16472018 16/0472015 ML (X ] WLy .8
SN Credit ON B01S 16/0472005 7. 0.8 L3 0.0
] ) BN A N i RN 0.7 0.00 N7 0.0
i) I T HASFNIS 240 .y \ m.y7 .e
LRSIy  Credit transfers Q082015 0240672008 -3,00.00 4.8 3,014.58 4.00
M1 ff it OL/0G/201S 04/08/2015 [ioR 0.% 3,078,540 .00
SN Csh WoWIS 90N 8,950 0.0 B0 T
M5 glat 12/06/2015 120672015 15,948 0.0 5.5 (X
¥mr sk 12/66/2018 12708/ 2015 B8, 0.0 13,599 &0
ITAIS  plot 150672018 1540872015 8.0 K] 1y 4] .0
0381 elcwmic rewE M LN Lo 198 0.0
e Gsh BMS /2615 ~191.04 .00 -JAL06 (X ]
W1 nw B0n115 21/86/2005 LB Y ] L0838 8.00
WHIT oy XG0S 4N 2,0 [ ¥ 7,010 (X ]
ler Gsh n/ans TRl -4 $.9 .18 $.00
U/ vdund B/08/2015 n,7%.5 0.00 1,796.50 0.0
AP C B0/ ALK 0.0 1540 .08
uN rd ww 3, (X 0.0 0.00
OB, ameeil  h eaan TR in e 1

’ X 2 5
Wik rickard %?szm /% 1?' gg.g gﬁ 13’ %.%; 3’2
S 1 dhard L/8/35 108615 9, 690.0% 0.8 9,64.00 00
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f

Histridetors THADTG ¥ . S 1:08H U
ol pebtors Tranzactions (SL SLEB32) MR b 4
Do X0 v Cust mef Doc Dite ®ue Wt  driginal Auomt  Discont Aot Pad  ontstandin

H1BE 1 M%ﬁ #5016 o (1.1} ] 800 0.5 6.
HIS®r 08 05/30/16 03/L0/ 2016 3654 8.0 $6.54 0.00
i  Cash % /102016 -830.7% |} -430.% 0.0¢
B0, Cash 05/10/2006 56.54 ] =55, 54 0.00
MINELT  richard 06/10/2016 (62072006 3,520 0.0 .91 1.0
1T A ey QupCKATION  O7/IOVANG 07/10/2016 350.00 .0l 35, o.M
BB%C 0NN TEO/ALE 07/10/2006 -53.08 .08 5404 0.00
BBAC richard /107806 710, -3.622.00 0.09 250,00 oK
IBU ¢ rickaed o or/10/i086 3,500 0.0 3,908 0.0
AT ridand 07/10/2084 N 0.0 .2 2.40
AWHI as OrA0/0i6 l;;mme 3#,116.34 0.00 163 0.00
JHIG e Cash T WM -350.00 .00 - +33D, b0
TN P Coh W/ /K16 -36,298.15 .0 -3, 200.16 o0
UL » Geh /1516 07/%0/2016 -350.00 4.0 . -350.00 0.00
Tl Gsh 81110,/2016 07/30/2016 -1 .4 -4 p.0¢
WHRT et § 10/10/2015. 11858 .8 1,708.58 0,00
Hnsur  ricrd W/1002088 18/10/2016 3,553 0.00 3,55 12 0.8
THEy  Cish 1471072018 1871072018 -1,706.58 0.00 «1,706.5 6.00
w0 s 100018 LALLM X 1,354 0.0
M I ns L1070 LINR 0K LB 0.0
o) a1 wnjtor R//2016 5,000.0 0.4 5,000.0 0.0
ke Os 1206 -5,000.40 $.08 -5.00.0 0.0
HUC  richand ARG 17/10/2006 -y 0.00 3.5 0.00
W54 1 chard A0/ BN N6 N .00
[P ¢ /1 N16 LM 2.00 1. .00
WHH T  comax /117016 20/18/2016 1,653.0 2.00 L 0.00
DR o /12206 /1786 K19 0.00 L1 .08
HAIRT  smitor 1017 1100/ 817 -1,3%3.00 6.0 8.0 0.0¢
9% » AN Ao -3,%64.00 4.0 -3.353.00 .08
0563 1 feace ollectting 7 19/08/017 8.8 (K] .4 ¢.00
W s FUmNr LA 0.8  LULB 9.0
ey e s e an oW N "

ce .’ " bt -
W51 ricw i M L3148 0. pK X i) .00
Wt Cusk DNSA0 22017 -1,450.%2 0.00 4,500 L X1
Total: Axcoust oode MRAORL - REOURD 15 ROWX SN 5.7 0.00 0.0
wrand torals ‘ 5.0 -5, b.00 0.0

eport. corglets, 7655727 rous acovssed, 2 rum priveed. O sy swppressed
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RESALWEST * - (REGRAL)

Roodapaoort

PO Box 1891, Kedvin 2054

Tel: 071 760 1149 | Fac: 011 780 1529

VAT Reg No: 4720177288 | Reg No: 199801856807

Your One Stop Security Shop

Copy Tax Credit

Invoice Address: Cugtomer Address:
MR A AGRIZZI MR A AGRIZZ)
TIA AGRIZZI T/A AGRIZZI

1 WINDSOR RD 1 WINDSOR RD
LUIPERS VLEZ LUIPERS VLEY
KRUGERSDORP KRUGERSDORP
VAT Reg NoO:

Credit Number; 1023/00238829

[AoCHIT S DATE/TuE %

L e

| MRAADO1 | 21/01/2015 0826

cBN

N0, . .0 |DELVERYIZ: 7| REP.CODE [oUR REE — [iPAGE
Credit now

243959

1

[‘robe DESCRIPTION ary _ PRICE  TOTAL.|
C419 HIKVISION Camera 1.3 MP 4mm HD W° Weatherproof IR SEA 1200.00EA 10600.00
Bublet
DS-2C020924
Additional information -
Credit and re-invoice : Price difference
[ 1
T e R e et PP L SO R
serente by, o [ ontoporater C G| e conguet N
| Marius Bocker B B !MIW!BGGKU - B
-  Total Exc 1060000 |
¢ VAT 1512.00
y — Total !
B PLEASE PRINT NAME SIGNATURE DATE 1231200 |
° Original lnvolcs : 1023102417650
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REGAL DISTRIBUTORS SA (PTY) LTD T/A

REGAL WEST N
19 Orkdfin s Hotn Pa CREGRAL>»
PO Box 1091, Kelvin 2054 Your One Stop Security Shop

Tek 011 780 1149 | Fax: 011 760 1529
VAT Reg No: 4720177283 | Ray No: 1988/018566/07

Copy Tax Credit Credit Number: 1023/00239493
Invoice Addrass: Customer Address;
MR A AGRIZZI MR A AGRIZZ]
T/A AGRIZZ) TIA AGRIZZ
1 WINDSOR RD 1 WINDSOR RD
LUIPERS VLEZ LUIPERS VLEZ
KRUGERSDORP KRUGERSDORP
VAT Reg No:
ACEGNY ORTEITE | I GROBRNOY, [ DEINERY (71 | AR COORouRRER | PAGE]
MRAAOC1 27111:201400*32 farmbhouss 2 Cradit now CBO1 235031 1
[FODE. - . DESCRIPTION.~ EENE AT TR S @IE, o PRICE. . ./ TOTAL |
L2241 ENCLOSURE - 150;11Dx'mmm Plastic 8EA 44.00EA 352,00
Additional information -
Not needed
'l ]
Ty Leltopermod 1. [ Yewoumtarc ‘
| Brenda Ramashidza " | Prends Ramashidza |
Total Exct 15200 |
VAT 028
——— Total |
PLEASE PRINT NAME SIGNATURE DATE | A28

AP eavE

Original lrvoice : 102302417651
WA a7
of
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(AEGAL DISTRIBUTORS ©8 (BTYY T9D

| TR mes e mmmmmn e

1 Hovizon Park Tel: 011 0 1164
Sasdegoart’ Fua 011 760 1529 Iv %s 1 LO2302417650
; Erasted by: Bdin Fanshin ) Your condact: 17

_ Last gperabor: Mwrles Backar
Invoice Address:— Custoser Rddress:-

=1 M ® AT W R AGHITZ!

5| v/ emzEy ' RN RE 2672452
Jrmesxm 1 VISR W — .
s+ LUTPRRS WED bl i e

.
e il emman

T IIJ ! UEL S LR A

éj K 8 Chanis) Enbedded MR with 279 IR
"3 -

/

/\’.

sz ,
Moo - ' 500 |
| St DOUSAE - 10 R 0 x e Blastic | S AEAL - R na |
!!Fﬁ‘-’ﬂ - | . ¢ {~,_..}_ 1073, 0%ER 1075.00 if
:
i PN TR RSy m At SR T8 0% FNIDARD — &
B gnm.‘% / SUS TOTAL w f
1 ,z d r % }
r JOF S PO . 2w a0 [V
| owe 222707, / sl : £
l- m mmmma o I E66eA0 | £

[ T F e g B Y e e it B e s, . %
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[ REBAL- DISTRIBUTORE 8A (PTY) LTD

| 7/A e ey IWJ'WWL'"FMW“FW"FW

191 Intdelhars Raad
Horizen Park Telt 011 % 1149
Reodepaprt Finr 031 760 129 Inviie : 1O23/02417651
Created byr Bddinc Femhm Your coatacts
Last operater: Marius Pecker i
;) Invoice Addresss— Cuntoser Addressi- . |
A AERTIN MR A AERI22S [
T/ AERIT2) T/A MeRIn
1 YINDSOR 20 - 1 IR B

+| LIPS WET \UIPERG YLEZ
KRUGERSTORP

FA N TR LMIFFER CRTLEr Y rringe gL g

‘;mm" 12 tashoss 2 mm—

Wikat i

Ilrl‘hlr L (8 LG

! tw 21* LED Wide J320n1080 Tes

Fupense VER HIME - 4
hummqhhmmf : ig g.008n | {5 = 198.00

isicior Biek = K145 Bewy N6 0.0 PR
Capactor '+ RIS Tor CAT 5 Coble v |, M 13088 | Sy,
DELOGRE X700 4 110 ¥ Yo Plmithe 4 2|70 AERY A4, 0080 192,00

NBUCAN THE PROVINTY UF mmv:&muylm BURIECY 70 BUK TR

................................................
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COPYTAX INDIOE

Invlis ¢ 20230241 7ES7
Yuur contacts

RE2716496 |

— REGAL DISTAIBUTORS SA-—RTYY LTDO
T/7A REBAL WEBT .
IR |
19 n-ug‘:u i :
Horizm Tals 018 20 1148
feolepasri Faxt 011 760 1329 1 rou
Draated bys s és Boar
Last pparatwry Norsan Pilisy
Invoice Addresss—- Customer -Addresss—
¥R 5 RBREXH W A AcRIIIL
14 MR Tih fORTITY
) KD RO ) HDDOR B .
LIPERS MEZ LUIPERS WLE? [———
KREERSTNN KRBENSLORP
VAT Ray Moz WA

Comnectprs

Retitor ~ £3° LED Nidi 12001260 Sos

Rasposae ¥SH HONJ
KNI Cable 3a Mala te Male Gold Ploiod

| Bracket - Gall Meust for 1O Monlter
Pan amd Tiké

Mmum

Mmioul erutitg - ’

T NABME M AL .E:‘ e X
e 20111 [ 16
OF 80008 A

q‘wﬂmwmum

N0
. %




BOSASA-03-547

&

)

bl

T32-GSM-356

(A4

COPY TAX WVOIGE

T REGAC DISTHIDUTORS SA—TPTriCoIm
T/6 REGAL WEST

391 Owtiebiiers Rpad~
Harizem Park Tel: O T 143
Rvodepoert ’ Far: 011 750 1528
Creatad byt Dwis de Buer
Last epevatert Norssa Pillay

Invoice Address:-
M A AT

T/R MORTIIY

1 WDEOR Ry

LR Jbead
T/ ARRLELE
1 WBDYOR RD

2 400 + 200ue Collar Bwing Fraee all
B Il Fms ond Pomer

Rdditinal inforsation ¢
ot § ZHT2T W 2 aprinzi

akk: Richard , :
M5 ! Johas Tron sondele te collect frow

macelinest . ]

ST e T &

T

Customar Addrsss:—~

.

LT

w1 10O23/02417691 |
Your cantact:

RE2716531

§ .

| |
- wuwxmwmm*m*wunm p— g‘:‘z
AT IE NFRL: LK sasoustl) ... . % ............................. .
wom2oe /26 — cmsipgeeemel e m.wJ'

We & &
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_ _ L. ) ] ,dopvmx N\rblctmmmm
(REG‘FHL' DISTRIBUTORS 8/ (PTY) LTD
T/A REGAL WEEST
I g R R
19 Ontdekiors Raad
+| Horize Park . THs 011 %0 1149 :
Resdepoort Ear €11 760 1529 et 1023024177
-4 Lreated byr Chris de Beer Vo w:tm: EM776
\ Laat aperaters Brendy Rasashidan
o ‘.l;nvoi:- Rddress:— Custover Addressa-
A et MR & PRI ZYE .
“ | vm peszat TR ReRI211 RE 2672535
1 1 WD R | NIESOR .
| LNIPERG ME?Y LUIPERS WEL
1 NRUCERSDO® KAICERSIORD _l""ﬂﬂ"‘:m‘ ’m
WAF Peg Xo: A8 et
p AL B AT EIN N HICH SESIVL Ly [ AN S ¥inln §h71 0500 :

PEFELRT T (R R L V] Hriefis FEICE s Lpf

ECLIURE - 100 % 300 « SOw Plartic

i. .

j}é rﬂﬂ:ﬂ. ){ SOLE ARE BUNSECT TO SUR STANDARE SUB TOTAL . o

B T MAME Lo i VAT s I
;ti "‘"""373/‘2‘//-;/

PO T P TP ) m m
- ¥
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17 Empire Road

Hillside House

Parktown

Johannesburg

2193

Tel (International): +27 (10} 214-0651
Tel (Tollfree): 0800 222 097

Email: inquiries@sastatecapture_org.za
Web: www. sastatecapture.org.za

JUDICIAL COMMISSION OF INQUIRY INTO ALLEGATIONS OF STATE CAPTURE,
CORRUPTION AND FRAUD IN THE PUBLIC SECTOR INCLUDING ORGANS OF STATE

("THE COMMISSION")
NOTICE OF SET DOWN
MR GWEDE MANTASHE
04 March 2021
To: Minister Samson Gwede Mantashe
ClO; Buthelezi Vilakazi Inc. Attorneys

Attention: Ms. Amanda Vilakazi

By Email:  info‘@buthelezivilakazi.co.za / a.vilakazi@buthelezivilakazi.co.za /

a.lekaiake@buthelezivilakazi.co.za
Dear Minister Mantashe
1. Please be advised that:
Friday, 19 March 2021 at 10h00
or so soon thereafter as the Chairperson may determine has been set down as the
date on which you are required to appear before the Commission to give evidence and

answer guestions relative to Bosasa.

2. The Commission’s hearing venue is located at:

Pagel] 2
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City of Johannesburg Cld Council Chamber,
158 Civic Boulevard,
Braamfontein.

3. Please note that all persons in attendance at the hearing are required to adhere to all
COVID-19 protocols and procedures and all applicable laws relating thereto. To this
end, please advise the Secretariat by return of email before the hearing date of how

many persons will be attending the hearing venue.

- Please be informed that you are required to bring along proof of identification and

your own mask.

4. Please contact the Secretariat of the Commission (shannonv@commissionsc.org.za)

and (secretary@commissionsc.org.za) regarding any queries relating to this matter.

Yours faithfully

A
)

Prof. ltumeleng Mosala

Secretary
JUDICIAL COMMISSION OF INQUIRY INTO ALLEGATIONS OF STATE CAPTURE,

CORRUPTION AND FRAUD IN THE PUBLIC SECTOR INCLUDING ORGANS OF STATE
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